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جوادی نخستین 
طلایی وزنه برداری 

قربانی دعوای باشگاه ها با صداوسیما، 
فقط هواداران فوتبال هستند

اگر از ما می پرســید در اختلاف رخ داده بین 
باشــگاه ها و تلویزیون چه کسی محق است، 
قطعا به سود باشــگاه ها رأی می دهیم. کاملا 
بدیهی اســت که فوتبال به عنوان یک تجارت 
گران قیمت هزینه هــای بالای خاص خودش 
را دارد و این مخارج باید به نحوی تأمین شود. 
مهم ترین راه درآمد باشگاه های حرفه ای هم در 
تمام نقاط جهان، حق پخش تلویزیونی است. 
بنابراین صداوســیما همانطور که برای تولید 
فیلم و ســریال یا خرید محصولات فرهنگی 
هزینه می کند، باید بابــت پخش فوتبال هم 
پول بدهد. این یک واقعیت آشــکار است که 
توضیحات شــلخته و غیرقابل دفــاع امثال 
محمدحســین میثاقی و محمدرضا احمدی 
هم تغییری در آن ایجاد نمی کند. با این همه، 
حتی اگر اســتدلال ما غلط باشد و حتی اگر 
صداوسیما به هر دلیلی نخواهد پول فوتبال را 
بدهد، باز این اجازه را ندارد که به ذهن و روان 
مخاطب چنگ بیندازد. آنچه در جریان پخش 
بازی استقلال و سپاهان رخ داد، دقیقا مصداق 
همین مســئله بود.میثاقــی به عنوان مجری 
فوتبال برتر و احمدی به عنوان گزارشگر بازی 

کلی توضیــح اضافه در 
باب حقانیت صداوسیما 

دادند که حتی با فــرض صحت این اظهارات، 
واقعا ملال آور و خسته کننده بود. 

مصطفی جوادی دیروز نخستین مدال طلای 
وزنه برداری ایران را در بازی های کشــورهای 
اسلامی به دســت آورد. جوادی که به همراه 
حســین ســلطانی در دســته 81کیلوگرم 
وزنه مــی زد، در یک ضرب بعــد از مهار وزنه 
163کیلوگرم نتوانســت وزنه 165کیلویی را 
بالای سر ببرد و بعد از تاشــمیروف ازبکی با 
وزنه 164کیلویی دوم شد. جوادی در دوضرب 
با وزنه 201کیلوگرمی طلا گرفت و با مجموع 
364کیلوگرم صاحب مدال طلای دوم هم شد. 
سلطانی با وزنه 158کیلوگرمی در یک ضرب 
و وزنه 192کیلوگرم در دوضرب، 2مدال برنز 

گرفت ولی در مجموع چهارم شد.
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مأموریت سخت ریکاردو
شکست همیشه تبعات دارد؛ مخصوصا اگر در 

مسابقات بزرگ و حیثیتی رقم بخورد. این، 
داستان سرمربی جدید استقلال است
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قرار نیست از پیروزی سپاهان برابر استقلال 
بیش از حد ذوق زده شویم اما تیم ژوزه 
مورایس، مثل خودش  قابل احترام بود

در قامت مدعی
جنگ مغلوبه شد

پارسال همه علیه مسی بودند؛ امسال 
هواداران مسی علیه توپ طلا. کریم بنزما 

فاصله ای تا گرفتن این جایزه ندارد 18
18
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لیگ برتر انگلیس

پرســپولیس فصل جدید لیگ برتر را با یک 
تساوي بدون گل در فولادشهر آغاز کرد. تیم 
یحیــي در معدود دفعاتي کــه از عمق حمله 
کرد خطرساز شــد اما در اغلب زمان بازي با 
اصرار فــراوان توپ را به کناره  هــا برد و روي 
دروازه ارســال کرد تا قاســمي و قریشي در 
خط دفاعي حریــف موفق تــر از عبدي تنها 
عمل کنند. در نهایت تیمي که اساسا مهاجم 
بلندقامتي در زمین نداشــت آن قدر به سانتر 
کردن اصرار کرد که بازي را بدون گل به پایان 
برد. پرسپولیس در اولین تعویض هاي فصلش 
مجبور بــود بازیکناني چــون محمدمهدي 
احمدي، تمیروف و محمد عمري را به زمین 
بفرستد تا کاملا مشخص شود اسکواد این تیم 
لااقل در این روزها چقدر کم عمق اســت و از 
افسانه »پرسپولیس کهکشاني« فاصله دارد. در 
آن سوي میدان تیم مهدي تارتار از دقیقه53 
با اخراج نــادر محمدي، اوت انــداز لیگ برتر 
مجبور شد 40دقیقه 10نفره دفاع کند و البته 
زمان زیادي از این دقایق را با مصدومیت هاي 
مصلحتي بازیکنانش تلف کند. 2 تیم در آخرین 
هفته هاي فصل گذشته نیز در همین زمین به 
تساوي 1-1 رسیده بودند اما ذوب آهن در آن 
بازي قدرتمندتر و زهردارتر از این مســابقه 
ظاهر شــده بود. اتفاقي که البتــه طبیعي به 
نظر مي رسد چون تیم هاي ایراني معمولا در 
هفته هاي ابتدایي لیــگ نمایش هاي خوبي 
ندارند و بدنســازي ابتــداي فصــل را بهانه 
قابل قبولي براي این اتفاق مي دانند. چنان که 
ویندوز پرسپولیس هم در این بازي به خوبي 
بالا نیامد و هواداران این تیم در انتظار بازگشت 
عالیشاه، پورعلي گنجي، وحید امیري و البته 
رسیدن یورگن لوکادیا باقي ماندند. شاید اگر 
قرمزها مهاجم خارجي شان را به موقع خریده 
بودند در همان دقیقه22 بــازي دیروز اولین 
گل فصل شان را مي زدند. درست همان جا که 
عبدي نه کامیابي نیا را دید و نه ضربه درستي 

به سمت دروازه زد.
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ذوب آهن

پرسپولیس

پرسپوليس با تركيب جديدش 2 بار 
به تير دروازه ذوب آهن زد اما در 
حسرت اولين گل فصل ماند تا يحيي و 
تارتار مثل فصل قبل در فولادشهر به 
تساوي برسند
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یادداشت
میثم مظفر؛رئیس کمیته بودجه شورای اسلامی شهر تهران

به طور معمول در پیوند برنامه و بودجه گسست وجود 
دارد و باید تلاش شود بودجه سالانه شهرداری تهران 

متناظر با برنامه 4ساله تهیه و تدوین شود.
تئوری اثر پروانه ای عنوان می کند بال زدن یک پروانه در نقطه ای از جهان، می تواند 
توفانی را در نقطه  ای دیگر بیافریند؛ بنابراین اگر امروز می خواهیم تصمیمی را اتخاذ 
و سیاستی را نگارش کنیم باید به تأثیراتی که از خود بر جای می گذارد، توجه ویژه 
داشته باشیم. پیامدهای تصمیمی که شــاید به ظاهر جزئی و کم اثر به نظر برسد 
ممکن است تندبادها و اثرات غیرقابل پیش بینی در جامعه ایجاد کند. مسئله یابی، 
در دستور کار قرار دادن، بدیل یابی، تدوین سیاســت و برنامه، مشروعیت بخشی، 
اجرایی ســازی  و نظارت و ارزیابی مراحل هفت گانه چرخه سیاستگذاری و تدوین 
برنامه به شمار می آیند. اگر در همین ابتدا مثلا بر تغییر جدی در حمل ونقل عمومی 
شهر تهران متمرکز شویم به یک گونه باید منابع مالی و زمانی را مصروف آن کرده 
و برش برنامه سالانه را نسبت به برنامه 4ساله تنظیم کنیم و اگر بخواهیم در همه 
حوزه ها و عرصه ها متکثر و متنوع به صورت برابر کار کنیم نیز به گونه ای دیگر باید 

وارد عمل شویم.
رفتار راهبردی است. براساس این اصل، 80درصد نتایج رخدادها ناشی از 1 قانون پارتو به عنوان یکی از مفیدترین مفاهیم موجود در دنیای مدیریت و 
توجه به 20درصد موضوعات است؛ بنابراین باید 20درصد کلیدی موضوعات مهم 
و اولویت دار را در دستورکار قرار دهیم که 80درصد اثر دارد. حال جمع بندی ما در 
کمیســیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شــهر تهران حاکی از این است که در 
تدوین برنامه چهارم توســعه شــهر تهران، به جــای پراکنده کاری، یک ســری 
شــاخص های کمی و معین در 20درصد مســائل حائز اهمیتی داشته باشیم که 

احتمالا 80درصد تأثیرات را می تواند به دنبال داشته باشد.
برابر در کالبد و زیست بوم شهر و همچنین شهروندان درنظر بگیریم نگاه 2 در تدوین یک برنامه اگر تحقق عدالت شهری را به معنای ایجاد فرصت رشد 
تساوی بین تمام مناطق حاکم نخواهد بود، بلکه باید در برخی محلات کم برخوردار 
منابع به فوریت تزریق شود تا فرصت رشد برابر برای شهروندان محلات محروم نیز 
همچون ســایر محلات فراهم شــود. باید پاســخ اینکه آیا می خواهیم شــهری 
خودرومحور یا انسان محور داشته باشیم یا تفکیک پسماند از مبدأ صورت گیرد را 

قبل از نگارش برنامه توسعه شهر مشخص کنیم.
بدیل ها، استراتژی ها و روش های مختلف رســیدن به نتایج حائز اهمیت  است. باید مبانی نظری و معرفتی و ارزش های کلیدی لحاظ شود. اگر هدف 3
ما صرفا ایجاد رفاه برای شهروندان باشد، نیازی به مشارکت شهروندان نداریم، اما 
اگر فراهم سازی رشــد و تکامل در شهر و شــکوفایی اســتعدادهای ذاتی مردم 
مدنظرمان باشد، شهر به مثابه کالبدی برای رشد انسان ها به حساب می آید که لازمه 

آن مشارکت عمومی و مسئولیت پذیری شهروندان است.
چون الزام، جبر، قانون، بخشنامه و ساختارهای آمرانه باشد و بخواهیم از 4 اگر دیدگاه ما در تدوین سیاست و برنامه ریزی پرهیز از ابزارهای سختی 
سیاســتگذاری نرم در تدوین برنامه اســتفاده کنیم باید به گونه ای عمل کنیم که 
سلسله مراتب افقی حاکم شود و به مشارکت جمعی دست یابیم؛ در این صورت نقش 
شــهرداری به جای ابــلاغ و تصدی گری بــه نقــش هماهنگی، بسترســازی، 

پیشتیبانی کننده، تنظیم گر، میانجی و داور تبدیل می شود.
مشروعیت بخشــی به عنوان مرحله پنجم چرخه سیاستگذاری و تدوین  برنامه است. تبدیل سیاستگذاری ها و برنامه به قانون 5

که مشروعیت یابد و ملاک عمل قرار گیرد، بسیار مهم است. 
بودجه سالانه ما باید متناظر با برنامه 4ساله باشد که معمولا در این زمینه گسست 

وجود دارد و باید اصلاح شود.

 بودجه سالانه شهرداری
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در متناظر با برنامه 4ساله باشد

گفت وگو با همشــهری آنلاین درباره روند فعلی مذاکرات گفت: 
آمریکایی ها و اروپایی ها هنوز دچار خودبزرگ بینی هستند و فکر 
می کنند در قرن نوزدهم به سر می برند. آمریکا باور نکرده 
مجبور به فرار از منطقه ما شده و اروپایی ها هم 
هنوز باور نکرده اند چند ماه دیگر با سرد شدن 
هوا، برخی از دولت های آنها با چه مشــکلاتی 

روبه رو می شوند.

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس
غربی ها هنوز در قرن نوزدهم به سر می برند
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علیرضا کریمی کاپیتــان تیم کشــتی آزاد اعزامی به 
بازی های کشورهای اسلامی و پرچمدار کاروان ایران در 

این بازی ها بود. او با شکســت 
قاطعانه حریفانش در ترکیه روی 
سکوی نخســت این رقابت ها 

ایستاد. کریمی پس از حدود یک 
سال دوری از کشتی کارش را از 

انتخابی جام تختی شروع کرد...

گفت وگو با رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر
نظارت بدون تعارف بر شهر

علیرضا کریمی: دوست داشتم کارم درست نشود!
دوست داشتم به جای مسابقات بروم کربلا
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اینکه فیلمی با محوریت یکی از قهرمانــان جامعه که جانش 
را در جوانی و در راه هدفش داده ســاخته شود تا مخاطبان از 
زوایای پنهان و پیدای زندگی اجتماعی، خانوادگی و شغلی اش 
اطلاعات بیشتری کسب کنند به خودی خود حاوی ارزش های 
بسیار است و زمانی این احترام اولیه چند برابر می شود که پی 
می بریم این قهرمان شهید، داریوش رضایی نژاد است که 
طی 10 سال اخیر همواره با بی مهری و سکوت رسانه ای 

مواجه شده و...

نگاهی به فیلم »هناس« ساخته حسین دارابی 
 پیش رفتن در دو مسیر متفاوت

  شاید کمتر کسی تصور می کرد که ریاست مهم ترین کمیسیون 
پارلمان شهری، کمیسیون برنامه وبودجه به یکی از جوان ترین 
عضوهای دوره ششم شورای شهر واگذار شود، اما این موضوع 
رقم خورد و حالا چند هفته ای می شــود کــه محمد آخوندی 

به خاطر حسابرسی ها حسابی سرزبان افتاده است. مسئله 
تهیه نشدن گزارش های دقیق حساب و کتاب شرکت ها 

و سازمان های شهرداری در دوره قبلی شورا...
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 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

زلزله ۹ ریشتری کدام مناطق ایران را تهدید می کند 
دکتــر مهــدی زارع، اســتاد پژوهشــگاه بین المللــی 
زلزله شناســی و مهندســی زلزلــه در گفت وگــو بــا 
همشهری آنلاین گفت: در ســال ۲۰۱۳ خانم اشمیتز 
آلمانــی و همکارانــش تحقیقــی درخصــوص زلزله در 
منطقه مکران ایران منتشر و در آن احتمال وقوع زلزله 

۹ریشتری را هم مطرح کردند.

تصاویر زیباترین فرش های گل جهان
فرش گل بروکسل در سالگرد ۵۰سالگی خود با گرما 
درگیر شده و طراحان خود را به ابتکاری پایدار واداشته 
اســت. روشــی که با اجــرای فــرش گل محــلات و کرج 
متفــاوت اســت.گزارش همشــهری آنلایــن را دربــاره 
زیباترین فــرش گل های جهــان بخوانیــد و تصاویر آن 

را مشاهده کنید.

جامعه

گردشگری

داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

تعداد گردشگران ورودی به ایران

گردشــگری بین المللــی در ســال های ۲۰۱۱ تــا ۲۰۱۹ در اکثــر کشــورهای 
خاورمیانــه از جمله ایران، روندی صعــودی درپیش گرفته بود که در ســال 
۲۰۲۰ میلادی با شــیوع ویروس کرونا بیشــترین ســقوط را تجربــه کرد و در 
سراشــیبی بــی ســابقه ای قــرار گرفــت. نگاهــی انداخته ایــم به عــدد و رقم 

گردشگری در خاورمیانه در یک دهه اخیر؛ یعنی از سال ۲۰۱۱ تا ۲۰۲۱.

ترکیه 

امارات

عربستان

مصر

ایران

اردن

بحرین

سوریه 

قطر

عمان 

لبنان

یمن 

تعداد گردشگران كشورهای خاورمیانه

تعداد گردشگران وارد شده به کشورهای خاورمیانه

از سال 2011 تا 2021-»میلیون نفر«

از سال 2011 تا 2021-»میلیون نفر«

خرید گوشی همراه فقط با کد ملی
  سخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل: ضوابط جدید 

هیچ محدودیتی برای خریداران ایجاد نمی کند
  با تغییر فرایند خرید و  صدور فاکتور الکترونیکی، عرضه 

تلفن همراه شفافیت بیشتری پیدا می کند

 باغ های تهران که  گود شده اند
مدیریت شهری به دنبال ساماندهی گودهای رها شده  جبلی و توچال در شمال شهر تهران است

چریک های فلسطینی
کابوس تل آویو

جنبش جهاد اسلامی در جنگ 
3روزه نشان داد که  توانایی درگیری 
تمام عیار  با رژیم صهیونیستی را دارد

آشنایی با بنیانگذاز 
جنبش جهاد اسلامی 

فلسطین

توافق نهایی پس از 
رفع مسائل پادمانی

»ترور بولتون«؛ 
پروژه ای  انحرافی 

فاز نخست پروژه توسعه شرقی 
خط 4 مترو تهران ، مطابق با برنامه 
زمان بندی شده درحال پیشروی است

فواد ایزدی: آمریکایی ها به دنبال 
ایجاد جنگ روانی در رایزنی های 

برجامی هستند

با وجود گمانه زنی های احیای 
برجام، تهران و واشنگتن   می گویند  

هنوز توافقی به دست نیامده است
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 صدور شناسنامه
 برای فرش ايران
با شناسنامه دارشدن فرش ایرانی، 800 میلیون دلار 
افزایش صادرات خواهیم داشت

بیکاران مشغول استراحتند
گزارش تغییر الگوي اشتغال جوانان؛ کارفرمایان مي گویند اغلب آگهي هاي استخدام بي جواب مي ماند

خشکسالي بي سابقه  نیمي از اروپا 
را فراگرفته و کشاورزي و  دامداري 

را با بحران روبه رو کرده است

اروپا در دام 
خشکسالي

کشورهای تحت تاثیر خشکسالی

انگلیس  ایتالیا 

فرانسه  پرتغال  اسپانیا 

47درصد
از مساحت قاره اروپا امکان 
درگیری با خشکسالی  دارد.

60 روز
آینده در غرب، مرکز و جنوب 

اروپا بارندگی نخواهد شد.

12درصد 
قیمت گوشت در اروپا به خاطر 

خشکسالی افزایش یافته

ادامه در 
صفحه3
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»هنوز هیــچ توافقی به دســت 
نیامده است«؛ این موضع تلویحی 
مقام های آمریکایــی و ایرانی در 
روزهای اخیر نشان می دهد گمانه زنی ها درباره 
حصول قریب الوقوع توافــق در گفت وگوها برای 
رفع تحریم ها بهره چندانــی از واقعیت ندارد و 

بررسی ها ازسوی طرفین همچنان ادامه دارد.
به گزارش همشهری، این مواضع در شرایطی است 
که در روزهای اخیر گمانه زنی ها درباره افزایش 
شانس احیای برجام شــدت گرفته و رسانه ها و 
برخی چهره های سیاســی ادعاهایــی را در این 
زمینه مطرح کرده اند؛ برهمین اساس هم بود که 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی با بیان 
اینکه متن ارائه شده ازســوی طرف غربی برای 
احیای برجام »بد نیســت«، اعلام کرد که ایران 
فقط در مورد چند کلمه از متن سؤالاتی مطرح 
کرده و تقریبا به طورکامل بر سر آن توافق صورت 

گرفته است.
میخائیل اولیانوف در جریان یک نشســت خبری 
گفت که متن سند احیای برجام تقریبا به طورکامل 
مورد توافق قرار گرفته است. وی البته به این موضوع 
هم اشاره کرد که سؤالات ایران درباره چند کلمه 
از متن »می تواند به مانعی برای توافق بدل شود؛ 
همان گونه که پیش از این هم در جریان مذاکرات 

وین رخ داده بود.«
اولیانوف متن پیشــنهادی اتحادیه اروپا را »یک 
سازش بسیار معقول« دانســت و آن را گزینه ای 
ارزیابی کرد که به نظر می رســد همــه طرف ها از 
آن راضی هستند و »درعین حال همه نارضایتی 
خاصی از برخی مفاد پــروژه را تجربه می کنند.« 
وی همچنین با بیان اینکه در آینده هیچ مذاکره 
طولانی مدتی وجود نخواهد داشت، گفت که ایران 
ممکن است اصلاحاتی را برای متن نهایی به غرب 

پیشنهاد کند.

بررسی ها ادامه دارد
در این میان به نظر می رسد اختلاف بر سر مسائل 
پادمانی همچنان یکی از اصلی ترین بن بســت ها 
میان طرفین اســت و تا زمانی که این گره گشوده 
نشود، چشــم انداز روشــنی پیش روی مذاکرات 
قابل ترســیم نیســت. با توجه به همین موضوع 
هم بود که معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور در 
توییتی با اشاره به گفت وگوهای اخیر سیدابراهیم 
رئیســی با چند تن از رهبران ۱+۴ تأکید کرد تا 
زمانی که ادعاهای پادمانی حل و فصل و بســته 

نشود، توافق نهایی قابل دست یافتن نخواهد بود. 
محمد جمشیدی همچنین در توییت دیگری با 
اشاره به اینکه بررســی ها درباره پیش نویس ارائه 
شــده ادامه دارد، به گمانه زنی هــا پیرامون متن 
پیشــنهادی اتحادیه اروپا نیز واکنش نشان داد و 
نوشت: »این گونه درزهای خبری هماهنگ شده 
نشان می دهد که کدام طرف تحت فشار و نیازمند 
به توافق فوری اســت.« ایــن اظهارنظر یک مقام 
دولتی در شرایطی است که در روزهای اخیر برخی 
»منابع مطلع« نیز تأکید کردند که »با وجود انتشار 
برخی خبرهای جعلی ازسوی رسانه های خارجی و 
همچنین گمانه زنی های بی پایه که در داخل توسط 
افراد و رسانه های غیرمسئول مطرح می شود، هنوز 
روند کارشناسی مباحث ادامه دارد و هیچ تصمیم 
سلبی یا ایجابی درباره ایده های طرح شده ازسوی 
هماهنگ کننده اتحادیه اروپایی اتخاذ نشده است.«

واکنش واشنگتن به گمانه زنی ها
ازســوی دیگر نماینده آمریکا در امور ایران نیز به 
گمانه زنی ها در این زمینه واکنش نشان داد و تأکید 
کرد که »هیچ توافقی بر سر رفع تحریم های ایران 
انجام نشده است.« رابرت مالی در گفت وگویی ارائه 
امتیاز به ایران با هدف حل وفصل تحقیقات آژانس 
بین المللی انرژی اتمی درباره فعالیت های هسته ای 
جمهوری اســلامی را رد کرد و گفت که واشنگتن 
هیچ فشاری به آژانس برای بستن مسائل باقیمانده 

وارد نمی کند.
وی همچنین در پاسخ به این ســؤال که »آیا بر 
ســر رفع تحریم های ایران سازشی انجام گرفته 
اســت که براســاس آن غیرآمریکایی ها بتوانند 
با سپاه پاســداران معامله  تجاری انجام دهند و 
درواقع تحریم های آمریــکا را دور بزنند؟« گفت 
که در این زمینه توافقی نشــده؛ چراکه تا درباره 
همه چیز توافق نشــود، بر ســر هیچ چیز توافق 

نشده است. ادعاهای مالی درحالی مطرح می شود 
که »پولتیکو« در گزارشی مدعی شده بود اتحادیه 
اروپا برای حصــول توافق بر ســر احیای برجام 
پیشنهاد برداشتن فشــار از روی سپاه پاسداران 
را مطرح کرده اســت. این نشــریه در گزارشی 
با انتشار جزئیاتی از متن پیشــنهادی اتحادیه 
اروپا برای احیای برجام کــه به تازگی به ایران و 
آمریکا ارائه شده اســت، ادعا کرد براســاس این 
پیش نویــس، شــهروندان غیرآمریکایی اجازه 
خواهند داشت با شرکت هایی که با سپاه پاسداران 
معاملات اقتصادی دارند، تجارت کنند. براساس 
گزیده هایی از متــن پیش نویس پیشــنهادی 
اتحادیه اروپا کــه پولتیکو ادعــا می کند به آن 
دست یافته است، تحریم های آمریکا علیه سپاه 
پاســداران ایران با هدف احیای توافق هسته ای 
۲۰۱۵ کم رنگ می شود و راه را برای تهران هموار 
می کند تا از بررسی بیشتر سایت های هسته ای 

که مشکوک خوانده می شود، خودداری کند.
پولتیکو در ادامه بــا ادعای اینکــه جزئیات این 
پیش نویس دوشنبه گذشته در جریان مذاکرات 
وین نهایی شده است، نوشت: از آنجایی که اتحادیه 
اروپا در هماهنگی نزدیک با واشــنگتن روی این 
پیش نویس کار کرده است، به نظر می آید که دولت 
بایدن آماده است امتیازات بیشتری از آنچه انتظار 
می رفت برای حصول توافق  به ویژه با کاهش فشار 

بر سپاه پاسداران ارائه دهد.

لزوم تأمین خواسته های ایران در 3حوزه
دراین میان اگرچه نماینده آمریــکا در مذاکرات 
وین پس از انتشــار گزارش پولتیکو، در بیانیه ای 
هرگونه تغییر اســتانداردها یا قوانیــن آمریکا در 
اجرای تحریم های ایران را تکذیب کرد، اما مقام ها 
و رسانه های غربی در روزهای اخیر تلاش ویژه ای 
را صــرف القای ایــن موضوع کرده انــد که متن 
ارائه شــده ازســوی اتحادیه اروپا، »متن نهایی« 
برای احیای توافق هســته ای سال۲۰۱۵اســت؛ 
موضوعی که ازسوی مقام های ایرانی مورد تأیید 
قرار نگرفته و تهران تأکید دارد تا زمانی که مطالبات 
جمهوری اسلامی برآورده نشود، به مذاکرات برای 

اصلاح پیش نویس ارائه شده ادامه خواهد داد.
در چنین شرایطی هم بود که تهران تأکید دارد در 
حال بررســی اطمینان آور بودن پیشنهاد اروپا در 
3حوزه »پادمان«، »تحریم« و »تضمین« اســت 
تا نسبت به تأمین خواســته های خود اطمینان 

حاصل کند. 

توافق نهایی پس از رفع مسائل پادمانی
   اگرچه گمانه زنی ها درباره قریب الوقوع بودن احیای توافق هسته ای افزایش یافته، اما تهران و واشنگتن

 اعلام می کنند هنوز توافقی به دست نیامده است

برجام

گلایه های خیاطیان از نحوه انعکاس اقدامات دولت
حرکت کارشناسان روی امواج 

رسانه ای
رئیس مرکز بررســی های استراتژیک ریاســت جمهوری در 
نشســتی با خبرنگاران خواهان همراهی بیشتر کارشناسان و 
رســانه ها با اقدامات دولت سیزدهم شد. به گزارش همشهری، 
محمدصادق خیاطیان با انتقاد از فضاسازی  های رسانه ای منفی 
در انعکاس تلاش های دولت گفت: ما فضای بسیار غبارآلودی 
در حوزه رسانه ای داریم؛ خیلی موارد حق را ناحق و هر حرکت 
مثبتی را منفی جلوه می دهند. بخشــی به این علت است که 
خلاقیت ها و احساس مسئولیت ها کمتر وجود دارد. در دوره های 

گذشته رسانه ها فعالانه تر عمل می کردند.
او با بیان اینکه حوزه اطلاع رســانی در واقع یک »اکوسیستم 
اطلاع رسانی« است، گفت: ما با زیســت بوم متکثری از فعالان 
حوزه رســانه مواجه هســتیم و اگر نتوانیم خودمان را در این 

اکوسیستم خوب جاگذاری کنیم، ضرر خواهیم کرد.
خیاطیان در بخشی از اظهارات خود با گلایه از نظرات رسانه ای 
متفاوت برخی کارشناســان در قیــاس با آنچــه در دیدار با 
رئیس جمهور و به صورت خصوصی با دولت در میان می گذارند، 
گفت: در ایام انتخابات۱۴۰۰ گروه های مختلفی با آقای رئیسی 
دیدار داشتند. شاید باور نکنید اغلب قریب به اتفاق کسانی که 
در این جلسات شــرکت می  کردند، یکی از مسائلی که روی آن 
دست می گذاشتند، بحث حذف ارز ترجیحی بود. اقتصاددانان 
و صاحبان کســب وکاری که با ارز ترجیحی مواجهه داشتند، 
به شــدت همگی منتقد آن بودند. من به عنوان کسی که شاهد 
این موضوع بودم، گفتم اگر آقای رئیســی رئیس جمهور شود، 
نخســتین کاری که باید انجام دهد، این است که ارز ترجیحی 
را حذف کند. این موضوع اتفاق افتاد ولی با تأخیر. بســیاری از 
کارشناسان اذعان به این موضوع داشتند و ما از آنها خواستیم 
برای مردم توضیح دهند ولی ســکوت کردند. خیلی از عزیزان 
کارشناس بنا به ملاحظاتی که داشــتند، همکاری نکردند و با 
موج رسانه ای که اتفاق افتاد، همراه شدند و سیاست خوب اجرا 
نشد. اگر همراهی مردم اتفاق نیفتد، به آن مسائلی که مدنظر 

داریم نمی رسیم.
خیاطیان در ادامه با اشــاره به ماموریت  های مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاســت جمهوری، گفت: یکی از این ماموریت ها 
تبیین گفتمان دولت یعنی گفتمــان عدالت و جمهوریت بود. 
خیلی ها جمهوریت را معادل انتخابات و حضور مردم در انتخابات 
می دانند. این نوع نگاه به جمهوریت حداقلی است. جمهوریتی 
که امام)ره( و رهبری می گویند و در شعائر ماست، حضور مردم 
در همه صحنه هاســت؛ باید حوزه فرهنگی، اجتماعی و حتی 

سیاسی را مردمی کنیم.
او اضافه کرد: امتداد اجتماعی یافتــن موضوع گفتمان یکی از 
دیگر اهداف است. حضور رئیس جمهور میان مردم استان های 
مختلف یکی از جنبه های گفتمان دولت اســت که این حضور 
حتما اثر مثبت دارد. این را نظرسنجی ها و نظرات کارشناسی 
می گوید، اما عده ای علاقه  مند به این موضوع نیستند و می  گویند 
همچنان از راه دور امور دنبال شود. با این حال، تمام هدف ما در 
گفتمان جمهوریت این نیست که رئیس جمهور در میان مردم 
باشد. ارتباط با نخبگان و مردمی کردن اقتصاد نیازمند فضاسازی 
و الگوسازی است و نباید در کشور فراموش شود. اصل۴۴ قانون 
اساسی مردمی کردن اقتصاد است، ولی درست اجرا نشده است 

و نتوانسته ایم برایش الگوسازی کنیم.

در همایش وزارت کشور مطرح شد
تنها راه نجات بخش، حضور 

حداکثری مردم در میدان است
وزیر کشور در همایش تشکل ها و مشارکت های اجتماعی که به 
مناسبت روز ملی تشکل ها در تالار وزارت کشور برگزار شد، گفت: 
از دید من از میان مســئولیت های سیاسی، امنیتی، اقتصادی، 
عمرانی و اجتماعی وزارت کشور، مسئولیت اجتماعی مهم ترین 
است. مسائل امنیتی شاید فوریت بیشتری پیدا کند، اما آنچه از 
دید من از همه مهم تر، ماندگارتر و پایدارتر است، مسائل اجتماعی 
است، چون مولفه اصلی قدرت است و مولفه های دیگر قدرت در 
حوزه های سیاســی، اقتصادی و حتی امنیتی و نظامی در بستر 
مسائل اجتماعی، خود را نشان می دهد. احمد وحیدی با اشاره به 
حملات امنیتی اوایل انقلاب گفت: آن زمان شرایط طوری بود 
که حتی 3۰۰ ترور را در روز داشتیم و این مردم بودند که موفق 
عمل کردند. الان هم در هر حوزه ای که مردم هســتند، موفق و 

حوزه هایی که کمتر حضور دارند، ناموفق هستیم.
وزیر کشور در ادامه سخنانش با بیان اهمیت نقش تشکل های 
اجتماعی گفت: در سطح بین المللی حرف بزنید و از حقوق پایمال 
شــده مردم ایران در مجامع جهانی شکایت کنید ما هم از شما 
حمایت می کنیم. وزارت کشور محلی برای حمایت از تشکل هایی 
اســت که در دفاع از حقوق ملت و منافع ملــی تلاش و در رفع 
آسیب ها و شناخت مسائل کار می کنند. او با انتقاد از فعال بودن 
۲۰درصد از تشکل های دارای مجوز، خواستار فعالیت سمن های 
بیشتر شد. مشاور رئیس جمهور هم در امر مردمی سازی دولت نیز 
در این همایش با بیان اینکه کار تشکل های اجتماعی مستحب، 
فوق برنامه و کار سازمانی نیســت بلکه کار اصلی و رویکرد امام 
و رهبری اســت، گفت: تنها راه نجات بخش، حضور حداکثری 
مردم در میدان است. براساس گزارش ایرنا، مهدی عبودتیان در 
تالار وزارت کشور با بیان اینکه بعد از جنگ، اختصاصی سازی به 
جای خصوصی سازی و انتفاعی سازی به جای غیرانتفاعی سازی  
نشست، گفت: آخرین مشکل که با مشارکت مردم رفع شد، کرونا 
بود که در حوزه اقتصاد و سلامت باز هم مردم وارد میدان شدند 
و ماسکی را که قرار بود قیمت آن تا ۲۰۰ هزار تومان برسد با کار 

جهادی به ۶۰۰تومان رساندند. 
او گفت: الگوهای مردمی ســازی در حکمرانی هنوز در کشور 
مستقر است، اما آیا کشور و مردم شرایط پذیرش مسئولیت که 
حقشان است را دارند و چقدر مردم خود را مسئول می دانند؟ 
چقدر حلقه های میانی فعالند؟ چقدر حاکمیت حاضر است 
فعالیت خود را به گروه های مردمی واگذار کند و خود نظارت 
داشته باشد؟ او تصدی گری نهادهای اجرایی را یکی از آفات 
کشور دانســت و گفت: نرم افزار مردمی سازی  باید در ذهن 

حکمران مستقر باشد.

علیرضا سلیمی
عضو هیأت رئیسه مجلس

رؤســای  و  رئیســه  هیــأت  نشســت 
کمیســیون های تخصصــی مجلــس بــا 
رئیس جمهــور و اعضــای هیــأت دولــت 
عصر یکشنبه )امروز( برگزار می شود.  در 
این نشست که در سطح هیأت رئیسه و 
رؤسای کمیسیون های تخصصی مجلس 
و رئیس جمهــور و اعضای کابینه اســت، 
مســائل روز کشــور مورد بحث و بررســی 

قرار می گیرد./ فارس

علی القاصی
رئیس کل دادگستری استان تهران

فــردی بــرای بانــوان بــا دشــنه، ایجــاد 
کــه  اســت  می کــرده  مزاحمــت 
درحال حاضر بــه اعدام محکوم شــده و 
در آینده نزدیک این حکم اجرا می شود. 
حقــوق و امنیــت مــردم و امنیــت روانی 
جامعــه بــرای مــا مهــم و حائــز اهمیــت 
اســت. قــرارگاه پیشــگیری از ســرقت 
ایجاد شــده و سعی شــده حضور پلیس 

یک حضور سریع و اثرگذار باشد./ مهر

خالد مشعل
رئیس جنبش حماس در خارج 

خــروج جنبــش حمــاس از ســوریه بــر 
روابــط ایــن جنبــش بــا ایــران تأثیــر 
گذاشــت و ایران از این تصمیــم انتقاد 
کرد، اما روابط تهران و حماس هیچ گاه 
قطــع نشــد و همچنــان ادامــه دارد و با 
وجود اوضاع دشوار ایران، حمایت های 
این کشور همچنان ادامه دارد. روابط با 
ایران بدین معنا نیست که بر استقلال 
تصمیم گیری ما تاثیر بگذارد یا به ضرر 

منافع ملی فلسطینیان باشد./ ایسنا

نقل قول خبر

خبر

 جلسه ناتمام اعضای مجمع 
تشخیص در آخرین روز دوره هشتم

 جلســات اعضای مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
برای بررسی سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه 
به آخرین روزهــای کاری آن گره خورد و بررســی 
این سیاســت ها ناتمام ماند. روز شــنبه در آخرین 
روز فعالیت دوره هشتم تشــکیل مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، جلســه فوق العاده مجمع به ریاست 
صــادق آملی لاریجانی و با حضور اعضــا برای ادامه 
بررسی سیاســت های کلی برنامه هفتم برگزار شد. 
تاکنون خبری درباره بررسی ادامه سیاست ها و معرفی 
اعضای جدید مجمع منتشر نشــده است. آیت الله 
خامنه ای، رهبر معظم انقــلاب ۲3مردادماه ۱39۶ 
اعضای حقیقــی و حقوقی هشــتمین دوره مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام را برای یک دوره ۵ســاله 
معرفی کردند. رهبر انقلاب در حکم ســال۱39۶ از 
مجمع تشخیص مصلحت نظام سامان بخشیدن به 
مجموعه سیاست های کلی و بازنگری در عناوین و نیز 

در فرایند تعیین و تنظیم آن را خواستار شده بودند. 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام ۵۰عضو حقیقی 
و حقوقی در دوره هشــتم فعالیت خود داشــت که 
برخی چهره ها همچون محمود هاشمی شاهرودی، 
رئیس ســابق مجمع، آیت الله ابراهیم امینی، محمد 
میرمحمدی و حسن فیروزآبادی درگذشتند و حسن 
روحانی با پایان دوره ریاست جمهوری خود از جمع 
اعضا کنار گذاشته شد. علی لاریجانی، رئیس سابق 
مجلس نیز 8خرداد ۱399 با پایان دوره مســئولیت 
خود در نهاد قانونگذاری از سوی رهبر معظم انقلاب 
به عنوان عضو حقیقی در جمع اعضای مجمع ابقا شد.

 خبر

دولت

»ترور بولتون«؛ پروژه ای  انحرافی 
در شرایطی که به نظر می رســد رایزنی های برجامی به شمارش 
معکوس افتاده است، اما فضاســازی ها علیه جمهوری اسلامی 
همچنان ادامه دارد و طرف آمریکایی تلاش دارد با به راه انداختن 
جنگ روانی علیه ایــران، تحقق مطالبات بحق کشــورمان را 
تحت تأثیر قرار دهد. برهمین اساس هم بود که وزارت دادگستری آمریکا در روزهای 
اخیر پروژه  جدیدی را علیه تهران کلیــد زد و ادعا کرد طرح ترور جان بولتون، از 
مقام های سابق کاخ سفید، ازسوی جمهوری اسلامی را کشف کرده است. این ادعاها 

در شرایطی مطرح شد که واشنگتن در ماه های اخیر بارها ادعاهای مشابهی را علیه ایران مطرح و تلاش کرده است 
به وسیله آنها روند مذاکرات برجامی را تحت تأثیر قرار داده و به نوعی ایران را در موضع ضعف قرار دهد.  یک 
عضو هیأت علمی دانشگاه تهران با اشاره به اختلاف نظرهای موجود در ساختار سیاسی آمریکا درباره برجام، 
به همشهری گفت: در ساختارهای حاکمیتی آمریکا توافقی درباره نحوه مواجهه این کشور با توافق هسته ای با 
ایران وجود ندارد و نهادهای مختلف ازجمله کنگره، قوه مجریه و نهادها و ساختارهای امنیتی بر سر این موضوع 
دچار اختلاف نظرهای اساسی هستند. فواد ایزدی افزود: با توجه به برجسته شدن بعضی از اختلاف نظرها درباره 
برجام در ساختار سیاسی آمریکا، یکی از گزاره های مهم این است که طرح موضوع هایی مانند »ترور بولتون« 
مرتبط با مذاکرات است و مخالفان توافق هسته ای می کوشند از طریق راه انداختن جنگ روانی، بر فضای مذاکرات 
تأثیر بگذارند. این کارشناس مسائل آمریکا عنوان کرد: البته در این میان باید به این موضوع هم اشاره کرد؛ آن هم 
اینکه برای افرادی مانند بولتون و پمپئو که سیاستمدارانی جنایتکار شمرده می شوند، این موضوع که به عنوان 
قاتلان سردار سپهبدشهید حاج قاسم سلیمانی در معرض انتقام هستند، نباید نکته تعجب آور و غیرقابل قبولی 
باشد. ایزدی با بیان اینکه پاسخگویی در برابر یک جنایت گریزناپذیر است، ادامه داد: وقتی فرد یا افرادی جنایتی 
را مرتکب می شوند، باید در مقابل تبعات آن پاسخگو باشند و جزای جنایتی که مرتکب شده اند را ببینند. این 
موضوع در سراسر دنیا یک گزاره جاافتاده و منطقی به حساب می آید که همه آن را قبول دارند. وی عنوان کرد: 
اگر قاتلی پس از جنایت خود آزاد باشد و کیفر مناسب نبیند، نتیجه این می شود که باید در انتظار افزایش جرم 
و جنایت بود. بولتون و پمپئو نیز زمانی که برای به شهادت رساندن حاج قاسم سلیمانی تبانی می کردند، باید به 
فکر تبعات جنایت خود می بودند. آنها باید به این موضوع فکر می کردند که چنین جنایتی، تبعاتی برای قاتل 
دارد. این عضو هیأت علمی دانشگاه تهران ادامه داد: موضوع این است که مجموعه ای که در ساختار سیاسی 
آمریکا مخالف برجام هستند، قصد دارند با در معرض تهدید نشــان دادن مقام های سابق کاخ سفید، علیه 
جمهوری اسلامی فضاسازی کرده و توافق هسته ای با ایران را مضر جلوه دهند تا بتوانند روند دستیابی به توافق 
را تحت تأثیر قرار داده و حتی آن را متوقف کنند. ایزدی اضافه  کرد: ازسوی دیگر در ساختار سیاسی و همچنین 
دولت آمریکا با مجموعه ای مواجه هستیم که موافق برجام هستند و آن را در راستای تأمین منافع  ملی این کشور 
تفسیر می کنند. به نظر می رسد این گروه چندان توجهی به فضاسازی های جناح مخالف ندارند و فرافکنی آنها 

تأثیر چندانی بر روند تصمیم گیری درباره برجام نخواهد داشت.

مکث

غربی ها هنوز در قرن نوزدهم به سر می برند
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 

و سیاســت خارجی مجلــس در مجلس
گفت وگــو با همشــهری آنلاین 
درباره روند فعلی مذاکرات گفــت: آمریکایی ها و 
اروپایی ها هنوز دچار خودبزرگ بینی هستند و فکر 
می کنند در قرن نوزدهم به سر می برند. آمریکا باور 
نکرده مجبور به فرار از منطقه ما شده و اروپایی ها هم 
هنوز باور نکرده اند چند ماه دیگر با سرد شدن هوا، 
 برخــی از دولت هــای آنهــا بــا چه مشــکلاتی 

روبه رو می شوند.
عباس مقتدایــی با بیان اینکــه عدم تأمین انرژی 
ازسوی دولت های اروپایی برای مردمی که توانمندی 
مقاومت حتی چند هفته ای را ندارند و نمونه آن را در 
جریان روسیه و اوکراین دیدیم قابل تحمل نیست، 
افزود: غربی ها باید توجه کننــد ایران در بحبوحه 
تحریم هایی که آمریــکا آن را فلج کننده می داند، 

ماهواره به فضا می فرستد و دانشمندان ایرانی 
در لبه مرزهای دانش حرکت می کنند.

وی درباره اینکه گفته می شود یکی از موانع 
توافق مســائل پادمانی موجود میان ایران و 

آژانس اســت نیز عنوان کرد: ما در طول ماه ها 
و سال های گذشته بیشترین همکاری را با آژانس 

داشتیم و اکنون نیز براساس حقوق بین الملل عمل 
می کنیم. ما همواره با آژانــس همکاری های لازم 

را داشــته ایم؛ بنابراین اگر منافع و خواسته های ما 
در توافق درنظر گرفته نشــود، هرگز تحت چنین 

فشارهایی تن به توافق نخواهیم داد.
مقتدایی همچنین در پاسخ به این سؤال که مجلس 
تا چه انــدازه در جریان جزئیات رونــد مذاکرات 
قــرار دارد، اضافه کرد: کمیســیون امنیت ملی بر 
رعایت حداکثــری قانون مصــوب مجلس تأکید 
دارد و در نخستین فرصت جلسه استماع گزارش 
مذاکره کننده ارشد ایران برگزار خواهد شد. آقای 
باقری اخیرا از ســفر برگشــته و مجلس به زودی 
جلساتی در این زمینه خواهد داشت و نمایندگان 

در جریــان آخرین 
جزئیات و روند 
مذاکرات وین 

قرار می گیرند.
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توقف 4ساله و عقب ماندگی 40ساله
محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران

به طورکلی تلاش شورا بر این بوده که کارهای عقب مانده را به روز کند؛ چون کار را در شرایطی 
تحویل گرفتیم که فعالیت آنچنانی در سطح شهر انجام نشده بود و توقف در کار مستمر ۴ساله 
باتوجه به پیشرفت جهانی، عقب ماندگی ۴۰ساله ایجاد و هزینه ها را چندبرابر کرده بود. اگر در 
۴سال گذشته خطوط مترو توسعه می یافت و گامی برای بهسازی ناوگان اتوبوسرانی برداشته 
می شد، امروز وضعیت بهتری داشــتیم. اکنون با افزایش هزینه ها تخصیص 2۰هزار میلیارد 
تومان برای نگهداشت شهر واقعا رقمی نیست و قطعا شــهرداری کار سختی در پیش دارد. 
در رفع مشکلات شهر نباید از کمک های دولت غافل شد و دولت های گذشته هیچ کمکی به 
شهرداری نکرده و حتی سهم خود را نپرداخته اند، اما در این دوره با توجه رئیس جمهور و تعامل 
شهرداری تهران با هیأت دولت امیدواریم اتفاقات خوبی رقم بخورد و با کمک ها و حمایت های 
دولت اقدامات بزرگی در تهران انجام شود. با وجود حمایت و کمک شورا به شهرداری در جایی 
که نظارت لازم باشد، محکم هستیم و تعارف نداریم. اگر برخلاف قانون عمل شود و انحرافی 
صورت گیرد، قطعا برخورد می کنیم. کار تمام کمیســیون ها به نوعی مربوط به کمیســیون 
برنامه وبودجه می شود و در این مدت حدود 7۰جلسه تخصصی در کمیسیون تشکیل شده که 
نتیجه آن تصویب 23لایحه، 13طرح و 3استفساریه و ارائه به صحن شورا بوده است که جا دارد 

از تمام اعضای محترم کمیسیون، همکاران و کارشناسان که همدلانه کار کردند، تشکر کنم.

مکث

  شاید کمتر کســی تصور می کرد که ریاست 
مهم ترین کمیسیون پارلمان شهری، کمیسیون 
برنامه وبودجه به یکی از جوان ترین عضوهای 
دوره ششم شورای شــهر واگذار شود، اما این 
موضوع رقم خورد و حالا چند هفته ای می شود 
که محمد آخوندی به خاطر حسابرسی ها مورد 
توجه قرار گرفته اســت. مسئله تهیه نشدن 
گزارش های دقیق حســاب و کتاب شرکت ها 
و سازمان های شهرداری در دوره قبلی شورا، 
مدتی است که حسابی رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه شورای شهر تهران را مشغول کرده است. 
او از عقب ماندگی ۴ساله حسابرسی سازمان ها، 
شــرکت ها و مجموعه های شهرداری تهران با 
این جمله که »شورای پنجم در این زمینه ترک 
فعل کرده است« شدیدا انتقاد می کند و در عین 
حال می گوید که نظارت و حسابرســی در این 
دوره نه تنها به موقع، بلکه بدون تعارف صورت 
خواهد گرفت. آخوندی اینگونه اقدام کردن را 
یکی از راه های اصلی مقابله با فساد در مدیریت 
شهری می داند. با محمد آخوندی در دفتر کارش 
گفت وگو کرده ایــم. او در این مصاحبه ضمن 
تشریح اقدامات یک ساله، درباره اولویت های 
کمیسیون برنامه و بودجه در مقابله با فساد هم 

صحبت کرد.

یکی از چالش های اصلی مدیریت 
شهری تحقق بودجه اســت. باتوجه به اینکه 
حدود 5ماه از سال 1۴۰1می گذرد، شهرداری در 
تحقق بودجه و کسب درآمدها موفق بوده است؟

پاسخ به این ســؤال نیاز به یک مقدمه دارد. سال 
گذشــته وقتی وارد شورا شــدیم با بررسی هایی 
که صورت گرفت، مشخص شــد بودجه 48هزار 
میلیاردتومانی واقعی نیســت و تا پایان سال هم 
محقق نمی شود؛ بنابراین شهرداری تهران لایحه 
اصلاحیه به شورا ارائه کرد و براساس آن، بودجه به 
37هزارو700میلیارد تومان کاهش یافت و همین 
امر سبب شــد تا بیش از 93درصد بودجه تا پایان 
سال گذشته محقق شود. امســال هم شهرداری 
پیشنهاد 57هزار میلیارد تومان داده بود که کارهای 
کارشناسی انجام و در نهایت 50هزارو370میلیارد 
تومان تصویب شــد. آخرین گزارش ارائه شده از 
تحقق بودجه مربوط به 3ماهه اول ســال اســت 
که تحقق حدود 43درصدی را نشــان می دهد که 
باتوجه به تعطیلات نوروز و ایــام مبارک رمضان و 
مشکلاتی که در سیستم های شهرداری پیش آمد، 
این میزان طبیعی است؛ کمااینکه گزارش تحقق 
بودجه در 4ماهه اول سال امیدوارکننده تر بوده است. 
قطعا این ارقام مطلوب نیست، اما مدیران شهری و 
شهرداری تهران امیدوارند در ماه های آتی وضعیت 

تحقق بودجه بهتر شود.

شهرداری تهران در راستای تحقق 
بودجه در کدام حــوزه و معاونت موفق عمل 

کرده است؟
در پاســخ به این پرســش باید بگویم شهرداری 
3محل اصلی برای کسب درآمد دارد؛ اول توسعه 
شهر که همان عوارض شهرســازی است و بخش 
زیادی از بودجه را تشکیل می دهد، دوم مالیات بر 
ارزش افزوده و سوم هم املاک است. متأسفانه در 
3ماهه ابتدایی ســال کمترین میزان صدور پروانه 
در 11سال گذشته را داشته ایم که البته در ماه های 
اخیر وضعیت بهتر شده است. همنیطور در مالیات بر 
ارزش افزوده بیشترین درآمد را داشته ایم و در بخش 

املاک هم اصلا درآمدی نداشته ایم.
برای رونق ساخت وســاز و افزایش 
درآمد حــوزه شهرســازی چــه تدابیری 

اندیشیده اید؟
در حوزه شهرســازی مصوبات خوبی در شــورا و 
شورای عالی شهرســازی و معماری داشته ایم که 
امیدواریم موجب رونق ساخت وساز مسکن شود 
و بودجه پیش بینی شــده در این حــوزه به تحقق 

بپیوندد.
چرا درآمد بخش املاک صفر بوده 

است؟
برای بررسی این موضوع با مســئولان شهرداری 
جلساتی داشتیم و اســتدلال آنها نظم بخشی به 
املاک بود و عنوان کردند که قصد خام فروشــی 
املاک را ندارند و می خواهند به نوعی این املاک را 
مولد کنند تا از این طریق درآمد بیشتری کسب شود. 
معاون اقتصادی و مالی شهرداری اعلام کرده است تا 
پایان شهریور این بخش از بودجه محقق خواهد شد.
شهرداری املاک زیادی دارد که در 
سال های اخیر تعدادی از آنها به افراد حقوقی 
و حقیقی واگذار شده اســت. آیا اقدامی برای 
شناســایی و ســاماندهی املاک شهرداری 

صورت گرفته است؟
بررســی وضعیت املاک شــهرداری تهــران در 
کمیسیون بند6 ماده55 انجام می شود که شورا هم 
یک نماینده در این کمیسیون دارد. بخشی از املاک 
شهرداری به سازمان ها، خیریه ها و شخصیت های 
حقیقی و حقوقی واگذار شــده که برخی مصوبه 
شورای شــهر را دارند و تعدادی هم باید در شورا 
مصوب شوند. قرار است برای این املاک قراردادهای 
یکساله تنظیم و اجاره مختصری هم تعیین شود 
تا نظم بخشــی در این حوزه صورت گیرد. بخش 
دیگری از املاک شــهرداری، برای فروش هستند 
که شهرداری فهرست این املاک را همراه با لایحه 
بودجه به شورای شهر ارائه داده که ارزش این املاک 
5هزارو400میلیارد تومان بوده، اما گویا شهرداری 
قصد دارد این فهرســت را اصلاح کند. مورد دیگر 
مربوط به املاکی است که شهرداری مالک آنهاست، 
اما اطلاعی از آنها نداشته و سندی هم ندارد؛ بنابراین 
شهرداری براساس مصوبه قراردادی را با ثبت اسناد 
کشور منعقد کرده اســت و این املاک شناسایی 
شــده اند و با حکم قضایی نقل وانتقــال املاک به 

شهرداری انجام می شود. نمونه آنها پاساژ علاءالدین 
و تیراژه و... است.

گفته می شــود مدیریت شهری در 
دوره جدید مقابله با فســاد را در اولویت قرار 
داده و در نخستین گام حدود 1۴۰گلوگاه فساد را 
شناسایی کرده است. چه راهکاری برای مبارزه 

با فساد دارید؟
به طورکلی یکی از شعارهای شورای ششم و جریانی 
که مجموعه مدیریت شهری را به دست گرفته بحث 
مبارزه با فساد است. به نظر فساد بیشتر مربوط به 
مدیریت های کلان می شــود. وقتی فردی که در 
رأس مدیریت شــهری قرار دارد هدفش خدمت 
باشد و در پی باندبازی و سیاسی کاری نباشد، طبعا 
بدنه هم همراهی می کند و همگی شبانه روز برای 
حل مشکلات شهر و شهروندان تلاش می کنند، اما 
زمانی که مدیر ارشد شهر را رها می کند و به دنبال 
ساخت مترو و ورود اتوبوس های جدید به ناوگان 
حمل ونقل عمومی نیست و بزرگراه نمی سازد، در 
نهایت اصل کار که خدمت رسانی است، فراموش 
می شود و فساد شــکل می گیرد. فساد فقط مالی 
نیســت و ترک فعل، کم کاری، انجام برنامه های 
نمایشــی و غیرواقعی و... همگی فساد محسوب 
می شــوند. امروز شورای شهر و شــهرداری را در 
شرایطی تحویل گرفته ایم که 4سال عقب هستیم 
و در این 4ســال هرقدر هم تــلاش کنیم باز هم 
عقب ماندگی های در حوزه حمل ونقل به ویژه مترو 
جبران نمی شــود؛ بنابراین در این دوره مقابله با 
فساد برایمان اولویت دارد و در بحث شهرسازی با 
هوشمندسازی فرایند صدور پروانه تلاش می شود 
اعمال نفوذ و سلیقه ها کمتر و در پی آن فساد نیز 
مهار شود. در حوزه مالی هم با تعیین حساب خزانه 
واحد، انجام حسابرســی ســازمان ها و شرکت ها 
و...، انتخاب ذی حسابان و نظارت بر نحوه انتخاب 
پیمانکاران و... برخی از تلاش های شــورای شهر 

برای مسدودکردن گلوگاه های فساد است.
حسابرسی سال های 96 تا 99 در این 
دوره انجام شده است. چه ضرورتی برای این کار 

وجود داشت؟
براساس بند30 ماده80 قانون، نظارت مالی یکی از 
وظایف ذاتی شوراست و گزارش حسابرسی هم معیار 
ارزیابی عملکرد مجموعه مدیریتی است؛ بنابراین 
این کار زمین مانده باید برداشته می شد که با تلاش 
شبانه روزی مجموعه کمیسیون برنامه وبودجه انجام 
شد و موفق شدیم در 10ماه بیش از 300گزارش 
حسابرسی سال های 96 تا 99 و گزارش های تلفیقی 
94 و 95 را آماده کنیم که به طور مستمر در صحن 

شورا ارائه می شوند.
در این خصوص شبهاتی ایجاد شده و 
برخی از اعضای شورای پنجم معتقدند گزارش 
حسابرسی در صحن شورا قرائت شده است. 

پاسخ شما چیست؟
گزارش های خوانده شده مربوط به سال94 است. 
در دوره پنجم 13گزارش حسابرسی سال94 و یک 
گزارش تلفیق سال 93خوانده شده است. صحبت 
ما گزارش های ســال 96 تا 99  است که مربوط به 
دوره پنجم بوده که هیچ سند و مدرکی در مصوبات 
شورا وجود ندارد و دوســتان هیچ گزارشی از دوره 

مدیریتی خودشان در صحن شورا قرائت نکردند.
گزارش حسابرسی  تعیین تکلیف 
۴ساله دوره قبل مانع از حسابرسی دوره جدید 

نمی شود؟
قطعا این اتفاق نمی افتد؛ چراکه تا پایان 
امسال گزارش های حسابرسی سال های 
96 تا 99 تمام می شــود. حسابرسان 

سال1400 هم انتخاب شده اند و مشغول 
انجام کارها هســتند و تا پایان شــهریور 

گزارش را ارائه می دهند که  تا آخر سال در صحن 
شورا قرائت می شــود. حسابرسان سال1401 هم 
تعیین شده اند و به موقع کارها را شروع می کنند و در 
تلاش هستیم تا گزارش حسابرسی ها را به روز کنیم. 
همچنین با کمک حسابرسان بندهای تکلیفی یا 
به عبارتی نقشه راه برای تمام سازمان ها، شرکت ها 
و... تعیین شده اســت که مدیران مکلف هستند 

مشکلات و موانع را برطرف کنند.
چرا عنوان می شود بودجه1۴۰1 یک 

بودجه مشارکتی است؟
در تدویــن بودجــه1401 شــهرداری تهــران 
چندین نکته وجود دارد؛ اول اینکه برای بررســی 
بودجه امســال بیش از 100جلسه در کمیسیون 
برنامه وبودجه تشکیل شد. مورد دیگر اینکه قبل 
از تدوین بودجه پیش نویس ســند سیاست های 
حاکم بر برنامه وبودجه1401 تهیه و پس از تصویب 
در شورا به شــهرداری ابلاغ شد. برگزاری جلسه با 
شهرداران مناطق، مدیران شــرکت ها و سازمان، 
نخبگان و معتمدان محلــی و... هم مورد دیگری 
است که در تدوین بودجه امسال لحاظ شد. آنچه 
در بودجه1401 اهمیت دارد، مشارکت مردم بود. 
یکی از کارهای محوری کمیسیون برنامه وبودجه 
اجرای طرح رصد بود که با حضــور در محله ها و 
مناطق با مردم، ائمه جماعات، نخبگان، معتمدان 
محلی، شورایاران و... دیدار می کردیم و مطالبات 
مطرح می شــد و مشــکلات را می دیدیم. نتیجه 
این کار، گنجاندن 1700پروژه توســعه محلی در 

بودجه1401 بود.
عنوان کردید نظــارت وظیفه ذاتی 
شوراست. تصمیم دارید گزارشی از نظارت ها 

ارائه دهید؟
نظارت کمیسیون برنامه وبودجه به مباحث مالی 
خلاصه نمی شــود و ما بر حوزه هــای مختلفی 
ازجمله پروژه ها هــم نظارت داریم. نخســتین 
گزارش نظارتی 4ماهه مربوط به حوزه حمل ونقل 
و فنی و عمران است که پیشرفت ریالی و فیزیکی 
پروژه های آنها رصد شــده اســت و به زودی به 
هیأت رئیسه ارائه و در زمان مناسب در صحن شورا 

قرائت می شود.
براساس ابلاغ وزارت کشور برنامه 
توسعه بعدی شهرداری )برنامه چهارم( ۴ساله 
نوشته می شود. شــاخصه های این برنامه چه 

خواهد بود؟
مانند بودجه، برنامه 4ســاله هم توسط شهرداری 
تهران نوشته می شود، اما سند الزامات و سیاست های 
برنامه چهارم توسعه شهرداری در کمیسیون آماده 
شده که پس از تصویب در شــورا به شهرداری ابلاغ 
و برنامه 4ساله چهارم شروع می شود. یکی از ایرادات 
برنامه توسعه سوم این بود که همه موارد خوب برای 
مدیریت شهری در آن ذکر شده، اما به اولویت و امکان 
اجرا و اعتبار توجهی نشده بود و در حقیقت غیرواقعی 
بود و به دلیــل نبود منابع مالی کمتــر از 30درصد 
محقق شــد. در برنامه 
4ساله تلاش خواهد 
شد به اولویت ها، 
نیازهــای اصلی 
شهر و شهروندان 
و منابع مالی موجود 

توجه شود.

نظارت بدون تعارف بر شهر

 رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر تهران در گفت وگو با همشهری ضمن تشریح اقدامات یک ساله
بر موضوع مقابله با فساد تأکید کرد

زینب زینال زادهگفت و گو
روزنامه نگار

 قطار احداث خط۴ مترو
 پرسرعت شد

اجرای  فاز نخست پروژه توسعه شرقی خط4 متروي تهران 
مطابق با برنامه زمان بندی شده درحال پیشروی است

باتوجه به اینکــه تقویت حمل ونقل عمومــی، به ویژه مترو 
به عنوان حمل ونقل پــاک و ارزان، یکی از اولویت های اصلی 
مدیریت جدید شهر تهران است، در طول یک سال اخیر شبکه 
مترو با سرعت و شتاب بیشتری در مسیر گسترش و توسعه 
قرار گرفته است. یکی از پروژه های مهم و تأثیرگذار حوزه مترو 
و حمل ونقل عمومی شهر تهران که این روزها آغاز شده و در 
حال اجراست، به توسعه شرقی خط4 مترو مربوط می شود. 
در همین رابطه، عملیات حفاری تونل های دسترسی به تونل 
اصلی پروژه توسعه شرقی خط4 مترو تهران در حال پیگیری 
بوده و فاز نخست این طرح، مطابق با برنامه زمان بندی شده 

درحال پیشروی است.
به گزارش همشهری، براساس برآوردهای انجام شده در افق 
سال1420، از مجموع کل مســافران خط4 در این سال که 
رقمی حدود 2میلیون نفر تخمین زده می شود، 25درصد آن را 
مراجعان به ایستگاه های توسعه شرقی خط4 تشکیل می دهند 
که این امر خود گویای اهمیت ساخت و توسعه بخش شرقی 
این خط است. توسعه شرقی خط4 در نهایت 9محله و نقطه 
شلوغ و پرتردد پایتخت شــامل تهران نو، تهرانپارس شرقی 
و غربی، دردشت، حکیمیه، میدان شــقایق، میدان شاهد، 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران شــمال و دانشگاه شهید 

عباسپور را تحت پوشش خود قرار می دهد.

فاز نخست 3سال دیگر به بهره برداری می رسد

علی عدلی، مجــری خط4 متروي تهــران در این رابطه به 
همشــهری می گوید: »طرح توسعه شــرقی خط4 مترو 
از بهار ســال1398 با مطالعات مربوط به امکان ســنجی، 
ارزیابی مســیر و طراحی پایه آغاز شــد. هم اکنون مرحله 
مطالعات به طور کامل انجام شــده و مصوبــات نهاد های 
بالا دســتی نیز کاملا اخــذ  و برای 90درصد کل مســیر 
هم طراحی تفصیلی انجام شــده اســت. این پروژه از 3فاز 
تشکیل شده است که فاز نخست آن به طول تقریبی 4ونیم 
کیلومتر از ایستگاه شــهیدکلاهدوز آغاز شده و تا ایستگاه 
شــهیدباقری در تقاطع خطوط 2 و 4مترو ادامه دارد. فاز 
دوم به طول 2ونیم کیلومتر از ایستگاه شهیدباقری تا فلکه 
ســوم تهرانپارس ادامه پیدا می کند. فاز سوم هم به طول 
4کیلومتر از فلکه سوم تهرانپارس شــروع شده و با عبور از 
میدان شاهد)میدان پروین( و محله موسوم به خاک سفید تا 
محدوده دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران شمال و دانشگاه 
شهیدعباسپور می رسد. در واقع امروز حدود 5ماه است که 
کارهای مقدماتی فاز نخست پروژه شروع شده و پیش بینی 
می شود با تامین به موقع منابع مالی مورد نیاز از طریق ایجاد 
مجتمع های ایســتگاهی روی ایســتگاه های مسیر، ظرف 
مدت 3سال بخش هایی از فاز نخســت شامل 2ایستگاه از 
4ایســتگاه موجود در این فاز به بهره برداری رسیده و وارد 
مداربهره برداری شود. این ایستگاه ها یکی در تقاطع خیابان 
دماوند و بزرگراه شهیدباقری و دیگری در تقاطع بزرگراه های 

شهیدباقری و شهیدسلیمانی)تقاطع با خط2( قرار دارد.« 

تامین مالی پروژه از طریق ایجاد مجتمع های ایستگاهی 
مجری خــط4 متروي تهــران درباره نحــوه تامین مالی 
این پروژه هــم از ایجاد مجتمع های ایســتگاهی و جذب 
ســرمایه گذاران بخش خصوصی برای ایــن منظور خبر 
می دهد، یعنی همان روشی که شهردار تهران برای اجرا و 
تکمیل پروژه های شهری روی آن تأکید دارد. عدلی در این 
رابطه به همشهری می گوید: »برای تامین مالی پروژه نیز 
قرار است از ظرفیت مجتمع های ایستگاهی که روی سطح 
10ایستگاه مسیر احداث خواهد شد، بهره گرفته شود. برای 
این منظور در حال پیگیری امور و جلب همکاری مناطق 
مربوطه جهت صــدور مجوزهای لازم هســتیم. در عین 
حال به صورت موازی با ســرمایه گذاران بخش خصوصی 
هم مذاکراتی انجام شــده اســت تا پس از حصول نتیجه 
نهایی و دریافت مجوزهای لازم پیمانکاران واجد شرایط را 
انتخاب کنیم.« با تعیین تکلیف این بخش از پروژه و تامین 
مالی هم از طریق ایجاد مجتمع های ایســتگاهی و جذب 
سرمایه گذاران بخش خصوصی، گام بزرگی در توسعه شرقی 

خط4 متروي تهران برداشته خواهد شد.

 جلال بهرامی
  معاون خدمات شهری

 و محیط زیست شهرداری تهران
بیش از 4هزار نفر از ۱۲کلانشــهر ایران 
در حماســه بزرگ پیــاده روی اربعین به 
زائران خدمات رســانی خواهند کرد. با 
توجه بــه اســتقبال زائران و به تناســب 
حضــور آنهــا در ایــن حماســه، ممکــن 
اســت تغییراتــی در تعــداد جمعیــت 
خدمات رســان داشــته باشــیم. عمده 
خدمــات مــا شــامل نظافــت و رفــت  و 
روب، جمع آوری پسماند، تامین ایمنی 
و ارائه خدمات آتش نشــانی در مســیر 

است.

 زهرا شمس احسان
 عضو شورای شهر تهران

بــا تاســیس کلانتــری رضویــه بــه یکی 
از مطالبــات مــردم ایــن محلــه پاســخ 
داده می شــود. جمــع آوری و انتقــال 
معتــادان متجاهــر بــه مراکــز بازپروری 
و  هموارســازی  گرمخانه هــا،  و 
مسطح ســازی تپــه کوه ســنگی جهــت 
تــردد خودروهــای نظامــی و انتظامی و 
احــداث کلانتــری 3اقدام  مهم اســت؛ 
چنان کــه بنــا بــر درخواســت و پیگیری 
رضویــه  مردم محلــه  و  معتمــدان 
از دســتگاه ها صــورت گرفتــه اســت. 
امیدواریم هر چه ســریعتر با تاســیس 
و راه انــدازی ایــن کلانتــری مــردم طعم 
شیرین امنیت را بیش از گذشته تجربه 

کنند.

امیرناصر هراتی، معاون برنامه ریزی 
و توسعه ســازمان مدیریت پسماند 
شهر تهران گفت: »در حوزه پسماند 
پزشکی، تولیدکنندگان باید پسماند 
را بی خطــر کننــد کــه می تواننــد در 
ایــن زمینــه پیمانــکار تعییــن کننــد. 
براساس قانون شهرداری ها موظف 
شدند که در این زمینه کمک کرده و 
پسماند بی خطر شــده را جمع آوری 
و دفن کننــد که ایــن فراینــد در حال 
انجام اســت و روزانــه ۱۰۰ تــا ۱۲۰ تن 
زبالــه عفونــی جمــع آوری و دفــن 

می شود.« 

مدرســه شــهید ســلمان فارســی بــا 
اهــدای ۱۵۹ شــهید تبدیــل بــه نمــاد 
کانون ایثــار و شــهادت در منطقه۱۷ 
می شــود. محمد مویدی، مدیرعامل 
شــرکت توســعه فضاهــای فرهنگــی 
شــهرداری تهران گفت: »در راستای 
حفظ و گسترش ارزش های فرهنگی 
و به ویــژه ایثــار و شــهادت و بازنمایی 
آن در ســطح شهر با دســتور شهردار 
تهران مقرر شــده بود مــدارس دارای 
بیش از ۲۰شــهید شناســایی شوند؛ 
لــذا مدرســه ســلمان فارســی در 
منطقــه۱۷ یکــی از معــدود مدارســی 
اســت کــه حــدود ۱۵۹شــهید تقدیــم 
انقلاب کرده و قابلیــت آن را دارد که  
به عنوان نماد مدرسه ایثار و شهادت 
بــه کانــون فرهنگــی دانش آمــوزی 

تبدیل شود.« 

۱۲۰
تن

۱۵۹
شهید

نقل قول خبر

عدد خبر

یادداشت

مترو

آمارها و نکته ها:
  پروژه توسعه شرقی خط4 مترو به طول حدودی 
۱۱کیلومتر از ایستگاه شهیدکلاهدوز آغاز می شود 
و تا محــدوده دانشــگاه آزاد اســلامی واحد تهران 

شمال ادامه دارد.
  توســعه شــرقی خط4 متــرو دارای ۱۰ایســتگاه 

است.
  توسعه شرقی این خط مناطق4، 8 و ۱3را تحت 

پوشش قرار می دهد.
   فاز نخست پروژه توســعه شرقی خط4 متروی 

پایتخت شامل 4ایستگاه می شود.
  هم اکنون تونل های دسترســی بــه تونل اصلی 

طرح در حال حفاری است.
  این پروژه در 3فاز اجرا می شود که فاز نخست 
دارای 4ایســتگاه، فاز دوم دارای ۲ایســتگاه و فاز 

سوم دارای 4ایستگاه است.

4

بودجه سالانه شهرداری متناظر 
با برنامه ۴ساله باشد

عملیاتی کردن برنامه در سایه  اجتماعی ســازی  آن محقــق 6
می شود؛ بنابراین نیازمند همگرایی و تبیین قابل فهم فراگیر 
هســتیم. باید کارویژه ما در این 4سال برای همگان روشن 

شود تا همبستگی اجرایی نیز شکل گیرد.
چرخه تدوین برنامــه، در مرحله نهایــی نظارت و  ارزیابی حائز اهمیت است که سنجش و پایش برنامه 7
اجرایی را به صورت دقیق انجام خواهــد داد. درواقع تدوین 
برنامه 4ساله چهارم شهرداری تهران مانند اثر پروانه ای یک 
سیاست اگر جدی گرفته شود، می تواند آینده شهر تهران و 
تصویر و ادراک عمومی ایجاد شده از رویکردهای این دوره 

مدیریت شهری را متفاوت سازد.
نتیجه: به هر روی امیدواریم با همت جمعی شــهرداری و 
شورای شهر، فرایند تدوین برنامه 4ساله چهارم شهرداری 
تهران به موقع به سرانجام برسد و بتواند آینده شهر تهران و 
تصویر و ادراک عمومی ایجاد شده از رویکردهای این دوره 
مدیریت شهری را متفاوت ســاخته و به نفع شهروندان گام 

بردارد.
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تسهیلات تکلیفی بر شبکه بانکی 

بانک
آوار شــده و به مرز بحرانی رسیده 
است. اسفند سال گذشته بود که در 
جریــان بررســی لایحــه بودجــه 1401، علی 
صالح آبادی، رئیس کل بانــک مرکزی در نامه ای به 
رهبر انقلاب نسبت به تصویب 1300میلیارد تومان 
تسهیلات تکلیفی در مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه 
مجلس اعتراض و از معظم له خواستار مساعدت شد. 
نتیجه این نامه، دستور مقام معظم رهبری به رئیس 
مجلس بود که از مجلس خواســته شــد به هشدار 

رئیس  کل بانک مرکزی توجه لازم شود.
پس از این مکاتبه بود که صالح آبادی، تســهیلات 
تکلیفی پیش بینی شده در کمیسیون تلفیق برای 
ســال آینده را معادل 1300 هــزار میلیارد تومان 
اعلام و تأکید کرد: با تصویب این ارقام، سال آینده 
۵0 درصد از تسهیلات اعطایی، تسهیلات تکلیفی 
خواهد بود که این پدیده منجر به تشــدید ناترازی 
بانک ها و افزایش تورم می شــود. وی با بیان اینکه 
واقعیت این است که این تکالیف مازاد بر توان شبکه 
بانکی است، هشدار داده بود: واقعیت این است که اگر 
تکالیفی مازاد بر توان بانک ها بر نظام بانکی بار کنیم 
این موجب ناترازی منابع بانکی می شــود که منجر 
به اضافه برداشــت بانک ها از منابع بانک مرکزی، 
رشــد پایه پولی و در نهایت افزایش تورم در اقتصاد 

ایران می شود.

آژیر خطر به صدا درآمد
حالا و پس از گذشــت بیش از 6مــاه روند اعطای 
تســهیلات تکلیفی ســرعت گرفته و نگرانی ها از 
اثرات مخرب این وضعیت افزایش یافته اســت؛ تا 
جایی که به تازگی پژوهشکده پولی و بانکی وابسته 
به بانک مرکــزی از اثر افزایش حجم تســهیلات 
تکلیفی بودجه ای و فرابودجه ای بر شــبکه بانکی و 

ناترازی بانک ها رونمایی کرد. جدید ترین یافته های 
تحقیقاتی بازوی پژوهشــی بانک مرکزی نشــان 
می دهد کــه افزایــش میزان تســهیلات تکلیفی 
بودجه ای و فرابودجه ای باعث شده تا شبکه بانکی 
دچار کسری شدید شود که اثر آن بر رشد پایه پولی 

و افزایش نرخ تورم نمایان می شود.
این گزارش می افزاید: نســبت تسهیلات تبصره ای 
بانک ها به تغییرات تسهیلات کل بانکی از ۵.2درصد 
در ســال 90پــس از 10ســال به رقم بی ســابقه 

1۵.9درصد رسیده است.
به گزارش همشهری، احکام قوانین برنامه های توسعه 
و تبصره های قوانین بودجه سالانه، به صورت مستقیم 
بر فرایند تخصیص اعتبارات بانکی و همچنین خالص 
جریان منابع و مصارف بانکــی در اقتصاد ایران اثر 
می گذارد تا جایی که پژوهشــکده پولی و بانکی در 
گزارش خــود به موارد متعددی از این تســهیلات 
اشاره می کند که شامل تسهیلات تکلیفی در بخش 
کشاورزی، آب، صادرات، مسکن، پرداخت تسهیلات 
به افراد و اقشــار خاص شــامل افراد تحت پوشش 
سازمان بهزیستی، زنان سرپرســت خانوار، ازدواج 
جوانان، ایثارگران و جانبازان، قضات، تعهدات بانکی 
در قبــال بلایای طبیعی و همچنیــن موارد خاص 
تکلیفی نظیر خرید تضمینــی محصولات زراعی، 
نوسازی بافت فرسوده شهری و روستایی، تسهیلات 
خوداشتغالی می شود. افزون بر اینکه اعمال نرخ های 
سود ترجیحی در اعطای تسهیلات و استمهال مکرر 
تسهیلات قبلا پرداخت شــده تکلیفی به بانک ها و 
همچنین بخشــش جرایم تأخیر بازپرداخت و نیز 
الزام بانک ها به عدم تعدیل تعهدات ارزی مشتریان 
متناسب با تغییرات نرخ ارز باعث شده تا شبکه بانکی 

با مشکلاتی مواجه شود.
بــازوی تحقیقاتی بانک مرکزی با اشــاره به برخی 
تکالیــف اعتباری قوانیــن دائمــی از جمله خرید 

تضمینی محصولات کشاورزی شامل گندم، برنج، 
جو، ذرت، چغندر، پنبه وش، دانه های روغنی، چای، 
آفتابگردان، سیب زمینی، پیاز و حبوبات، قانون جامع 
خدمات رسانی به ایثارگران، قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور، قانون حمایت 
از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و 
عشایری، قانون تسهیل ازدواج جوانان می گوید: این 
حجم از تسهیلات و اعتبارات تکلیف شده به بانک ها 
در عمل باعث تضعیف قدرت وام دهی شبکه بانکی 

شده است.
این نهاد پژوهشی یادآور می شود که تکالیف اعتباری 
بر بانک ها محدود به اینها نمی شود چرا که بانک ها 
و شرکت های سرمایه گذاری وابســته به آنها عملا 
تکالیف دیگری را هم بر دوش می کشند که شامل 
خرید شرکت های مشمول خصوصی سازی و خرید 
اوراق قرضه دولتی هم می شــود کــه این وضعیت 
در عمل باعث تشدید سلطه مالی و کسری جریان 
نقدی بانک هــا و کاهش محســوس آزادی منابع 
بانکی می شــود. نتیجه این ســلطه مالی و ناترازی 
بین دارایی هــا و بدهی های بانک ها باعث شــده تا 
بانک ها برای پوشش افزایش تقاضا برای تسهیلات 
به سمت اســتقراض از بازار بین بانکی و همچنین 
برداشــت شــبانه از بانک مرکزی روی آوردند که 
ریسک اعتباری بانک ها را افزایش و انتظارات تورمی 

را تشدید می کند.

ریسک مطالبات معوق
به گزارش همشــهری، نظام بانکی ایران از افزایش 
حجم مطالبــات غیرجاری به شــدت رنج می برد و 
جدید ترین گزارش پژوهشــکده پولی و بانکی هم 
نســبت به افزایش این ریسک هشــدار می دهد و 
می گوید: افزایش سهم تسهیلات تکلیفی با نرخ های 
ســود ترجیحی در کنار تکانه های ســاختاری در 

اقتصاد ازجمله کاهش رشد اقتصادی، افزایش نرخ 
ارز، نرخ های سود منفی تســهیلات، شکاف میان 
نرخ های سود سپرده گیری و تسهیلات اعتباری باعث 
ادامه روند رشــد ادواری نسبت مطالبات غیرجاری 
بانک ها شــامل مطالبات سررسیدگذشته، معوق، 
مشــکوک الوصول و اســتمهال و همچنین هزینه 
مطالبات سوخت شده در شــبکه بانکی شده که در 
کنار زیان حاصل از کاهش ارزش ســرمایه گذاری 
روی اوراق قرضه دولتی به دلیل رشــد نرخ بازدهی 
آنها، در میدان عمل زمینه تشــدید کسری خالص 
جریان نقدی شــبکه بانکی و نیز افزایش استقراض 
آنها از بانک مرکزی را به صورت رشد مضاعف خالص 

دیون بانک ها فراهم می سازد.
بازوی تحقیقاتی بانک مرکزی یادآوری می کند که 
افزایش پایه پولی تنها از رشد خالص دیون بانک ها 
به بانک مرکــزی نبوده، بلکه ســلطه مالی دولت و 
تأثیرگذاری احکام مالی آن در ترازنامه بانک مرکزی 
در قالب مولفه های مکمل دیگری از قبیل استقراض 
مستقیم بخش دولتی از بانک مرکزی، خرید اوراق 
قرضه دولت توسط بانک مرکزی و نیز اخذ مالیات از 
حساب ذخیره تســعیر ارزی بانک ها باعث افزایش 
خالص دیون دولت و نیز خالص دارایی خارجی بانک 

مرکزی و نیز پایه پولی می شود.

سلطه مالی دولت بر بانک ها
پژوهشکده پولی و بانکی هشدار می دهد: جهت گیری 
سیاست پولی در اقتصاد ایران از یک طرف تحت تاثیر 
تاثیرات مستقیم و غیرمستقیم افزایش استقراض 
بخش دولتی از نظام بانکی در قالب رشــد خالص 
بدهی دولت و خالص بدهی بانک ها به بانک مرکزی و 
از طرف دیگر ناشی از رشد شکاف میان نرخ های سود 
سیاستی و تجاری از طریق افزایش سهم اوراق قرضه 

دولتی در معاملات و ارزش بازار قرار دارد.

آوار تسهیلات تکلیفی بر شبکه بانکی
نسبت تسهیلات تکلیفی بانک ها، از ۵.2درصد در سال 90پس از 10سال به رقم بی سابقه 1۵.9درصد رسیده است

صادرات نفت و میعانات گازی ایران به روایت اوپک
آمار و اطلاعات ســازمان کشورهای 

تجارت
صادرکننده نفت)اوپک( همچنان از 
صادرات روزانــه بیش از یک میلیون 
بشــکه ای نفت و میعانات گازی ایران در ماه گذشته 

میلادی حکایت دارد. 
طبق گزارش اوپک و اظهارات وزیــر نفت، صادرات 
نفت خام و میعانات گازی ایــران در این ماه حداقل 
یک میلیون و 67هزار بشکه در روز بوده است. همچنین 
براساس داده های جدید ســازمان اوپک تولید نفت 
ایران در ماه گذشــته میــلادی روزانــه 2میلیون و 
۵۵8هزار بوده اســت که این رقم نسبت به ماه قبل 
از آن 11هزار بشکه کاهش داشته است. طبق آخرین 
گزارش سالانه اوپک در ماه گذشته میلادی، ظرفیت 
پالایشی ایران معادل یک میلیون و 691هزار بشکه در 
روز بوده اســت؛ در نتیجه با تفریق ظرفیت پالایشی 
کشور از عدد تولید، رقم صادرات نفت خام ایران در ماه 

جولای)ماه گذشته میلادی( محاسبه می شود که این 
رقم معادل 867هزار بشکه در روز است.

البته باید توجه داشت که آمار اوپک صرفا مربوط به 
تولید نفت خام بدون احتساب میعانات گازی است. 
طبق آخرین اظهارنظر جواد اوجی، وزیر نفت، صادرات 
میعانات گازی ایران 200هزار بشــکه در روز اســت 
که 67هزار بشــکه آن فقط به ونزوئلا صادر می شود. 
همچنین در نتیجــه طبق برآورد اوپــک، مجموع 
صادرات نفت خام و میعانات گازی ایران در ماه جولای 
یک میلیون و 67هزار بشکه در روز بوده است. البته با 
توجه به محرمانه بودن رقم صــادرات نفت ایران در 
شرایط تحریم، آمار اوپک دقیق نبوده و به طورکلی رقم 
اوپک کوچک تر از رقم واقعی صادرات نفت ایران است. 
به بیانی دیگر صادرات نفت خام و میعانات گازی ایران 
در ماه گذشته میلادی حداقل 1.067میلیون بشکه 

در روز بوده است.

همشهری بررسی می کند
 نهضت خانه سازی

از دالان تورم خارج می شود؟
فرصت سوزی در نهضت ملی مسکن به معنای افزایش هزینه های 
احداث بنا و متضرر شــدن متقاضیان است که به امید خانه دار 
شدن با حمایت دولت برای این نهضت ثبت نام کرده اند؛ وزارت راه 
و شهرسازی اقدام جدیدی برای رفع مشکل تأمین زمین مسکن 
دولت انجام داده؛ اما هنوز سدی برای فشار تورمی بر نهضت ملی 

مسکن ایجاد نشده است.
به گزارش همشهری، عواملی نظیر تأمین نشدن زمین به خاطر 
همکاری نکــردن برخی دســتگاه های دولتــی در واگذاری 
زمین های خود به وزارت راه، همــکاری نکردن نظام بانکی در 
پرداخت تســهیلات، بلاتکلیفی متقاضیان در ثبت نام و واریز 
وجه، نبود تفاهم میان برخی ســازندگان و کارفرمایان نهضت 
ملی مسکن و...، پیشرفت نهضت خانه سازی را کند کرده و با بالا 
بردن هزینه ساخت، شرایط مالی بدی برای متقاضیان مسکن 
دولتی رقم زده اســت. طبق آمار، هزینه احــداث هر مترمربع 
زیربنا در نهضت ملی مسکن براساس تعدیل های سه ماهه دوم 
1400سازمان برنامه وبودجه، 4 میلیون و 7۵0 هزار تومان بوده 
که طبق آمارهای غیررسمی در سه ماهه سوم به 6میلیون تومان 
رسیده و عملًا قراردادهای جدید را با تورم 33درصدی مواجه 
کرده است. در این شــرایط وزارت راه و شهرســازی با امضای 
تفاهمنامه ای با سازمان ثبت اسناد، بخشــی از مشکل تأمین 
زمین نهضت ملی مسکن را برطرف کرده و براساس آن، اراضی 
در اختیار دســتگاه های دولتی که به نهضت ملی مسکن داده 
نشود، به نام وزارت راه سند می خورد. البته این یکی از مشکلات 
نهضت خانه سازی را اصلاح می کند و همزمان با آن باید به حال 

سایر عوامل بحران ساز به خصوص تورم ساخت هم فکری شود.

شتاب دهی به تأمین زمین
اوایل مردادماه بــود که وزارت راه با همــکاری وزارت صنعت، 
آیین نامه تأمین مصالح ساختمانی پرمصرف نهضت ملی مسکن 
)فولاد و ســیمان( را تدوین و به دولت ارسال کرد. این یک گام 
اساسی و یکی از تکالیف قانون جهش تولید مسکن برای مدیریت 
قیمت واقعی ساخت در نهضت ملی مســکن بود و اجرای آن 
می تواند ضمن مدیریت بازار نهاده های ساختمانی پرمصرف، به 
تعدیل قیمت واقعی ساخت وساز در مسکن دولتی کمک کند. 
در ادامه این اقدام، روز گذشته نیز تفاهمنامه ای میان سازمان 
ثبت اسناد و وزارت راه و شهرسازی به امضا رسید که یکی دیگر از 
خلأهای اجرایی در قانون جهش تولید مسکن را جبران می کند 
و عملًا به تسریع پروســه تأمین زمین موردنیاز احداث مسکن 

دولتی می انجامد.
وزیر راه و شهرسازی می گوید: موضوع این تفاهمنامه که کلیات 
آن به امضا رسید، قبلًا در یک کارگروه کارشناسی موردبررسی 
قرار گرفتــه و یکی از ابعــاد آن به موضوع تأمیــن زمین برای 
نهضت ملی مسکن اختصاص دارد. قانون جهش تولید مسکن، 
به صراحت تأکید دارد که دستگاه های مختلف باید زمین های 
خود را برای احداث مســکن در اختیار وزارت راه و شهرسازی 
قرار دهند اما برخی دستگاه ها به دلایلی از این قانون استنکاف 
می کنند و طبق تفاهمنامه جدید، زمین های این دستگاه ها به 
نام وزارت راه و شهرسازی سند می خورد. قاسمی اظهار می کند 
حتی در قانون تصریح شده که چنانچه مسئولان ذیربط در وزارت 
راه و شهرسازی پیگیری های لازم را در این خصوص انجام ندهند، 
جرائمی برایشان پیش بینی شده است؛ بنابراین ما وظیفه داریم 
که براساس قانون پیگیری کنیم که این زمین ها تأمین شود که 
بتوانیم طرح نهضت ملی مسکن را در سراسر کشور به خوبی به 

اجرا برسانیم.

سیاهه اجرای نهضت خانه سازی
وزیر راه و شهرسازی می گوید: تاکنون از مجموع تعهدات نهضت 
ملی مسکن، برای 1.۵ میلیون واحد مسکونی، زمین تأمین شده 
و آماده بارگذاری است و اجرای یک میلیون و 400 هزار واحد 
مســکونی دیگر هم در نقاط مختلف کشــور در دست بررسی 
است که امید است با کمک سازمان ثبت اسناد، سند زمین های 

موردنیاز آنها گرفته شود.
به گزارش همشــهری، نهضت ملی مسکن با کمک تسهیلات 
بانکی و براســاس هزینه تمام شــده واقعی، احداث می شود و 
رشد تورم نهاده های ساختمانی، بزرگ ترین دشمن این طرح 
محسوب می شود که با بالا بردن هزینه ساخت و افزایش سهم 
آورده نقدی متقاضیان، ضریب مشارکت آنها در مسکن دولتی 
را کاهش می دهد. نتیجه این اتفاق، به هم خوردن محاســبات 
مجری و قانونگذار برای تکمیل ســریع پروژه های نهضت ملی 
مسکن و افزایش هزینه نهایی احداث پروژه است که حتی اگر 
بخش عمده آن با بالا بردن رقم تسهیلات جبران شود، بازهم این 

متقاضی مصرفی است که باید بهای آن را بپردازد.
بررسی آمارهای ارائه شده از ســوی بانک عامل مسکن، نشان 
می دهد که همچنان میزان ورود متقاضیان واقعی به پروژه های 
نهضت ملی مســکن کمتر از انتظار اســت به گونه ای که طبق 
برآوردهای ایــن بانک، تاکنــون ۵89 هزار و ۵07 نفــر در این 
نهضت ثبت نام کردند و واریز وجوه متقاضیان به حســاب بانک 
معادل 20 هزار و 661 میلیارد تومان اســت. طبق این آمار، اگر 
همه ثبت نام کنندگان، نخســتین مرحلــه آورده نقدی خود 
را واریز کرده باشــند، میانگین ســرانه واریز هــر متقاضی از 
3۵میلیون تومان فراتر نمی رود. همچنین آمارهای بانک مسکن 
از واریز 2۵ هزار و ۵27 میلیارد تومان به حساب سازندگان نهضت 
ملی مســکن حکایت دارد که این ارقام نیز در مقایسه با تعداد 

میلیونی واحدهای در حال احداث رقم بسیار پایینی است.
آمارهــای بانک مســکن نشــان می دهــد از مجمــوع رقم 
واریــز شــده به حســاب ســازندگان نهضت ملی مســکن، 
10 هزار و 8۵6 میلیارد تومــان از محــل آورده متقاضیــان و 
14 هزار و671 میلیارد تومان از محل تسهیلات بوده است. البته 
تاکنون 318 هزار و 731 واحد به بانک برای پرداخت تسهیلات 
معرفی شــده که بانک فقط بــا 12۵ هزار و ۵00 واحد قرارداد 
پرداخت تسهیلات به مبلغ 42 هزار و 414 میلیارد تومان قرارداد 
منعقد کرده و مابقی واحدها هنوز موفق به دریافت تسهیلات 
نشده اند. با توجه به اینکه بانک مسکن، اصلی ترین بانک پرداخت 
تسهیلات نهضت ملی مسکن است و مابقی بانک ها تقریبا هیچ 
عملکردی در این حوزه نداشته اند، بررسی آمارهای ارائه شده 
از ســوی این بانک حاکی از این است که با گذشت بیش از یک 
سال از اجرای نهضت ملی مسکن و باوجود تکلیف بانک ها برای 
پرداخت 360هزار میلیارد تومان تسهیلات در سال اول به این 

نهضت، فقط 4درصد آن پرداخت شده است.

شرط واردات با رمز ارزها
کامران سلطانی زاده، رئیس کانون صرافان 
کشــور می گوید: کانون صرافان و شبکه 
صرافی کشور به عنوان بازوی اجرایی بانک 
مرکزی آمادگی دارد از رمزارزهای استخراج 
شده برای تسهیل در واردات کشور استفاده کند. وی تأکید کرد: 
مطابق اعلام بانــک مرکزی مبادله و خرید و فــروش رمزارزها 
به عنوان سرمایه گذاری ممنوع است اما افرادی که مجوز قانونی 
امکان اســتخراج رمزارز از وزارت صمــت و وزارت نیرو دارند، 

می توانند از رمز ارز استخراج شده برای واردات استفاده کنند.
 متنوع سازی منابع ارزی برای واردات کالاها و خدمات یکی از 
ضرورت های دنیای آینده تجارت جهانی است.  به نظر می رسد 
برای استفاده از رمز ارزهای استخراج شده در کشور برای پاسخ 
به نیازهای تجاری و واردات لازم است تا کانالی برای انتقال امن، 
قانونی و بدون شائبه پولشویی طراحی شود و از این روی انتخاب 
صرافی های قانونی و دارای مجــوز به عنوان بازی اجرایی بانک 
مرکزی را می توان مهم و قابل دفاع دانســت. چنان که سازمان 
توســعه تجارت هم اعلام کرده که واردات در ازای رمزارزهایی 
که در داخل به صورت قانونی اســتخراج شــده  آزاد است. هر 
کسی که رمزارز رسمی استخراج شــده دارد، از پایان شهریور 
می تواند واردات انجــام دهد. اســتفاده از صرافی های قانونی 
برای تسهیل تجارت با رمزارزها بستگی به التزام بانک مرکزی 
و شــفافیت آیین نامه معاملاتی دارد و از سوی دیگر لازم است 
تا زیرساخت های آن مهیا شــود، باید مشخص شود که رمز ارز 
مرجع، معتبر و جهان روا کدام اســت و اینکه هم اکنون هم در 
تجارت خارجی با وجود ارزهای خارجی، تنها چند ارز جهان روا 
مبنای مبادلات تجاری است و در بازار رمزارزها هم با تعداد زیاد 
مواجه هستیم. بنابراین لازم است مشخص شود که فعالیت با 
کدام رمزارزها برای واردات مجاز است. مهم این است که گام اول 

را محکم، دقیق و شفاف برداریم.

ابربدهکاران و وام های کلان
  خبر: مصطفی قمری وفا، مدیرکل روابط عمومی 
بانک مرکزی گفت: طبق تأکیــد رئیس کل بانک 
مرکزی و براساس تعاریفی که در سامانه سمات بانک 
مرکزی انجام شده اســت، افراد متخلف)بدهکاران 
کلان( دیگر نمی توانند تسهیلات جدیدی دریافت 
کنند. او افزود: بانک مرکــزی با بانک هایي که طی 
سالیان گذشــته در موضوع بدهکاران کلان، بیش 
از حد به اشخاص مرتبط خود وام داده اند برخورد و 
آنان را هم به هیأت انتظامی بانک ها معرفی می کند.

  نقد: تلاش بانک مرکزی برای ایجاد سد در برابر 
ابربدهکاران بانک ها با هدف گرفتن تســهیلات و 
همچنین برخورد انتظامی با بانکداران متخلف در 
پرونده وام های بزرگ غیرجــاری به عنوان 2اقدام 
اجرایی و نظارتی قابل دفاع است اما بدیهی است تا 
زمانی که نظارت بانک مرکزی بر وضعیت اعتباردهی 
و وام دهی به اشــخاص محدود به ابزارهای موجود 
باشد، نمی توان انتظار معجزه داشت. مهم این است 
که رابطــه دولت با بانک مرکــزی و بانک ها، رابطه 
بانک ها با بانک مرکزی و همچنین رابطه با صاحبان 
سهام و اشــخاص مرتبط با ارکان مدیریتی بانک ها 
شفاف شود و براساس اســتانداردهای بین المللی، 
ریسک اعتباری در بانک ها به صورت جدی سنجیده 
شــود تا هزینه نکول یا عدم بازگشــت تسهیلات 
پرداختی به قــدری افزایش یابد کــه دیگر ارکان 

بانک ها قدرت و جسارت تخلف نداشته باشند. 

چهره روز

نقد  خبر

احمد میرخدائی؛ روزنامه نگارگزارش

بازوی پژوهشی بانک مرکزی رونمایی کرد

 حداقل صادرات
نفت و میعانات

1.067.000
بشکه در روز

 صادرات
نفت

867.000
بشکه در روز

 صادرات
میعانات گازی

200.000
بشکه در روز

 ظرفیت
پالایشی

1.691.000
بشکه در روز

 تولید
نفت ایران

2.558.000
بشکه در روز
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 کنکور غــول مرحله آخری بود کــه حداقل بعد 
از پایان ابتدایی و نهایتا پایان مقطع دبیرســتان، 
در کابوس های شبانه بســیاری از دانش آموزان 
ظاهر می شــد و دلیل بســیاری از اضطراب ها و 
فشــارهای روانی نوجوانان در ایــن دوران بود؛ 
فشــارهایی که نگرانی های خانــواده و فرهنگ 
حاکم بر جامعه بر آتش آن می دمید. اینکه تمام 
سرنوشــت تحصیلات آکادمیک یک دانش آموز 
بسته به یک روز خاص و یک آزمون باشد، یکی از 
مهم ترین نقدهایی بود که از سال ها پیش درباره 
کنکور به میان آمده و راهکارهای مختلفی برای 
برطرف کردن این معضل، طرح و اجرا شده است. 
در همین راستا، طبق اعلام ســازمان سنجش، 
کنکور 1402تفاوت های قابل توجهی با سال های 
قبل خواهد داشــت و از مهم ترین این تفاوت ها، 
2مرحله ای شدن آزمون کنکور است. تأثیر معدل 
در ارزیابی رتبه کنکور و همچنین حذف دروس 
عمومی از آزمون کنکور، دیگر تغییراتی است که 
بزرگ ترین آزمون سراسری کشــور در پیش رو 
دارد. کنکور از 1402، 2مرحله ای می شود. رئیس 
ســازمان ســنجش با اعلام این خبر از برگزاری 
نخستین دوره کنکور در دی ماه امسال خبر داد. 
عبدالرســول پورعباس در این باره گفت: »اولین 
مرحله کنکور سراسری سال آینده در دی امسال 
برگزار می شود و به معدل داوطلب مربوط نیست. 
آزمون سراسری برگزار می شود و نمره آن تا 2سال 

ذخیره خواهد شد و معتبر است.«
دومین مرحله از این آزمون سراســری در تیرماه 

1402برگزار می شــود و نمره ایــن آزمون هم 
به مدت 2سال معتبر خواهد بود. رئیس سازمان 
ســنجش اضافه کرد: »داوطلبی که امسال قصد 
پذیرش در دانشــگاه را دارد، باید نمره ســابقه 
تحصیلی او آماده باشــد. پس از برگزاری کنکور 
1402 در تیر، داوطلب انتخاب رشته می کند که 
سوابق تحصیلی 40درصد و آزمون ۶0درصد مؤثر 

هستند و نتایج شهریور اعلام می شوند.«
با اجرایی شــدن این راهکار، یکــی از مهم ترین 
نقدهایی که به کنکــور سراســری وارد بود، تا 
حد زیادی برطرف می شــود. دکتر احد نویدی، 
دانشیار پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش در 
این باره می گوید: »اینکه همه سرنوشت تحصیلی 
دانش آموزان در یک آزمون تعیین شــود، از نظر 
تربیتی موضوعی پرمخاطره اســت و آسیب های 
زیادی به دنبال دارد، اما برگزاری آزمون کنکور در 
2مرحله، تصمیم مثبتی است که از سوی سازمان 
سنجش اعلام شده است. از اساس، در روانشناسی 
تربیتی، توصیه شده تا امتحانات به صورت چندباره 
برگزار شــود و نه یک باره. یکی دیگــر از اصول 
تربیتی کــه در دنیا نتیجه بخش بــوده، آمادگی 
همیشگی آزمون گیرنده برای برگزاری چند باره 
آزمون است؛ چراکه اصل آموزش بر همین نهاده 
شده و اگر دانش آموزی بعد از اصلاح مشکلاتش 
به معلم اعــلام کند که می خواهــد دوباره مورد 
ســنجش و آزمون قرار بگیرد، معلم باید آمادگی 

برگزاری این امتحان را داشته باشد.«
کاهــش اضطــراب دانش آموزان یکــی دیگر از 
مزیت های برگزاری 2مرحلــه ای آزمون کنکور 
اســت که نویدی به آن اشــاره می کند: »کنکور 
به دلیل فرهنگی که بر جامعه حاکم شــده، فشار 
مضاعفی را بر دوش خانواده هــا و دانش آموزان 

می گذارد. اینکه دانش آموزی حس کند این تنها 
فرصت او نیســت و می تواند دفعات بعدی هم در 
این آزمون شــرکت کند، بــرای او نقطه آرامش 
ایجاد می کند؛ حتی اگــر در هر دو آزمون نمره و 
نتیجه یکسانی به دست بیاورد؛ برای همین اتفاق 

ارزشمندی است.«

تغییر سیاست های مؤسسات آموزشی
رئیس ســازمان ســنجش از احتمال برگزاری 
کنکور در ســال های آینده به صورت 3مرحله ای 
هم ســخن گفته اســت؛ موضوعی که به اعتقاد 
کارشناسان نیاز به بررسی بیشــتر دارد تا خود 
آســیب های تازه ای را وارد این حوزه نکند. احد 
نویدی در این باره می گویــد: »برگزاری هر دوره 
آزمون کنکــور هزینه های بســیار گزافی برای 
آموزش و پرورش دارد. از طرفی وقتی قرار باشد 
این آزمون بیش از 2بار در کشور برگزار شود، باید 
درباره کیفیت برگزاری آزمون هم اطمینان خاطر 
به دست آورد. جلوگیری از تقلب در آزمون، ثبت نام 
و برگــزاری آن، ارزیابی و ارائه نتایج و... پروســه 
ساده ای نیســت. این کار ســازماندهی ساده ای 
ندارد؛ بنابرایــن بهترین حالت بــرای برگزاری 
کنکور هم اکنون، همین 2بار در سال است. ادعای 
برگزاری دفعات بیشتر آزمون در شرایط فعلی و با 

کیفیت قابل قبول، تا حدی دور از امکان است.«
طبق قانونی که برای کنکور 1402 تعیین شده، 
افرادی کــه در کنکور دی ماه شــرکت کرده اند، 
اما به دلیل تمــام نکردن کتاب های درســی تا 
زمان کنکور یا هر دلیل دیگــری می خواهند در 
کنکور تیرماه هم شــرکت کنند، ایــن امکان را 
دارند؛ درحالی که کنکور دی ماه به عنوان کنکور 

آزمایشی برای آنها درنظر گرفته شده است.

حذف دروس عمومی از کنکــور 1402 از دیگر 
تغییراتی است که این آزمون با آن روبه رو شده؛ در 
عوض تأثیر دروس عمومی در ارزیابی دانش آموزان 
را می توان در کارنامه تحصیلی و ارزش معدل در 
نمره آزمون پیدا کرد. دانشیار پژوهشگاه مطالعات 
آموزش و پرورش با اشاره به این موضوع، از ابهامات 
درباره چند و چون برگزاری کلاس های کنکور و 
کتاب های کمک آموزشی این دروس گره گشایی 
می کند. نویدی می گوید: »بنگاه های اقتصادی ای 
که در حوزه کنکور فعالیت می کنند همواره نشان 
داده اند که در اعمال این تغییرات ســرعت عمل 
خوبی دارند. با حــذف دروس عمومی از کنکور 
گرچه کتاب هــای کمک آموزشــی این دروس 
کارکرد خود را برای کنکور از دست می دهند، اما 
پیش بینی من این است که مراکز آموزشی کنکور، 
به ســمت تأکید بر دروس عمومی در طول دوره 
دبیرســتان حرکت کنند؛ چون به هر حال این 
دروس در معدل دانش آموزان تأثیرگذار هستند و 
می توانند نمره نهایی کنکور را بالا ببرند؛ بنابراین 
تأکید بر تقویت دروس عمومی ازجمله زبان عربی 
و ادبیات در ســال های پیش از کنکور پررنگ تر 
می شــود و قطعا کلاس های مؤسسات آموزشی 
در این بخش ســرمایه گذاری می کنند تا فرصت 

درآمدزایی از آن را از دست ندهند.«
به گفتــه نویــدی، پیش بینی می شــود اجرای 
درست طرح 2مرحله ای شدن کنکور، بار زیادی 
از اضطراب دانش آموزان برای قبولی در دانشگاه را 
کم کند؛ به خصوص در میان پسران به دلیل فشار 
سربازی، شاهد این هستیم که در رشته هایی غیر 
از رشــته های موردعلاقه خود به ادامه تحصیل 
می پردازند که 2مرحله ای شدن آزمون تا حدی 

این آسیب را کم می کند.

پرش از دیوار کنکور بدون اضطراب
تغییرات کنکور 1402چه تأثیری بر دانش آموزان و مؤسسه های کنکور دارد؟

در فاز اول، بخش درمانی 300تختخوابی بیمارستان رسول اکرم)ص( و در ادامه،تمام بخش های درمانی به بیمارستان واحد منتقل خواهند شد 

آغاز انتقال بیمارستان ناایمن در تهران 

 یکی از بیمارستان های ناایمن در تهران بیمارستان 

سلامت
رســول اکرم)ص( و تحت پوشش دانشــگاه علوم 
پزشکی ایران است که دستور تخلیه این بیمارستان 
صادر شده و حالا هم مسئولان دانشگاه علوم پزشکی ایران از انتقال 
ساختمان های ناایمن بیمارســتان رسول اکرم)ص( خبر می دهند. 
چندی پیش علی صالحی، دادستان تهران اعلام کرد که ناایمن ترین 
بیمارستان کشور در تهران قرار دارد و اخطار پلمب و تعطیلی آن به 
همراه یکی دیگر از ساختمان های دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشتی، درمانی به درخواست سازمان آتش نشانی صادر شده است. 
همان زمان حسین قناعتی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران در 
گفت وگو با همشــهری اعلام کرد ســاختمان بهداشــت و درمان 
زیرمجموعه این دانشگاه در خیابان حافظ همان ساختمان ناایمن 
است و به زودی تخلیه می شــود. روز گذشته هم مسئولان دانشگاه 
علوم پزشکی ایران از آغاز عملیات اصلاح ساختار فیزیکی بیمارستان 
رســول اکرم)ص( خبر دادند و بر این اســاس قرار است ساختمان 
شماره3 این بیمارستان با 300تخت و ۶اتاق عمل جراحی منتقل 
شوند و انتقال دیگر سازه ناایمن یعنی دانشکده سلامت روان هم در 

دستور کار قرار دارد.
عبدالرضا پازوکی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران در این باره به 
باشگاه خبرنگاران جوان گفته است: »بیمارستان رسول اکرم)ص( 
دارای 4ساختمان مجزاســت که 2ســاختمان این مرکز درمانی 
از ایمنی کمتــری برخوردارنــد. با توجه به ضرورت ایمن ســازی 
ساختمان ها و مراکز درمانی دستور تخلیه بیمارستان صادر شد.« 
به گفته او به طور قطع دانشگاه به دنبال ایمن سازی ساختمان های 
 فرسوده و ناایمن است و برای بیمارستان های دیگر هم برنامه های 
مختلفــی دارد: »در این بــاره کمیتــه راهبری بــرای طرح های 
عمرانی راه اندازی شــده تا بتوانیم زمینه اصلاح ســاختار فیزیکی 
بیمارســتان های فرســوده را فراهم کنیم. از آبان ســال گذشته 
اقدامات برای شناســایی و اصلاح بیمارســتان های فرسوده آغاز 

شــده و با وقوع حادثه متروپل عزم ما برای رســیدگی به وضعیت 
بیمارســتان های فرسوده جدی تر شده اســت. با توجه به ضرورت 
ایمن سازی ســاختمان ها و به خصوص مراکز درمانی، دستورهای 
لازم برای ایمنی سازی بیمارســتان رسول اکرم)ص( هم ابلاغ شده 
است.« به گفته پازوکی ســاختمان اداری دانشکده سلامت روان و 
یک ساختمان دارای بخش درمانی سازه ایمن ندارند که برای انتقال 
بخش درمانی برنامه هایی درنظر گرفته شده است: »به نظر می رسد 
نیاز باشد تا مراکز دیگر برای انتقال بیماران و تامین تخت بیمارستانی 
به ما کمک کنند. البته برنامه ریزی های لازم در دانشگاه انجام شده 

که جزئیات آن به زودی اعلام خواهد شد.« 
همچنین نادر توکلی، معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی ایران هم 
با بیان اینکه در بیمارستان رســول اکرم)ص(، ساختمان شماره3 

اخطار ایمنی را دریافت کرده که اخطار ســازه ای است، می گوید: 
»حکم داده شده و قرار است این ساختمان تخلیه شود. ساختمان 
شماره4 هم اداری است و دانشکده سلامت روان در آن قرار دارند.«  
به گفته او براساس برنامه ریزی انجام شده در فاز کوتاه مدت، ایمنی 
غیرسازه ای و سازه انجام خواهد شد: »برنامه ریزی بر این اساس است 
که تمام بخش های درمانی به یک بیمارســتان واحد منتقل شوند. 
همچنین برنامه ریزی شــده تا ایمنی غیرســازه ای نیز انجام شود. 
تبدیل ساختمان یا بخش ها به عنوان موزه در برنامه نیست و اطلاعی 
در این خصوص ندارم.« توکلی تأکید می کند: »هم اکنون برخی از 
بیمارستان ها مشکل ایمنی به دلیل قدمت ساختمان ها و سابقه مراکز 
درمانی دارند که باید در زمینه ایمن سازی سازه و غیرسازه اقدامات 

لازم انجام شود.«

مرضیه موسویگزارش
روزنامه نگار

 »بیمه اجباری« 
برای زائران اربعین حسینی

وزیر کشــور از برقراری بیمه اجباری بــرای زائران اربعین 
حســینی و مذاکره با طرف عراقی برای کاهش معطلی در 
مرز خبر داد. احمد وحیدی در حاشــیه جلسه تشکل ها و 
مشارکت های اجتماعی درباره بیمه اجباری زائران اربعین 
گفت: »همه پیش بینی ها و تلاش ها بر این مبنا بوده که سفر 
اربعین، سفری ایمن و خوب باشد. بر این اساس مذاکراتی با 
طرف عراقی انجام شــده و اطمینان داده اند امنیت را برقرار 
کنند و مشکلی پیش نیاید. اما موضوع ایمنی و امنیت متفاوت 

است و زائران باید بیمه باشند.«
 به گفته وحیدی ســازمان مربوطه عددی را به عنوان بیمه 
دریافت می کند تا اگر در حوزه ایمنی مشــکلی پیش آمد 
بتوان خسارت ها را از محل بیمه جبران کرد و این عدد حدود 

1۷ الی 1۸هزار تومان خواهد بود. 
او همچنین درباره موضوع معطلی هم توضیح داد: »از طرف 
ایران برای زائران در مرز مشکلی وجود ندارد و از طرف عراقی 
هم خواســته شــده به میزان خروجی از دروازه های ایران، 
ورودی در نظر بگیرد تا زائران معطل نشوند. آنها قول داده اند 
که تعداد ورودی ها را افزایش دهند که اگر این امر محقق شود 
ماندگاری در مرز نخواهیم داشت. یعنی کار زائران به همان 
اندازه که در خروجی ایران انجام می شود در ورودی عراق نیز 

انجام خواهد شد تا معطل نشوند.«
 وزیر کشور درباره حمل ونقل زائران هم بیان کرد: »اساس بر 
این است که از ناوگان عمومی استفاده شود ولی به هر حال با 
حجم زیادی زائر مواجه خواهیم بود و کمبودهایی در حوزه 
حمل ونقل عمومی داریم. در حقیقت اولویت ما حمل ونقل 
عمومی اســت اما با توجه به کمبودی که وجود دارد، زائران 
می توانند از خودروهای شخصی نیز استفاده کنند و برای این 

کار پارکینگ هم درنظر گرفته شده است.«
  وحیدی درباره ورود خودروها از کشورمان به عراق هم گفت: 
»هنوز حرف قطعی در این مورد با طرف عراقی زده نشــده 
اســت. درخصوص مرزها نیز براساس قولی که طرف عراقی 
داده از 1۶محرم تردد از مرز خسروی امکانپذیر خواهد بود. 
مقرر شده از مرزهایی همچون تمرچین و باشماق به عنوان 
یکی از گزینه ها برای افرادی که به این مرزها نزدیکند، تردد 

امکانپذیر شود.« 
او پیش بیني کرد که برای اربعین امسال حدود  5میلیون زائر 
حضور داشته باشند اما خواسته شده که داوطلبان در سامانه 

ثبت نام کنند تا اعداد و برآورد دقیق تری حاصل شود.

 لغو قرارداد بیمه  تکمیلی
 برای چشم پزشکی 

بیمارســتان های خصوصی چشم پزشــکی، قرارداد خود را 
با بیمه های تکمیلی لغــو کردند و این در حالی اســت که 
بخش زیادی از مردم تحت پوشش بیمه های پایه نظیر بیمه 
تأمین اجتماعی و بیمه سلامت هستند ولي حجم مراجعین 
بسیار زیاد و نوبت های چندماهه در مراکز دولتی باعث شده 
که با بهره گیری از بیمه های تکمیلی مراجعه بیشــتری به 

مراکز درمانی خصوصی داشته باشند. 
اما بین مراکز خصوصی چشم پزشکی و سندیکای بیمه  گران 
چالشی به وجود آمده که موجب شــده تا این مراکز درمانی 

قرارداد خود را با بیمه های تکمیلی تمدید نکنند. 
براســاس نامه هایی که این مراکز به بیمه ها ارسال کرده اند 
2موضوع پرداخت بدهی هــا و رعایت نشــدن تعرفه های 
پزشــکی دلیل اصلی اختلافات بین بیمه ها و مراکز درمانی 

چشم پزشکی خصوصی است. 
فرهاد رضوان، مدیرعامل بیمارســتان چشم پزشکی نور در 
این باره به ایلنا گفته است: »هر ســال اول تیرماه سررسید 
قرارداد با بیمه هاست اما امسال بیمه های تکمیلی عضو در 
سندیکای بیمه ها و بیمه آتیه ســازان حافظ حاضر به قبول 
تعرفه های مصوب دولت نیستند.  این در حالی است که این 
تعرفه ها بسیار کمتر از قیمت تمام شــده خدمات است اما 
بیمه ها می خواهند با رقمی کمتر از آن با مراکز چشم پزشکی 

خصوصی قرارداد ببندند.«
 او ادامه می دهد: »شــرایط اقتصادی بــرای مجموعه های 
درمانی چنان سخت شده که به هیچ عنوان نمی توان فروش 
خدمت زیرتعرفه دولتی را پذیرفت و اگر بیمه ها تعرفه های 

دولتی را بپذیرند، ما آماده همکاری با آنها هستیم.«
 همچنین به گفته مصطفی نادری، مدیرعامل بیمارستان بینا، 
برخی از بیمه های تکمیلی از مهر سال گذشته تا امروز هیچ 
پرداختی به بیمارستان ها نداشــته اند و این موضوع موجب 
شــده تا قدرت خرید بیمارستان ها کم شــود که نتیجه آن 

کاهش کیفیت ارائه خدمت به بیماران است. 
سیدعباس موســوی، مدیرعامل بیمارستان چشم پزشکی 
نگاه هم از گران شدن اقلام مورد نیاز در چشم پزشکی خبر 
می دهد و می گوید: »لنزی که بیماران آب مروارید استفاده 
می کنند الان حدود 200هزار تومان است. ژلی هم که برای 
تزریق در شبکیه مورد اســتفاده قرار می گیرد پیش از این 
حدود 20هزار تومان بود اما الان قیمــت 320هزار تومان 
شده اســت. آمپولی هم که برای تزریق استفاده می شود از 
300هزار تومان به ۶00هزار تومان رســیده اســت. در این 
شرایط گرداندن بیمارســتان ها بسیار سخت شده است. به 
این موارد باید 10درصــد مالیاتی که پرداخت می کنیم هم 
اضافه شود.« او تأکید می کنید: »با وجود این ما تعرفه دولت را 
قبول کردیم، اما مجموعه های دولتی مانند بیمه های تکمیلی 
زیربار این موضوع نمی روند و همین مسأله موجب شده است 

تا قراردادی با بیمه های تکمیلی بسته نشود.«

 علیرضا عبدی
 رئیس سازمان نهضت سوادآموزی

امــروز آســیبی کــه از گــروه بازمانــدگان از 
تحصیل متحمل می شویم ۹برابر جمعیت 
جامانــده از تحصیــل اســت.  اکنــون 
ســوادآموزی، در حــد خوانــدن و نوشــتن 
نیســت بلکــه تربیــت و بــالا بردن ســطح 
فرهنگ و نشر فرهنگ اسلامی مناسب با 
ســوادآموزان در محدوده ضوابط نهضت 

سوادآموزی از اهداف اصلی است.

 عباس شیراوژن 
 سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا

به نظر می رسد یا به قله موج هفتم بیماری 
رسیده ایم و یا اینکه خیلی نزدیک شده ایم، 
بــه همین دلیــل ممکــن اســت در انتهای 
هفته جاری به سمت سراشیبی موج هفتم 
حرکت کنیم. در تازه ترین رنگ بندی نقشه 
کرونایــی کشــور، شــاهد کاهــش تعــداد 
شــهرهای قرمــز هســتیم، به طوری کــه از 

۱۳۰شهر قرمز به ۷۸شهر رسیده ایم.

 حسین رحیمی
 فرمانده انتظامی تهران بزرگ

دســت  در  بانکــی  کارت هــای  تعــدد 
مــردم منجــر بــه افزایــش ریســک وقــوع 
جــرم می شــود و گاهــی افــراد ســودجو از 
شهروندان می خواهند که کارت بانکی را 
که هیــچ اســتفاده ای از آن ندارنــد به آنها 
اجاره دهند. مجرمان با همین شیوه   آنان 
را در جرائمی که حتی روحشــان نیــز از آن 

خبر نداشته شریک کرده اند.

تهــران  شــهر  فوتــی  تصادفــات  از 
در ۳مــاه اول امســال مربــوط بــه 
موتورسیکلت سواران است. بیشترین 
تخلفات موتورســواران هم که موجب 
تصادفات می شــود، تغییر مسیرهای 
ناگهانــی و حرکــت در خــلاف مســیر 

است.

و ۷۷۸ حادثه رانندگی منجر به تلفات در 
سال۱4۰۰ ثبت شــده که این آمار نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته خود، ۹درصد 
)۱۵هــزارو۳۹۶( افزایــش داشــته اســت. 
میزان تلفات 2ماهه در ۱4۰۱ هم نســبت 
به مــدت مشــابه ســال گذشــته افزایــش 

۱۳.۳درصدی )2هزارو۵۹۱( دارد.

و ۱2۵نفــر در ۳مــاه اول امســال به دلیــل 
آســیب های ناشــی از نــزاع بــه مراکــز 
پزشــکی قانونــی تهــران مراجعــه کرده اند 
که در مقایســه بــا ســال گذشــته ۷درصد 
)24 هزارو۳2۸نفر(افزایش داشته است. 
از کل مراجعین آســیب های ناشــی از نزاع 
۱۶هزارو۵۱۱نفر مرد و ۹۶۱4 نفر زن بوده اند.

امدادرســانی و ۸۸4 مأموریــت امــدادی 
از ســوی امدادگــران و نجاتگــران ســازمان 
هلال احمــر در یــک هفتــه گذشــته انجام 
شده اســت. در این بازه زمانی، امدادگران 
موفق شدند ۸۰۹ نفر را در حوادث جاده ای، 
سیل و آبگرفتگی و... نجات داده و علاوه بر 
ارائه خدمات درمان سرپایی به 2۳۶۳ نفر، 
۵4۸نفر را نیز به مراکز درمانی منتقل کنند.
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ثبت نام کتب درسی تمدید شد 
طبق اعلام ســازمان پژوهش وبرنامه ریزی آموزشی 
مبنی بر تمدیــد مهلت ثبت ســفارش کتاب های 
درسی دانش آموزان جامانده می توانند 22مرداد تا 
10شهریورماه1401 نســبت به ثبت سفارش اقدام 
کنند. با اعلام معاون سازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزشــی، 5درصد دانش آموزان میــان پایه )دوره 
ابتدایی پایه های دوم تا ششــم و دوره اول متوسطه 
پایه های هفتم و هشتم و دوره دوم متوسطه پایه های 
یازدهم و دوازدهم( تاکنون اقدام به سفارش کتاب 
درســی ســال تحصیلی 1402-1401 نکرده اند و 
 فرصت مجدد برای آنها و ثبت ســفارش به نشــانی

 irtextbook.ir فراهم شــده اســت. توزیع کتاب 
از منطقه به مدرســه هم از 10شــهریور براساس 
سفارشات ثبت شده در سامانه فروش و توزیع مواد 
آموزشی شــروع می شــود. بنابراین ضرورت دارد 
خانواده ها و مدارس در این فرصت زمانی ســفارش 
دانش آموزان را در ســامانه ثبت کنند و مسئولیت 
بررسی، اطلاع رسانی و پیگیری سفارش دانش آموزان 
نیز بر عهده مدارس است. ثبت نام از طریق مراجعه 
به ســامانه فروش و توزیع مواد آموزشی به 2شیوه 
فردی و یا گروهی قابل انجام است. کتاب های درسی 
دانش آموزان دوره های تحصیلــی آموزش ابتدایی، 
متوسطه دوم شاخه های فنی و حرفه ای، کاردانش، 
رشته معارف اســلامی و کتاب های درسی تکمیلی 
دوره اول متوســطه ویژه دانش آموزان استعدادهای 
درخشان، از طریق مدرسه محل تحصیل آنان که در 

سفارش دانش آموز قید شده است، توزیع می شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

میز خبر 

عی
ا نو

مین
س: 

عک
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شلیک به محیط بان مقابل دادگاه 

 مدیر ورشکسته
متهم 34ساله اســت و می گوید تا 
همین چند سال قبل مدیر یک شرکت 
خدمات مسافرتی و جهانگردی بوده 
اما ورشکست شــده و حدود 2میلیارد تومان بدهکار 
شده است. همین مسئله ســبب شده تا نقشه سرقت 
مسلحانه از طلافروشی را طراحی کند اما گمان نمی کرد 

که نقشه او عملی نشود.

چطور شــد که مدیر یــک دفتر خدمات 
مســافرتی نقشه سرقت مســلحانه از طلافروشی را 

کشید؟
من تا همین چند ســال قبل شرایط مالی خیلی خوبی 
داشتم و هیچ وقت پیش نیامده بود که پول کم بیاورم 
و همیشه جیبم پر بود تا اینکه کرونا شد و شیوع این 
بیماری نابودم کرد و تبدیل شــدم به یک ورشکسته. 
شیوع این بیماری سبب شد که بســیاری از پروازها 
کنسل شود و من دچار مشکلات مالی فراوان شدم تا 
حدی که از 2ســال قبل حدود 2میلیارد تومان بدهی 

بالا آوردم.
به خاطر بدهی 2میلیاردی نقشــه سرقت 

کشیدی؟
پس از آنکه ورشکسته شدم به ســراغ پدرم رفتم. او 
پولدار اســت و وضع مالی خوبی دارد. وقتی دید دچار 
مشکل شده ام بدهی 2میلیاردی مرا تقبل کرد اما پول را 
به برادرم داد. برادرم نیز بخشی از بدهی ها و پول شاکیان 
را داد اما بخش دیگر را نه. پول را برای خودش برداشت 
و با آن بدهی هایش را داد و در یک کاری سرمایه گذاری 
کرد. من ماندم و بیش از یک میلیاردتومان بدهی. دست 
به هرکاری زدم تا این مبلغ را تهیه کنم اما نتوانستم. 
تنها فکری که به ذهنم رسید سرقت از طلافروشی بود. 
با خود گفتم وارد مغازه طلافروشی می شوم و با تهدید 
صاحب مغازه، بیش از 10ســکه طلا معادل بدهی هایم 
ســرقت می کنم اما فکر نمی کردم که ماجرا اینطور 

می شود.
از ابتدا بگو، از روزی که نقشــه کشیدی تا 

روزی که تصمیم به اجرای آن گرفتی اما موفق نشدی؟
حدود 2هفته قبل بود که تصمیمم برای سرقت مسلحانه 
جدی شد و به صورت اینترنتی درخواست خرید اسلحه 
را دادم. بعد از واریز پول به شهرستان مورد نظر رفتم 
و یک کلت به همراه 34تیر خریدم. ســپس به تهران 
برگشــتم و یک روز قبل از آنکه نقشه سرقت را اجرا 
کنم خودروی اینترنتی درخواست کردم و به پاساژی 
در غرب پایتخت رفتم. قبلا بــه آن منطقه رفته بودم 
و می دانستم چند مغازه طلافروشی دارد. روز قبل به 
آنجا رفتم و همه جوانب را بررسی کردم. حتی اقدام به 
تهیه عکس و فیلم کردم تا شب به صورت کامل نقشه 

را مرور کنم. روز بعد هم باز درخواست خودرو کردم و 
به محلی که قرار بود سرقت را انجام بدهم برگشتم. به 
راننده گفتم 10دقیقه منتظرم بماند تا به دیدن مادرم 
که در درمانگاهی در آن حوالی است بروم اما نتوانستم 

نقشه را اجرا کنم.
چرا روز ســرقت 2مرتبه وارد مغازه شدی 

و برگشتی؟
با کیفی که داخل آن اسلحه بود وارد مغازه طلافروشی 
شدم اما ترسیدم. من که مجرم حرفه ای نیستم، تا به 
حال در زندگیم خلافی انجام نداده بودم خب طبیعی 
بود که بترسم و جرأت انجامش را نداشته باشم. بار اول 
که مغازه شلوغ بود اما بار دوم نتوانستم و برگشتم. اما 
بعد پشیمان شدم و با خود گفتم تو از 2هفته قبل نقشه را 
کشیدی،  برگرد و انجامش بده تا بدهی هایت را بپردازی و 
خلاص شوی که همان لحظه پلیس رسید و من برای فرار 
از دستگیری بی اختیار تیراندازی کردم که در نهایت 

دستگیر شدم.

گفت و گو

صف های طولانی نانوایی در اهواز کلافه کننده شــده 
است

صف های طولانی نانوایی ها در اهواز و ســایر شهرهای این 
استان در شرایط آب و هوایی خوزستان، بسیار مشکل ساز 
شده است زیرا گرمای هوا برای بســیاری غیرقابل تحمل 
است و طولانی ایستادن در صف بعضا باعث بدحال شدن 
افراد و افزایش نزاع و درگیری می شــود. نظارت کنند که 
نانوایی های بیشــتری پخت کنند و جلوی نانوایي های کم 

کار را بگیرند.
نصرتی از اهواز

جریمه استفاده از موبایل هنگام رانندگی افزایش یابد
درست اســت که برای صحبت کردن با تلفن همراه هنگام 
رانندگی جریمه درنظر گرفته شده است اما ظاهرا این میزان 
از جریمه، کافی و بازدارنده نیست چرا که هنوز هم بسیاری 
از رانندگان نه تنها با تلفنشان صحبت می کنند، بلکه پیامک 
هم می دهند و در شبکه های مجازی هم می چرخند و این 
موضوع بسیار خطرآفرین اســت. جا دارد نیروی انتظامی 

جریمه سنگینی را برای این متخلفان درنظر بگیرد.
سیستانی از تهران

جلوی برنجکاری در میرآباد خرم آباد گرفته شود 
در این شــرایط بحران کم آبي فردی در روســتای میرآباد 
خرم آباد برنجکاری راه انداخته و با اســتفاده از آب شــرب 
روستا کشــت خود را به عمل آورده اســت درحالی که آب 
روستا کلا قطع شده است و حتی برای شست وشو و نظافت 
هم آب در اختیار اهالی نیست. پمپاژ آب روستا در مجموع 
2 اینچ در دقیقه اســت اما وی با نصــب پمپ 4اینچی کل 
آب روســتا را برای آبیاری می برد و هر چقدر هم اعتراض 

می کنیم می گوید هیچ کس نمی تواند جلوی من را بگیرد.
چراغی از خرم آباد

بیمارستان کمالشهر چه شد؟
سال هاست زمین وقفی برای ساخت بیمارستان در کمالشهر 
آماده اســت. چندی قبل هم مســئولان آمدند و از تخصیص 
اعتبارات کلان برای ساخت این پروژه خبر دادند، اما هنوز اتفاقی 
نیفتاده است و آن زمین همینطور به حال خود رها شده است. آیا 
یک شهر 200هزار نفری که در مسیر جاده اصلی است نباید یک 

بیمارستان داشته باشد؟
زارع رفیع از کمالشهر کرج

جلوی ورود فاضلاب به خزر را بگیرند
روزانه فاضلاب بسیاری وارد خزر می شود که بخش زیادی از آن 
شناسایی نشده است و معلوم نیست، آیا وقت آن نشده جلوی 
این روند را بگیرند تا ســهم ایران در آلودگی خزر کاهش یابد و 

حداقل آبتنی در آب خزر بی ضرر باشد.
عزیزی از لنگرود

سربریدن ماکیان و شکار ماهی در فروشگاه ها ممنوع شود
در خیابان دردشــت تعدادی از مغازه ها که هم مرغ زنده دارند 
هم ماهی زنده. در اینجا ماهیان را درحالی که هنوز جان دارند 
سرمی برند و مرغ و خروس را نیز جلوی چشم مردم سر بریده و 
پر می کنند. مرغ ها و خروس ها در قفس های بسیار تنگ و فشرده 
ســر و صدا می کنند تا یکی آنها را بخرد و بعد موقع سر بریدن 
دوباره سرو صدا می کنند. واقعا صحنه های آزار دهنده ای است. 

لطفا بر این وضع نظارت شود.
مردیخواه از تهران 

مجرمان پس از یک بار تخلف دیگر به جامعه بازنگردند
وقتی مجرمان بارها بخشیده شده و عفو می گیرند و دوباره دست 
به تخلف می زنند یعنی نباید اجازه داد مجرمان بیشتر از یک بار 
فرصت داشته باشند. اگر جرمی سنگین نیست مجرم را پس از 
تحمل کیفر و جریمه به صورت مشروط آزاد کنند و اگر دوباره 
همان جرم یا شبیه اش را تکرار کرد دیگر فرصت بازگشت وی به 
جامعه را ندهند تا جامعه از حضور اشرار و اراذل و سارق و... در 

امان بماند و زحمت نیروهای انتظامی نیز کمتر شود.
کمیلی از تهران 

ساخت پل روگذر اتوبان شهید باقری نیمه تمام مانده است
ماه هاســت که پروژه اتمام پل روگذر اتوبان شهید باقری به 
خیابان فرجام نیمه کاره مانده و به اتمام نرســیده است. از 
مســئولان تقاضا داریم تا هرچه زودتر نســبت به اتمام این 

پروژه اقدام کنند.
 غلامی از تهران

راه های ارتباطی با جهادگران پزشکی اطلاع رسانی شود
در ســال های اخیر خوشــبختانه گروهی از پزشــکان در 
قالب گروه هــای جهادی به مناطق کمتر برخــوردار رفته و 
خدمت رسانی می کنند که قطعا خیر دنیا و آخرت در آن است، 
تنها نقص کار این گروه ها عدم اطلاع رســانی کافی در مورد 
زمان حضورشــان و راه های ارتباطی با آنهاست. به خصوص 
آنکه اغلبشان به نقاطی می روند که شاید ماه ها پای کسی از 
شهر به آنجاها نرسد. جا دارد که از قبل اطلاع رسانی کنند تا 
افراد نیازمند خدمات در زمان مقرر به محل استقرار آنها بروند.
کلوتی از زاهدان 

رد درخواست نهضت ملی مسکن بدون توضیحات
بعد از چندین مرحله اعلام برای ثبت نام طرح ملی مســکن 
بالاخره در دوره ششم موفق به ثبت نام شدیم. فرم ج خودم 
و همسرم سبز و مشمول دریافت مسکن ملی هستیم اما در 
سامانه در قسمت پیگیری وضعیت ما را »رد درخواست« اعلام 
کرده است. دفتر پیشخوان دولتی که در این زمینه ثبت نام 
کرده است نیز هیچ اطلاعی ندارد و ما واقعا نمی دانیم وقتی 
فرم ج ما سبز شده است و توان تامین مالی هم داریم چرا باید 
رد درخواست شویم. حداقل این است که علت را اطلاع رسانی 

کنند تا تکلیف خودمان را بدانیم.
مهروز از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

اسرار سرقت مرگبار در
 اعترافات مرد آشنا

تماس همســایه کنجکاو، اســرار قتل دختری را که از پدر 
بیمارش نگهداری می کرد، فاش کرد.

به گزارش همشهری، چند روز قبل یکی از ساکنان آپارتمانی 
در شــمال تهران با پلیس تماس گرفت و گفت چند روزی 

می شود از پدر و دختر همسایه بی خبر است.
وی توضیح داد: در همسایگی ما پدر و دختری زندگی می کنند 
که پدر خانواده بیماری آلزایمر دارد و دخترش از او نگهداری 
می کند. چند روزی می شــود که دختر خانواده را ندیده ام.

صدایی از آپارتمان آنها به گوش نمی رسد.   چندبار هم زنگ 
آپارتمان آنها را زدم اما هیچ کس باز نکرد. من که نگران شده 
بودم حتی با موبایل دختر خانواده تماس گرفتم اما   خاموش 
است و حالا نگرانی ام بیشتر شده است. چون هر بار که در را 
می زنم به نظرم از داخل خانه صدای پدرش شنیده می شود 

که ناله می کند و قادر نیست در را باز کند.

کشف جسد
پس از این تماس، مأموران پلیس با دستور قضایی راهی محل 
حادثه شدند و با شکستن قفل در قدم به داخل آپارتمان پدر و 
دختر گذاشتند. آنها به محض ورود چشمشان به جسد دختر 
خانواده افتاد که روی کاناپه رها شده بود. کمی آنطرف تر از 
جسد،  پدر سالخورده و بیمار او دیده می شد که زنده بود اما 
نمی توانست حرفی بزند. در این شرایط ماجرا به قاضی محمد 
حسین زارعی، بازپرس ویژه قتل اعلام شد. او به همراه تیمی از 
مأموران اداره دهم پلیس آگاهی تهران در محل حادثه حضور 
یافت. بررسی ها نشان می داد که دختر جوان بر اثر خفگی به 
قتل رسیده است. به هم ریختگی خانه حکایت از سرقت وسایل 
ارزشمند داشت. در ادامه تحقیقات مشخص شد که مقتول از 
مدت ها قبل با پدرش زندگی می کرده و چون او سالخورده و 
مبتلا به بیماری آلزایمر بوده از وی نگهداری می کرده است. 
از سوی دیگر سالم بودن قفل های در نشان از این داشت که 
قتل از سوی یک آشنا صورت گرفته است. بنابراین تیم جنایی 
تحقیقات خود را روی آشنایان این پدر و دختر متمرکز کرد و 
در همان ابتدا مشخص شد که مردی میانسال هر ازگاهی به 
این خانه رفت وآمد داشته است. مرد میانسال حدودا 47ساله 
بود که از سوی یک شــرکت خدماتی استخدام شده و برای 
مراقبت از پدر بیمار و انجام کارهــای او به خانه پدر و دختر 
می رفته است. براساس تحقیقات انجام شــده از سوی تیم 
جنایی مشخص شد که پس از آخرین باری که این مرد به خانه 
پدر و دختر رفته، همســایه ها دختر خانواده را ندیده بودند. 
همین کافی بود تا نام مرد آشــنا در لیست افراد مظنون قرار 

بگیرد و دستور بازداشت او صادر شود.

وسوسه سرقت
جست و جو برای بازداشت مرد مظنون آغاز شده بود تا اینکه 
وی چند روز قبل در خانه یکی از بستگانش دستگیر شد. مرد 
میانسال در بازجویی ها چاره ای جز اقرار به قتل ندید و درباره 
انگیزه اش گفت: مدتی قبل مقتول مرا استخدام کرد تا گاهی به 
خانه آنها بروم و کارهای پدرش را انجام بدهم. معمولا هفته ای 
یک بار به خانه آنها می رفتم، نظافت می کردم و پدر بیمار او را 
به حمام می بردم.هربار که بــرق طلاهای مقتول را می دیدم 
وسوسه ســرقت آن به جانم می افتاد اما بی خیال می شدم تا 
اینکه آخرین بار شیطان درونم رخنه کرد و نتوانستم خودم را 
کنترل کنم. وی ادامه داد: آن روز خیلی پریشان و به هم ریخته 
بودم. مدت ها بود که دچار مشکلات مالی فراوانی شده بودم. 
تصمیم گرفتم طلاهای مقتول را سرقت کنم. درحالی که او 
روی کاناپه نشسته و حواسش به من نبود به سمتش هجوم 
بردم و با روســری خفه اش کردم. پس از قتــل طلاها، پول، 
سکه و لوازم ارزشمند را سرقت کردم و از محل گریختم.وی 
ادامه داد: پس از قتل از ترســم جــرأت نمی کردم به خانه ام 
بروم و ســرگردان بودم. از سوی دیگر به شدت عذاب وجدان 
داشتم تا اینکه در نهایت پلیس مخفیگاهم را شناسایی کرد و 
دستگیر شدم. براساس این گزارش، متهم به قتل با قرار قانونی 
بازداشت شده و برای انجام تحقیقات بیشتر در اختیار مأموران 

اداره دهم پلیس آگاهی تهران قرار گرفته است.

دستگیری متهمان تخریب 
خودروها در روز تاسوعا

7نفر که متهم هستند در روز تاســوعا با حضور در تفرجگاه 
ارزنه شهرستان باخرز اقدام به تخریب شیشه 16خودرو کرده 

بودند دستگیر شدند.
به گزارش صداوســیما، فرمانده انتظامی شهرستان باخرز 
گفت: در پی اعلام فوریت های پلیسی 110 مبنی بر تخریب 
شیشــه 16خودرو ی ســواری در تفرجگاه ارزنه شهرستان 
باخرز در روز تاسوعای حسینی، دستورات لازم برای پیگیری 
سریع پرونده صادر شد.  سرهنگ علی محمد غلامی افزود: 
تیم های پلیس اطلاعات و امنیت عمومی شهرستان باخرز 
در این رابطه 7 متهم را شناسایی و دستگیر و متهمان پرونده 
برای ســیر مراحل قانونی به مراجع قضایی معرفی شده اند.  
براساس این گزارش، ورود گردشگران به تفرجگاه ارزنه در ایام 
سوگواری حضرت اباعبدالله الحسین)ع( موجب جریحه دار 
شدن احساسات جوانان روستا شد.این افراد اقدام به تخریب 
خودروی گردشــگران کردند که بلافاصلــه پیگیری برای 

دستگیری متهمان انجام شد.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه محیط بان کرمانشاهی که قرار بود به اتهام قتل محاکمه شود  هنگام خروج از دادگاه به ضرب گلوله جان باخت

محیط بان جوان کرمانشاهی پس از شکسته شدن حکم 
قصاصش برای رســیدگی به پرونده بــه دادگاه منتقل 
شده بود که هنگام خروج هدف حمله 2مرد مهاجم قرار 
گرفت. مهاجمان که تبر و کلاشنیکف به دست داشتند محیط بان جوان را 
به ضرب گلوله به قتل رساندند و با مجروح کردن سربازی که همراه او بود، 

پا به فرار گذاشتند.
به گزارش همشــهری، صبح دیــروز برومند نجفــی، محیط بان جوان 
کرمانشاهی که از سال 99به اتهام قتل جوانی 23ساله در بازداشت است 
برای ادامه رسیدگی به پرونده اش به مجتمع قضایی کرمانشاه منتقل شد. 
او متهم بود که در ســال 99 در جریان دستگیری شکارچیان غیرمجاز با 
شلیک گلوله جان جوانی 23ساله را گرفته و به همین اتهام در دادگاه به 
قصاص محکوم شده بود. اما در حالی حکم قصاص وی از سوی دیوانعالی 
کشور تأیید شده بود که درخواست فرجام خواهی او پذیرفته شد و به این 
ترتیب وی صبح دیروز به مجتمع قضایی کرمانشاه منتقل شد تا بار دیگر 
پای میز محاکمه قرار بگیرد. حوالی ســاعت12 اما، درحالی که جلســه 
رسیدگی به پرونده پایان یافته بود، سربازی که همراه وی بود او را به خارج 
از دادگاه هدایت کرد تا به زندان بازگرداند. هنوز لحظاتی از خروج سرباز 
جوان و محیط بان نجفی از ساختمان مجتمع قضایی نگذشته بود که ناگهان 
2مرد به سمت آنها حمله کردند. یکی از مردان تبر به دست داشت و دیگری 
سلاح کلاشنیکف. مردی که تبر به دست داشت با ضربه ای سرباز جوان را 
مجروح کرد و مرد دیگر محیط بان جوان را به گلوله بست. از 8گلوله ای که 
از سلاح این مرد شلیک شده بود 3گلوله به محیط بان جوان اصابت کرد و 
جان او را گرفت و پس از آن بود که هردو مهاجم پا به فرار گذاشتند. فرزاد 
پورنظری، رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس کرمانشاه با اشاره به جزئیات 
این حمله خونین به همشهری گفت: متأسفانه در جریان حمله این افراد، 
محیط بان جوان جانش را از دســت داد و سربازی که مجروح شده بود به 
بیمارستان انتقال یافت و تحت درمان قرار گرفت که خوشبختانه از خطر 
مرگ گریخت. پس از این حادثه نیز تیم ویژه  ای از مأموران برای شناسایی 
و دستگیری مهاجمان وارد عمل شــدند و تحقیقات برای بازداشت آنها 

ادامه دارد.

قاتل: پدر مقتول 
سرهنگ جمشید محبت  خانی، فرمانده یگان حفاظت محیط زیست کشور 
اما عامل شلیک به محیط بان جوان را پدر مقتول دانست و گفت:  ظهر دیروز 
جلسه اعاده دادرسی این محیط بان در دادگاه کرمانشاه برگزار شد و او را از 
زندان برای بازجویی مجدد توسط قاضی پرونده به دادگاه آورده بودند. پس 
از پایان جلسه، پدر مقتول قبل از محیط بان از دادگاه خارج شد و گویی که 
از قبل هماهنگ شده باشد، اسلحه کلاشینکف را گرفت و به مقابل دادگاه 
برگشت و با شلیک گلوله محیط بان نجفی را به شهادت رساند. در همین 
حال شهرام کرمی، دادستان کرمانشاه نیز در جمع خبرنگاران، با اشاره به 
قتل محیط بان کرمانشاهی توسط پدر مقتول گفت: پس از خروج برومند 
نجفی از مجتمع یکی از نزدیکان مقتول با تبر به سمت سرباز زندان که قاتل 
را همراهی می کرد حمله ور شد و او را از ناحیه دست مجروح کرد. در این 

هنگام پدر مقتول که در بیرون از محوطه دادگاه کمین کرده بود، بیرون 
آمده و 8گلوله از اسلحه کلاشنیکف به سمت محیط بان جوان شلیک کرد 

و جان او را گرفت. 

شب شوم 
حادثه ای که باعث شــد محیط بان جوان با اتهام قتل عمد روبه رو شــود 
شامگاه 14 مرداد 1399 رخ داد. براســاس مستندات این پرونده، حدود 
ساعت21:30 آن شــب با وصول خبری به مسئول محیط زیست منطقه 
مبنی بر حضور تعدادی شــکارچی غیرمجاز ســوار بر یک پراید سفید 
در منطقه حفاظت شــده بیســتون، محیط بان برومند نجفی به همراه 
3محیط بان و مدیر حراســت اداره کل، راهی منطقه شدند. محیط بانان 
پس از اختفای خودروی سازمانی خود، در جاده اصلی به کمین خودروی 
گزارش شده نشستند تا اینکه پراید سفید که 6سرنشین داشت از راه رسید. 
بنابر اظهارات محیط بانان، آنها ابتدا با ایست دادن سرعت خودرو پراید را 
کم کردند؛ اما راننده به ناگاه سرعت خود را زیاد کرد و با پرت کردن یکی 
از محیط بانان به گوشــه ای گریخت. پس از آن محیط بان نجفی با سلاح 
کلاشنیکف و برای متوقف کردن خودرو 3تیر هوایی شلیک کرد اما وقتی 
دید راننده قصد توقف ندارد این بار لاستیک خودرو را هدف گرفت و شروع 
به تیراندازی کــرد. کمی بعد خودروی پراید از حرکت ایســتاد و 4نفر از 
سرنشینان آن به گفته محیط بانان از ماشین بیرون آمده و به سمت کوه فرار 

کردند که با تعقیب محیط بانان روبه رو شده و دستگیر شدند.
پس از دســتگیری این افراد، محیط بانان به بازرســی خــودروی پراید 
پرداختند و در این هنگام بود که متوجه شــدند یکی از سرنشینان آن که 
جوانی 23ساله به نام یوسف بود و روی صندلی عقب خودرو نشسته بود 

بر اثر اصابت گلوله جان باخته است. یوسف 23 ساله تنها 40 روز بود که 
با همسرش ازدواج کرده بود و همین داغ خانواده اش را دوچندان کرد و با 
شکایت آنها، محیط بان برومند به اتهام قتل بازداشت و رسیدگی به این 

پرونده در دادسرای کرمانشاه آغاز شد.

پرونده پیچیده 
برای کشف حقیقت،  کارشناسانی از سوی بازپرس پرونده تعیین و بررسی 
نحوه وقوع حادثه و تیراندازی مرگبار آغاز شــد. تحقیقاتی که در نهایت 
باعث شــد پرونده محیط بان جوان با کیفرخواســت قتل عمد به دادگاه 
کیفری فرســتاده شــده و وی با اصرار خانواده مقتول به قصاص محکوم 
شود. صدور این حکم واکنش های زیادی را به همراه داشت. تا جایی که 
آبان ماه سال گذشته رئیس کل دادگستری کرمانشاه در دفاع از صدور این 
حکم گفت: تمامی قرائن و شواهد موجود در پرونده به انضمام اقاریر متهم، 
حکایت از این دارد که مقتول بر اثر تیراندازی صورت گرفته توسط آقای 
برومند نجفی به قتل رسیده است. این فرد پس از دریافت خبر درخصوص 
شکار غیرمجاز توسط سرنشینان خودرویی به محل اعزام شده و به محض 
مشاهده خودروی خاطی، به سمت خودرو تیراندازی می کند که منجر به 
فوت یکی از شهروندان می شود. توســلی زاده ادامه داد:  سرنشینان پراید 
در جریان تحقیقات مدعی شدند که روز حادثه برای جمع آوری گیاهان 
دارویی به منطقه حفاظت شــده رفته بودند و در مسیر برگشت ناگهان 
3نفر را با لباس شخصی و با سلاح، بدون در دست داشتن هیچ گونه علائم 
هشــداردهنده، مقابل خود دیدند. برای همین فکر کردند که آنها راهزن 
هستند و اقدام به فرار کردند. به گفته رئیس کل دادگستری کرمانشاه نکته 
مهم در این پرونده این بود که محل حادثه در محلی مســکونی، خارج از 
هرگونه منطقه حفاظت شده و در جاده اصلی و ترانزیتی کرمانشاه - تهران 
بوده است. از طرفی هیچ گونه اقلام غیرمجاز ازجمله سلاح، ابزار شکار یا 
لاشه شکارغیرمجاز نیز از سرنشینان خودروی پراید کشف نشد و مأموران 
هیچ گونه دلیلی حتی برای توقیف این خودرو نداشتند. اما وکیل محیط بان 
برومند نجفی برخلاف اظهارات رئیس کل دادگســتری کرمانشاه معتقد 
بود که محل وقوع حادثه منطقه حفاظت شــده بود نه مســکونی. نوشا 
میرجعفری در همان زمان به ایسنا گفت: ضعف اول پرونده این است که ما 
تنها یک کارشناس در پرونده داشتیم و کل پرونده توسط یک کارشناس 
جمع شده است و این صحبت که »قتل در محیط مسکونی رخ داده است 
نه منطقه حفاظت شده« نیز نظریه کارشناس بوده است. حال آنکه تمامی 
شهود که به نوعی ماموران دولتی محســوب می شوند در دادگاه شهادت 
دادند که درگیری در منطقه حفاظت شده یعنی قبل از جاده اصلی بیستون 
و در جاده خاکی بوده و بازسازی صحنه جرم هم این را تأیید کرده است. به 
همین دلیل ما به تمام موارد گزارش کارشناسی در پرونده ایراد گرفتیم و 
خواهان نقض حکم قصاص شدیم. به رغم اعتراض محیط بان جوان و وکیل 
وی به حکم دادگاه، این حکم در دیوانعالی کشور تأیید شد اما مدتی قبل 
درخواست فرجام خواهی برومند نجفی از سوی دیوانعالی کشور پذیرفته 
و قرار شد که وی یک بار دیگر پای میز قرار بگیرد که روز گذشته و پس از 
پایان رسیدگی به پرونده در مقابل دادگاه توسط پدر مقتول به قتل رسید.

وقتــی مدیر یــک دفترخدمات 
مسافرتی و جهانگردی ورشکست 
شد و بدهی میلیاردی بالا آورد، 
نقشه سرقت مسلحانه از طلافروشی را کشید اما 
پلیس بازی یک مسافرکش اینترنتی موجب شد 

تا نقشه او نافرجام باقی بماند.
به گزارش همشهری،  عصرچهارشنبه گذشته 
یک راننده اینترنتی با 110تماس گرفت و گفت 
مسافری سوار ماشینش شد که به نظر می رسید 
قصد دستبرد مسلحانه به یک طلافروشی را دارد. 
وی توضیح داد: ساعتی قبل در یکی از مناطق 
جنوب تهران مســافری درخواست ماشین داد 
و من پذیرفتم. سپس مردی جوان که یک کیف 
همراهش بود سوار ماشینم شد و از من خواست 
تــا وی را به خیابان جنت آباد جنوبی برســانم. 
وقتی به مقصد رسیدم، مرد مسافر درحالی  که 
کیفش داخل ماشــینم بود،  پیاده شد و گفت 
چند دقیقه بعد برمی گردد تا دوباه او را به مبداء 
یعنی همان منطقه ای که سوار ماشینم شده بود 
برگردانم. وی ادامه داد: جوان مسافر پیاده شد و 
به سمت ویترین مغازه هایی که داخل پاساژ قرار 
داشت رفت و شروع کرد به عکاسی. رفتارهایش 
مشــکوک بود چون فقط از ویترین مغازه های 
طلافروشی و به صورت مخفیانه عکس می گرفت 
و به شدت دســتپاچه بود. من که به او مشکوک 
شده بودم آهســته، زیپ کیف وی را که داخل 
ماشینم قرار داشــت، باز کردم و چشمم به یک 
اسلحه کلت افتاد. وحشت زده زیپ کیف را بستم 
که همان لحظه مسافر برگشت و سوار ماشینم 
شد. من هم او را به یکی از مناطق جنوبی تهران 
و همانجایی که سوار ماشینم شده بود برگرداندم 
و تصمیم گرفتم موضوع را به پلیس اطلاع بدهم.

عملیات ویژه
راننده اینترنتی مشخصات مسافر مرموز را در اختیار 
پلیس قرار داد و مأموران در گام نخســت شماره 
تماس مسافری که با آن درخواست خودرو کرده بود 
را مورد بررسی قرار دادند اما به نتیجه ای نرسیدند، 
چون صاحب ســیم کارت، فردی معتــاد بود که 
مدت ها قبل سیم کارتش را فروخته بود و آدرسی از 

خریدار نداشت. از آنجا که راننده خودروی اینترنتی 
آدرس مغازه های طلافروشی پاســاژ را در اختیار 
پلیس قرار داده بود،  تنها راه برای شناسایی متهم 
زیرنظر گرفتن مغازه های طلافروشی بود اما معلوم 
نبود که سارق قرار اســت چه روزی نقشه سرقت 
مسلحانه را عملی کند. در این شرایط تیم ویژه ای 
از مأموران کلانتری 138جنت آباد روز بعد یعنی 
پنجشنبه بیستم مرداد ماه به صورت نامحسوس، 
 مغازه های طلافروشی را که روز قبل مسافر مرموز 
اقدام به عکاسی از ویترین آنجا کرده بود را زیرنظر 
گرفتند تا اینکه سرانجام مردی با مشخصات مسافر 
مرموز وارد پاساژ شــد و یک راست به سراغ یکی 
از طلافروشی ها رفت. شــکی وجود نداشت که او 
قصد عملی کردن نقشه ســرقت مسلحانه را دارد 
و مأموران همچنان وی را زیرنظر داشــتند تا در 
عملیاتــی غافلگیرانه وی را دســتگیر کنند. مرد 
جوان پریشــان و مضطرب بود و چندبار از مغازه 
خارج و مجددا وارد آنجا شد. در این شرایط بود که 
مأموران به سراغ او رفتند تا کیفش را مورد بازرسی 
قرار بدهند. اما مرد مرمــوز مقاومت کرد و ناگهان 
اسلحه ای از کیفش بیرون آورد و به سمت مأموران 
نشانه گرفت. او تهدید کرد که اگر اجازه فرار به او 
ندهند و بازداشتش کنند اقدام به تیراندازی می کند. 
با این حال مأموران سعی داشتند او را خلع سلاح 
و دســتگیرش کنند که در این شرایط مرد مسلح 
شروع کرد به تیراندازی که چند گلوله با خودروهای 
عبوری برخورد کرد. او ســپس خود را پشت یک 
خودروی پژو پنهان کرد تا در فرصتی مناسب بتواند 
از محاصره پلیس فرار کند تا اینکه سرانجام مأموران 
به ســمت لاســتیک خودرو تیراندازی و متهم را 
محاصره کردند و موفق شدند وی را دستگیر کنند. 
در بازرسی از وی علاوه بر یک قبضه کلت کمری، 
یک شــوکر به همراه 10عدد فشنگ کشف شد. 
متهم پس از دستگیری در بازجویی ها اعتراف کرد 
که قصد سرقت از طلافروشی را داشته اما با حضور 
مأموران نقشه اش نافرجام باقی مانده است. وی با 
دستور قاضی مرتضی رسولی، بازپرس شعبه هشتم 
دادسرای ویژه سرقت برای انجام تحقیقات بیشتر 
در اختیار مأموران اداره یکم پلیس آگاهی تهران 

قرار گرفته است.

زیرکی مسافرکش اینترنتی،   سارق مسلح طلافروشی را ناکام گذاشت

نجات 4صیاد ناپدید شده در دریای خزر
4 صیاد که به دنبال غرق شدن لنج صیادی شــان در دریا ناپدید شده 
بودند با کمک تیم جست وجو و نجات دریایی استان گیلان نجات یافتند. 
به گزارش روابــط  عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان گیلان، 
ساعت 6:32 صبح دیروز سرنشینان یک شــناور صیادی در تماس با 
مرکز جست وجو و نجات دریایی اعلام کردند که یک لنج صیادی به نام 
»شوریده ۵6« که در دریا در حال ماهیگیری بوده، ناپدید شده است. پس 
از دریافت اطلاعاتی تکمیلی از مرکز کنترل و لنج های صیادی منطقه و 

شناسایی محدوده تردد لنج صیادی ناپدید شده، شناور ناجی14 برای 
عملیات جست وجو راهی محدوده ای شد که لنج صیادی ناپدید شده 
بود. تیم جست  وجو پس از حدود یک ســاعت و 30 دقیقه تجسس در 
میان آب های خزر در نهایت موفق شــد محل غرق شدن شناور ناپدید 
شده را شناسایی کند و 4 پرسنل این لنج که در فاصله ۵ مایلی از سواحل 
حسن رود شهرستان بندرانزلی روی آب شناور بودند را در ساعت 8صبح 
نجات داده و به بندر منتقل کند. براساس این گزارش از ابتدای سال جاری 
تعداد 7 نفر از دریانوردان و صیادان توسط تیم جست وجو و نجات دریایی 

اداره کل بنادر و دریانوردی استان گیلان نجات یافته اند.

گزارش

دادسرا
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گازشبهجزیرهایبریبهاروپامیرود
اسپانیاازدرخواســتآلمانبرایایجادخطلولهگازیکه
شبهجزیرهایبری)منطقهایکهاسپانیا،پرتغال،آندوراو
جبلالطارقرادربرمیگیرد(رابهاروپایمرکزیمتصل
میکند،حمایتکردهومتعهدشدهکهبخشیازاینطرح
ظرفچندماهآیندهعملیاتیشــود.آلمانبرایجبران

کمبودگازخودبهدنبالاجرایاینخطلولهاست.

3روز جنــگ و بمباران نــوار غزه 
در هفته گذشــته باعث شد تا نام 
گروهی از فلسطینی ها با نام »جهاد 
اسلامی« بسیار بیشتر از گذشته در رسانه های غربی 
تکرار شود. جنبش جهاد اســلامی به عنوان یکی از 
گروه های مقاومت فلسطینی، جنبشی نوپا به شمار 
نمی رود و کارنامه فعالیتش حداقل 4دهه گذشته را 
در بر می گیرد، اما جنگ 3روزه اخیر نشــان داد این 
جنبش اکنون در ســطح یک گروه مسلح تمام عیار 
قادر است در برابر ارتش رژیم صهیونیستی عرض اندام 
کند و بخشی از معادلات تعیین کننده با فلسطین را 

در دست بگیرد.
فتحی شقاقی پس از پایان تحصیلاتش در مصر در 
رشته پزشکی، در اوایل دهه1980 و درست در همان 
سال های ابتدایی پیروزی انقلاب اسلامی در ایران، 
جنبش جهاد اسلامی را در فلسطین پایه گذاری کرد. 
فتحی شقاقی به شدت تحت تأثیر انقلاب اسلامی بود 
و هدفش را نابودی کامل اســرائیل از طریق برپایی 

حکومت اسلامی در فلسطین اعلام کرد.
جنبش جهاد اسلامی در سال1995 و پس از 15سال 
فعالیت با ترور بنیانگذار خود روبه رو شــد. پیش از 
ترور فتحی شقاقی، اسحاق رابین، نخست وزیر وقت 
رژیم صهیونیستی فرمان دســتگیری و اعدام او را 
صادر کرده بود. ترور او تردیدی برجای نگذاشــت 
که دبیرکل وقت جنبش جهاد اسلامی در عملیات 
موســاد هدف قرار گرفته اســت. با این حال جهاد 
اسلامی پس از ترور بنیانگذار و نخستین رهبر خود 
از نظر سازماندهی چندان آسیبی ندید و این موضوع 
نشان داد که شقاقی توانســته به خوبی این جنبش 
مسلحانه فلسطینی را ساماندهی و در چارچوب یک 

سازمان منسجم جهت مقابله با تل آویو توسعه دهد.

وجهتمایزجهاداسلامیباحماس
طی چند دهه گذشته، تمرکز اصلی جهاد اسلامی نه 
بر عملیات های منظم، بلکه بر عملیات های چریکی 
بوده اســت. همین گرایش به عملیات های چریکی، 
مهم ترین وجه تمایز میان این جنبش با دیگر جنبش 
مقاومت فلسطینی، یعنی »جنبش حماس« است. 
به عبارت دیگر حماسی ها بیشــتر تمرکز خود را در 
فلسطین بر عملیات های جنگی تمام عیار قرار داده 
و جهاد اسلامی بیشتر فعالیتش در محدوده عملیات 
نامنظم بوده است. این نوع تقسیم کار میان حماس و 
جهاد اسلامی اگرچه رسمی و اعلام شده نیست، اما 
نگاهی به فعالیت این دو گروه در چند دهه گذشته 

چنین تقسیم کاری را نشان می دهد.
ســاختار تشــکیلاتی جهاد اسلامی با اســتفاده از 
گروه های کوچک ضربتی و اســتفاده از هسته های 
کوچک مستقل 4 یا 5 نفره حکایت از ساختار چریکی 
این سازمان فلسطینی دارد. جنبش جهاد اسلامی 
همچنین در داخــل نیز با نوعی تقســیم کار میان 
اعضا روبه روست. گردان های  قدس به عنوان شاخه 
نظامی جهاد اســلامی شناخته می شــوند و »زیاد 
نخاله« که اکنون دبیرکل این جنبش است، در رأس 
شاخه سیاســی جنبش قرار دارد. گردان های قدس 
یا آنگونه که رسانه های عربی آن را »سرایا القدس« 
می نامند، تا کنون حملات موفقی را در سرزمین های 
اشــغالی انجام داده اند. همین نیروها همچنین در 
مقاطع مختلفی مسئولیت پرتاب موشک به مناطق 
اشــغالی را در پاســخ به عملیات های نظامی ارتش 
رژیم صهیونیســتی برعهده گرفته اند. حمله به یک 
اتوبوس شهرک نشینان و ســپس حمله به کاروانی 
از نظامیان صهیونیستی در هبرون در سال۲00۲، 
۲نمونه از عملیات های موفق اعضای جهاد اسلامی در 
مناطق اشغالی فلسطین بوده که در همه آنها هدف 

آزادسازی کل فلسطین اعلام شده است.

فعالیتدرغزه؛نفوذدرکرانهباختری
تا پیش از جنگ 3روزه اخیر، بیشترین تجربه نظامی 
جهاد اســلامی در نبردهای نظامی بــا ارتش رژیم 
صهیونیستی در اواخر ســال۲007 و پس از آن در 
مارس۲01۲ بود. در جنگ ۲01۲، جهاد اســلامی 
بیش از 1۲0راکت را به مناطق اشــغالی شــلیک 
کرد. نبرد 3روزه اخیر، اما نقطه عطف توســعه توان 

نظامی جهاد اســلامی بود و روزنامه هاآرتص چاپ 
تل آویو در گزارشی تأیید کرد که گروه جهاد اسلامی 
در این 3روز 1100راکت و موشــک را به ســمت 
شهرک های صهیونیست نشین شلیک کرده است. 
شــلیک این تعداد زیاد از موشــک و راکت از سوی 
جهاد اسلامی طی 3روز نبرد همه جانبه با ارتش رژیم 
صهیونیستی نشان داد که این جنبش هم اکنون در 
کنار فعالیت های چریکی، فصل جدیدی از فعالیت 
نظامی خود را آغاز کرده که در آن قادر است به صورت 
مستقل در مقابل ارتش رژیم صهیونیستی قرار گیرد.

جنگ 3روزه اخیر و بمباران مواضع جهاد اســلامی 
از ســوی رژیم صهیونیســتی همچنین نشان داد 
که این گروه در ســال های گذشــته موفق شده تا 
نفوذ قابل توجهی در کرانه باختری به دســت آورد. 
این در حالی اســت کــه محل دفتر و مقر رســمی 
جهاد اســلامی در نوار غزه قرار دارد، اما اعضای این 
گروه از طریق فعالیت های چریکی طی چند ســال 
گذشته توانســته اند در کرانه باختری و در مجاورت 
شهرک های اشغالی نفوذ و فعالیت خود را گسترش 
دهنــد. بهانه جنگ اخیــر نیز، دســتگیری اعضا و 
فرماندهان برجسته جهاد اسلامی در کرانه باختری 
بود و صهیونیســت ها نیز هدف خود را دستگیری و 
ترور برخی رهبران جهاد اسلامی اعلام کردند؛ اگرچه 
در این جنگ تل آویو فقط ۲نفر از فرماندهان جهاد 
اسلامی را شناســایی کرد و دیگر رهبران این گروه 
جنگ را تا آخرین دقایق پیــش از اعلام آتش بس، 
اداره کردند. در کرانه باختری نیز عمده فعالیت جهاد 
اسلامی در ۲منطقه اردوگاه جنین در شمال و مناطق 
نابلس در بخش های مرکزی متمرکز است. تقریبا طی 

چند ماه گذشته خبرهای مربوط به یورش نظامیان 
صهیونیســتی به اردوگاه جنین و نابلس اخبار ثابت 
روزانه درباره فلسطین بوده است. این یورش ها به طور 
عمده با زخمی شــدن و شهادت فلســطینی ها نیز 
همراه شده است. ازجمله یکی از مشهورترین شهدای 
حملات صهیونیســت ها به جنین در ۲ماه گذشته، 
شــیرین ابوعاقله، خبرنگار فلسطینی بوده است که 
با شــلیک گلوله نظامیان صهیونیستی هنگام تهیه 

گزارش از حمله به جنین، جان خود را از دست داد.

گرایشبهفعالیتهایمسلحانهدرکرانهباختری
طبق آمار انجمن اســیران فلسطین، در سال جاری 
میــلادی تا کنــون حداقــل 400نفر از ســاکنان 
جنین توســط نیروهای صهیونیســتی دستگیر و 
30نفر به شهادت رســیده اند. در این میان، بیشتر 
دستگیرشدگان از شهروندان فلســطینی وفادار و 
حامی جنبش جهاد اســلامی بوده اند. همین آمار 
دستگیری از شهروندان فلسطینی که به طور عمده 
نیز حامــی فعالیت های مســلحانه و چریکی جهاد 
اسلامی بوده اند، نشانه روشنی از افزایش گرایش ها 
و تمایل به فعالیت های مســلحانه در کرانه باختری 
است. حتی در دیگر مناطق کرانه باختری ازجمله در 
نابلس نیز به عنوان یکی از مناطق نفوذ جهاد اسلامی، 
فعالیت های مسلحانه رشد زیادی را نشان می دهد. 
هاآرتص ۲هفته پیش در گزارشــی به قلم »عاموس 
هرئیل« نوشت: »آتش خشم کرانه باختری آرام آرام 
درحال فوران است و اســرائیل خود را برای مرحله 
بعد از محمود عباس، رئیس تشــکیلات خودگردان 
فلســطین، آماده می کند؛ مرحله ای که احتمالا در 
آن اقبال به نظامی گری بیش از فعالیت های سیاسی 
است.« مایکل میلشتاین، از مقامات سابق یک مرکز 
پژوهشی وابسته به وزارت جنگ رژیم صهیونیستی 
نیز در ارتباط با افزایش فعالیت های چریکی در جنین 
به رویترز می گوید: »هیچ جایی در فلسطین به اندازه 
شهر جنین دارای مجموعه ای از گروه های کوچک 
مســلح نیســت.«  کانال 1۲تلویزیون اسرائیل نیز 
به تازگی در گزارشی تأکید کرد که مقام های تل آویو 
انتظار دارند فعالیت های مسلحانه در شهرهای کرانه 
باختری افزایش یابد. این انتظــار مقامات تل آویو با 
توجه بــه مجموعه عملیات هــای روزانه در مناطق 
اشــغالی کرانه باختری عنوان شده و نشان می دهد 
بعد از این گروه های مقاومت فلسطینی ازجمله جهاد 
اسلامی بیش از سایر گروه های سیاسی در فلسطین 

مورد حمایت ساکنان کرانه باختری خواهند بود.

چریکهایفلسطینی،کابوستلآویو
 جنبش جهاد اسلامی فلسطین در جنگ 3روزه اخیر نشان داد که فراتر از جنگ های چریکی، توانایی درگیر شدن

در یک رویارویی تمام عیار نظامی با رژیم صهیونیستی را دارد

دیمیتری مدودف
معاون رئیس شورای امنیت روسیه

رئیس جمهــور اوکرایــن هیــچ گزینه ای 
نــدارد جــز اینکــه یــا محاکمــه شــود 
یــا برگــردد و نقش هــای مکمــل در 
برنامه هــای کمــدی بــازی کنــد. ظاهرا 
افــراد ناشایســت در کی یــف و حامیان 
غربی شــان آماده انــد تــا یــک چرنوبیل 
موشــک های  بیندازنــد.  راه  دیگــر 
اوکراینــی در فاصلــه بســیار نزدیکی از 
رآکتورهای نیروگاه اتمی زاپروژیا فرود 

می آیند. )خبرگزاری تاس(

استفان دوجاریک
سخنگوی دبیرکل سازمان ملل

پــس از 4 دوره خشکســالی پیاپــی در 
سومالی، احتمالا دور پنجم بدترین موج 
خشکســالی 4۰ســال اخیــر اســت. این 
کشــور در آســتانه فاجعه است و صدها 
هزار تن در یک قدمی قحطی هستند و 
بحران امنیــت غذایی در ســومالی بدتر 

شده است. )خبرگزاری آناتولی(

نقل قول جهان نما

 خبر

کیوسک

اروپادردامخشکسالی
 خشکسالی بی سابقه تقریبا نیمی از اروپا را فراگرفته

و  کشاورزی  و دامداری این قاره را با بحران روبه رو کرده است

جنگل ها در اروپا در آتــش می ســوزند و رودخانه ها در حال 
خشک شدن هستند. موج های شــدید گرمایی و خشکسالی 
تاریخی تهدیدهای اکولوژیکی و اقتصادی تــازه ای را متوجه 
قاره اروپا کرده است. در تازه ترین تحول، خشک ترین تابستان 
انگلیس در نیم قرن اخیر دولت این کشــور را وادار کرده تا در 
مناطقی از جنوب، شرق و مرکز، رســما وضعیت خشکسالی 
اعلام کند. اعلام وضعیت خشکسالی در انگلیس در حالی است 
که کمیسیون اتحادیه اروپا اخیرا هشــدار داده اروپا احتمالا با 
یکی از کم بارش ترین دوران خود در 500سال اخیر روبه روست. 
آخرین باری که دولت انگلیس وضعیت خشکسالی اعلام کرد، 
سال۲018 بود که دولت رویکرد سختگیرانه ای را برای مقابله با 
کم آبی به اجرا گذاشت و آبیاری باغچه ها و شست وشوی وسایل 

نقلیه را ممنوع کرد.
در همین حال، مسئولان کمیسیون اتحادیه اروپا هشدار داده اند 
که خشکسالی در اروپا هنوز به اوج خود نرسیده و ممکن است 
47درصد از مســاحت این قاره را دربربگیرد. علاوه بر انگلیس، 
ایتالیا، جنوب فرانســه و بخش های زیادی از اسپانیا و پرتغال 
به طور خاص تحت تأثیر خشکسالی کنونی در اروپا قرار گرفته اند. 
ای بی سی نیوز نوشته است: تا ۲ماه آینده در غرب، مرکز و جنوب 
اروپا بارندگی قابل توجهی وجود نخواهد داشــت. خشکسالی 
بی ســابقه تقریبا نیمی از قاره اروپا را فراگرفته، به اقتصاد این 
منطقه به وی ژه در بخش کشاورزی آســیب زده، استفاده از آب 

را محدود کرده و باعث آتش سوزی های گسترده شده است.

تأثیرکمآبیبررودخانهها
خشکسالی، سطح آب رودخانه های اصلی اروپا ازجمله دانوب، 
راین و پو را به طور چشــمگیری کاهش داده و حمل ونقل کالا 
ازجمله زغال ســنگ و بنزین را از طریق این آبراهه ها با مشکل 
روبه رو کرده است. همچنین تغییرات آب وهوایی و گرم شدن 
دمای زمین باعث تسریع تبخیر آب رودخانه ها و کاهش بارش 
برف در زمستان شده و تامین منابع آبی برای آبیاری زمین های 
کشاورزی در تابستان را با چالش مواجه کرده است. گفته شده، 
در صربستان به دلیل پایین رفتن سطح آب رودخانه ها، دولت 
برای حفظ روند عبــور و مرور دریایــی، لایروبی کف رودخانه 
و عمیق تر کردن آبراه را آغاز کرده اســت. در مجارســتان نیز 
بخش های وسیعی از دریاچه ولانس در نزدیکی بوداپست خشک 
شده و عملا امکان حرکت قایق ها در آن وجود ندارد. در رودخانه 
پو در ایتالیا نیز عمق آب چنان کاهش یافته که لنج ها و قایق هایی 
که ده ها سال پیش غرق شده بودند از زیر آب بیرون آمده اند. در 
آلمان وضعیت رودخانه راین نیز مشابه دیگر رودخانه های این 
قاره است؛ امری که باعث شده تا کارشناسان نسبت به تبعات 
اقتصادی این شــرایط برای اروپا و آلمان که همین حالا هم با 
تبعات اقتصادی جنگ روسیه و اوکراین دست به گریبان هستند، 

هشدار دهند.

تبعاتاقتصادیکمآبی
بلومبرگ نوشته اســت که خشکســالی، صنعت کشاورزی و 
دامداری اروپا را هدف قرار داده و باعث شــده تا قیمت گوشت، 
شیر و پنیر بالا برود و فشار اقتصادی بیشتری بر مصرف کنندگان 
اروپایی وارد کند؛ کسانی که این روزها مجبورند همه  چیز را در 

فروشگاه ها گران تر از قبل بخرند.
بنا بر این گزارش، گرمای هوا باعث شــده تــا اغلب چراگاه ها 
خشک شده و برداشت محصولاتی که برای تغذیه دام ها استفاده 
می شــود، کاهش یابد. به عنوان مثال، اغلب دامداران انگلیسی 
این روزها مجبورند تا از علوفه هایی که برای زمســتان ذخیره 
کرده اند استفاده کنند. در فرانسه نیز اغلب مزارع ذرت به دلیل 
کمبود آب از بین می روند؛ امری که کمبود خوراک دام را تشدید 
خواهد کرد. این در حالی است که همین حالا هم کوچک شدن 
گله های دام باعث شده تا قیمت گوشت در اتحادیه اروپا در ماه 
ژوئن نسبت به زمان مشابه در سال گذشته جهش 1۲درصدی 

داشته باشد. 

فتحی شقاقی که بود؟
3سالپسازشکســتاعرابدرجنگ1948،دراردوگاهپناهندگانفلسطینیدررفحواقعدر
نوارغزه،کودکیدریکخانوادهفقیربهدنیاآمدکه2دههبعدجنبش»جهاداسلامیفلسطین«را
پایهگذاریکرد.»فتحیابراهیمعبدالعزیزالشقاقی«نامکاملاوبودکهتحصیلاتدبیرستانیرادر
مدارسغزهبهپایانرسانیدوسپسدررشتهریاضیاتتحصیلکردوتاسال1953دربیتالمقدس
آموزگاربود.ویســپسبرایادامهتحصیلبهمصررفتودرآنجاازدانشکدهپزشکیدانشگاه
الزقازیقفارغالتحصیلشدومدتیکسالنیزدربیمارستانکفرصقیردراستانالشرقیهطبابت
کرد.دکترشقاقیدرسال1979کتاب»خمینیراهحلاســلامیوجایگزین«رامنتشرکردکه
نخستینکتابمنتشرشدهدرسطحجهاندرموردپیروزیانقلاباسلامیایرانبهزبانعربیبود.
درچاپاول،10هزارنسخهبلافاصلهپسازتوزیعبهفروشرفت.بهدنبالآنشقاقی4روززندانی
شد.شقاقیدر1980ازمصراخراجشدوبهفلسطینبازگشت.اوپسازبازگشتبهفلسطینبه
توزیعهستههایسازمانجهاداسلامیدرسرتاسراراضیاشغالیوبهخصوصدرغزهپرداختو
همزمانبهآموزشوتربیتکادرهایجدیدیبرایجنبشوساختنیروهاینظامیاقدامکرد.وی
پسازتاسیسجنبشجهاداســلامیاینجنبشراتاسطحیکسازمانمسلحعلیهاشغالگری
ارتقادادووقتیدراکتبر1995برایرسیدگیبهوضعیتآوارگانفلسطینیبهطرابلسلیبیرفته
بود،پسازبازگشتدرجزیرهمالتهدفسوءقصدموتورسوارانقرارگرفتوبهشهادترسید.

مکث

گزارش

بوریسجانسونروزنامهنگار
میشود؟

بوریس جانسون، نخســت وزیر انگلیس، پس از ترک 
دفتر نخســت وزیری احتمالا به حرفه روزنامه نگاری 
بازمی گردد. روزنامه گاردین با اشاره به اینکه جانسون 
در حال بررســی پیشــنهاد کاری روزنامه دیلی میل 
اســت، نوشــته: آخرین مطلب بوریس جانســون در 
مقام ســتون نویس روزنامه دیلی تلگراف 3روز پیش 
از نخست وزیر شدن او منتشر شــد. جانسون در این 
مطلب از انگلیسی ها خواسته بود تا از تجربه فرود انسان 
بر کره ماه در ســال 1969عبرت بگیرند و در خروج از 
اتحادیه اروپا )برگزیت( فعل خواســتن را صرف کنند. 
جانسون برای 10ســاعت کار در ماه در دیلی تلگراف 
۲75هزار پوند حقوق می گرفت. امــا با توجه به اینکه 
دیلی تلگراف این روزها به یکی از منتقدان سرســخت 
نخست وزیری تبدیل شده احتمالا جانسون پس از پایان 

نخست وزیری اش به دنبال رسانه  دیگری خواهد بود. 

ترز
روی

س: 
عک
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گرینویچ

تنها جاده کمربند ممنوع

 

هیوما: خط ساحلی جزیره   هيومای استونی دارای 
تنها جاده ای در جهان است که بستن کمربند ایمنی 
در آن ممنوع اســت. به گزارش آدیتی سنترال، این 
جاده 25کيلومتــری در زمان یخبنــدان به حدی 
خطرناک است که ســرعت خودرو ها در آن نباید از 
25کيلومتر بر ساعت بيشتر باشد؛ بنابراین کمربند 
بستن هم در شــرایط ایجاد خطر مشــکلی را حل 
نمی کند و ممکن اســت جلوی عکس العمل سریع 
سرنشينان را بگيرد. همچنين راننده ها فقط در طول 
روز می توانند وارد این جاده شوند و توقف در بيشتر 
طول راه مطلقا ممنوع است. در واقع بيشتر این مسير 
روی یخ های ساحل جزیره شکل می گيرد و در طول 
زمستان ممکن اســت چندین بار یخ جاده بشکند. 
ميزان فاصله ایمنی هم در این جــاده در نوع خود 
بی مانند اســت. به طوری که هر راننده موظف است 

250متر با خودروی جلویی فاصله اش را حفظ کند.

سیگار دست کسی ندهید

عنکبوت ها هم  رؤيا می بینند

برلین: گروهی پژوهشــی در دانشگاه کنســتانز آلمان پس از 
آزمایش های بسيار متوجه شــدند عنکبوت ها هم دارای الگوی 
خواب هستند و  رؤیا می بينند. براســاس نتایج این مطالعه که 
در »مجله مقــالات آکادمی ملی علوم ایــالات متحده آمریکا« 
)PNAS( منتشر شد، نوزادان »عنکبوت های پرشی« با استفاده 
از دوربين های مخصوص مشاهده شدند و مشخص شد که هنگام 
استراحت در شب، اندام های عنکبوت ها تکان می خورند، شبکيه 
چشم  آنها حرکت می کند و پاهایشان جمع می شود. این حرکت ها 
در کنار »رمِ« یا حرکت سریع چشم مرحله ای از خواب است که با  
رؤیا دیدن ارتباط نزدیکی دارد و طی آن، بخش هایی از مغز انسان 
نشانه هایی از فعاليت را نشــان می دهند. دانشمندان می  گویند 
مقایســه خواب »رم« ميان گونه ها کار بســيار دشواری است؛ 
زیرا فقط در شمار محدودی از سلسله های جانوری، چشم های 
متحرک وجود دارد- ]و چشم های متحرک[ به ویژه در حشرات 
و ســایر گونه های مرتبط و نزدیک به آنها وجــود ندارد. اگرچه 
خواب، یک ویژگی مشترک در ميان موجوداتی است که به دنيای 
حيوانات تعلق دارد، اما هنوز مشخص نيست که آیا خواب مشابه 
»رم« هم به همان اندازه فراگير است یا خير. دانشمندان یادآور 
می شوند: » هنوز مشخص نيست که این مراحل مختلف خواب در 

ميان گونه هایی با بينایی کمتر چگونه بروز پيدا می کند.« 

کشف نخستین پرنده سمی
 

مورسبی: دانشمندان سمی بودن یک پرنده را تأیيد کردند 
و حالا این پرنده با نام علمی hooded pitohui نخستين و 
تنها پرنده  سمی جهان است. به گزارش آدیتی سنترال، این 
در حالی است که مردم بومی جنگل های پاپوآ گينه نو صد ها 
سال است که از دست زدن به این پرنده خودداری می کنند 
و به نوعی می توان آنها را نخســتين کاشف سمی بودن این 
پرنده دانســت. بوميان که این پرنده را در زمان کمبود غذا 
شکار می کردند از دست زدن به پرهایش خودداری می کنند 
و می گوینــد هنگام پخــت آن بوی بدی از بدنش منتشــر 
 garbage« می شــود که به همين دليل آن را پرنده زباله
bird « هم می نامند. ســم پر های این پرنده که به اختصار 
BTXs نام دارد در انسان موجب درد عضلانی و در موجودات 
کوچک تر موجب فلج عضلات می شود. به گفته دانشمندان 
نوع ســم این پرنده بسيار شبيه سمی اســت که در پوست 
برخی قورباغه های جنگل های آمازون به منظور دفاع در برابر 

جانور های مهاجم وجود دارد.

روزگار ناخوش درياچه ارومیه   عکس: سعید محمدزاده اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

یکشنبه

 دوربین مخفی 
برای سیاستمداران

 یک نوع از »کار رســانه ای« هست 
که در دسته ایده های »زرد« قرارش 
می دهنــد و اســمش را »پرنــک« 
گذاشته اند. ایده در واقع همان سر کارگذاشتن دیگران و از جنس 
دوربين مخفی است. مردم را در موقعيت عجيبی که از پيش طراحی 
شده قرار می دهند و واکنش آنها را ثبت می کنند و نتيجه قرار است 
اسباب ســرگرمی مخاطبان را فراهم آورد. این مدل از محصولات 
رسانه ای اغلب هيچ هدفی جز سرگرم کردن ندارند. در روزنامه نگاری 
با کيفيت و حرفه ای جایی برای آنها نيست و نتيجه کار هم هيچ وقت 
چيزی را تغيير نمی دهد و حقيقتی را آشکار نمی کند. صرفا برای 

تفریح و خندیدن است و بس.
دو کمدین روســی به نام های ووان و لکسوس چند سالی است که 
این شيوه »سر کار گذاشتن« را به فضای سياسی آورده اند. آنها که 
استاد تغيير صدا، ساختن ویدئوی فيک و در قالب دیگری فرو رفتن 
هستند، خودشان را به عنوان یک سياستمدار مشخص جا می زنند 
و بعد با سياستمداری دیگر تماس تلفنی یا تصویری می گيرند و با 
او صحبت می کنند. به این ترتيب زمينه برای ایجاد گفت وگوهایی 
فراهم می شود که در شرایط عادی و در مقابل دوربين های رسمی 
هرگز از زبان سياستمداران بيرون نمی آید. آنها تا به حال خودشان را 
جای افراد مختلفی جا زده اند و با سياستمداران مهمی مثل ميخائيل 
گورباچف، رجب طيب اردوغان، جان مک کيــن و... گفت وگوی 
تلفنی کرده اند. در مورد اردوغان، ســال 2016آنها خودشــان را 
جای 2سياســتمدار اوکراینی پترو پروشنکو و آرسنی یاتسنيوک 

جا زده بودند.
هفته گذشته آنها به عنوان شهردار شهر کی یف قرار ملاقاتی تصویری 
با »خوزه لوئيس آلميدا« شــهردار مادرید گذاشتند و بعد ویدئوی 
صحبت ها را منتشــر کردند. این ویدئو در فضای رسانه ای اسپانيا 
بازتاب زیادی داشــت. دليلش این بود که وقتی کمدین روسی به 
آلميدا گفت »اوکراینی ها نباید در ســواحل اسپانيا تفریح کنند، 
کار آنها این اســت که به جنگ بروند، یا پيروز و یا کشــته شوند« 
شــهردار مادرید به گونه ای کــه انگار با این حرف موافق اســت از 
موضوع »ظرفيت بازگرداندن آنان« ســخن گفته بود. این مکالمه 
بعد از 17دقيقه و روشن شدن اینکه کاملا قلابی است از سمت دفتر 
شهردار قطع شد اما به هرحال رســوایی اتفاق افتاده بود. محتوای 
گفت وگو نشــان می داد که در بحبوحه بحران های مختلف اروپا و 
هجوم پناهجویان اوکراینی به کشــورهای مختلف این قاره و در 
شرایطی که اروپا ادعا می کند تمام قد پشت اوکراین ایستاده است، 
چطور در پشــت صحنه داستان جور دیگری اســت و آن حرف ها 
حداقل برای بخشی از سياستمداران اروپایی فقط شعارهایی است 
که باید پشت آنها پنهان شد. طبعاً بحث مفصل و جدی ای درباره 
چارچوب اخلاقی چنين کاری وجود دارد که در چنين یادداشت 
کوتاهی نمی گنجد. آنچه جالب توجه است و پنجره ای را به سوی 
کار رسانه ای باز می کند، این تغيير کوچک در نوع اجرای »پرنک« 
و آوردن آن از ســطح مردم عادی توی خيابان )افراد بدون قدرت( 
به سطح سياستمداران اســت؛ یعنی اجرای آن روی افرادی که در 
قدرت قرار گرفته اند و این موضع به آنها مجال پنهان داری و ریاکاری 
می دهد. نکته اینجاست که چطور می شود از یک ژانر رسانه ای زرد 
که کارکردی جز ســرگرمی صرف ندارد، به عنوان ابزاری استفاده 
کرد تا افراد در قدرت واقعيت خود را نشــان دهنــد. چيزی را که 
حقيقتا در ذهن شــان می گذرد به زبان آورند و آن روی پر از نفاق 
افرادی را که امروز جهان را اداره می کنند پيش روی عموم بگذارند. 
این هم گونه ای از نقد قدرت اســت که حقيقتی را آشکار می کند. 
خوب است که گاهی سياستمداران عاشــق دوربين و مصاحبه، از 
پنهانکاری هایشان بترسند، به خصوص بسياری از سياستمداران 

امروز ما که قدرت طلبی و ریاکاری روش غالبشان شده است.
هــر روز ســوژه ای در 
شبکه های اجتماعی داغ 
می شود. سوژه ها برای آنکه بتوانند برای چند روز 
در صدر موضوعات بمانند، هم باید بسيار قدرتمند 
و بحث برانگيز باشند و هم شانس بياورند و اتفاق 
دیگری در جامعه رخ ندهد که ارزش توجه داشته 
باشد؛ درحقيقت، شــبکه های اجتماعی همواره 
به دنبال داغ ها هستند. سوژه ها به همان سرعتی 
که در شــبکه های اجتماعی به صــدر توجه ها 
می رسند به همان شتاب و سرعت هم از صحنه 
کنار می روند. پس جای نگرانی ندارد که چرا فلان 
موضوع روی صحنه است و چرا بهمان موضوع به 

این زودی، کنار رفت.
نمی خواهم بگویم شبکه های اجتماعی از اساس 
بی اهميت هســتند؛ نه. بحث بر ســر این است 
که نباید بــه جایگاه موضوعات در شــبکه های 
اجتماعی حساسيت نشــان داد. آدم ها به دلایل 
مختلفی علاقه دارند درباره موضوعات روز سخن 
بگویند و نشان دهند از قافله عقب نيستند؛ حتی 
گاهی این کار را به قيمت اظهارنظر اشــتباه هم 
انجام می دهند. چند روز پيش که خبر درگذشت 
اميرهوشنگ ابتهاج منتشر شد، بسياری از افراد 
تلاش کردند با این موضوع در تویيتر یا اینستاگرام 
محتوایی توليد کنند؛ درحالی که برخی از آنها کلا 
با این شاعر آشــنا نبودند و چيزهایی نوشتند که 

باعث خنده دیگران شد.
شبکه های اجتماعی ابتدا ما را تحریک می کنند 
درباره هر موضوعی اظهارنظر کنيم؛ درحالی که 

به صــورت طبيعی مــا درباره همــه موضوعات 
اطلاعات کافــی نداریم. در مرحله بعد ســخن  
گفتن از هــر موضوعی تبدیل بــه نوعی وظيفه 
می شــود و دیگران توقع دارند هر روز صدایی از 
ما بشنوند و اگر گاهی ســکوت کنيم با اعتراض 
مواجه می شــویم. این مرحله تا آنجا ادامه پيدا 
می کند که فرد در شبکه های اجتماعی معروف 
می شود و کم کم احساس می کند واقعاً تأثيرگذار 
است، اما در سمت مقابل همانگونه که سوژه ها به 
سرعت اهميت خود را از دســت می دهند، افراد 
نيز بعد از مدتی با ســيل عدم محبوبيت روبه رو 
می شــوند، کامنت های مخالف آغاز می شــود و 
دیگران می آیند و اشتباهات را گوشزد می کنند و 
حتی ناسزا می گویند و اصرار دارند که چرا درباره 
هر موضوعی اظهارنظر می کنی و.... اینجاســت 
که فرد با یک دوگانه روبه رو می شــود؛ از یک سو 
باید درباره همه  چيز نظر دهد و از سوی دیگر باید 
سکوت کند. واکنش افراد به این حالت، متفاوت 
است؛ برخی سرخورده می شوند و برای هميشه 
شبکه های اجتماعی را ترک می کنند و برخی دیگر 
نيز به راه خود ادامه می دهند. شبکه های اجتماعی 
می توانند کارکردهای بسيار مناسبی داشته باشند، 
اما در همان حال ممکن است برای هرکدام از ما 
مشکلاتی ایجاد کنند. نمی توان یک نسخه برای 
تمامی آدم ها پيچيد و به آنها گفت که چنين کنند 
و چنان نکنند، اما می توان گفت همه ما باید درک 
درستی از ماهيت شبکه های اجتماعی و جایگاه 

خود در این شبکه ها داشته باشيم.
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مدرن ترین فیلمساز گذشته گرا

اگر مانده بود امروز تولد 
۷۷ســالگی اش را جشن 
ســعلی  عبا . فت می گر
حاتمی متولد23 مرداد 1324، خیلی زود ذوق و 
سلیقه اش در بازآفرينی گذشته و دوران سپری 
شده را در کنار تسلطش بر فرهنگ ايرانی و نگاه 
ويژه اش به تاريخ و به خصــوص دوران قاجار به 
خدمت گرفت و وارد عرصه نمايش شــد . طولی 
نکشید که شد يکی از مهم ترين فیلمسازان تاريخ 
ســینمای ايران و کنار چهره های شاخصی که از 
انتهای دهه 40 و ابتدای دهه 50 به سینما آمدند، 
جايگاه منحصر به فرد خود را يافت. تألیف شخصی 
در حوزه ای که بیشــتر با تاريخ سر و کار داشت، 
صدای منتقــدان و روزنامه نــگاران را درآورد، 
ولی حاتمی برگ برنده اش را با گفتار نويســی و 
روايت و تصوير ســازی  قصه های ايرانی رو کرد.  
به عنوان کارگردان دستاوردهايی دارد که هنوز 
فیلمســازی به آنها نزديک هم نشده است. از 
»ســوته دلان« و »حاجی واشــنگتن« تا »هزار 
دســتان« و »مادر« حاتمی راوی قصه های رفته 
از ياد و سازنده گذشته ای شــد که با حرفه اش، 
نمايش، پیوند و معنــا می يافت. جهانی که کاملا 
متعلق به خالقش بود که اگــر لازم بود درخت را 
هم رنگ می کــرد، دوربینش را حرکت نمی داد و 
قصه آدم هايی را روايت می کرد که عموماً نسبتی 
با واقعیت روزمره نداشتند. اين هنر حاتمی بود 
که در دنیای برســاخته خود و جهانی به ظاهر 
کهنه و قديمی، به رخدادهای روز واکنش نشان 
دهد. بازخوانی فیلم هايش از اين منظر می تواند 
ابعادی تازه از هنر فیلمسازی نمايان کند دور از 
کلیشه هايی چون »شاعر سینمای ملی« و »همه 

عمر دير رسیديم«  و  ...
حاتمی مدرن ترين فیلمساز گذشته گرای سینمای 
ايران بود که پشت حسرت خواری ظاهری اش از 
گذشته، نگاهی انتقادی به آنچه به عنوان تاريخ 
پذيرفته شده، داشت و همین ها فیلم هايش را برای 
روزگار ما همچنان سرپا نگاه داشته و البته ذوق و 
سلیقه و هنر منحصر به فردش در حرفه ای که يکی 

از استادکارانش بود؛ حرفه نمايش.

حافظ

بنال بلبل اگر با مَنَت سرِ ياريست
که ما دو عاشق زاريم و کارِ ما زاريست

آمارها گواهی می دهند که سن مصرف سيگار 
در کشور روزبه روز پایين تر می آید. در خبرها 
هم اگر دیده باشــيد، یک روز ســن مصرف 
دخانيات را 15سال اعلام می کنند، یک روز 
12ســال و حالا حتی بچه های 11ساله هم 
گویا سيگار می کشند! با اینکه ماده9 لایحه 
قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانيات، 
صراحتا فروش مــواد دخانی به افــراد زیر 
18سال را ممنوع می داند، اما همچنان هيچ 
نظارت و دخالتی در این باره از سوی مراجع و 

مراکز دولتی اعمال نمی شود.

سال87 برای نخستين بار قرار بود این قانون 
در کل کشــور اجرا شــود. چنــد وقتی هم 
فروشــندگان کم و بيش از فروش سيگار به 
بچه ها خودداری کردنــد، اما خيلی زود این 
قانون در نبود نظارت های لازم کمرنگ شد 
و حالا هم خيلی از فروشندگان اصلا از وجود 

چنين قانونی خبر ندارند.
علاوه بر این، ممنوعيت فروش ســيگار در 
شــعاع 100متری مدارس از دیگر بندهای 
قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانيات 
اســت که این موضوع هم مثــل ممنوعيت 
فروش سيگار به افراد زیر 18سال فعلا قابليت 
اجرایی پيدا نکرده و مسئولان وزارت بهداشت 
نتوانسته اند اقدام عاجلی در این زمينه بکنند. 

هر چند اجرای این قوانيــن باید با همکاری 
دســتگاه های قضایی، انتظامی کل کشــور 
و... باشــد، اما نکته قابل توجه این است که 
وزارت بهداشت متولی اصلی در بحث مبارزه 
با مصرف دخانيات محسوب می شود و باید به 

این موضوع ورود کند.
درهرحال ممنوعيت فروش ســيگار به افراد 
زیــر 18ســال و ممنوعيت عرضه ســيگار 
در شــعاع 100متــری مدارس بــه همراه 
 موضوع جمــع آوری قليان ها از قهوه خانه ها 
و سفره خانه ها، ازجمله موضوعاتی هستند 
که فعلا هيچ خبری از اجرای آنها نيســت و 
باز هم قرار است در خبرها شاهد پایين آمدن 
سن مصرف دخانيات بين نوجوانان باشيم، 
مگر اینکه خودمان به فکر خودمان باشيم و 
جدا از بحث قانون و نظارت و... فروشندگان 

»وجدانی« به بچه ها سيگار نفروشند.

شن های ساحل ما را صدا می زدند 
و گوش ماهی ها بــر دامن خاک 
می درخشيدند. امواج آبی تر از آسمان، دوان دوان تا ساحل می آمدند و 
زمزمه ای مبهم سر می دادند و آرام آرام بازمی گشتند. نسيم، بوی آب 
و نمک را تا دور دست می برد و ما عميق تر نفس می کشيدیم، انگار که 
بخواهيم با دریا یکی شــویم. قدم به قدم که در آب پيش می رفتيم، 
سپيدی انگشــت های پامان را می دیدیم. آب روشــن بود و انعکاس 
نور بر آن روانه ســرزمين رویاهامان می کرد. از آب که دل می کندیم 
با ســطل های کوچک و بيلچه های رنگی می نشستيم روی شن های 
ســاحل؛ آنجا که خاک در آمد و رفت و شست وشــوی مــدام امواج 
چون آینه صاف بود. ما قلعه هامان را همانجا بنا می کردیم. برج و بارو 
می ساختيم و گوش ماهی ها را می چسباندیم به دیوارهای کنگره دار. 
خسته که می شدیم در امتداد ساحل با پاهای برهنه راه می افتادیم. 
بزرگترها حواسشان بود دور نشویم، ما اما چشم هامان به بادبادک های 
کاغذی بود و پرنده ها. اصلا سر به هوایی هامان شاید یادگار همان روزها 
باشد. ما ســربه هوا بودیم که نفهميدیم چه وقت بوی دلنشين دریا 
گم شد و گنداب ها روانه تن آبی آب شدند. ما نفهميدیم ساحلی که 
می درخشيد، چه وقت زخم پشت زخم از هجوم زباله برداشت و کی 

بناها قد کشيدند و راه را بر نسيم بستند.
حالا دیری ا ســت که هی چشــم می چرخانيم آن قلعه های شنی و 
بيلچه هایی که در دوردست زمان گم  شده اند. ما شن های درخشان 
ساحل و پاکيزگی آب را در گذشته جا گذاشته  و مانده ایم با اندوهی 
عميق. ما چشــم می گردانيم اما دریامان نيســت. همان دریا که رد 
سال های کودکی مان بر ساحلش نقش بســته بود و خواب هامان را 
برای امواجش گفته بودیم. اینک ما مانده ایم و امواج خسته و پرندگانی 
غمگين و آدم ها، آدم های بســياری که از یاد برده اند حرمت خاک و 

حریم آب را.

دغدغه

 مریم ساحلی

دریامان کجاست؟ 

سید جواد رسولی
کارشناس رسانه

فاطمه عباسینگاه
روزنامه نگار

به خــواب پيری دیــد نورانی. دل 
دل کنان قدم پيش گذاشت و پا - 
بی اختيار- پس کشيد. آبگيری ميان او و پير فاصله می داد، کران 
تا کران روشن از نورش. غصه اش شد. ماهيان گویا دعوتش به 
آب می نمودند، خوشه های نور در دهن. پير پانهاده بر گرده  دو 
ماهی آب می برید، می آمد، تا این سوی کرانه. خيرالنساء پيش 
پای پير لب آب زانو زد. دامنش گرفت و بی طاقت از غم نادانی و 
ناتوان گریست، زار زار. پير مشتی آب به صورتش زد. به لبخندی 
نوازشگر دل قرصی اش داد. انگشــت اشاره ميان دو چشمش 
کشيد. دوباره سوار بر مرکب لغزانش می رفت. بدرودگوی در 

پی اش ماهيان بدرقه.

 آبليمــوی حالبُرت رفت ســراغ 
بهار نارنــج کيچــا، آبجــي خانوم 
مرباش...دســت خوش! هل و گلابم ميزایيدی حریف هفت 
بيجارت نميشد ترنجبين بانو!... ســهره مِهره یه دوجين بچه 
ميزاد یکيش ميشه بلبل، ننه ما کت سهره رو بست زایيد گل و 
بلبل.سنجر! دهن مهن، کولون مولون! آخه تورو خدا از این جسد 
مرده شورخونه بر ميومد زابراش کردین؟ آمبولانس تو خيابون 

ببيندش جلبش ميکونه...

قاسم هاشمی نژاد 

علی حاتمی

خیرالنساء 

مادر 

بوک  مارک

دیالوگ

بی تعارف و تکلف ، مثل 
همین متن کوتاهی که 
می بینیــد. ما منتظريم 
تا نوشته هايتان درباره 
مسائل روزمره، مشکلات 
و دغدغه هايتان را برای ما ارسال کنید. اگر اهل 
طنز و کاريکاتور و طراحی هم هستید جايتان 
اينجا محفوظ است. متن يا طرح تان که آماده 
شد يک تماس  با شماره 23023636 بگیريد 

تا برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان
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جای خالی 
 فناوری های نوین

 در مدیریت ریسک
سیلاب روزهای اخیر در بیش از ۱۸ استان کشور، 
بســیاری از هموطنان را به کام مرگ کشــاند و 
این رویــداد تلخ فقدان بکارگیری و اســتفاده از 
فناوری های نوین برای مدیریت جامع ریســک، 
همچنین شــرایط اضطراری و بحران را به خوبی 
نشان داد. این در حالی اســت که تاکنون تغییر 
نگرش منجر بــه تغییر رفتــار از مدیریت صرف 
مقابله یا پاسخ در شــرایط اضطراری به مدیریت 
جامع ریسک صورت نگرفته و حتی به آن سمت 
حرکت هم نکرده اســت. دلیل آن هم می تواند 
جدی نگرفتن موضــوع و بحث احتمالات و البته 
دشــواری های خاص آن برای درک اهمیتش از 
سوی مدیران و برنامه ریزان، بی توجه به هشدارها 
و پیش نشانگرها، نیندیشــیدن به راه هایی برای 
پیش بینی، جدی نگرفتن سامانه های هشدار اولیه 
یا پیش از موعد باشد. به همین دلیل و برای همین 
منظور دفتر کاهش خطرپذیری )ریسک( بحران 
سازمان ملل متحد )UNDRR( به عنوان متولی 
امر در خرداد امسال و در هفتمین نشست جهانی 
7thGP� )کاهش خطرپذیری )ریسک( بحران 

DRR( در بالی اندونزی بر تشــکیل سامانه های 
هشــدار اولیه تأکید کرده اســت، به گونه ای که 
شعار آن عبارت بود از »هشدار سریع برای تمامی 

ساکنان کره زمین تا 5سال آینده.« 
سیستم های هوشمند و فناوری های نوین کمک 
می کند تا به صورت خودکار با اســتفاده از انواع 
 ،)AI(فناوری ها، پردازش تصاویر، هوش مصنوعی
اینترنت اشــیاء )همه گیری COVID�19نشان 
داده اســت که اگر می خواهیم به آینده ای پایدار 
برای همه دســت یابیــم، برنامه پیشــگیری و 
کاهش خطر چقدر ضروری است. پلتفرم جهانی 
2022فرصتی منحصر به فرد و به موقع برای نشان 
دادن اهمیت همبســتگی و همکاری بین المللی 
و همچنین بحث در مــورد راه هایی برای مقابله 
با عوامل خطر اساســی در سطح محلی و جهانی 
فراهــم می کند. علاوه بر ایــن، چگونگی تقویت 
حاکمیت ریسک بلایا و نحوه ایجاد سیستم های 
قوی تر بــرای مدیریت انواع خطرات را بررســی 
خواهد کرد.(، اینترنت بدن )IOB( و نمونه های 
مشابه بتوان در هر لحظه با داشبورد های متنوع 
کنترل هــای لازم، مدیریت ریســک، شــرایط 
اضطراری و بحران، HSE و نمونه های مشــابه را 

به عمل آورد.
سیلاب و رخدادهای گســترده سال ۹۸ و سوانح 
اخیر ناشــی از مخاطره سیلاب در کشور ازجمله 
امامزاده داوود)ع( و ۱۸ استان کشور زنگ خطری 
جدی برای تهران و سایر کلانشهرهای کشور است 
و براساس این هشدار باید رویکرد انفعالی خود را 
کنار گذاشت و فعالانه وارد مدیریت و برنامه ریزی 
خردمندانه، اندیشــه محور و هوشــیارانه شد. 
بهره مندی از انواع فناوری های نوین، بکارگیری 
داشــبوردهای مدیریتی و نمونه های مشابه در 
زمینه مدیریت ریســک به طور اخص و مدیریت 
شــرایط اضطراری و بحران، HSE و نمونه های 

دیگر هم ضرورت دارد.
اما به راســتی چرا مدت متوســط نهادینه شدن 
اســتفاده از فناوری هــای نوین طولانی اســت، 
درحالی که در بسیاری از کشورها این فناوری ها در 
حال استفاده هستند اما در ایران، بکارگیری آنها 
طولانی شــده و نهادینه شدن آنها زمان بر است؟ 
به عبارت ســاده تر بهره مندی از برخی فناوری ها 
به حدی طول می کشــد که نمونه های جدیدتر 
هم ایجاد می شود و نسل آن نوع فناوری ها تغییر 
می کند! آیا مدیران و برنامه ریزان ما فناورگریزند  یا 
انکار جهل )Ignoring Ignorance( آنها موجب 
فراهم آمدن چنین شرایطی شده است؟ شاید هم 
پهنای باند ذهنی )تحصیلات، تجربه و نمونه های 
مشابه( آنها پاسخگوی فناوری های نوین نبوده و 
نیاز است که افراد ویژه ارزش آفرین )کارآفرین( 
در این خصوص داشــته باشــیم یا مشکل جای 
دیگری است؟ شاید ساختارها بیش از حد، اداری 
بوده و درگیر آنها شده ایم و به جای اینکه همین 
ساختارها و فرایندها تسهیلگر فعالیت ها شوند، 
جریان امور را کند و طولانی تــر کرده اند! واضح 
است که درگیر روزمرگی ها شــده ایم و با وجود 
اینکه فناوری های نوین دارای جایگاه خاص خود 
و همه به آن معترف هستند اما پیشرفت و تحول 
اساسی در این خصوص دیده نمی شود. روزمرگی 
)Routineness( هم خواســته یا ناخواســته 

تأثیرگذار است.
عملیاتی شــدن بکارگیــری فناوری های نوین 
 مربعی است با این اضلاع: ۱.مردم 2. شرکت های 
دانش بنیان، مراکز رشــد، پارک هــای علمی و 
فناوری و نمونه های مشابه 3.استادان متخصص 
و مرتبط دانشگاه و 4.مدیران و مسئولین شهری. 
نتیجه آنکه کلانشــهر تهران به طــور جدی در 
مباحث مدیریت ریسک، بحران، پدافند غیرعامل 
و HSE نیازمند معطوف کردن توجه کارشناسی 
و تخصصی اساســی و یکپارچه بــوده و نیازمند 
بازنگری جدی در این خصوص است تا بتوان نقش 
فناوری های نوین را در ایــن چارچوب گنجاند و 
بــرای آن اهمیت ویژه ای قائل شــد! البته ابتکار 
شــهرداری تهران درباره تدویــن برنامه چهارم 
مدیریت شهری که آیین آغاز آن اخیرا برگزار شد، 
نوید بخش برنامه ای منسجم و امیدبخش با تمرکز 
بر فناوری های نوین شهری اســت. این برنامه با 
تکیه بر توان سرمایه انسانی خبره داخل شهرداری 
کلانشهر تهران و همکاری نزدیک شورای اسلامی 
شهر و شهرداری تهران خواهد بود که مدیران و 
برنامه ریزان خودشــان باید آن را اجرایی کنند و 
قطعا موازی کاری ها و مسیرهای موازی را حذف 

خواهند کرد.

بیژن یاورنگاه
استاد دانشگاه

بیکاران مشغول استراحتند
گزارشی از تغییر الگوی اشتغال جوانان از گذشته تا امروز؛ کارفرمایان می گویند اغلب آگهی های استخدام بی جواب می ماند

» کار هست، نیرو نیست.« این جمله ای است 
که یکی از مؤسســان شــرکت تولید محتوا، 
می گوید. آنها در ماه های گذشــته چندین بار 
آگهی استخدام داده اند و بیش از همه در فضای 
مجازی برای جذب نیرو تمرکز کرده اند. در این 
مدت 4نفر برای مصاحبه اعلام آمادگی کردند 
اما 3نفرشان نیامدند و یک نفر که آمد، شرایط 
را دید و رفت. بسیاری از شــرکت ها به دنبال 
نیروی کارند، آنهــا در اینســتاگرام، توییتر، 
کانال های تلگرامی و واتســاپی، به طور مرتب 
پیام می گذارند اما می گویند با اینکه شــرایط 
کاری، براساس قوانین تامین اجتماعی و وزارت 
کار است، اما خیلی ها حاضر به کار نمی شوند. 
اگر هم کسی بماند، یکی دو ماه کار می کند و 
می رود. حقوق اولیه، بین 5 تا 7میلیون تومان 
تعیین شده، اما نیروی کار راضی به استخدام 
با این مبلغ نیست: »می گویند این حقوق پول 
رفت وآمدمان هم نمی شود.« ماجرای کمبود 
نیروی کار را پیش از این، وزیر وقت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی هم مطــرح کرده بود. به گفته 
او، نیروی با مهارت کم اســت. حالا به همین 
ماجرا، تمایل نداشتن بخشی از نیروی کار برای 
فعالیت را هم باید اضافه کرد: »گاهی بخشی از 
جامعه ما ترجیح می دهند بیکار بمانند تا اینکه 

کارهای رده پایین تر را انجام دهند.« 
نیروی کار تغییر الگو داده، اگر تا پیش از این، 
پــس از فارغ التحصیلی، افراد در رشــته های 
مختلف، با درآمد پایین و بــدون بیمه، برای 
ســاعت های طولانی کار می کردند، حالا در 
نسل جدید، این نوع درآمدزایی دیگر در اولویت 
نیســت. هر چند که به گفته جامعه شناسان و 
کارشناسان حوزه کارگری و اشتغال، این رفتار 
بیش از همه در خانواده های طبقه متوســط 
دیده می شــود؛ خانواده ای کــه کم جمعیت 
اســت و توان تامین هزینه های اولیه فرزندان 
را دارد. در ایــن خانواده ها اغلــب پدر و مادر 
باهم درآمدزایــی دارند و جوان، به واســطه 
فارغ التحصیلی در رشته مورد نظرش، تامین 
شــدن از ســوی خانواده  حتی در پایین ترین 
سطح، حاضر به کار با حقوق های 5و 6میلیون 

تومانی نیست.

انگیزه اشتغال جمعیت جوان پایین آمده
کارفرمایان در شرایطی به دنبال نیروی کارند 
که نتایج طرح آمارگیری نیروی کار بهار۱40۱ 
حکایت از ۹.2درصدی نرخ بیکاری در کشور 
دارد. در این آمارگیری، 40.۹درصد جمعیت 
۱5ساله و بیشتر از نظر اقتصادی فعال بودند، 
یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته  اند. 
بررسی نرخ بیکاری گروه سنی ۱۸ تا 35ساله 
هم نشــان می دهد که در بهــار۱40۱، ۱6، 

6درصد از جمعیت فعال این گروه سنی بیکار 
بوده اند. این در حالی است که تغییرات فصلی 
نرخ بیکاری این افراد نشــان می دهد این نرخ 
نســبت به بهار۱400، به میــزان یک درصد 
افزایش یافته اســت. با اینکه بررسی تغییرات 
نرخ مشارکت اقتصادی نشان می دهد که این 
عدد نســبت به مدت زمان مشــابه سال قبل، 
0.5درصد کاهش داشته اما از نظر حمید حاج 
اسماعیلی، کارشناس بازار کار و کارگری، این 
عدد بالایی است. او به همشــهری می گوید: 
»نــرخ بیکاری جوانــان ما بــالای 24درصد 
اســت و نرخ بیــکاری فارغ التحصیلان بالای 
45درصد.« او اظهارات برخــی از کارفرمایان 
را که می گویند دنبال نیــروی کارند اما نیرو 
پیدا نمی کنند را منطقــی نمی داند، چرا که 
بیکاری در جمعیت فعال جویای کار بالاست. 
اما در عین حال به این نکته اشاره می کند که 
انگیزه ورود به بازار کار کاهش پیدا کرده است: 
»زمانی که جمعیت فعال ما متناسب با جمعیت 
افزایش پیدا نمی کند معمولا انگیزه ها هم کم 
می شود، به طور کلی نرخ بیکاری در میان زنان 
فارغ التحصیل و جوانان بالاست، باید بررسی 
شود چرا یک تحریک جدی در این زمینه انجام 
نمی شود.« براساس اعلام حاج اسماعیلی، باید 
نیازهای اشتغال کشور درک و در همان زمینه 
هم آموزش ها ارائه شــود. هر چند که گرانی، 
تحریم و تورم مانع جدی برای توسعه بازار کار 
به شمار می رود: »در کشور حدود 4200شغل 
تعریف شده، درحالی که با توجه به شرایط بازار 
کار، ما نیاز به ۱4، ۱5هزار شغل تعریف شده 
داریم، این موضوع حاکمیتی و دولتی اســت، 
ارگان هــای دولتی باید متناســب با نیازهای 

کشور، مشاغل جدید ایجاد کنند.« 

کوچ به فضای مجازی
با شــیوع کرونا، کســب وکارهای اینترنتی با 
جهــش قابل توجهی مواجه شــدند. همزمان 
با این همه گیــری بســیاری از فعالیت های 
اقتصادی که نیــاز به حضور نیروها داشــت، 
با مشــکل مواجه شد، فروشــگاه های بزرگ 
چاره ای جــز تعطیلی پیدا نکردند، بســیاری 

از کسب وکارها تعطیل شــد و جمعیت قابل 
توجهی خانه نشین شــدند. این در حالی بود 
که در یک مسیر موازی، بخش قابل توجهی از 
این مشاغل به فضای مجازی کوچ کرد. حتی 
آمارها نشان می دهد با وجود رکود بازار، میزان 
خرید مردم بیشتر از قبل شد. حتی گفته شد 
که ارزش معاملات کســب وکارهای اینترنتی 
در سال۹۹ نسبت به ســال۹۸ رشد 4برابری 
داشت. در همین مدت مشاغل آی تی و فضای 
مجازی پررونق شد، افراد جویای درآمدهای 
بالا، بساط کسب وکارشان را در فضای مجازی 
و به طور مشخص در اینســتاگرام پهن کردند 
و با تبلیغات گســترده، به درآمدزایی بالایی 
رسیدند. در صفحه های کاریابی یا آگهی های 
کاریابی فضای مجازی، اغلب به دنبال ادمین 
مسلط به تولید محتوا در فضای مجازی، تدوین 
ویدئوهای کوتــاه و ادیت عکــس و فیلم و... 
هســتند. حتی در این وضعیت، دورکاری را 
پیشنهاد می دهند؛ شــغل های ایده آل برای 
جمعیتی که خود را در چارچوب ساعت های 
طولانــی اداری نمی بینــد، وقــت آزادتر و 
درآمــد بالایی می خواهــد. حتی کلاس های 
مهارت آموزی هــم از حضوری بــه اینترنتی 
تبدیل شده. افراد در خانه از پشت لپ تاپ ها در 

کلاس ها شرکت می کنند و مدرک می گیرند.

در جست وجوی پرستیژ
حاج اســماعیلی، هــم به تفــاوت در الگوی 
اشــتغال جوانان در شــرایط فعلی با گذشته 
اشــاره می کند. به گفته او، نیروی کار جدید، 
تحصیل کرده است. کســی که دانشی دارد، 
به دنبال شغل های پرستیژدار است که تناسبی 
با میزان تحصیلاتش داشــته باشد. از سوی 
دیگر، مشــکلات اقتصادی همــراه با تورم و 
گرانی، افزایش قابل توجهــی پیدا کرده. این 
درحالی است که ایران جزو، 5،6 کشوری است 
که پایین ترین دستمزدها را در دنیا پرداخت 
می کند. در این شرایط افراد حاضر به کار کردن 
نیستند. او می  گوید: »پدیده های مدرن وارد 
جامعه شــده اند، نوع نگاه و رویکرد جوانان به 
اشتغال تغییر کرده اســت، آنها دوست دارند 
با بهترین امکانات کار کنند، در این شــرایط 
مدیران باید با توجه به ذائقه جوانان و میزان 
تحصیلاتشان، مشــاغل را تعریف کنند. باید 
میزان دســتمزدها افزایش پیــدا کند، همه 
اینها به دلیل تغییر نیازها در کشــور است.« 
این کارشناس بازار کار، ریشه بسیاری از این 
مسائل را فرهنگی می داند. به گفته او، ارزش ها 
تغییر کرده و بایــد ارزش های جدید را درک 
کرد تا افراد انگیزه بیشــتری برای کار کردن 
پیدا کنند: »ما در زمینه اشتغال سرمایه گذاری 
درستی نمی کنیم، باید به گونه ای کار شود که 
جوانان حس  وطن دوســتی و تعلق خاطر به 
کشورشان پیدا کنند و کشور را به سمت تولید 
وتوســعه ببرند. اینها نیاز به کارهای فرهنگی 
دارد. جوانان به آموزش های جدید نیاز دارند.«

تحصیلکرده های بیکار
براســاس آخرین گزارش مرکز آمار ایران، در 
میان جمعیت بیکار کشــور که 2.3میلیون 
نفرنــد، ۹74هزارو5۱۸نفــر فارغ التحصیل 
آموزش عالی اند. حاج اسماعیلی، این آمار را 
بالا می داند: »برای این افراد باید مسیر شغلی 
تعریف شــود، شــرکت های دانش بنیان باید 
وارد میدان شوند، بخشی از نیازهای کشور ما 

به کشــورهای دیگر وابسته است، ما از طریق 
 ایــن فارغ التحصیلان در قالب شــرکت های
 دانش بنیــان می توانیم این نیــاز را برطرف 
کنیم. بایــد از خلاقیت و نــوآوری این افراد 
اســتفاده شــود.« پیش از این فهرســتی از 
پردرآمدترین مشاغل در کشور منتشر شد که 
در میــان آن کار در صنعت غذا، طراحی مد و 
لباس، آرایشگری برای زنان، بازاریابی تلفنی، 
توریســم درمانی، خدمات ماساژ و پاکسازی 
صورت، واســطه گری )دلالی(، کشاورزی و 
دامپروری نویــن، تعمیرکار خــودرو، طراح 
دکوراسیون و راه اندازی کسب وکار اینترنتی 
دیده می شود. حسن صادقی، رئیس اتحادیه 
پیشکســوتان جامعه کارگری، مجموعه این 
فعالیت هــا را در قالب اقتصــاد غیرمولد قرار 
می دهد و می گویــد کــه جذابیت های این 
مشاغل، منجر به رکورد در اقتصاد مولد شده 
است. او به همشــهری می گوید که حرف اول 
و آخر برای انتخاب شــغل را میزان درآمد آن 
تعیین می کند. هم اکنون میزان درآمد ماهانه 
یک پیک موتوری یا تاکســی های اینترنتی 
بین ۱3 تا 2۱میلیون تومان اعلام می شــود. 
به هر حال این مشــاغل از مزیت های دیگری 
هم برخوردارند. فرد در این کارها، آزادی عمل 
بیشتری دارد، ســاعت کاری ندارد، بنابراین 
ترجیح اش گرایش به این مشاغل است، همین 
موضوع سبب شــده تا اقتصاد مولد مثل یک 
کارخانه تولیدی، به طور مداوم فراخوان نیرو 
بدهد، 6هــزار نیرو نیــاز دارد و تنها موفق به 
جذب 700نفر شــود: »اســتقبال نکردن از 
مشاغل اقتصاد مولد، به معنی سخت تر بودن 
این مشــاغل نیست، بحث بر ســر مزیت ها و 
تغییر ذائقه شغلی افراد اســت.« او می گوید 
بسیاری از کارخانه ها خراب و تعطیل شده  و 
به جایش تالار پذیرایی راه انداخته اند. صنایع 
کوچک تر شــده و یا حتی جمع شده اند. این 
وضعیت کشور را به سمت فقر می برد و چاره 
آن تقویت اقتصاد مولد است. به گفته صادقی، 
در اقتصاد مولد، اقدامی بــرای جذب نیروی 
انســانی صورت نگرفته، در مقابل تا جایی که 
امکان داشته، اقتصاد غیرمولد تقویت شده و 
این یعنی حرکت در مســیر کشورهای عربی 
همسایه؛ ظاهر زیبا و پرزرق و برق اما اقتصاد 

فقیر پنهانی.
به گفتــه او، در دوره ای اقتصاد مولد کشــور 
63درصد بود و اقتصاد غیرمولد 37درصد. حالا 
این الگو تغییر کرده و عکس این شده:»همین 
حالا برای گروهی از فعالیت ها، نیروی خارجی 
مورد استفاده قرار می گیرد. کارهای خدماتی 
و ســاختمان در دســت این افراد است، در 
کشاورزی هم به این سمت رفته است. هرچند 
که در بخش تکنیســین ها و افراد متخصص 

و تحصیلکرده، هنوز ســعی 
نیروهــای  از  می کننــد 
ایرانــی اســتفاده شــود.« 

جامعه، جوانان را به سمت مدرک گرایی کشاند
اردشیر گراوند، جامعه شناس است و معتقد است بخشی از ماجرای 
تغییر الگوی اشتغال به موضوعات اقتصادی و حوزه بازار کار برمی گردد 
و بخش دیگر آن اجتماعی اســت. او به همشهری می گوید: »میزان 
باســوادی در کشــور بالا رفته. 40درصد افرادی که ســواد دارند، 
تحصیلکرده آموزش عالی اند که این آمار بالاست. در دوره ای همه روی 
دانشگاه رفتن فرزندانشان تأکید داشتند، چرا که خود والدین بی سواد 
یا کم سواد بودند و به اصطلاح نمی خواستند فرزندانشان سرنوشتی 
مشابه آنها پیدا کنند، به همین دلیل آنها را تشویق به تحصیل کردند. 
نظام آموزشــی هم این رویکرد را تقویت کرد و مدرک گرایی ارزش 
به شــمار رفت. حالا ما با جمعیت تحصیلکرده ای مواجهیم که پس از 
فارغ التحصیلی نه مهارتی دارند و نه در هر جایگاهی مشــغول به کار 
می شوند. در مقابل کارفرمایان هم از آنها ناراضی اند. در ابتدای کار، 
برایشان حقوق پایینی درنظر می گیرند و این فارغ التحصیلان، حاضر 

به اشتغال نمی شوند.« به گفته گراوند، این جوانان متناسب با نیازهای 
کشور، مهارت  آموزی نداشته اند؛ دانشجوی رشته شهرسازی، تمام 
آموزش هایش تئوریک است. مهندس دامپروری و کشاورزی، شغل 
پشت میزی نیســت: »نظام آموزشی به طور شــتاب زده به جمعیت 
تحصیلکرده کشور اضافه کرد بدون اینکه امکان سنجی و نیازسنجی 
کرده باشد. جوانی که کارشناسی ارشد دارد دیگر حاضر نمی  شود با 
6، 5 میلیون تومان کار کند، این مبلغ نیازهای اولیه اش را هم تامین 
نمی کند، بنابراین ترجیــح می دهد در خانه بماند. بــرای این افراد 
مشاغل دیگری تعریف شود که اگر این اتفاق نیفتد، ممکن است آمار 
مهاجرت افزایش پیدا کند.« او می گوید دانشگاه ها نیروی شاغل تربیت 
نمی کنند، فارغ التحصیل دکتراي دانشگاه شهید بهشتی، با 8میلیون 
تومان مشغول به کار است. نه او راضی است و نه کارفرما: »ما باید در 
زمینه تنوع شغلی، فرصت ها را افزایش دهیم و برای سلایق مختلف 
کار ایجاد کنیم، در غیراین صورت پیامدهــای اجتماعی و اقتصادی 

زیادی در پی خواهد داشت.«
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دانشــگاه ها نیــروی شــاغل تربیــت 
نمی كننــد، فــارغ التحصیــل دكترای 
دانشگاه شهید بهشتی، با 8 میلیون 
تومــان مشــغول به كار اســت. نــه او 
راضــی اســت و نــه كارفرمــا. مــا باید 
در زمینــه تنــوع شــغلی، فرصت ها را 
افزایش دهیم و برای سلایق مختلف 
كار ایجــاد كنیــم، در غیــر اینصــورت 
پیامدهــای اجتماعــی و اقتصــادی 

زیادی در پی خواهد داشت

زهرا جعفرزادهگزارش
روزنامه نگار

خلاصه گزارش

كارفرمایان در شرایطی 
به دنبال نیروی كارند 

كه نتایج طرح آمارگیری 
نیروی كار بهار ١٤٠١ 

حكایت از 9.2 درصدی 
نرخ بیكاری در كشور 

دارد. در این آمارگیری، 
40.9 درصد جمعیت 

15 ساله و بیشتر از نظر 
اقتصادی فعال بودند، 

یعنی در گروه شاغلان یا 
بیكاران قرار گرفته  اند. 

بررسی نرخ بیكاری 
گروه سنی ١٨ تا ٣٥ 

ساله هم نشان می دهد 
كه در بهار ١٤٠١، ١٦,٦ 
درصد از جمعیت فعال 

این گروه سنی بیكار 
بوده اند

حمید حاج اسماعیلی، 
كارشناس بازار كار و 

كارگری:
نیروی كار جدید، 

تحصیلكرده است. 
كسی كه دانشی دارد، 

به دنبال شغل های 
پرستیژدار است 

كه تناسبی با میزان 
تحصیلاتش داشته 

باشد. از سوی دیگر، 
مشكلات اقتصادی 

همراه با تورم و گرانی، 
افزایش قابل توجهی 

پیدا كرده. این درحالی 
است كه ایران جزو، 

5، 6 كشوری است كه 
پایین ترین دستمزدها 

را در دنیا پرداخت 
می كند. در این شرایط 

افراد حاضر به كار كردن 
نیستند

حسن صادقی، رییس 
اتحادیه پیشكسوتان 

جامعه كارگری:
در حال حاضر میزان 

درآمد ماهانه یك پیك 
موتوری یا تاكسی های 
اینترنتی بین 13 تا 21 
میلیون تومان اعلام 

می شود. به هر حال این 
مشاغل از مزیت های 

دیگری هم برخوردارند. 
فرد در این كارها، آزادی 

عمل بیشتری دارد، 
ساعت كاری ندارد، 
بنابراین ترجیح اش 

گرایش به این مشاغل 
است، همین موضوع 
سبب شده تا اقتصاد 

مولد مثل یك كارخانه 
تولیدی، به طور مداوم 

فراخوان نیرو بدهد، 
6 هزار نیرو نیاز دارد و 

تنها موفق به جذب 700 
نفر شود

اردشیر گراوند، 
جامعه شناس:

در دوره ای همه بر 
روی دانشگاه رفتن 
فرزندانشان تاكید 

داشتند، چرا كه خود 
والدین بی سواد یا 

كم سواد بودند و به 
اصطلاح نمی خواستند 
فرزندانشان سرنوشتی 

مشابه آنها پیدا 
كنند، به همین 

دلیل آنها را تشویق 
به تحصیل كردند. 
نظام آموزشی هم 

این رویكرد را تقویت 
كرد و مدرك گرایی 

ارزش به شمار رفت. 
حالا ما با جمعیت 

تحصیل كرده هایی 
مواجه ایم كه پس از 

فارغ التحصیلی نه 
مهارتی دارند و نه در هر 

جایگاهی مشغول به 
كار می شوند

 ظهور برج های فناوری
 در پهنه شهری تهران

 ایستادگی پای مقدسات
 راز نابودی مرتدها

 باغ هایی
 که گود شده اند

براساس تفاهمنامه ای، نخستین برج فناوری در کنار 
یکی از دانشگاه ها،محل استقرار دانش بنیان ها می شود

پروژه اسلام هراسی غرب و جدال تمدنی با اسلام 
از اقدام سلمان رشدی به بعد تشدید شد

گودهای جبلی و توچال تنها 2گود رها شده در شمال شهر 
تهران که و مدیریت شهری به دنبال ساماندهی آنهاست
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پیروزی انقاب اســامی و خاصیت الهام بخشی و 
صدور و بازصدور گفتمان انقابــی از همان ابتدا به 
مذاق نظام سلطه خوش نمی آمد. درواقع بارقه های 
این گفتمان که ندای آزادگی بــرای ملل مظلوم و 
مستضعف را به همراه داشــت برای قدرتمندان و 
زورگویان غربی قطعا خوشــایند نبود. اینگونه بود 
که دقیقا پس از پیروزی انقاب اســامی از طریق 
جنگ های ســخت افزاری و نرم افزاری ســعی در 
خاموش کردن این افق روشــن داشــتند. بدیهی 
است زمانی که نظام سلطه فهمید نمی تواند با ابزار 
سخت افزاری و جنگ و گریز به کیان نظام اسامی 
ضربه وارد سازد از ابزارهای نرم استفاده کرد. به این 
ترتیب می توان گفــت تمامی حرکت های تخریبی 
علیه اســام از ابتدای پیروزی انقاب اسامی در 
قالب روندی قابل فهم است که هر چند شخصیت ها 
و افراد بازیگر در آن تا حدی مهم تلقی می شدند، اما 
پشت صحنه کارگردانی این روند همان نظام سلطه 

و دولت های استعماری غرب بودند.

احتضار یک مرتد
2روز پیش اعام شد که سلمان رشدی در نیویورک 
مورد حمله قرار گرفته و ضارب که جوانی 24ساله 
به نــام »هادی مطر« و ســاکن ایالت نیوجرســی 
اســت به وی چند ضربه چاقو زده اســت. البته اگر 
در ۱4مرداد ۱۳۶۸ مصطفی مازح، جوان 2۱ ساله  
لبنانی می توانست رشدی را نابود کند و خود دچار 
مشــکل نمی شــد تا این تاریخ هم این مرتد زنده 
نمی ماند. سلمان رشدی، نویســنده کتاب موهن 
آیات شــیطانی بود که امام خمینی)ره( در ســال 
۱۳۶7حکم به ارتداد و اعدام وی داده بودند؛ فتوایی 
که با استقبال مسلمانان مواجه شد. این در حالی بود 
که حمایت های نظام ســلطه از سلمان رشدی و باز 
کردن مبحث توبه وی بستر ساز دیگری بود که جلوی 
این حکم را در افکار عمومی مسلمانان سد کند، اما 

امام خمینی)ره( قاطعانه روی حکم ارتداد این منفور 
مسلمانان با انتشار بیانیه ای ایستادگی می کنند. این 
موضع گیری و خشم جامعه مسلمانان درحالی بود که 
مقامات و مطبوعات اروپایی و در رأس آنها انگلستان 
در برابر اعتراضات مسلمانان جهان از سلمان رشدی 
دفاع می کردند؛ به عنوان نمونه روزنامه  انگلیسی زبان 
گلف نیوز از اعام آمادگی موساد به دولت انگلستان 
برای تأمین امنیت جانی سلمان رشدی تا پایان عمر 
خبر داده بود. همچنین هواداران منافقین در آلمان 
غربی تجمعی علیه فتوای امــام )ره( برگزار کردند. 
یک ناشر اسرائیلی نیز اعام کرده بود که قراردادی 
با انتشارات پنگوئن برای انتشار ترجمه  عبری آیات 
شــیطانی امضا می کند. وزیر امــور خارجه هلند و 
میتران، رئیس جمهور فرانسه نیز از سلمان رشدی 
حمایت کردند. جورج بــوش، رئیس جمهور آمریکا 
نیز اعام کرده بود که »هرکس دســت به اقدامی 
علیه مؤلف، ناشران یا توزیع کنندگان آیات شیطانی 
بزند به اشــد مجازات خواهد رسید.« درواقع حکم 
امام خمینی)ره( برای دشمنان اسام بسیار سخت 
تمام  شده بود؛ طبیعی است که امید نظام سلطه که 
در قضیه  سلمان رشدی تمام قد به میدان آمده بود، 
به این بود که با ارتحال حضــرت امام خمینی )ره(
این موضوع فراموش شــود، اما رهبر معظم انقاب 
آیت الله العظمی خامنه ای در نخستین پیام خود به 
حجاج یک ماه پس از ارتحال امام خمینی)ره( مجددا 

بر قضیه سلمان رشدی ایستادگی کردند.

دیپلماسی ایستادگی در برابر هتاکی
سلمان رشدی پروژه پرخرجی برای نظام سلطه بود؛ 
در حدی که یک بار شاهزاده چارلز )ولیعهد انگلستان( 
اعام کرده بود که ســلمان رشدی سرباری پرخرج 
برای مالیات دهندگان انگلیســی است. همچنین 
شرکت هواپیمایی »بریتیش ایرویز« حضور رشدی 
را در هواپیماهای خود تا سال ۱۹۹۸ ممنوع اعام 
کرده بود و شــرکت هواپیمایی »ایرکانادا« تا چند 
سال از ســفر رشــدی با پروازهای خود جلوگیری 
می کرد. درواقع حکم امام خمینی)ره( آن قدر نافذ 
بود که تا 2۰ سال بعد هیچ کس به خود اجازه توهین 

به مقدسات اسامی و پیامبر اســام)ص( را نداد. 
این در حالی بود که ســلمان رشدی تنها یک مهره 
از زنجیره روند تخریب اســام بود که توسط نظام 
سلطه انجام می شــد. پروژه های بعدی آنها بعدها 
در قالب توهین به مســلمانان و قرآن سوزی بیشتر 
شد. بدیهی اســت که تأکیدات رهبر معظم انقاب 
بر حکم امام خمینی)ره( در سال های دهه 7۰، ۸۰ 
و ۹۰ روندی پیوسته داشت و چندین بار تکرار شده 
است. ایشان در سخنرانی پس از انتشار کاریکاتورهای 
موهن از پیامبر اسام)ص( در یک نشریه  دانمارکی 
در بهار ۸7 و پس از هتک حرمت قرآن مجید توسط 
یک کشیش آمریکایی در سال ۱۳۸۹ این اتفاقات 
را در ادامه  پروژه  دشــمنان اسام و ماجرای سلمان 
رشدی معرفی کردند. درواقع قرار بود که کتاب آیات 
شیطانی نقطه  آغازی بر تحقیر نظام مند جهان اسام 
باشد، اما حکم قاطعانه  امام خمینی)ره( آن برنامه را 
از بین برد. تجربه  برخورد با آیات شیطانی نیز ثابت 
کرد که »پایبندی بر اصول اسامی و کوتاه نیامدن از 
آنها در چالش های بین المللی« از مهم ترین بایدهایی 
است که برای موفقیت در دیپلماسی باید رعایت شود. 
درواقع مسلمانان و در رأس آنها دولت ها باید همگام و 
همصدا نوعی دیپلماسی مقابله با هتاکی علیه اسام 
را داشته باشند که بتوانند روند درنظر گرفته شده از 
سوی دشمنان و نظام ســلطه را خنثی کنند. اینکه 
سلمان رشدی می میرد یا می ماند مهم نبود و حتی 
الان هم مهم نیست؛ مهم این بود که امام خمینی)ره( 
قاطعانه برای صیانت از اسام عزیز جلوی دهن کجی 
نظام سلطه ایستادند و در روند آنها خلل ایجاد کردند.

روندی که پایانی ندارد
توهین و اهانت به مســلمانان در کشورهایی انجام 
می شــود که خود مدعی حقوق بشــر هستند. در 
کشورهایی که مدعی دمکراسی هستند؛ تا جایی 
که کاظم غریب آبادی، دبیر ســتاد حقوق بشر، از 
سرزمین های غربی به مثابه »زندان برای مسلمانان« 
یاد می کند. این شــرایط در امتــداد همان روندی 
است که در دهه ۶۰و با پروژه سلمان رشدی و شاید 
نمونه های دیگر انجام می شود. درواقع جدال تمدنی 

با اسام و مســلمانان تا جایی عمیق است که این 
روند در آینده نیز رخ خواهد داد. نظام لیبرالیستی 
می ترسد از اینکه بارقه های اســام مکاتب به گل 
نشسته آنها را تســخیر کند و قلب های انسان ها را 
نورانی ســازد؛ از این رو دست به تخریب و اهانت به 
قرآن و مســلمانان می زنند که نمونه های بی شمار 
آن را در اهانت به قرآن در سوئد و دانمارک و توهین 
و کشتار مســلمانان شــاهد بوده ایم. اصغر زارعی، 
تحلیلگر مسائل بین الملل در این زمینه به همشهری 
گفته اســت: »گفتمان لیبرالیســم غــرب نوعی 
تهدید بالقوه و بالفعل برای جریان اســام خواهی 
و مسلمانان اســت. درواقع نظام های سیاسی غرب 
همواره تقویت کننــده و مجری اسام هراســی و 
اسام ستیزی بوده اند. نمونه های اجرای این تفکر را 
در حمله به مسلمانان، هتک حرمت به قرآن، حمله 
به مساجد و زنان مسلمان محجبه و... شاهد بوده ایم. 
به عبارتی باید اینگونه بیان کرد که تمامی رویدادهای 
مشابه از این دست در راستای جدال گفتمان لیبرال 
دمکراسی غربی و گفتمان اســامی است. چنین 
جریانی مدعی آزادی بیان، حقوق بشر و آزادی های 
اجتماعی اســت، اما با آزادی های مذهبی مخالف 

است و نژادپرستی را ترویج می کند.«
بدیهی اســت که این جنگ ســرد را نظام سلطه با 
بازوانی از جنس صهیونیست ها، گروه های نژادپرست 
و آشوبگر و لائیک های مهاجر از کشورهای اسامی 
همچون بهائیان، معاندین و ملعبه های داخلی دنبال 
می کنند؛ از این رو این روند نه تنها پایانی ندارد، بلکه 
باید دیپلماسی قوی در برابر آن از جانب دولت های 
مسلمان پیش گرفته شود. دیپلماسی قاطع همچون 
قاطعیــت امام خمینی)ره( در برابر پروژه ســلمان 
رشدی؛ ضمن اینکه ایستادگی امروز با وجود تأکید 
بر اهمیت بحث تحقق تمدن نوین اسامی بیش از 
پیش باید چارچوب مندتر باشد. بازوی رسانه ای قوی 
در کنار دیپلماسی ایستادگی می تواند خدعه نظام 
سلطه را نابود سازد؛ چرا که بخشــی از پروژه های 
آنها در داخل کشور و با عناصر بازیچه داخلی انجام 
می شــود و از این رو این قاطعیت باید ابعاد داخلی و 

خارجی داشته باشد.

ایستادگی پای مقدسات؛ راز نابودی مرتدها
پروژه اسام هراسی و اسام ستیزی غرب و جدال تمدنی با اسام روندی است که از اقدام سلمان رشدی به بعد تشدید شد

سرلشگر محمد باقری در جمع خبرنگاران:

هتاکی های فتنه گر88   ارزش بازگو کردن را هم ندارد
سردار محمدباقری، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 

سیاست
گفت: درخصوص دفاع مقدس سخنان زیادی مطرح 
شده و صحبت های زیادی هم وجود دارد؛ چرا که در 
تاریخ ملت ها کمتر صحنه ای به وجود می آید که یک ملت با رهبری 
فردی همچون امام خمینی )ره( وارد صحنه شود و ۸سال بجنگد و 
به دنبال آن، تاریخی را ایجاد کند که نمونه آن سال ها قبل از آن هم 
رخ نداده و برای 2۰۰ سال بعد از آن نیز تاریخی را بنگارد که نسل 

به نسل ماندگار شود و با همه مشــکات خط شکنی کند و 
پیش برود.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: بعد 
از دفاع مقدس تاکنون، حتی اندکی از شرایط سخت 
آن دوران را تجربه نکرده ایم و شاید هم تجربه نکنیم؛ 
چون ۶ماه از جنگ نگذشته بود که تمام عملیات های 
ما در جبهه ها به واسطه فرماندهی رئیس جمهور وقت، 

بنی صدر خائن شکست خورده بود؛ عاوه بر این، ترورها 
در شهرها افزایش یافته بود و تحریم ها نیز آغاز شده بود و 

شاید در کل بتوان گفت که در چنین شرایطی 
هیچ امیدی وجود نداشت؛ اما بعد 

از چند ماه به برکت خون شهدا، 
عملیات پیروزمندانه شکست 
حصر آبادان رقم خورد و بعد 
از آن هم خرمشهر فتح شد 
کــه اوج امیــد، موفقیت، 

سربلندی و روحیه در کشور احساس شد.
وی با تأکید بر اینکه این موضوعــات مرتبط با دفاع مقدس باید به 
نسل های آتی منتقل شود، عنوان کرد: ما در دوران پس از جنگ، 
حتی اندکی از آن شرایط را هم ندیده ایم و شاید هم هیچ وقت دیگر 
نبینیم؛ لذا واقعیت های دفاع مقدس باید تبیین و برای جوانان بازگو 
شــود و با خاقیت هایی که در بیان آن صورت می گیرد به نحوی 
عمل شــود تا زمینه پذیرش و عمل به آموزه هــای دفاع مقدس را 

فراهم سازد.
سرلشــکر باقری ســپس درخصوص موضوع مقابله 
با تروریســم، دفاع از حرم و دلیل ورود کشــورمان 
به این عرصه گفت: مگر تردیــد داریم که داعش و 
تروریســم را آمریکایی ها ایجاد کردند؟ خودشان به 
این موضوع رســماً اعتراف کردند و این اعترافات در 
همه رســانه های جهان منتشر شــد که ما )آمریکا( 

داعش را ایجاد کردیم.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح افزود: دشمنان با 
ایجاد داعش به دنبال تصرف سوریه و عراق 
بودند و چنانچه این موضوع تحقق 
می یافت، چه اتفاقی برای حرم 
اهل بیت)ع( و مســلمانان 
بی گناه در عراق و سوریه 
می افتاد و حتی چه بر سر 
ملت ایران می آمد؟ ۳نفر 

از فریب خوردگان این حوزه که پایشان به تهران رسید، چه داستانی 
را در مجلس شورای اسامی درست کردند و چه قتلی راه انداختند؛ 

آیا این اتفاقات از یادمان می رود؟
وی ادامه داد: شــاید روزی بشــود اخباری راجع به امکاناتی که از 
ایران ـ برای مبارزه با داعش ـ خرج شده است، را منتشر یا نفراتی 
را که رفتند، برشــماری کرد؛ حقیقتاً در خیلــی از دوران ها تعداد 
نیروهای ما انگشت شــمار بودند، اما شــهید بزرگوار، حاج قاسم 
سلیمانی با بهره گیری از رزمندگان جهان اسام و رزمندگان همان 
کشورها حماسه ها خلق کردند و به واســطه آن، حداقل در شکل 
ســازمان یافته داعش نابود، حاکمیت این کشورها اعاده و خطر از 

حریم اهل بیت)ع( دور شد.
سردار باقری با اشاره به بیانیه اخیر یکی از سران فتنه و هتاکی وی 
علیه سردار شــهید همدانی گفت: حال اینکه یک آدم کوردلی که 
هیچ سابقه روشنی در دفاع مقدس و پشتیبانی از جنگ هم ندارد، 
بیاید درباره شهید همدانی بزرگوار نکته ای را عنوان کند، این حتی 

ارزش بازگو کردن هم ندارد.
رئیس ستاد کل نیروهای مســلح اضافه کرد: در همان دوره ای که 
امام بزرگوار، مسئله اصلی کشــور را »جنگ« اعام کردند، اینها 
جز ســنگ اندازی و چوب لای چرخ جنگ گذاشتن کاری نکردند؛ 
حال اینکه این حرف های ســیاه را به زبان بیاورند و شهیدان عزیز 
را بخواهند با عبارات ســخیفی یاد کنند، باعث می شود که جایگاه 
خود را در ذهن مردم خراب تر کننــد؛ هرچند که خراب بوده، ولی 

خراب تر می شود. / ایسنا

صفیه رضاییگزارش
روزنامه نگار

توانگر: سران اصلاحات مواضع شان 
درباره بیانیه موسوی را اعلام کنند 

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسامی در نامه ای به ۵ 
نفر از سران اصاح طلب خواستار بیان مواضعشان نسبت به بیانیه 

اخیر میرحسین موسوی شد.
به گزارش همشهری مجتبی توانگر در این نامه که خطاب به حسن 
خمینی، خاتمی، موسوی خوئینی ها، جهانگیری و عارف نوشته 
است،  از آنها خواست برای اعام موضع شفاف در برابر بیانیه اخیر 
میرحسین موسوی و هتاکی وی به شــهدای مدافع حرم موضع 
خود را مشخص کنند. او تأکید کرد: کسانی که در ماجرای شهادت 
شهید سلیمانی و تشییع تاریخی پیکر سیدشهدای مدافع حرم 
توسط مردم نسبت به او و آن حرکت مردمی ابراز ارادت می کردند، 
امروز باید ثابت کنند که آن ادعا و ابراز ارادت، سیاســی کارانه و 

مزورانه بوده یا برخاسته از اعتقادشان به انقاب اسامی.
در این نامه آمده است: نوشتار اخیر آقای میرحسین موسوی نقطه 
عطفی در حیات سیاسی جریان اصاحات است، زیرا از یک سو 
ادبیات نوشتار، راوی کینه و کنایه های تحریف آمیز و غیراخاقی 
است و از سوی دیگر سرانجام پس از سال ها تظاهر به ملی گرایی، 
ماهیت ایران ستیز خود را آشکار کرد. او که روزگاری به هتاکان 
روز عاشورا لقب »مردان خداجو« داد، امروز درکنار تکفیری ها 

علیه سربازان حضرت زینب)س( با قلم، انتحار می کند.
توانگر در این نامه با اشــاره به شــرایط ایجاد شــده بین المللی 
به دلیل عملکرد خطای میرحسین موســوی در ۱۳سال قبل، 
آورده است: ۱۳سال قبل در شــرایطی که جامعه جهانی آماده 
نرمش در برابر خواسته بحق جمهوری اسامی در مذاکرات بود و 
حتی آمریکایی ها به صورت مکتوب اعام نرمش و انعطاف کرده 
بودند، با عملکرد آقای موسوی و برچســب تقلب به انتخاباتی 
که 4۰ میلیون ایرانی در آن مشــارکت کرده بودند، به ســبب 
شکل گیری یک شکاف سیاسی و اجتماعی که کشور را تا آستانه 
پرتگاه جنگ داخلی پیش برد، ناگهان ورق علیه ایران برگشت و 
موجی از تحریم ها و قطعنامه های سنگین علیه ایران تصویب شد 

که تاکنون گره کور آن باز نشده است.
در این نامه، تحولات سیاســی منطقه و نبرد با تروریست های 
تکفیری و زور آزمایــی جبهه مقاومت با رژیم صهیونیســتی و 
گمانه زنی برای رســیدن به توافق احیای برجام مورد توجه قرار 
گرفته  و آمده است: در چنین شرایطی ناگهان باز بیانیه ای از سوی 
آقای موسوی منتشر می شود که از یک سو ضد منافع و امنیت ملی 
است و از سویی مخرب انسجام و همگرایی است که در این شرایط 

کشور نیاز دارد تا بتواند با اتکا به آن از برهه کنونی عبور کند.
توانگر در این نامه که به شــکل سرگشــاده منتشر شده است، 
آورده اســت: آقایان سیدحسن خمینی، ســیدمحمد خاتمی، 
سیدمحمد موسوی خوئینی ها، اسحاق جهانگیری و محمدرضا 
عارف؛ محتوای موضع اخیر آقای موسوی به گونه ای است که اگر 
جریان اصاح طلب، امروز با این مواضع کینه توزانه و ضد منافع 
ملی تعیین تکلیف نکند، در حقیقت با خودشان تعیین تکلیف 
کرده و خود را مقابل مردم و انقاب قرار داده اند. لذا دیگر نمی توان 
ادعای پرتکرار اصاح طلبی در چارچوب قانون اساسی را از کسانی 
پذیرفت که آشکارا با مواضع ضد قانون اساسی و ضد منافع ملی 

آقای میرحسین موسوی تعیین تکلیف نکرده اند.

جریان معاند به دنبال زیر سؤال بردن 
مدافعان حرم 

معاون اول رئیس جمهور با محکوم کردن تاش های اخیر برای 
زیرسؤال بردن جریان مقاومت و مدافعان حرم، گفت: آنچه قدرت 
جمهوری اســامی ایران را از دیگران متمایز می کند، روحیه و 

فرهنگ ایثار و شهادت است.
به گزارش فارس، محمد مخبر در دوازدهمین جلســه ســتاد 
هماهنگی نقشه مهندســی فرهنگی کشــور با محکوم کردن 
تاش های اخیر جریــان معاند برای زیر ســؤال بردن فرهنگ 
ایثار و شــهادت، جریان مقاومت و مدافعان حــرم، گفت: لازم 
است شورای عالی انقاب فرهنگی و دستگاه های مرتبط با حوزه 
فرهنگ برای پاسخگویی به اینگونه سخنان که برنامه ریزی شده 

و وابسته به جریان معاند است، اقدامات لازم را انجام دهند.
معاون اول رئیس جمهور افزود: آنچه قدرت جمهوری اســامی 
ایران را از دیگران متمایز می کند، روحیه و فرهنگ ایثار و شهادت 
است چرا که همه کشورها از ساح و تجهیزات نظامی برخوردار 
هستند اما روحیه ایثار و شهادتی که در ملت ایران متبلور است، 

ما را از سایر کشورها متمایز ساخته است.
وی ادامه داد: فرهنگ ایثار و شهادت امروز در عرصه بین الملل 
نشر پیدا کرده و بدین جهت دشمنان مقابله با این فرهنگ را در 
دستور کار خود قرار داده اند و به صورت برنامه ریزی شده به دنبال 
تضعیف و زیر سؤال بردن مدافعان حرم و جریان مقاومت هستند.

معاون اول رئیس جمهور همچنین از مراسم راهپیمایی اربعین 
به عنوان فرصتی فوق العاده و اســتثنایی برای ترویج ارزش های 
دینی و فرهنگی یاد کــرد و افزود: دولــت آمادگی دارد تمامی 
امکانات لازم را برای تکمیل زیرســاخت های فرهنگی و ترویج 

ارزش ها در این مراسم پراهمیت فراهم کند.
وی همچنین به اهمیت دیپلماسی فرهنگی نیز اشاره و تصریح 
کرد: دیپلماسی فرهنگی و دیپلماسی منطقه ای از رویکردهای 
مهم دولت سیزدهم است که باید اقدامات بیشتری در این بخش 
صورت گیرد. مخبر بر لزوم احصاي دقیق شاخص های فرهنگی و 
کمی شدن این شاخص ها تأکید کرد و گفت: استفاده از ظرفیت 
کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اســامی و بهره گیری از 
اندیشکده های دانشگاهی و دانشــجویی می تواند برای احصاي 
شاخص های فرهنگی مؤثر و مفید باشد. در این جلسه که وزرای 
فرهنگ و ارشاد اســامی، آموزش و پرورش، علوم، تحقیقات و 
فناوری، معاون رئیس جمهور در امور زنــان و خانواده و رئیس 
نهاد نمایندگی مقــام معظم رهبری در دانشــگاه ها نیز حضور 
داشتند، رضا عاملی، دبیر شورای عالی انقاب فرهنگی با اشاره 
به ســخنان اخیر جریان فتنه گفت: برخی که در دوره ای تاش 
کردند سامت انتخابات کشــور را زیر سؤال ببرند، امروز تاش 
می کنند مشروعیت جهاد و دفاع از حرم اهل بیت)ع( را زیر سؤال 
ببرند. وی افزود: اگر رشادت مدافعان حرم و در رأس آنها شهید 
سردار سلیمانی که منجر به عقب نشــینی و نابودی داعش شد 
نبود، امروز وضعیت منطقه و کشــورهای آن می توانست شکل 

دیگری داشته باشد. / فارس

زهره الهیان 
عضو کمیسیون امنیت ملی 

با توجه به روند موجــود و آنچه تاکنون 
مشــاهده شــده، به نظــر نمی آیــد کــه 
مذاکــرات بــرای ملــت ایــران ســودی 
داشــته باشــد و قاعدتــاً شــرایط امــروز 
نظام بین الملل با شرایطی که در زمان 
دولت روحانی و توافق برجام داشــتیم 

متفاوت است./  فارس 

علی حدادی
سخنگوی کمیسیون امور داخلی 

اگر حرکت مدافعان حرم و رشادت های 
حاج قاســم ســلیمانی نبــود، اگــر تدبیر 
رهبر معظــم انقلاب به عنــوان پرچمدار 
نهضت حســینی نبود و اگر جانفشانی 
مدافعان حــرم در دفــاع از کشــور نبود، 
امروز امنیتی برای ایران اســلامی وجود 
نداشت.در واقع مدافعان حرم، ضامن 
بقای اسلام و ایران اسلامی شدند./ ایرنا

یعقوب رضازاده 
عضو کمیسیون سیاست خارجی 

اتاق جنگ اقتصــادی کاخ ســفید تلاش 
می کنــد شــرکت های خارجــی کــه بــا 
کشورمان فعالیت مشترک دارند را تحت 
تحریم قرار دهد. در واقع سیاستمداران 
آمریکایــی بــا ایــن اقــدام ضدایرانــی 
می خواهنــد به طــور غیرمســتقیم اجــازه 
تأمیــن نیازهــای کشــورمان از بازارهــای 

جهانی را ندهند./ خانه ملت

هدفمندسازی الگوی 
حکمرانی مردمی در کشور

بابک نگاهداری رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
با توجه به تدوین پیش نویس قانون تشکل های 
اجتماعی در ایــن مرکز درخصــوص اهمیت و 
ضرورت این موضوع با بیان اینکه الگوی حکمرانی 
در قانون اساســی کشور، براســاس همکاری و 
مشــارکت بخش های مختلف دولتی، خصوصی 
و مردمی اســت، گفــت: بخش مردمــی که در 
قالب تشــکل های اجتماعی، صنفی، گروه های 
جهادی، هیئات مذهبی فعالیت می کنند، نیازمند 
سازوکاری هستند تا مشارکت فعال، هدفمند و 
تأثیرگذار داشته باشند. در واقع نهادمندشدن این 
بخش بدون افتادن در هزارتوی بوروکراسی های 
اداری می توانــد زمینه این نوع از مشــارکت را 

فراهم کند.
وی با بیان اینکه قانون اساســی کشــور 4سطح را 
برای مشــارکت مردمی تعیین کرده است، تصریح 
کرد: این 4 سطح عبارتند از تصمیم گیری، نظارت، 
مطالبه گری و اجرا. بدیهی اســت که تقنین حوزه 
تشــکل های اجتماعی می تواند ابعاد کمتر توجه 
شده در سیاســتگذاری کشور را 
پررنگ کرده و نقش مردم در 
حکمرانی را ارتقا بخشد و در 
نهایت به کارآمدی بیشــتر 
حکمرانــی منجر 
شود./ ایسنا

نقل قول خبر

مجلس

دولت

دریچه

واکنش

خطوط قرمز ایران منطقی است
محمدصفری ملک میان، عضو کمیسیون امورداخلی کشور 
گفت: دستیابی به حق استفاده از دانش بومی و انتفاع اقتصادی 
از رهگذر برجام موضوعی روشــن و موضعــی اصولی برای 
جمهوری اسامی است و بدون شــک هیچ توافقی که این 
مســائل را تضمین نکند نمی تواند مورد پذیرش جمهوری 
اسامی ایران باشد اما رفتار آمریکا پس از توافق برجام و به ویژه 

دوران ترامپ یک مولفه دیگر نیز به این مواضع اضافه کرد.
وی افزود:ایــران بــرای پذیــرش برجــام لازم اســت به 
محدودیت هایــی هرچند موقت و برگشــت پذیر تن دهد و 
گام های راســتی آزمایی فرا پادمانی ای را بردارد که بی شک 
ممکن است موجب صدمات مالی و معنوی و حتی امنیتی با 
توجه به سابقه بازرسان آژانس شود لذا طرف های غربی باید 
تضمین دهند در قبال تحمیل این هزینه ها به کشورمان دیگر 
شاهد بدعهدی و بی عملی و تداوم تحریم ها یا خروج ناگهانی 

و یکجانبه از توافق نخواهیم بود.
وی تأکید کرد: اینگونه نمی شــود که یک طرف توافق همه 
هزینه های آن را بپذیرد اما طرف های مقابل به دنبال منافع 
خود باشند و در قبال آنچه امضا می شود تعهدی نداشته باشند 
ضمن آنکه ما تاکنون بارها با پذیرش بازرسی ها و روش های 
مختلف راستی آزمایی حسن نیت خود را برای رسیدن به یک 
توافق خوب نشــان دادیم اما اجازه نمی دهیم هیچ کشوری 

خواسته های خود را با فشار بر ما تحمیل کند.
وی با بیان اینکه هرپیشنهادی قابل بررسی است اما بررسی 
به معنای پذیرش نیست گفت:باب گفت وگوی سازنده همیشه 
باز اســت و هر پیامی در این چارچوب از ســوی مسئولان 
مذاکره کننده ما شــنیده می شــود اما تا زمانی که منافع ما 
براساس قانون مجلس و خطوط قرمز ترسیمی تأمین نشود 
چیزی پذیرفته نخواهد شد و بی شک خطوط قرمز ایران نیز 

منطقی و عقانی است./ خانه ملت

یره
جز

ت ال
سای

ی 
زار

رگ
 خب

س: 
عک



11 یکشنبه 23 مرداد 1401
 شماره  8565

با تفاهمنامه سه جانبه ای که روز گذشته در معاونت 
علمی و فنــاوری ریاســت جمهوری منعقد شــد، 
نخســتین برج فناوری کشــور در نزدیکی دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر احداث خواهد شد. بعد از تصویب 
قانون جهش تولید دانش بنیــان بعضی از چالش ها، 
محدودیت ها و محذوریت ها در این حوزه رفع شــد. 
به عنوان مثال، اکنون دانشــگاه ها و پارک های علم و 
فناوری مجاز هستند تاسیســات، فضا و زمین های 
خــود را در اختیار شــرکت های دانش بنیــان قرار 
دهند که پیش از این، چنیــن امکانی فراهم نبود. از 
آنجا که در هر اســتان تنها یک پارک علم و فناوری 
می تواند تاسیس شــود، پیشــنهاد معاونت علمی 
مبنی بر ایجاد برج های فناوری در پهنه شهری و در 
کنار دانشگاه های مادر کشــور می تواند شرکت های 
دانش بنیان و خلاق را در کنار هم جمع کند تا زنجیره 
تکمیل یک صنعت را شکل دهند. همچنین احداث 
برج های فناوری به عنــوان مجتمع های تحقیقاتی 
امکان حضور دانشگاهیان و سرمایه گذاران را تسهیل 
می کند. این در حالی است که ایجاد پارک های فناوری 
با چالش هایی چون تامین زمین وسیع روبه روست که 

برج های فناوری چنین محدودیتی ندارند.

رفعچالشهایدانشبنیانها
پرویز کرمی، رئیس مرکز و دبیرستاد فناوری های نرم 
و توسعه صنایع خلاق در گفت وگو با همشهری به رفع 
بعضی از چالش هــا و محدودیت های دانش بنیان ها 
با تصویب قانــون جهش تولید دانش بنیان اشــاره 
می کند و ادامه می دهد: »در این قانون همچنین به 
بانک ها اجازه داده شــد که در طرح ها و شرکت های 
دانش بنیان کــه به ویژه برای بــار اول، محصولی را 
تولید می کنند، سرمایه گذاری کنند.« کرمی آورده 
دانشــگاه ها را زمین، تاسیســات، فضا و بنا عنوان 
می کند و از ســوی دیگر به بانک ها اشــاره می کند 
که در این فضاها با شــرکت های دانش بنیان پیوند 
می خورند و سرمایه گذاری مشترک انجام می شود. 
او با اشاره به طرح پیشــنهادی معاونت علمی که در 
حال عملیاتی شدن است از نخستین تفاهمنامه ای 
خبر می دهد که روز گذشته در این خصوص منعقد 
شــد. به گفته کرمی براســاس این تفاهمنامه »در 

نزدیکی دانشــگاه صنعتی امیرکبیر نخستین برج 
فناوری با مشارکت و سرمایه گذاری بخش خصوصی 
و همچنین خدمات دهی و سرمایه گذاری بانک سپه 

احداث می شود«.

نخستینبرجپایلوت
رئیس مرکز و دبیرســتاد فناوری های نرم و توسعه 
صنایع خلاق، ایــن تفاهمنامه را مشــوق احداث 
مجتمع ها و برج های فناوری در کنار دانشگاه های 
مادر در شهرهای مختلف کشور، با 2هدف می داند؛ 
یکی اســتقرار شــرکت های دانش بنیان و دیگری 
سرمایه گذاری در حوزه ســاخت و سازی  که منجر 
به ایجاد برج های فناوری می شــود. کرمی با اشاره 
به اینکه این تفاهمنامه سه جانبه بین معاونت علمی 
و فناوری ریاســت جمهوری، بانک ســپه و یکی از 
شــرکت های خصوصی منعقد شــده، محتوای آن 
را احداث یک بــرج 48واحــدی در ناحیه نوآوری 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیر به عنوان پروژه پایلوت 
عنوان می کند. به گفته او »بــا آغاز احداث این برج، 
متقاضیان خرید می تواننــد مجتمع های فناوری را 
براساس سازوکار تســهیلات بانک به قیمت ارزان 

بخرند یا به شرط تملیک اجاره کنند«.

طراحیمناسبدانشبنیانها
رئیس مرکز و دبیرستاد فناوری های نرم با اشاره به 
این موضوع که برج های فنــاوری درواقع در ارتفاع 
توسعه می یابند و پارک های علم و فناوری در سطح 
گســترش پیدا می کنند، یــادآوری می کند که هر 
استان براساس مصوبه مجلس تنها یک پارک علم و 
فناوری می تواند داشته باشد. به گفته او »ایجاد پارک 
با پیچیدگی ها و چالش های خاصی روبه روســت، 
درحالی کــه برج های فناوری یکــی از محیط های 
فیزیکی برای استقرار شــرکت های دانش بنیان و 

واحدهای خلاق خواهند بود«.
دبیرســتاد فناوری های نرم واحدهای این برج ها را 
دارای طراحی خاص و متناسب با فعالیت شرکت های 
دانش بنیان و واحدهای خلاق عنوان می کند،  طوری 
که بعضی از فضاهای اشــتراکی مانند آزمایشگاه و 
کلین روم به منظور استفاده همه شرکت ها در آنها 
پیش بینی می شود. کرمی همچنین عنوان می کند 
که در این برج ها دفاتر شرکت های دانش بنیان، مراکز 
تحقیق و توسعه و امور دانش پایه را شاهد خواهیم بود 

تا حضور دانشگاهیان و سرمایه گذاران تسهیل شود. 
درواقع محصول آنها در همان شهرک های صنعتی 
خارج از شهر تولید خواهد شد. او معتقد است: »به 
این ترتیب این شــرکت ها در کنار هــم می توانند 

زنجیره تکمیل یک صنعت را شکل دهند«.

سرمایههایسرگرداندرخدمتفناوری
دبیرستاد فناوری های نرم با اشــاره به اینکه برای 
نخســتین بار در قانون جهش تولیــد دانش بنیان، 
بانک هــا مجاز به ســرمایه گذاری شــده اند، ادامه 
می دهد: »بنابرایــن باید فضایی بــرای ظهور این 
سرمایه گذاری به وجود می آمد.« کرمی با بیان اینکه 
این سرمایه گذاری می تواند در حوزه ایجاد برج های 
فناوری باشــد و از طرف دیگر، این سرمایه گذاری 
می تواند برای کار مشــترک بین بانک و شــرکت 
دانش بنیان در تولید فناوری و محصولات دانش بنیان 
باشــد، می گوید: »همچنین این ســرمایه گذاری 
می تواند در مشارکت با شــرکت های دانش بنیان و 
بخش خصوصی پول های سرگردان را به بخش تولید 
دانش بنیان هدایت کند و به دانش و فناوری و رسوخ 

آن در جامعه کمک کند.«

ظهور برج های فناوری در پهنه شهری تهران
براساس تفاهمنامه ای، نخستین برج فناوری در کنار یکی از دانشگاه های مهم کشور، محل استقرار دانش بنیان ها می شود

عمادالدینقاسمیپناهدانش بنیان
روزنامه نگار

شیوععجیبفلجاطفال
گسترش بی ســر و صدای بیماری فلج اطفال در آمریکا، 
موجی از نگرانی را در میان مردم این کشور به راه انداخته 
است. مقامات بهداشــتی نیویورک اخیرا از وجود ویروس 
فلج اطفال در فاضلاب این شهر خبر دادند که نشانه دیگری 
است مبنی بر اینکه فلج اطفالی که در یک دهه گذشته در 
ایالات متحده دیده نشده بود، بی ســر و صدا در بین افراد 
واکسینه نشده در حال گسترش اســت. مری تی باست، 
کمیسر بهداشت ایالتی، گفت تشخیص ویروس فلج اطفال 
در نمونه های فاضلاب شهر نیویورک نگران کننده است اما 
باعث تعجب نیست. دکتر اشوین واسان، کمیسر بهداشت 
شــهر نیویورک در بیانیه ای گفت: خطر برای ســاکنان 
نیویورک واقعی اســت، اما دفاع در برابر آن بســیار ساده 

است؛ واکسن فلج اطفال.
او تأکید کرد: با شــیوع فلج اطفــال در جوامع، هیچ چیز 
ضروری تر از واکسینه کردن کودکان برای محافظت از آنها 
در برابر این ویروس نیست. اگر یک فرد بزرگسال هم قبلا 
در سنین کودکی واکسینه نشده یا ناقص واکسینه شده ، 
همین حالا می تواند واکسن را دریافت کند. فلج اطفال یک 
بیماری کاملا قابل پیشگیری است و ظهور مجدد آن باید 

فراخوانی برای اقدامی هم جانبه باشد.

نیویورک در میانه راه مبارزه با کووید-19، واکسیناسیون 
علیه آبله میمونی را هم آغاز کرده است و حالا مجبور است 
با فلج اطفال هم مقابله کند. اریک آدامز، شهردار نیویورک 
گفت: کووید هنوز هم در حال انتشار است. حالا فلج اطفال 
را در فاضلاب شناسایی کرده ایم و هنوز هم با بحران آبله 
میمون دست و پنجه نرم می کنیم. ما در حال هماهنگی و 
مقابله با تهدیدهایی هستیم که در برابر ما قرار می گیرند. 
بسیاری از ساکنان نیویورک پس از اعلام شیوع محلی فلج 
اطفال در پی یافتن ســابقه واکسیناسیون خود علیه این 

بیماری هستند.
اواخر خرداد، برای نخســتین بار در 10سال گذشته یک 
مورد فلج اطفال در آمریکا شناســایی شد. فرد مبتلا یک 
مرد جوان واکسینه نشــده در راکلند ایالت نیویورک بود. 
ماه بعد، نمونه های فاضلاب جمع آوری شــده در راکلند و 
اورنج کانتی حاوی ویروس بود. از سال1979، هیچ موردی 
از فلج اطفال در آمریکا گزارش نشده بود. مقامات بهداشتی 
بریتانیا نیز اخیرا گزارشی درباره گســترش ویروس این 
بیماری در لندن ارائه دادند. اکثر افراد مبتلا به فلج اطفال 
هیچ علامتی ندارند اما همچنان می توانند ویروس را برای 
روزها یا هفته ها به دیگران منتقل کنند. واکسیناســیون 
محافظت قوی در برابر این بیماری ارائه می دهد و مقامات 
بهداشــتی آمریکا از افرادی که هنوز واکســن فلج اطفال 
را دریافت نکرده اند خواســتند فورا برای واکسیناســیون 
به مراکز بهداشــت محلی مراجعه کنند. به گفته مقامات 
بلندپایه نیویورک براساس شیوع های گذشته، ممکن است 
صدها نفر در این ایالت به فلج اطفال مبتلا شده ولی از آن 

اطلاعی نداشته باشند.

قرارگرفتن۴۶ماهوارهجدید
استارلینکدرمدارزمین

شرکت فضایی اسپیس ایکس گروه3-3 ماهواره استارلینک 
را از پایگاه نیــروی فضایی واندنبــرگ در کالیفرنیا به مدار 
فرستاد. به گزارش اسپیس، موشــک فالکون 946ماهواره 
استارلینک را به فضا پرتاب کرد. حدود 9دقیقه پس از پرتاب، 
نخستین مرحله موشک بر فراز یک کشتی بدون سرنشین 
در اقیانوس آرام فرود آمد. انتظــار می رفت که مرحله دوم، 
ماهواره ها را 63دقیقه پس از پرتاب، در مدار مســتقر کند. 
فضاپیماهای گروه 3)از5 لایه ماهواره اســپیس ایکس( در 
مداری مشابه با ســایر ماهواره های همگام خورشیدی قرار 
دارند که قبلا به زباله های روســی ASAT نزدیک شده اند. 
سی وششمین پرتاب اسپیس ایکس در سال2022 به رکورد 
رو به رشد پرتاب های این شرکت در یک سال اخیر، افزوده 
شد. این شــرکت همچنین شــصت و دومین فرود متوالی 
مرحله اول موشک و ســی وچهارمین پرواز تقویت کننده را 
در سال2022 به پایان رســاند. طبق توضیحات ماموریت 
اســپیس ایکس، پرواز روز جمعه برای مرحله اول موشــک 

فالکون9، دهمین پرواز محسوب می شد.

 اپل با وجود اینکــه می خواهد قیمت 
مدل هــای پــرو آیفــون14 را افزایــش 
دهــد، امــا حافظــه داخلــی نســخه 
پایــه را بــه 256گیگابایــت افزایــش 
نمی دهــد. چنــد روز پیــش تحلیلگــر 
مطــرح محصــولات اپــل، از افزایــش 
قیمــت مدل هــای پــرو آیفــون14 خبر 
داد که همین موضوع باعث شــده تا 
برخی منابع از افزایش حافظه داخلی 

نسخه پایه خبر دهند. 

 256 
گیگابایت

فیزیــک  دانشــکده  پژوهشــگران 
 دانشگاه صنعتی شریف، موفق شدند 
یــک ســیاهچاله ابــر پرجرمی را کشــف 
کننــد کــه یــک  میلیــون برابر خورشــید 
جرم دارد. این پژوهشگران با استفاده 
از داده های ماهواره فرمی، توانســتند 
یک فورانگر گاما را شناســایی کنند که 
از نزدیکــی یک ســیاهچاله ای با جرمی 
یک میلیــون برابــر جــرم خورشــید عبور 

کرده است.

 یک 
میلیون

فضا

عدد خبر

پزشکی

چینی ها به تازگی موفق شدند 
نخســتین قطار مغناطیسی 
معلق که 10متر بالاتر از سطح 
زمین شناور است را آزمایش کنند. به گزارش 
شــینهوا، چین یک خط قطار شهری جدید 
را به صورت پایلوت راه اندازی کرده است که 
از آن به عنوان قطار آسمان یاد می شود. این 
سیستم حمل ونقل که همان قطار مغناطیسی 
معلق است با کمک هوش مصنوعی هدایت 

می شود تا نهایت سرعت را داشته باشد.
این قطار که نخســتین قطار مغناطیســی 
معلق در جهان اســت بــا آهنرباهای دائمی 
ســاخته شــده و می تواند بدون نیاز به برق 

برای همیشه شناور بماند. این خط آزمایشی 
800متری که در شهرســتان شــینگوو در 
استان جیانگشی ساخته شده، از آهنرباهای 
قدرتمندی اســتفاده می کند کــه با عناصر 
کمیاب زمینی خود می توانند نیروی کشش 
پرتوانی را برای معلق نگه داشــتن قطاری با 
ظرفیت 88نفر فراهم کنند. قطار معلق هیچ 
ارتباط مستقیمی با ریل های بالای خود ندارد 
و می تواند با حداکثر سرعت 80کیلومتر در 
ساعت حرکت کند. به دلیل نبود اصطکاک، 
انرژی برق بسیار کمی مورد نیاز است و گفته 
شده که هزینه ساخت آن هم حدود یک دهم 

متروهای مرسوم است.

چین نخستین قطار مغناطیسی معلق را ساخت

فناوری
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تا چند سال قبل صدای پرنده های باغ، اهالی خیابان 
را از خواب صبح بیدار می کــرد حالا هراس از ترک 
 خوردن سقف و دیوار ها نمی گذارد که شب ها خواب 
آرام داشته باشــند. باغ بزرگ و قدیمی که در محل 
تقاطع 2خیابان بود خراب شده، درختان کنده شده 
و تنها یک ردیف از آنها دورتــادور زمین باقی مانده 
که در حال خشک شدن هستند. جای باغ یک گود 
بزرگ رها شده اســت و دیوار آپارتمان های اطراف 
ترک خورده اســت. در گود »جبلی« نیاوران هنوز 
ریزش اتفاق نیفتاده و کسی کشته نشده است. بقیه 
گود های بزرگ شمال شهر هم چنین وضعیتی دارند.

معمولا تصور نمی کنیم که در خیابان های شمالی 
منطقه یک یا در نقاط پرشــیب با مشکل گودهای 
ساختمانی روبه رو باشیم ولی در جریان ساخت وساز 
در املاک گران قیمت این محدوده  از شهر بار ها پیش 
آمده است که یک پروژه به دلیل مشکلات قانونی یا 
حتی مالی، نیمه کاره باقی مانده یا در مراحل ابتدایی 
حفاری متوقف شده است. سود سازندگان در سرعت 
بیشتر است و به همین دلیل تلاش می کنند به محض 
فراهم شــدن مقدمات کار، حفاری را شروع کنند و 
برخی اصول قانونی و ســندی در این روند نادیده 

گرفته شده یا به آینده موکول می شود.
در تقاطع خیابان جبلی و خیابان کاج، درست بین 
ساختمان های بلندمرتبه نوســاز یک حصار آبی و 
سفید نصب شده که نشانه کارگاه ساختمانی است. 
درون حصار کاری انجام نمی شــود و چند کانکس 
اسکان کارگری، یک تاورکرین، بخشی از فونداسیون 
بتنی و یک مخزن عمودی سیمان به چشم می خورد.

خطر ریزش
همان موقعی که تخریب باغ را شروع کردند اهالی 
خیابان به این کار اعتراض کردند. ســال98 بود که 
ترک خوردن ســاختمان های اطراف شروع شد. از 
روی نمای سنگی 2ساختمانی که در سمت مقابل 
خیابان قرار دارد هم می شــود ترک ها را تشخیص 
داد. بیشتر از همه درز انقطاع ساختمان ها تحت  تأثیر 
قرار گرفته است. اهالی بعضی از آپارتمان های اطراف 
از هراس ریزش، خانه خود را ترک کردند اما پس از 
مدتی برگشتند. ترک ها هم بزرگ تر نشد ولی این 

دلیلی بر ایمنی گود نیست. در سال98 پروژه متوقف 
شد و سازمان تامین اجتماعی که مالک آن اعلام شده 
بود موظف شد گود را به صورت پایدار دربیاورد؛ مسیر 
قناتی را که به درون آن راه پیدا کرده بود اصلاح کند 
و به ساکنان ســاختمان های اطراف که مجبور به 
تحمل ترک خانه های خود شده بودند ماهانه مبلغی 

برای اجاره محل سکونت پرداخت کند.
یکی از ســاکنان محله و عضو شــورایاری نیاوران 
دراین باره می گوید: »مدتی پیــش دیواره های این 
گود مقاوم سازی  شد. ساکنان ساختمان های اطراف 

هم همچنان در آن ساکن هستند.«
مختار عموجعفری، با اشــاره به ساخت و ساز های 
بی رویه می افزاید: »گــود مالک دارد و مالک کار آن 
را دنبال می کند. در نیاوران مشکل، قطع شدن آب 
قنات ها و خشک شــدن درختان است.« مشکلات 
قنات های قدیمی هم در سال های اخیر بیشتر خود را 
نشان داده است. زمانی که گود به مسیر قنات برخورد 
می کنــد، آب در آن جمع و باعث نشســت خاک 
می شود. ارقامی که در آن ســال از تعداد گود های 
منطقه یک اعلام می شد، عجیب بود؛ مانند ۴2پرونده 
از ۶2پرونده برج – باغ شــهر تهران که در محدوده 
منطقه یک شــهرداری قرار دارد یا اینکه 89گود در 
منطقه یک وجود دارد که ۴۵مورد آنها رها شده است.

در ابتدای مســیر پیاده روی کوهنوردان به سمت 
توچال هم یکی از گود های پرخطر منطقه یک قرار 
دارد که به نام گود ولنجک شناخته می شود. زمینی 
به مســاحت تقریبی هزار مترمربع کــه در تقاطع 
خیابان بیســت وپنجم و بلوار ولنجــک در جنوب 
پارکینگ مجتمع فرهنگــی- تفریحی توچال واقع 
اســت. گود های مرجان، اژدری و... هم دیگر نقاط 

خطرساز شمال تهران هســتند که گهگاه آماری از 
تعداد آنها ارائه می شود. 

یکــی از دلایــل اختــلاف در تعــداد گود هــای 
خطرناک، عمق و میزان پایدار ســازی  آنهاســت. 
معمولا خاکبرداری با بیشــتر از 20متر عمق، گود 
پرخطر ایجاد می کند و از طرف دیگر پایدار ســازی  
با نیلینگ)ایجاد دیواره با استفاده از میلگرد و شبکه 

فلزی و بتن ریزی( برای مدت مشخصی دوام دارد.
شــهردار منطقه یک دربــاره گود خیابــان جبلی 
می گوید: »گــود جبلی یکــی از گودهای پرخطر 
منطقه است که ساختمان مجاور آن نیز دچار انحراف 
شده و باید با دستور صریح دادستانی این ساختمان 

تخلیه و گود نیز تعیین تکلیف شود.«
حمیدرضا حاجوی، گود اژدری را نیز از دیگر گودهای 
پرخطر منطقه دانســت و گفت: »گزارش رســمی 
اقدامات این گــود نیز باید از شــرکت ذیصلاح که 
زیرمجموعه حــوزه معاونت شهرســازی اداره کل 
معماری ســاختمان است دریافت شــود و از نظر 

بحرانی مورد بررسی قرار بگیرد.«
او با اشــاره به اعتبار ۱0میلیارد تومانی رفع خطر از 
گودها، افزود: »شهرداران نواحی با شناسایی و اعلام 
گودهای پرخطر با اعتبار موجود باید برای پر کردن و 

رفع خطر این گودهای پرخطر اقدام کنند.«

باغهاییکهگودشدهاند
گودهای جبلی و توچال تنها گودهای رها شده در شمال شهر تهران به شمار نمی آیند و مدیریت شهری به دنبال ساماندهی آنهاست

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

 افتتاح بیمارستان کودکان حکیم
 تا هفته وحدت

 سخنگو و نایب رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
شهر تهران بر لزوم آغاز به کار بیمارستان »حکیم« در منطقه۱8 
در ایام هفته وحدت تأکید کرد. علیرضا نادعلی همراه با مهدی 
چمران، رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران و محمدجواد 
خسروی، شهردار منطقه۱8 تهران از پروژه بیمارستان کودکان 
حکیم در منطقه۱8 بازدید کردند و در جریان آخرین وضعیت 
این پروژه قرار گرفتند. ســخنگوی شورای شــهر در حاشیه 
این بازدید با اشاره به اینکه بیمارســتان کودکان حکیم پروژه 
مهمی در جنوب شهر تهران به شــمار می آید، گفت: »یکی از 
موضوعاتی که مدیریت شهری تهران با جدیت دنبال می کند 
توجه به مناطق کم برخوردار جنوب شــهر تهران است و تلاش 
خواهیم کرد با استفاده از ظرفیت استقرار امکانات و ارائه خدمات 
بیشــتر فاصله میان شــمال و جنوب تهران را کمتر کنیم.« او 
ادامه داد: »در همین زمینه شهرداری تهران با مشارکت بخش 
خصوصی، همکاری را در زمینه احداث یک بیمارستان مخصوص 
کودکان در جنوب شــهر تهران با قدرت دنبال کرد و به زودی 
این بیمارســتان به منظور ارائه خدمات به شهروندان تهرانی و 

مخصوصا کودکان آغاز به کار خواهد کرد.«

 آغاز تدوین برنامه چهارم 
مدیریت شهر  تهران 

مدیرکل برنامه و بودجه شهرداری تهران از ابلاغ وزارت کشور 
برای انطباق برنامه های توســعه ای شــهرداری ها با دوره های 
مدیریت شــهری خبر داد. به گزارش همشهری، امیر شهرابی 
در آییــن آغاز تدوین برنامــه چهارم مدیریت شــهری تهران 
گفت: »پس از ابلاغ لزوم تهیه برنامه های میان مدت شــهری 
در زمانبندی ۴ساله توسط سازمان شهرداری ها و دهیاری های 
کشور به مجموعه های کشوری، مجموعه اداره کل برنامه و بودجه 
شهرداری تهران تدوین برنامه چهارم را در دستور کار قرار داد.« 
او با اشــاره به انطباق دوره برنامه با دوره مدیریت شهری ادامه 
داد: »قرار است برنامه های میان مدت ۴ساله متناظر با دوره های 
مسئولیت مدیریت شهری شهرداری های کشور تهیه و تدوین 
شوند.« شهرابی به زمانبندی تهیه برنامه چهارم توسعه مدیریت 
شهری تهران اشاره کرد و گفت: »منطق برنامه ایجاب می کند تا 
قبل از فصل پیشنهاد و تصویب بودجه۱۴02 برنامه چهارم تهیه 
شود و به تصویب شورای اسلامی شهر تهران برسد.« مدیرکل 
برنامه و بودجه شهرداری تهران اضافه کرد: »بناداریم با همراهی 
تیم تشکیل شده، تا پایان شهریورماه احکام و مواد برنامه را آماده 
کرده و در مهرماه در ستاد عالی و شورای راهبری، نهایی کنیم و 
در آبان ماه قبل از فصل پیشنهاد لایحه بودجه۱۴02 شهرداری 

تهران، به تصویب شورای اسلامی شهر تهران برسانیم.« 

رضا صیادی 
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران

یکــی از معضلات تهــران، تاریــک بودن 
معابــر و احســاس ناامنــی شــهروندان 
اســت. برای رفع این معضــل تفاهمات 
خوبی با شــرکت توزیع برق تهران انجام 
شــده و در گام اول نورپــردازی بزرگــراه 
امام علــی)ع( تکمیل می شــود و تا پایان 
ســال نورپــردازی پایتخــت بــا وضعیــت 

مطلوب تری انجام خواهد شد.

حمیدرضا صارمی
معاون شهرسازی شهرداری تهران

شــرکت های دانش بنیان یا خــلاق تأیید 
شــده بــا اولویــت حوزه هــای مأموریتــی 
شهرداری، به شرط عدم ایجاد مزاحمت 
برای همسایگان و مجاورین و اخذ مجوز 
از ســازمان فناوری نوین و نوآور شهری، 
می تواننــد برابــر مقــررات، در پهنه هــای 
مختلف و در واحدهای مسکونی فعالیت 
کننــد. ایــن اقــدام به دنبــال تصویــب 
»قانون جهــش تولیــد دانش بنیان« در 

مجلس صورت می گیرد.

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر

شــهردار منطقــه۹ از تکمیــل شــبکه 
جمــع آوری آب هــای ســطحی خیابــان 
دانشگاه هوایی جنوبی پس از یک دهه 
خبــر داد. ســیدمحمد رحیــم مرتضــوی 
شــبکه  تکمیــل  و  توســعه  گفــت: 
جمع آوری آب های ســطحی در پایتخت 
از اولویت هــای اجرایی مدیریت شــهری 
است. برای همین، شــهرداری تهران در 
این خصــوص اقدامات مناســبی انجام 
داده اســت که به عنوان نمونــه می توان 
بــه تکمیــل ایــن شــبکه پــس از ۱۰ســال 

اشاره کرد.

 ۱۰
سال

عباس شــعبانی، معاون فنــی و عمرانی 
شــهرداری تهــران گفــت: بــرای تکمیــل 
گردش های ترافیکی تقاطع های موجود 
در شبکه معابر بزرگراهی تهران، اجرای 
3مســیر راســتگرد و یک دوربرگردان در 
تقاطع بزرگــراه شــهید همدانی بــا بلوار 
کاج و اجــرای شــیبراهه ها و تکمیــل پــل 
به انضمام اجرای یک مســیر راستگرد و 
یک دوربرگردان در تقاطع این بزرگراه با 

خیابان گل ها در دستور کار قرار دارد.

3
مسیر

آماریازگودهایپایتخت

گود در شهر تهران 
شناسایی شده است  ۲۳۳

 گود خطرناک 
هستند 11۳

گود بسیار خطرناک 
هستند ۲1

گود ایمن سازی  
شده اند 49

 گود در منطقه یک
1۲ قرار دارند
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قیمه نجفی
مواد لازم برای ۴ نفر

  گوشت گوسفندی: ۵۰۰ گرم
  نخود: ۱ لیوان 

  پیاز: ۲ عدد متوسط
  رب گوجه فرنگی: ۲ قاشق غذاخوری

  کره یا روغن: ۲ قاشق غذاخوری
  زعفران دم کرده غلیظ: ۲ تا ۳ قاشق غذاخوری

  گلاب: ۱ قاشق چای خوری
  نمک، دارچین، زیره و فلفل سیاه: به میزان لازم

  پودر هل، پودر لیمو امانی و زردچوبه: به میزان لازم
قیمه نجفی، یکی از غذاهای خوش طعم عراقی اســت که 
معمولا در ایام محرم به عنوان نذری طبخ می شود. این غذا 

با برنج سرو می شود.

طرز تهیه 
نخود ها را شب قبل در آب خیس کنید یا ۲مرتبه بجوشانید 
تا نفخش گرفته شود.گوشت را همراه با نخود تفت دهید.پیاز 
را نگینی کرده و با مقداری روغن تفت دهید. وقتی سبک و 
طلایی شد، کمی زردچوبه و فلفل سیاه به آن اضافه کنید و 
تفت دهید تا طعم خامی خود را از دست بدهد. گوشت را به 
آن اضافه کنید و تفت دهید تا کمی سرخ شود. بعد از اینکه 
رنگ آن تغییر کرد، نخود را اضافه کنید. روی گوشت و پیاز، 
به اندازه ۵ تا ۶ لیوان آب جوش بریزید. روی گوشــت ها آب 
سرد نریزید این کار باعث شوکه شدن مواد و دیر پز شدن آن 
می شــود. در ظرف را بگذارید و اجازه دهید نخود و گوشت 
کاملا بپزند ســپس آب آن را جدا کنید و گوشت و نخود را 
در ظرف دیگر ریخته و بکوبید تا کاملا له شوند. در یک تابه 
یک پیاز باقی مانده را نگینــی خرد و با مقداری کره یا روغن 
ســرخ کنید. به پیاز کمی زردچوبه، نمک، پودر زیره، پودر 
هل و دارچین اضافه کنید. رب گوجه فرنگی را اضافه کرده و 
تفت دهید.گوشت و نخود کوبیده را به پیاز سرخ شده اضافه 
کنید و تفت دهید. گلاب را اضافه کنید. آبی را که از پختن 
گوشت و نخود کنار گذاشــته اید، به قیمه اضافه کنید. مواد 
را کاملا به هم بزنید تا یکدست شوند. حرارت را ملایم کرده 
و در ظرف را ببندید تا غذا آماده شــود. سپس آن را در کنار 

برنج سرو کنید.

خوشرنگ و معطر
برای اینکه زعفران عطر و رنگ خوبی داشته باشد به 
این نکات توجه کنید. هیچ وقت زعفران را پودر شده 
نگهداری نکنید. همیشه آن مقداری را که می خواهید 
استفاده کنید را پودر کنید به این ترتیب رنگ و عطر 
زعفران بیشتر حفظ می شود. دم کردن زعفران با آب 
گرم، روشی سنتی است که بیشــتر ما از آن استفاده 
می کنیم. روش مدرن هم این است که زعفران را با یخ 
دم می کنند. اما کدام روش بهتر اســت؟ طبق تجربه 
افراد متخصص، روشی هست که رنگ و عطر زعفران 
را بیشتر می کند. این روش ترکیبی از سنتی و مدرن 
است. اول زعفران آسیاب شده را داخل ظرف بریزید. 
بعد روی آن تکه یخی قرار دهید و بگذارید یخ خودش 

آب شود. سپس روی آن آب جوش بریزید.
این کار باعث می شــود به زعفران شوک وارد شود و 
عطر و رنگ بهتر و بیشتری داشته باشد. البته استفاده 
از زعفران مرغــوب و باکیفیت، در میزان عطر و رنگ 

آن تأثیر بسیاری دارد.

واجب است به پا خیزیم
امروز این نبرد میان فلسطینی ها و اســرائیل  است. این مسئله، 
نخست، تکلیف فلسطینی هاست و اگر آنان این کار را انجام ندهند، 
بر ما واجب عینی است که به پا خیزیم و این کار را بکنیم. درست 
است، اسرائیل نیرومند است، اما یزید نیز قدرت داشت. اسرائیل 
می کشد، می سوزاند و قتل عام می کند. پس، بر ماست که در راه 
حق گام برداریم. چه سودی دارد که خوار بمانیم؟ بنابراین، نبرد ما 
با اسرائیل، ادامه نبرد امام حسین )ع( است. آنان درباره حسین)ع( 
می گفتند: او از حد و حدود خود تجاوز کرد و با شمشــیر جدش 
کشته شد. می گفتند: چرا عصیان می کنی؟ چرا نمی گذاری مردم 
نماز بگزارند و روزه بگیرند؟ حج به جای آورند و زکات بپردازند؟ من 
آمده ام تا به شما هشدار دهم که اسرائیل هم همان حرف را می زند: 
بیایید با هم زندگی کنیم، بیاید با هم زندگی مسالمت آمیز داشته 
باشیم! آیا این حرف ها از دولتی که براساس اشغالگری و تعدی و 
طمع و زیاده خواهی برپاست، پذیرفتنی است؟ اسرائیل می گوید: 
ما بالاتر از دیگر انسان ها هستیم. همه آدمیان باید تحت سلطه ما 
باشند. پس، این نبرد امام حسین )ع( در عصر ماست. ما چیزی را از 
سلسله نبرد حق و باطل جدا نمی کنیم، چنان که به حسین )ع( در 

نبردش با یزید می گوییم: »السلام علیک یا وارث آدم صفوه الله.«
سخنرانی امام موسی صدر، در مجتمع آموزشی عاملیه، 1۹۷۵

روشنا

ترفند
تنور گرم

گزارش

همبازی های کوچک
بازی های گروهی باعث رشد مهارت های اجتماعی کودکان می شود

تا چند سال قبل، شروع فصل تابستان مصادف بود با 
تفریح بچه ها در کوچه ها. در تمام کوچه ها بچه هایی 
بودند که از صبح علی الطلوع با هم سن و سال هایشان 
بازی می کردند و فقط موقع ناهار به ضرب و زور مادرانشان به خانه 
می رفتند و ناهار را خورده و نخورده دوباره به کوچه برمی گشتند، هوا 
که گرم تر می شد بازی ها دو وعده ای می شد، صبح و عصر، پسرها از 
صبح توی کوچه گل کوچک بازی می کردند و الک دولک و... دخترها 
هم یک فرش کوچک کنار کوچه زیر سایبان درخت می انداختند 
و با هم سن و سال هایشان خاله بازی می کردند. حالا اما با گسترش 
آپارتمان نشینی، کمتر بچه ای در کوچه با هم سن و سال هایش بازی 
می کند و اغلب بچه ها ترجیح می دهند به صفحه موبایل و تبلت خیره 
شوند و ساعت ها بدون هیچ سر و صدایی بازی کنند یا در نهایت همراه 
والدینشان به شهربازی می روند. کارشناسان حوزه کودک معتقدند، 
انجام بازی های گروهی و تعامل با هم سن و سال ها از همان دوران 
کودکی می تواند اثرات مثبتی  روی کودکان بگذارد؛ چرا که کودکان 
ارزشمندترین سرمایه های انسانی هستند و اگر نیازهای فردی و 
اجتماعی آنها به درستی و به موقع تأمین شود می تواند تأثیر مثبتی 

روی زندگی آنها و دیگران داشته باشد.

احترام به سلایق مختلف
خانواده های تک فرزند این روزها بسیار زیادشده اند. کودکانی که در خانه 
تنها هستند و هم سن و سالی برای بازی کردن ندارند ناچارند یا به تنهایی 
با اسباب بازی هایشان بازی کنند و یا به تلفن همراه  و بازی های رایانه ای 
پناه ببرند. اما در بازی های گروهی بچه ها یاد می گیرند که با دیگران باید 
تعامل داشته باشــند و تجربیات زیادی را می توانند حین بازی به دست 
بیاورند و در عین حال با نظرات و سلیقه های مختلف روبه رو می شوند و یاد 
می گیرند که باید به آنها احترام بگذارند. همچنین زمانی که کودکان با هم 
بازی می کنند، یاد می گیرند که به عنوان عضوی از آن گروه، قسمتی از کار 
کل گروه را برعهده بگیرند و نظرات دیگر اعضای گروه را بشنوند و چیزهای 
جدید را امتحان کنند. از سوی دیگر در بازی های گروهی هر کدام از بچه ها 
وظیفه ای را برعهده دارند که برای گرفتن نتیجه بهتر و رسیدن به موفقیت 

ناچار به تعامل با هم گروهی های خود هستند.
فاطمه قاسم زاده، روانشناس کودک و نوجوان ، می گوید: کودکان از زمانی 
که مشغول بازی می شوند می توانند بازی های گروهی را انجام دهند. این 
بازی های گروهی گاهی اوقات قاعده مند و گاهی اوقات بی قاعده است. 
بازی بی قاعده سن خاصی ندارد اما بازی های قاعده مند از سن ۲تا ۳سالگی 
آغاز می شود که در این سن بازی های گروهی بدون اسباب بازی راحت تر 
است و در سنین بالاتر بازی با اسباب بازی های گروهی برای بچه ها ساده تر 

شده و رعایت قوانین بازی نیز آسان تر می شود.
به گفته این روانشناس، بازی های گروهی باعث رشد مهارت های اجتماعی 
در بچه ها می شود و به ارتباط بیشتر آنها با اطرافیانشان کمک می کند. در 
این صورت کودکان کم کم یاد می گیرند که بتوانند حق دیگران را رعایت 
کنند،  خودشان دســتور دهنده صرف نباشند و کار با گروه که مهم ترین 

جنبه رشد اجتماعی شان است را فرا می گیرند. اما در راه این رشد اجتماعی، 
بزرگ ترها باید مراقب باشند که بین کودکان تبعیض قائل نشوند و آنها را 

مجبور به انجام یا انجام ندادن کاری نکنند.

ویتامین های گروهی 
آنطور که قاســم زاده می گویــد: در بازی های گروهــی، والدین متوجه 
می شوند که فرزند آنها بیشتر به سمت انزوا و تنها بازی کردن تمایل دارد یا 
خشونت طلب است،  چرا که حین بازی با دیگر هم سن و سال هاست که این 
رفتارها بروز پیدا می کند و والدین می توانند در کاهش خشونت یا انزوای 
آنها برنامه ریزی داشته باشند. همچنین با انجام بازی های گروهی خصوصا 
در فضای باز نه تنها بچه ها با قرار گرفتن در برابر نورخورشــید می توانند 
ویتامین های مورد نیاز بدنشان را تأمین کنند بلکه در این بازی ها با انواع 
قوانین اجتماعی که در بزرگسالی باآن روبه رو می شوند نیز آشنا می شوند 
قوانینی همچون رعایت حقوق دیگران، احترام گذاشتن، رهبری کردن 
و در نهایت دوســتی با بچه های دیگر را یاد می گیرند؛ موضوعی که در 
بازی های تکی به آن پرداخته نمی شــود و کودک حاکم بلامنازع بازی 

خود است.

خواب آسوده تر با بازی گروهی
زمانی که کودکان با هم سن و سال های خود بازی می کنند به علت صرف 
زیاد انرژی و خستگی، خواب راحت تری را خواهند داشت؛ چرا که بازی های 

گروهی نیاز به انرژی بالایی دارند. از طرف دیگر اگر این بازی ها در فضای 
باز انجام شود، نور خورشید باعث تنظیم ســاعت بدنی و چرخه خواب 
می شود. داشــتن یک چرخه خواب منظم هم از عواملی است که باعث 

سلامت جسم می شود.

افزایش اعتماد به نفس
به عقیده قاسم زاده، بازی های گروهی اعتماد به نفس کودکان را به عنوان 
یکی از جنبه های اجتماعی آنها بالا می برد، به شرطی که کودکی که در 
جمع پذیرفته می شود با دیگر کودکان مقایسه نشده و رفتار مربیان مانعی 
برای رشد اجتماعی آنها نشود. چرا که برخی از کودکان زمانی که به گروه 
جدیدی وارد می شوند قوانین درستی از نظر روانشناسی ندارند و کودکان 
را طبقه بندی می کنند؛  به جای رشــد مهارت های اجتماعی و اعتماد به 

نفس زورگو می شوند.
از سوی دیگر مربیانی که در بازی های گروهی کودکان آنها را با دیگران 
مقایسه نمی کنند و به جای دســتور دادن برای چگونگی بازی کردن با 
انواع اسباب بازی ها کودکان را در بازی فقط همراهی می کنند، قوه تخیل 
کودکان را پرورش داده و باعث می شوند تا این کودکان در آینده افرادی 
خلاق باشند. چرا که یکی از عناصر خلاقیت داشتن آزادی است. همچنین 
در بازی های گروهی به ایــن دلیل که بچه هــا روی همدیگر به صورت 
غیرمســتقیم، تأثیر می گذارند با وسایل بازی بچه ها می توانند خلاقیت 

خود را بیشتر بروز دهند.
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جایگاه صادراتی مهم ترین هنر- صنعت فرهنگی کشور 
در بازارهای صنایع دستی و هنری جهان طی چند سال 
گذشته از دست رفته است. ایران در بخش صادرات 
فرش دستباف از رتبه نخست به رتبه پنجم سقوط 

کرده است، اما دلیل این سقوط چیست؟ 
از اواخر دهه 70به بعد، تولیدکنندگان فرش ایرانی 
به دلیل تقلب هایی که در صنعت فرش رخ داد و حضور 
متقلبانی که فرش تقلبی را از ایران به خارج از کشور 
صادر کردند. همچنین به دلیل فعالیت کشورهایی که 
تولیدات بی کیفیت خود را به نــام »فرش ایرانی« به 
جهان صادر  کردند، بازار جهانی فرش را از دست دادند.
براساس آمارهای گمرک جمهوری اسلامی ایران و 
آمارهای مرکز ملی فرش، صــادرات فرش ایرانی در 
دهه 70تا 2میلیارد دلار ارزآوری داشت. این رقم اما 

در سال گذشته به 60میلیون دلار رسید.
صاحب نظران و فعالان صنعت فرش دستباف کشور 
اما معتقدند اگر بتوان فرش های شــاخص و نفیس 
ایران را شناســنامه دار کرد، می توان بار دیگر اعتبار 
فرش ایرانی را بازگرداند و در همین شرایط اقتصادی 
با این اقدام، رقم صادرات فرش ایران را به 800میلیون 

دلار افزایش داد.
بســیاری از صاحب نظران، تجــار و بازرگانان فرش 
دســتباف ایران، عواملی همچون تحریم، ضعف در 
شناسایی بازارهای جهانی، نبود تبلیغات و تولید محتوا 
در این حوزه، ناتوانی در شناسایی سلیقه بازار، کاهش 
کیفیت محصولات و... را مهم ترین دلایل سقوط ایران 
در بازار جهانی فرش اعــلام می کنند، اما نکته ای که 
بیش از همه به عنوان یک مانع شاخص مطرح است 
و جامعه فعال در صنعت فرش بر آن تاکید دارد، نبود 

»شناسنامه فرش« در ایران است.
اکنون نیاز به بهره گیری از شناســنامه فرش چه در 
داخل کشور و چه خارج کشور چنان جدی شده که 
چندی پیش مهدی بابایی، رئیس سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشور از لزوم سنددار شدن و صدور شناسنامه 
برای فرش های نفیس ایرانی و همچنین ضرورت نقل 
و انتقال فرش نفیس ایرانی در دفاتر اســناد رسمی 

سخن گفت.
جای خالی اجرایی شــدن صدور شناســنامه فرش 
طی سال های گذشــته، به این منجر شده که برخی 
ســودجویان، فرش های قاچاقی را که از پاکستان و 
افغانستان وارد کشور کرده اند به نام فرش خراسان، 

بلوچ، ترکمن، قشقایی و... به خریداران بی اطلاع قالب 
کنند و برخی تجار هند، چین، تبت، نپال، پاکستان 
و حتی ترکیه  نیز قالی هایشــان را به نام قالی ایرانی 
یا برند جهانی »persian carpet« به بازار جهانی 
عرضه کنند. سهیل بیگدلی، یکی از تولیدکنندگان 
نام آشــنای حوزه فرش درباره لزوم اجرایی شــدن 
صدور شناســنامه فرش می گوید: »متأسفانه برخی 
از تولیدکنندگان از مواداولیه بی کیفیت برای تولید 
فرش استفاده می کنند که با شناسنامه دار شدن فرش 
ایرانی دست شان در تقلب رو می شود. به تازگی در چند 
استان شاهد هستیم تعدادی از تولیدکنندگان، فرش 
دستباف را با استفاده از دستگاه های تمام اتوماتیک 
می بافند که ضربه بسیار سختی به هنر- صنعت فرش 
به شمار می آید. در این فرایند، آنها نیز با شناسنامه دار 
شدن فرش ایرانی دست  شان رو می شود. سال گذشته 
البته نسخه ای از شناسنامه فرش ایرانی رونمایی شد 
که با اجرایی شدن آن می توان جلوی فعالیت متقلبان 
صنعت فرش در داخل و خارج از کشــور را گرفت و 
اعتبار فرش ایرانی را در داخل و بازارهای جهانی حفظ 
 کرد.« »شناسنامه فرش« گذشــته از آنکه می تواند 
یک سند مالکیت باشد، معرف طرح و نقش و جزئیات 
فنی و نام بافنده و طراح فرش نیز هست؛ موضوعی که 

دهه های مختلف نسبت به آن بی توجهی شده است.
موضوع شناسنامه دار شدن فرش دستباف ایران البته 
موضوع جدیدی نیســت و ۴ دهه از مطرح شدن آن 
می گذرد، اما این پروسه به دلایلی همچون ضعف در 

ثبت متمرکز اطلاعات، عدم نظارت بر صدور شناسنامه 
و نداشتن زیرساخت های لازم برای اجرا موفق نبود.

اواخر دهه 60، سمیناری در بن آلمان به عنوان یکی 
از مهم تریــن مقاصد صادرات فرش ایــران با حضور 
2۵0 تولیدکننده و صادرکننده فرش از سوی سفارت 
ایران در آلمان برگزار شد. در این سمینار، ۳ کمیته 
بازرگانی، تولید و تبلیغات برای حمایت از فرش ایرانی 
و مبارزه با تقلب تشکیل و بر لزوم صدور »شناسنامه 
فرش« نیز تأکید شد. قرار بود سال های پایانی دهه 60 
صدور شناسنامه فرش به طور جدی دنبال شود، ولی 
با سوءمدیریت برخی از مسئولان وقت و حتی تجار 
این پروژه بسیار مهم به سرانجام نرسید و پس از مدتی 
اسناد کیلویی با عنوان شناســنامه فرش مد شد که 
به دست هر تولیدکننده و تاجری می رسید و همچنان 
دســت متقلبان و متخلفان را برای نابود کردن برند 
فرش ایران باز می گذاشت، اما پس از مدتی قراردادی 
بین مرکز ملی فرش و مرکز ملی شماره گذاری کالا 
و خدمات ایران برای صدور شناســنامه واقعی فرش 
منعقد شد که آن نیز عملا همان ابتدای کار متوقف 
شد. 2سال پیش اما شرکت دانش بنیان »ایران گره« 
توانست از شناسنامه فرش ایران پس از 6 سال تحقیق 
و آزمون و خطا با حضور معــاون اول رئیس جمهور 
وقت و رئیس فعلی مرکز ملی فــرش رونمایی کند. 
 QRC ،این شناسنامه که مشــخصات کامل فرش
محصول، ثبت آن در سامانه شناسنامه فرش، قابلیت 
ردیابی فرش، تأیید فرش و تأیید کارشناسان رسمی 

دادگســتری، انتقال مالکیت در دفتر اسناد و... را در 
خود جای داده و توانسته است مطالبه جدی فعالان 
صنعت فرش کشور را برای نخستین بار تحقق ببخشد؛ 
به همین دلیل در دولت وقت، تفاهنامه ای با مرکز ملی 
فرش منعقد شد که براساس آن سرورهای سامانه ثبت 
شناسنامه فرش ایران با مدیریت مرکز ملی فرش در 

این مرکز راه اندازی می شود.

سدی در برابر تقلب
وقتی صحبت از شناســنامه فرش دستباف می شود 
هد ف، ایجاد شخصیت حقوقی برای یکی از مهم ترین 
تولیدات هنرهای سنتی ایران است. در اینکه فرش 
دستباف ایرانی اعتبار و جایگاه کهن در ایران و جهان 
دارد، شکی نیست، اما متأسفانه با توجه به سودجویی 
عده ای فرصت طلب در داخل و خارج کشور این جایگاه 

متزلزل شد.
هادی پورجهان، فعال حوزه فرش دستباف، معتقد 
است، شناســنامه فرش یک سند مالکیتی و هویتی 
است که باید از دهه ها پیش بســتر صدور آن آماده 

می شد.
او می گوید: »امروزه فرش های ماشــینی، مخصوصا 
فرش های ابریشــم گونه ماشــینی را چنان آرایش 
می کنند که بعضا تجــار با تجربه را هم به اشــتباه 
می اندازند. برخی تولیدکنندگان فرش نیز از مواد اولیه 
نامرغوب در تولیدات استفاده می کنند و بعضی دیگر 
از تجار نامحترم نیز فرش  کشورهای دیگر را به ایران 
وارد و با ایجاد تغییرات مختصر به جای فرش ایران به 
بازار عرضه می کنند. همین اتفاق در فروشــگاه های 
خارج از ایران هم رخ می دهد که با توجه به معروفیت 
فرش ایرانی، فرش  سایر کشورها را به عنوان »پرشین 
کارپت« به فروش می رســانند. در این شرایط وقتی 
برای فرش  ایرانی اعتبار حقوقی قائل باشــیم، باید 
کالایی که عرضه می کنیم دقیقا مشخصات قید شده 
در شناسنامه را داشته باشد. با صدور این شناسنامه 
است که دیگر تقلب در بازار فرش مفهوم ندارد؛ چون 
اگر مواد نامرغوب در تولید استفاده شده باشد نوع آن 
در شناسنامه قید می شود و دیگر نمی توان تولیدات 
هند، پاکستان و افغانستان و… را به جای فرش ایرانی 
فروخت، دیگر نمی توان طرح دیگران را فله ای کپی 
کرد و در تولید فرش از آنها بهــره  برد. بیرون از ایران 
هم نمی توانند فرش کشورهای دیگر را به جای فرش 
ایرانی بفروشند؛ پس مشتری و مصرف کننده با اعتماد 
و رغبت بیشتری طالب خرید فرش ایرانی می شود. 
همه این موارد در سایه صدور شناسنامه برای فرش 

ایرانی محقق می شود.«

صدور شناسنامه برای فرش ایران
فعالان بازار فرش معتقدند در سایه صدور شناسنامه برای فرش ایران، نه تنها جایگاه فرش دستباف ایرانی در جهان احیا 

می شود، بلکه تقلب در بازار فرش ایرانی در داخل و خارج کشور نیز از بین می رود

عبدالمجید ارفعی: در کتیبه های تخت جمشید آمده است که داریوش از اموال شخصی خود 100گوسفند به همسرش بخشید و کاری به اموال کشوری نداشته است 

داریوش هخامنشی اموال شخصی خود را به همسرش بخشید

ماجرای الواح هخامنشی در اختیار مؤسسه شرق شناسی 

خبر
شیکاگو همچنان به پایان نرسیده است و عبدالمجید 
ارفعی، متخصص زبان های باســتانی و مترجم الواح 
هخامنشی و شاهد دادگاه استرداد الواح هخامنشی در آمریکا به ایلنا گفته 

است، این الواح تاکنون در ۴مرحله به ایران برگردانده شده است.
این استاد زبان های باستانی اعلام کرد: در یک کتیبه هخامنشی آشکارا 
عنوان شده است که »داریوش شاه دستور داده تا از اموال شخصی خود، 
100گوسفند به همسرش بدهند.« و این بدان معناست که شاه از اموال 

شخصی خود به همسرش می بخشید و با اموال کشوری کاری نداشت.
عبدالمجید ارفعی درخصوص بازگرداندن الواح هخامنشی از مؤسسه 
شرق شناسی شــیکاگو به ایران گفت: سال1۳27 شمسی 17۹قطعه، 
سال1۳۳1 شمسی ۳7هزار خُرده قطعه، سال1۳8۳ شمسی ۳00قطعه 
و سال1۳۹8 شمســی178۳ قطعه به ایران بازگردانده شد و همچنان 
حدود 17هزار گل نبشته سالم و قطعات شکسته از الواح هخامنشی در 
اختیار مؤسسه شرقی شــیکاگو قرار دارد. چرا در سال1۳۹8 هنگامی 

که بخش دیگری از الواح با موافقت های صورت گرفته از مؤسسه شرقی 
شــیکاگو باز پس فرستاده شد، کسی نپرســید چرا فقط 178۳قطعه 
بازگردانده شد؟ چرا مسئولان ایرانی نخواستند همه الواح بازگردد؟ چرا 
به مؤسسه شرقی گفته شد که خزانه داری تنها برای خروج 178۳ قطعه 
مجوز صادر کرده؟ مجوز خروج این تعداد لوح توسط خزانه داری آمریکا 
صادر شده بود یا مسئولان مؤسسه  شرقی درخواست خروج این تعداد 

لوح را داده بودند؟ 
وی افزود: خزانه داری آمریکا نمی توانــد در مقابل رأی دیوان عالی این 
کشور ایســتادگی کند و وقتی دیوان عالی رأی به خروج تمام الواح و 
بازپس دادن آنها به ایران داده، پس چرا این همه تعلل از سوی مسئولان 
مؤسسه شــرقی و ما صورت می گیرد؟ آیا مســئولان مؤسسه شرقی، 
خزانه داری آمریکا را بهانه کرده اند؟ هیچ کس این سؤالات را نپرسید و 
همه به به و چه چه کردند. آنها با سربلندی 178۳ لوح را تحویل دادند و ما 
هم متأسفانه با سربلندی 178۳ لوح را تحویل گرفتیم. درحالی که باید 
هر 17 هزار لوح را تحویل می گرفتیم. اگر مؤسسه شرقی، مستندسازی و 

عکسبرداری را بهانه می کنند و حاضر نیستند مستندات انجام شده پس 
از درگذشت هلک را در اختیار پژوهشگاه میراث فرهنگی ایران بگذارند یا 
نمی توانستند این کار را در ایران انجام دهند، ما هم نخواستیم دل نازک 

آنها را به درد آوریم.
ارفعی در ادامه با اشاره به خاطرات خود از خوانش الواح هخامنشی گفت: 
در خوانش ها گاه به موضوعی برمی خوریم که برایمان جالب است. در 
یکی از الواح از دختری یاد شده که از سیستان می آمد و جیره سفر او از 
دختر داریوش هم بیشتر بود. برایم سؤال برانگیز شد که این دختر کیست 
که جیره ســفرش حتی از دختر داریوش هخامنشی هم بیشتر است. 
نمی دانیم این دختر چه مقامی داشت. در خوانش ها متوجه شدیم که 
زنان و مردان در دوره داریوش با یکدیگر کار می کردند ولی هرگاه گروهی 
دارای رئیسی )iršara( باشد، آن رئیس همواره یک زن است به جز یک 
مرد در شیراز و دستمزد زنان کارفرما )رئیس( بیشتر از مردان بود. به طور 
مثال اگر مردها ۳ پیمانه دستمزد ماهانه دریافت می کردند، زن ها ۵پیمانه 

)هر پیمانه اندکی کمتر از 10 لیتر بود( دستمزد جیره می گرفتند.

حميد حاجي پورگزارش
روزنامه نگار 

 نياز به خانه تکانی 
در سازمان حفاظت محيط زیست

برومند نجفی، محیط  بان کرمانشاهی در نخستین جلسه اعاده 
دادرسی، درست جلوی در دادگاه، توسط پدر مقتول به ضرب 
چندین گلوله کشته شد و قصه تلخ تقابل محیط بان و شکارچی 

متخلف، این بار با بازنده های بیشتری به پیش رفت.
پرونده قصاص برومند نجفی، محیط بانی کــه در درگیری در 
منطقه حفاظت شده بیستون استان کرمانشاه، منجر به مرگ 
جوان 2۳ساله شــده بود، اردیبهشت امســال به منظور اعمال 
ماده ۴77 آیین دادرسی کیفری مورد موافقت رئیس قوه قضاییه 
قرار گرفت. سال  گذشته حکم قصاص محیط بان کرمانشاهی در 
دیوان عالی کشور تأیید و ابلاغ شده بود و فقط عالی ترین مقام 
دستگاه قضایی می توانست درخواست اعاده دادرسی برای آن 

صادر کند.
از مرداد ســال ۹۹ تا پیش از نخستین جلســه اعاده دادرسی، 
فعالان محیط  زیســت ازجمله بهمن ایزدی و دکتر هوشــنگ 
ضیایی به دنبال جلب رضایت از پدر مقتول با ریش ســفیدی، 
بارها به دیدن این خانواده رفته بودند. بهمن ایزدی معتقد است 
پرونده هایی از این دست را نمی توان فقط با ابزار قانون حل و فصل 
کرد. قانون ابزاری خشــک  است و در بیشــتر مواقع منجر به 
طولانی تر شــدن پرونده می شود. قانون ســیاه و سفید است و 
پرده  های رنگ بین این دو را لحاظ نمی کنــد. ولی ما آدم ها با 
درک متقابل و همدلی می توانیم به نتیجه انسانی تر برسیم. فارغ 
از اینکه قانون ضعف های خــود را دارد و می توان به طور مفصل 
به آن پرداخت، به نظر من محیط بان ها به دلیل سیاســت های 
مبهم سازمان حفاظت محیط زیست مورد مسامحه و ظلم قرار 
گرفته اند. از یک ســو به آنها می گویند باید دستورالعمل های 
اجرایی حفاظت را رعایت و منطقه را با چنگ و دندان حفاظت 
کنید و از سوی دیگر وقتی اتفاقی این چنین، رخ می دهد پشتشان 

را هم از نظر قانونی و هم از نظر حقوقی خالی می کنند.

سازمان حفاظت محیط زیست با این اســتدلال که نمی توان 
محیط بان را با دست خالی به مقابله با متخلف تا دندان مسلح 
فرســتاد، قانونی را در مجلس دنبــال کرد که براســاس آن 
محیط بانــان در درگیری ها حمایت بیمه ای و قضایی داشــته 
باشند. هر چند هنوز ســازمان به دنبال رفع ابهامات این قانون 
اســت، ولی انتظار می رفت که پــس از تصویب ایــن قانون با 
محیط بانان در محاکم،  مانند نیروهای انتظامی برخورد شــود. 
بهمن ایزدی اساسا از مخالفان مسلح شدن محیط بانان است و 
می گوید: من مخالف مدیریت منطقه مبتنی بر مدیریت فیزیکی 
و استفاده از سلاح از ســوی محیط بانان هستم. محیط بانی و 
حفاظت از مناطق، شغلی اســت که باید مبتنی بر مهرورزی، 
دوستی و ارتباط نزدیک و مؤثر با جوامع محلی باشد. اجرای قانون 
با سلاح به نتیجه نمی رسد. در ادارات کل استان ها در نهایت به 
همین اصل اساسی در حفاظت می رسند ولی هیچ اراده ای برای 
لحاظ کردن مردم در امر حفاظت وجود ندارد. حتی کمک های 

مردمی برای مدیریت و حفاظت مشارکتی را نادیده می گیرد.
بهمن ایزدی، فعال محیط زیست معتقد است که مسئولان ما در 
چنین وقایعی انعطاف ندارند و نمی خواهند بپذیرند که »همه  چیز 
در قانون خلاصه نمی شــود«. او می گوید: ایــن خانواده آماده 
بخشش بود. پدر یوسف فقط فرزند 22ساله اش را از دست نداده 
بود. در این تراژدی مادر ۳۹ساله یوسف پس از 6ماه سوگواری 
بر سر مزار پسرش در روز مادر جانش را از دست داد. مسئولان 
سازمان به جای اینکه سمت گره های قانونی بروند، می بایست 
درک عمیق تری از متلاشی شدن این خانواده داشته باشند. من 
صحنه درگیری را بارها بررسی  کرده ام و می دانم محیط بان بر اثر 
خطای دید، به جای شلیک به لاستیک، به سرنشین تیراندازی 
کرده است. مسئولان محیط زیست به جای درک متقابل خانواده 
متوفی، راه دفاع اشــتباهی را رفتند. این خانواده آماده بود که 
رضایت دهد ولی به جریان انداختن پرونده پس از رأی دیوان عالی 
باعث شد که تصور کند حقش قرار است پایمال شود، درصورتی 
که در بین عشــایر و اقوام آنچه اختلاف ها را برطرف می کند، 
سازوکارهای ریش سفیدی و مذاکره بزرگان قوم است؛ همانطور 
که در پرونده ۴محیط بانی که به قصاص محکوم شده بودند و با 

کمک بزرگان اقوام و عشایر رضایت اولیای دم گرفته شد.
او هنوز نگران ادامه داشتن و پیچیده شدن ماجرا ست و می گوید: 
در پرونده های این چنینی حتی اگر حکــم تبرئه محیط بان را 
هم بگیریم موضوع »تراژدی مرگ« تمام نمی شــود. سازمان 
حفاظت محیط زیست باید به عمق مسائل نیز بپردازد و علاوه 
بر وجه حقوقی، روی مسائل جامعه شــناختی، روانشناختی و 

فرهنگی نیز کار کند.
حالا 2خانواده متلاشــی شــده اند. و برومنــد نجفی نیز به 
جمع 1۴۵محیط با نی اضافه شده است که در راه حفاظت از 
محیط زیست به درجه رفیع شهادت نائل آمده . بهمن ایزدی 
که سال ها برای ریش سفیدی در اختلافات این چنینی از استان 
فارس راهی جای جای کشور شده است، می گوید: این همه 
شهید در راه محیط زیســت داده ایم چون سازمان نخواسته 
عملکردش را ارزیابی کند و با نگاهی به پشــت سر ببیند که 
چرا این همه ضربه پذیر شده است و آیا با این همه شهید آمار 
تنوع زیستی کشور بهبود داشته است؟ از ۳سال پیش در پارک 
ملی گلستان، الگوی مدیریت مبتنی بر مشارکت مردم است. 
حالا علاوه بر اینکه مردم بــا محیط بانان همکاری می کنند، 
شــکارچی ها نیز اسلحه  شان را کنار گذاشــته اند و جمعیت 
حیات وحش نیز در عین حال افزایش یافته است. تا زمانی که 
روش مدیریت محیط زیست کشور تغییر نکند، آش و کاسه 

همان است که بود.
او شعاع این تراژدی را وســیع تر از آنچه دیده می شود ارزیابی 
می کند و می گوید: حالا خانواده محیط بان برومند نجفی، پدر 
یوسف که دست از جان شســته و حالا خود مرتکب قتل شده، 
همسر یوسف با یک فرزند یکساله به همراه اقوام هر دو خانواده و 
محیط بانان سراسر کشور در این ماجرا آسیب خواهند دید و فقط 
شکارچیان جری تر از پیش خواهند شد. سازمان محیط زیست 
نیاز به خانه تکانی اساسی و تغییر رویکرد حفاظت در مناطق دارد.

بهرامعلی ظاهری
مدیرکل حفاظت محیط زیست سمنان 

محیط بانان برای تامین امنیت یوز مادر و 
فرزندانش در جاده شرق استان سمنان 
حضور دارند. تیم های محیط بان در محل 
به صورت شــبانه روزی مســتقر هســتند 
و با پروژکتورکشــی و روشــن کــردن آتش 
در منطقــه و ایجــاد هشــدار، درصــورت 
مشاهده یوز مادر و توله همراه، آنها را از 

منطقه خطر دور می کنند.

محمدعلی نوبخت 
فرماندار ساری 

در سفر استانی رئیس جمهور به مازندران 
۱۳۱طرح اقتصادی، عمرانی و زیرساختی 
اولویــت دار بــرای اتمــام در ســاخت و یــا 
احداث در ساری مصوب شد که تاکنون از 
مجموع 2250میلیارد تومان اعتبار مصوب 
25۶میلیــارد تومــان تخصیــص یافتــه 
 است. نیروگاه زباله ســوز و تعریض جاده

ساری – تاکام ازجمله این موارد است.

سیدرضا فاطمی امین
وزیر صنعت، معدن و تجارت

آلایندگی شرکت مس در شهر بابک باید 
به طــور اساســی حــل شــود. شــرکت ملی 
مس برای کاهــش آلایندگی، برخی موارد 
را انجام داده، اما باید آلودگی به طور کامل 
و اساسی حل شود. همچنین محدوده ای 
باید در خاتون آباد مشخص شود که دام و 
سکونت در آنجا کمتر باشد تا آلودگی هم 

توسعه پیدا نکند.

فاضلابــی کــه بــه دریــای خــزر وارد 
اســت.  نشــده  تصفیــه  می شــود، 
امیــد صدیقــی  مهــر،  گــزارش  بــه 
سوادکوهی، سرپرســت دفتر بررسی 
و مقابله با آلودگی های دریایی گفت: 
آلودگی های با منشــأ خشــکی شامل 
فاضلاب های انسانی و عمدتاً تصفیه 
نشــده، زهاب هــای کشــاورزی به طور 
گسترده و تا حدی پساب های صنعتی 
همچنان و مداوم به دریای خزر تخلیه 

می شوند.

آب شــور در جهــان بزرگ تــر  از دریاچه 
آب شــور ارومیــه هســتند اما تنهــا این 
دریاچه با لبه های خشکسالی و تغییر 
اقلیم مواجه شــده و بیش از 90درصد 
آب خــود را از دســت داده اســت. بــه 
گــزارش ایرنا، خشــکی ارومیــه نه تنها 
آذربایجــان بلکــه کل ایــران را متأثــر 

خواهد کرد.

5
دریاچه

هکتار از عرصه های طبیعی در راستای 
احیا و غنی سازی  مناطق جنگلی تحت 
پوشــش طــرح زراعــت چــوب قــرار 

می گیرد.
بــه گــزارش همشــهری، عباســعلی 
منابــع  ســازمان  نوبخت،رئیــس 
طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: نیاز 
صنایع چوبی کشــور 5.5 تا ۶ میلیون 
مترمکعــب اســت کــه از محــل طــرح 

زراعت چوب تامین خواهد شد.

220
هزار

 پيروز برای نخستين  بار 
خاک را لمس کرد

براساس تصاویر منتشر شده، »پیروز«   برای نخستین بار 
خاک را در شرایط اسارت لمس کرد. به گزارش ایسنا، پیروز 
تنها توله یوز باقیمانده از »ایران« و »فیروز« که در شرایط 
تکثیر در اسارت 11اردیبهشــت ماه سال جاری به روش 
سزارین به دنیا آمده است، روز جمعه )21مردادماه( و پس 
از ۳ ماه از تولد، برای نخستین بار در فضای باز قرار گرفت، 

زیر نور خوشید خاک را لمس کرد و از آب روان نوشید.
براساس گفته های غلامرضا ابدالی، سرپرست دفتر حفاظت 
و مدیریت حیات  وحش سازمان حفاظت محیط زیست در 
حال آماده سازی سایت فضای باز در پارک پردیسان برای 
آشــنایی »پیروز« با نور آفتاب بود که تا 6ماهگی در این 
سایت رشد کند، سپس او را مهر یا اوایل آبان ماه به زیستگاه 
اصلی خود یعنی سایت توران در ســمنان منتقل کند. 
به گفته علیرضا شهرداری، یوزبان توله یوز سوم، »پیروز« 
یک یوز در اسارت ســزارین شده است که کنار مادر خود 
نیست و از لحظه اول با دست آدم ها و به صورت قطره ای شیر 
خورده است. »پیروز« که با مشکلات فراوان روبه روست و 
حتی هنوز نگرانی های زیادی را از مراحل رشدش درآینده 
دارد، اگر به صورت طبیعی هم به دنیــا می آمد و در کنار 
مادر بود  از شــیر او می خورد، هرگز قرار نبوده و نیســت 
که به طبیعت آزاد بازگردد و در طبیعت آزاد زندگی کند. 
»پیروز« و سایر یوزهایی که در اسارت هستند باید حتما 
دست آموز باشــند، آموزش ببینند، هیچ ترسی از انسان 
نداشته باشند و حتی گاهی از دست غذا بخورند تا در مواقع 
خاص به راحتی بدون بیهوشی معاینه شوند و درصورت 
نیاز، انسان ها خون گیری، سونوگرافی، نمونه گیری ادرار 

و...  آنها را  به راحتی انجام دهند.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

زهرا رفيعی؛ روزنامه نگارگزارش

2میلیارد دلار
حجم صادرات فرش 

ایران در دهه 70

60 میلیون دلار
آمار صادرات فرش 

ایرانی در سال گذشته

800 میلیون دلار
پیش بینی افزایش صادرات فرش 

ایران در صورت صدور شناسنامه فرش

مهمترین كشورهای قاچاق 
فرش  بی كیفیت به ایران

 مهمترین كشورهای فروشنده فرش بی كیفیت
به نام فرش ایرانی در بازارهای جهانی

افغانستان

پاكستان

هند

نپال

چین

پاکستان

تبت

ترکیه 

70 
درصد
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بازسازی کارخانه قند یاسوج 

عملیات بازســازی کارخانه قند یاسوج 40درصد پیشرفت 
داشته است.   به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مدیرعامل 
کارخانه قند یاسوج گفت: کارخانه قند یاسوج در سال ۱۳4۶ 
راه اندازی، در ســال ۹۳ آخرین بهره برداری از آن انجام و در 

سال ۹۵ نیز به بخش خصوصی واگذار شد.
بهزاد مقبول، به پلمب شرکت با دستور قضایی در سال ۹۷ 
به علت تغییرات و ابطال حکــم واگذاری مناقصه و واگذاری 
آن به بانک تجارت اشــاره کــرد و افزود: در ســفری که در 
سال ۱۳۹۹ آیت الله رئیســی به عنوان رئیس قوه قضاییه به 
کهگیلویه و بویراحمد داشــت، فک پلمب انجام شد و ستاد 
اجرایی فرمان امام خمینی)ره( این واحد صنعتی را به منظور 

راه اندازی مجدد و رونق اشتغال خریداری کرد.
مقبول گفت: هم اکنــون بیش از ۶0نفر در حال بازســازی 
این کارخانه هســتند. با بهره برداری از این کارخانه، شاهد 

اشتغال زایی برای بیش از ۲00نفر خواهیم بود.
وی با بیان اینکه همه قسمت های کارخانه دارای برق هستند 
و همه دستگاه های برقی نیز بازســازی و آزمایش شده اند، 
ادامه داد: قرار بود کار های مکانیکی را گروه پیمانکاری خارج 
از استان با ۳میلیارد تومان هزینه انجام دهند، اما ۵0درصد 
کار را با ۵نیرو در استان انجام می دهیم تا اعتبار هایی که برای 
بازسازی اختصاص می یابند، فقط برای کارخانه هزینه شوند.

 اشتغال زایی
در صنعت سمنان

بخش صنعت و معدن ســمنان از ابتدای دولت ســیزدهم 
تا کنون با سرمایه گذاری 4۲هزار میلیارد ریالی زمینه اشتغال 
4هزار و ۳0۹نفر را فراهم کرد. به گزارش ایرنا، سرپرســت 
معاونت امور صنایع اداره کل صنعت، معدن و تجارت سمنان 
با اعلام این خبر گفت: از مرداد ۱400 و از آغاز فعالیت دولت 
سیزدهم تا کنون ۲۷4واحد صنعتی استان با سرمایه گذاری 
4۲هزار و ۳40میلیــارد ریال پروانه بهره بــرداری دریافت 
کرد و مشغول به فعالیت شــد که زمینه اشتغال 4۳0۹ نفر 
را در اســتان فراهم آورد. حمیدرضا قدس تصریح کرد: طی 
استقرار و فعالیت دولت سیزدهم برای واحدهای صنعتی که 
جواز تأسیس اخذ کرده اند، سرمایه گذاری بالغ  بر ۲۷۲هزار 
میلیارد ریال با اشتغال حدود 4۱هزار و ۶00نفر پیش بینی 
شد. سرپرســت معاونت امور صنایع سازمان صنعت، معدن 
و تجارت اســتان ســمنان با بیان اینکه در یکسال گذشته 
۲40۳مجوز صنعتی در استان صادر شد، گفت: ۲۷4واحد 
صنعتی در استان پروانه بهره برداری و ۲۱۲۹واحد نیز جواز 
تأســیس دریافت کردند.  قدس ادامه داد: طی این مدت و 
به منظور تســهیل و رفع موانع مشکلات واحدهای تولیدی 
استان سمنان بالغ بر ۳4هزار و ۵00میلیارد ریال تسهیلات 
رونق تولید به ۲۲۲واحد تولیدی و صنعتی اســتان در قالب 
سرمایه ثابت، سرمایه در گردش و طرح نیمه تمام پرداخت 
شد و ۱4واحد صنعتی به ارزش ۳هزار میلیارد ریال تسهیلات 

مصوب سفر رئیس جمهور دریافت کرده اند.

 تکمیل قطار شهری
کرمانشاه تا سال ۱۴۱۰ 

پروژه قطار شهری کرمانشاه تا سال ۱4۱0 تکمیل می شود. 
به گزارش ایسنا، معاون عمرانی شــهردار و رئیس سازمان 
حمل ونقل ریلی شهرداری کرمانشاه با اعلام این خبر گفت: 
این پروژه از میدان معلم آغاز می شــود و تا میدان فردوسی 
ادامه پیدا می کند و در این ۱۳کیلومتر، ۱۳ایستگاه هم درنظر 

گرفته شده است.  
حمید اعتصام فر افزود: با توجه به تغییری که سال ۱۳۹۳در 
اجرای طرح اتفاق افتاد، قسمتی از این پروژه به صورت هوایی 
و قســمتی نیز به صورت زیرزمینی انجام خواهد شد.  قطار 
شهری کرمانشاه قسمتی را روی ســطح زمین و قسمتی را 
زیر سطح زمین طی می کند. رئیس سازمان حمل ونقل ریلی 
شهرداری کرمانشــاه با بیان اینکه از ایستگاه سه راه مسکن 
تا میدان آزادی به عنوان فاز نخست پروژه و از میدان آزادی 
به سمت میدان فردوســی هم فاز دوم پروژه تعریف شده، 
گفت: طول فاز اول پروژه ۶.۶کیلومتر و فاز دوم 4.۳کیلومتر 
است. اعتصام فر درباره ایستگاه نخست پروژه قطار شهری 
کرمانشــاه گفت: در این ایستگاه)سه راه مسکن( با توجه به 
بافت فرهنگی- تاریخی طاق بستان با اداره میراث فرهنگی 
با مشکل مواجه شده ایم. هم اکنون کارهای ایستگاه نخست 
در میدان معلم)سه راه مسکن( انجام نشده و از ایستگاه دوم 

یعنی از ابتدای خیابان کارمندان کار شروع شده است. 
اعتصام فر با اعلام اینکه از مسیر ۱۳کیلومتری قطار شهری 
کرمانشاه ۵کیلومتر آن به صورت روگذر است، تصریح کرد: 
از ابتدای خیابان کارمندان تا سه راه ۲۲بهمن در خیابان ویلا 
به صورت روگذر و ادامه مسیر تا میدان فردوسی زیرزمینی 
خواهد بود. وی اضافه کرد: در برنامه قبلی قطار شهری برای 
مسیر چهارراه مدرس تا میدان فردوسی به سمت سراب قنبر 
برنامه ای وجود نداشت که قرار اســت عملیات عمرانی این 

قسمت نیز به پیمانکار واگذار شود.  
وی با بیان اینکه ســال ۱4۱0پروژه قطار شهری کرمانشاه 
تکمیل خواهد شــد، افزود: هم اکنون پروژه قطار شــهری 
کرمانشاه برخلاف چیزی که در تصور عموم مردم است، فعال 
است. اعتصام فر با بیان اینکه پروژه قطار شهری کرمانشاه ۵ 
پیمانکار دارد، گفت: ۳ پیمانکار آن با تمام توان کار می کنند. 
یکی از آنها با نصف ظرفیت و دیگری فعالیتش رو به اتمام و 

در مراحل تحویل نهایی است. 

کهگیلویه و بویراحمدمیز خبر 

سمنان

کرمانشاه

آمادگی مرز مهران برای اربعین 
تردد بالای زوار از مــرز بین المللی مهران در ایام 

اربعین، توجه بیشتر  به این مرز را می طلبد.
به گزارش مهر، اســتاندار ایلام با اشاره به اینکه 
۳00میلیارد تومــان قرارداد در حــوزه راه های 
استان در حوزه اربعین منعقد شده است، گفت: 
نیمی از مطالبات پیمانکاران این حوزه پرداخت 

شده است.
حسن بهرام نیا، با اشــاره به اقدامات زیرساختی 
انجام شــده در حوزه اربعین گفــت: ۸۲میلیارد 
تومان برای ایجــاد بیش از ۲0هــزار مترمربع 
سایبان و 40میلیارد تومان برای نصب نیوجرسی 
هزینه شده و لاین دوم پل صلواتی نیز تا اربعین به 

بهره برداری می رسد.
وی در ادامه گفت: برای جلوگیری از تراکم زیاد 
زائران در مرز مهران، زمینه اسکان ۳0هزار زائر 
در منطقه چغاســبز و ۲0هزار زائر دیگر در سایر 
اماکن مذهبی، ورزشی و فرهنگی و... استان مهیا 

شده است.
وی با بیان اینکه ایمنی سلامت و آرامش زائران 
بسیار مهم و حیاتی است، گفت: با کمک و مشاوره 
همه عزیزان زیرســاخت های اربعیــن ازجمله 
مایحتاج اولیه، بهداشــت و درمان و تغذیه برای 

زائران فراهم شده است.
هم اکنون ۱۱0نفر برای استقرار مواکب به منظور 
خدمات دهــی در مهران نام نویســی کرده اند و 
آســتان قدس رضوی نیز ۶00هزار پرس غذا در 

پایانه مرزی مهران اربعین پخت می کند. 

خبر کوتاه

بازرگانــی  خدمــات  و  غلــه  مدیــرکل 
گفــت: ۹۰درصــد نانوایی هــای سیســتان 
و بلوچســتان بــه دســتگاه کارتخــوان 
هوشــمند مجهــز شــده انــد. بــه  گــزارش 
تسنیم، محمدرضا سرگزی اظهار داشت: 
مشکلات جزئی ساختار واحدهای خبازی 
باعث شــده تا نصــب کارتخوان ها به طور 
کامل اجرا نشود که با اتخاذ تدابیر صورت 
گرفته مقرر شد، موارد اختلاف به  صورت 

موردی بررسی و رفع شود.

90
درصد

معــاون هماهنگــی امــور اقتصــادی 
اســتاندار اردبیــل از برنامه ریــزی برای 
تولیــد ۱۸۰هــزار تن بــذر ســیب زمینی 
در اردبیل تا ۴ســال آینده خبر داد. به 
گــزارش مهر، یاســر عبداللهــی افزود: 
به دنبال فراهم ســازی زیرساخت های 
تولید بذر بومی سیب زمینی در استان 
هســتیم و در ایــن زمینــه از ظرفیــت 
شــرکت های دانش بنیــان در اســتان 

اردبیل استفاده می شود.

180000
تن

عدد خبر

خراسان رضویعکس خبر

موزه مردم شناسی 

موزه مردم شناسی آستان قدس رضوی در ضلع غربی حرم 
مطهر رضوی قرار دارد. کاربرد قدیمی این بنا گرمابه بوده که 
در سال۱۰۲۸ هجری قمری توسط مهدی قلی بیک میرآخور 

شاه عباس صفوی وقف آستان قدس رضوی شد.
این موزه پس از مرمت و بازسازی در سال۱۳۸۵ به عنوان 
 موزه مردم شناسی آستان قدس رضوی مورد استفاده 

عموم قرار گرفت. 
منبع: مهر / عکاس: سیدحسین میرپور

ایلام

سیستان و بلوچستان

اردبیل

سرپرست معاونت بهبود تولیدات گیاهی 
جهادکشــاورزی مازندران گفــت: تاکنون 
کشــت مجــدد برنــج در ۴۶۷۰هکتــار از 
شــالیزارهای اســتان انجام گرفته اســت. 
بــه گــزارش ایســنا، احســان عباســپور بــا 
اشــاره به فعالیت ۱۸۷واحد بانک نشــای 
برنج در استان، اظهار کرد: امسال کشت 
مکانیــزه برنــج در۱۴۰هــزار و۹۰۴ هکتــار 

اراضی شالیزاری استان انجام شد.

۴۶۷0
هکتار

مازندران

کردستان با داشتن طبیعت منحصر به فرد که معمولا 
یکی از مقاصد گردشــگری به شــمار می رود، جزو 
استان های کم برخوردار کشور دسته بندی می شود. با 
این حال آخرین پژوهش جهاد دانشگاهی با موضوع 
»شادکامی مردم ایران و عوامل مؤثر بر آن« در سال 
۹۸ نشان می دهد که کردستان در کنار قم، سیستان 
و بلوچستان، هرمزگان، چهارمحال وبختیاری، تهران، 
قزوین و لرستان در رتبه هشــتم این رده بندی قرار 
دارد. هر چند عوامل تأثیرگــذار در این رده بندی به 
نوع نگاه و میزان رضایت مردم از زندگی وابسته است، 
اما در دسترس بودن امکانات و خدمات رفاهی، تأثیر 
مستقیمی در احســاس رضایت جامعه دارد. سرانه 
ورزشی یکی از همین خدمات اســت که طبق آمار 
در کردستان، کمتر از میانگین کشوری است. حتی 
افتتاح ورزشــگاه ۲۲ گولان سنندج پس از ۱۵سال، 
نتوانست این کمبود را جبران کند. ضمن اینکه سالن 
سرپوشــیده ۶هزار نفری این ورزشگاه نیز همچنان 
تکمیل نشده و تاسیسات آب، برق و سیستم گرمایش 
و سرمایش آن کامل نیســت. به اعتقاد کارشناسان، 
کردستان برای رسیدن به میانگین کشوری در عرصه 
ورزش باید با راه اندازی سالن های ورزشی، زمین های 
چمن مصنوعی، حمایت دولتی و خصوصی از حوزه 
ورزش و در کنار آن افزایش اماکن تفریحی، رضایت 
مردم از زندگی و احساس شادی و نشاط در آنها را ارتقا 
دهد. در گزارش پیش رو با پیگیری مراحل توسعه و 
تکمیل اماکن تفریحی و ورزشی کردستان به بررسی 
ظرفیت های موجود و مشکلات پیش رو در گفت وگو با 

مسئولان ذیربط پرداخته ایم.
 

مراحل تکمیل بزرگ ترین ورزشگاه کردستان
ورزشگاه ۲۲گولان، مجهزترین ورزشگاه کردستان 
است که ســال گذشته افتتاح شــد. ورزشگاهی که 
ساخت آن ۱۵سال طول کشید. با این حال، تاسیسات 
سالن ۶هزار نفری و سرپوشــیده این ورزشگاه هنوز 
تکمیل نشده است. حامد جولایی، مدیرکل ورزش 
و جوانان کردستان در این باره به همشهری می گوید: 
این ورزشــگاه به شرکت توســعه و نگهداری اماکن 

ورزشی کشــور تحویل داده شده است و باید منتظر 
تکمیل تجهیزات باشــیم. امیدواریم در این ســالن 
میزبان مسابقات کشوری باشیم. کورش احمدی، از 
ساکنان سنندج راه اندازی ورزشگاه ۲۲گولان را یکی 
از نقاط قوت ورزش اســتان می داند و به همشهری 
می گوید: با راه اندازی این ورزشــگاه نه تنها ساکنان 
سنندج، بلکه شهرســتان های اطراف نیز به امکانات 
ورزشی دسترسی پیدا کرده اند. چرا که این ورزشگاه 
با داشتن سالن های کشتی، فوتسال، دو و میدانی و 
استخر، ظرفیت خوبی برای اوقات فراغت و برگزاری 
مسابقات ورزشی دارد. فرسوده بودن و مجهز نبودن 
ورزشگاه های کردســتان هم نکته دیگری است که 
احمدی از آن یاد می کند و ادامه می دهد: ورزشــگاه 
ملک نیا در میدان امین کردســتان، دیگر جوابگوی 
نیازهای ورزشی جوانان استان نیست. نه تنها قدیمی 

است، بلکه زمین چمن کوچکی هم دارد.

سرانه ورزشی در کردستان
مدیرکل ورزش و جوانان کردستان در ادامه با اشاره 
به اینکه اســتاندارد سرانه ورزشــی یک مترمربع و 
میانگین کشوری ۷۵ســانتی متر مربع است، سرانه 
ورزشی در استان را ۷۲سانتی متر مربع عنوان می کند 
و می گوید: هم اکنــون کردســتان در رتبه یازدهم 
سرانه ورزشی کشــور قرار دارد و تلاش ما این است 
که به میانگین کشــوری برســیم. جولایی تصریح 
می کند: این فاصله با احداث سالن های چندمنظوره 
در شهرســتان ها جبران می شــود. هم اکنون سالن 
چندمنظوره ورزشــی در دهگلان در دست ساخت 
است. وی کردستان را در رشــته های راکتی مانند 
تنیس روی میز و بدمینتون ســرآمد کشور معرفی 
می کند و می گوید: در رشته تنیس روی میز معمولا 
رتبه اول تا ســوم کشــوری از آنِ ماست. کردستان 
در رشته اســکواش هم می تواند بدرخشد اما هنوز 
زیرساخت های کافی تامین نشده است. در مجموعه 

ورزشی ۲۲ گولان سنندج یک مینی کورت اسکواش 
احداث و درصورت تخصیص اعتبار از ســوی وزارت 
ورزش و جوانان به اســتان، ۳0 تا 40 میلیون تومان 

سهم هیأت اسکواش خواهد شد.

اماکن تفریحی برای تمام اقشار استان
 اما توسعه پایدار در حوزه ورزش و تفریح زمانی محقق 
می شــود که تمامی افراد جامعه بتوانند به امکانات 

ورزشی و تفریحی دسترسی داشته باشند.
مدیرکل امور اجتماعی اســتانداري کردســتان در 
این زمینه به راه اندازی مجتمعی ورزشی و تفریحی 
برای اقشار آسیب پذیر اشاره می کند و به همشهری 
می گوید: راه اندازی مجتمع توانمندسازی برای افراد 
آسیب پذیر ازجمله زنان سرپرست خانوار و کودکان 
کار و نیز افراد کم درآمد در دســتور کار اســت. زیرا 
معتقدیم شادی و ورزش حق همه افراد جامعه است.

به گفته »فرانک رستگارنسب« این مجتمع به زودی در 
کارخانه متروکی در سنندج به مرحله اجرا می رسد. در 
این مجتمع افراد حائز شرایط ضمن آموزش مهارت 
برای درآمدزایی، از امکانات ورزشی مثل زمین بازی و 
استخر نیز بهره مند می شوند. وی می افزاید: اگر خیران 
پای کار بیایند می توانیم این طرح را گسترش دهیم و 
از آن برای افزایش نشاط اجتماعی در استان های دیگر 

هم استفاده کنیم.

اعتبارات دولتی کافی نیست
از ســوی دیگر ورزش قهرمانی هم در کردســتان با 
موانعی روبه روست. از نبود ورزشگاه و سالن مناسب 
برای تمرین بگیر تا نبود حمایت کننده های مالی. به 
همه این موانع کمبود اعتبارات دولتی را هم باید اضافه 
کرد. به طوری که مدیرکل ورزش و جوانان کردستان 
می گوید: از ابتدای سال جاری اعتباری برای ورزش 
کردستان اختصاص نیافته  است. اما مسئولان ورزشی 
اســتان به فکر راه چاره اند تا با راه اندازی سالن های 

ورزشی استاندارد و مجهز و زمین های چمن مصنوعی، 
ضمن ایجاد محلی برای تمرین ورزشکاران حرفه ای، 
برنامه ای هم برای اوقات فراغت جوانان تدارک ببینند. 
نگاهی به حوزه ورزش کردســتان نشان می دهد با 
وجود اینکه در همه رشته های ورزشی، ورزشکارانی از 
کردستان در تیم ملی هستند و مقام کسب می کنند، 
اما رتبه های برتر اســتان در مقایسه با استعدادهای 
ورزشــی چندان همخوانی نــدارد و پایین تر از حد 
انتظار است. مدیرکل ورزش و جوانان کردستان در 
این باره نیز به همشهری می گوید: حضور ورزشکاران 
کردستانی در تیم ملی، از پیشرفت ورزش در استان 
حکایت دارد. اما ورزش اســتان به تحول نیاز دارد تا 
به جایگاه اصلی خود برســد و این تحول در حمایت 
بخش خصوصی از ورزش اســتان خلاصه می شود. 
زیرا اعتبارات دولتی جوابگوی نیاز ورزشکاران نیست.

جولایی ادامــه می دهد: در کردســتان کارخانجات 
بزرگ نداریم که اسپانســر ورزشــکاران شوند. اما 
ورزشکاران کردســتان تلاش می کنند با وجود همه 
کمبودها در عرصه های ورزشــی بدرخشــند. عباد 
زینبی، از ورزشکاران ساکن سنندج، سال هاست که 
در رشته های پینگ پنگ و کوهنوردی فعالیت می کند. 
او از نبود حمایت کننده های مالی در کردستان اینطور 
به همشهری می گوید: نخبه ها و استعدادهای ورزشی 
در کردستان به دلیل نبود اسپانسر به تیم های ورزشی 
اســتان های دیگر می پیوندند. به عنــوان مثال قبلا 
تراکتورسازی حامی تیم بسکتبال کردستان بود ولی 
حالا نیست. نبود حامی مالی باعث شده تا ورزشکاران 
استان چنان که باید و شــاید نتوانند در رشته های 

مختلف ورزشی جزو تیم های برتر کشوری باشند.
 

هر روستا، یک زمین چمن مصنوعی
احداث زمین های چمن مصنوعی در روســتاها و 
شهرستان ها، رویکردی اســت که اداره ورزش و 
جوانان کردستان در دســتور کار خود قرار داده 
است. طرح هر ســال ۱۲پروژه چمن مصنوعی از 
آن جهت که هم طرفداران فوتبال را خوشــحال 
می کند و هم طرحی زودبازده اســت و در نهایت 
۳ماه طول می کشد، با ضرباهنگ تندی در استان 
پیش می رود. قرار اســت با اجرای این طرح همه 
روستاهای ۱0شهرستان کردستان زمین چمن 

مصنوعی داشته باشند.

کردستان در مسیر توسعه سرانه ورزشی و تفریحی
کمبود مراکز ورزشی و تفریحی از مشکلات قدیمی کردستان است که رابطه مستقیم با میزان شادی و نشاط در استان دارد

شهروندان شهرکرد  با افزایش کدورت چشمه کوهرنگ بر اثر سیلاب های اخیر دچار تنش آبی شده اند

رفع کدورت از چشمه کوهرنگ

اســتان چهارمحال و بختیــاری از ابتدای مــرداد تا کنون ۲بــار درگیر 
سیلاب های تابستانی شده است  ؛ سیلاب هایی که همه نقاط استان را درگیر 
کرد، اما موجب خسارت بیشتری به ۸شهرستان شهرکرد، کیار، کوهرنگ، 
اردل، خانمیرزا، لردگان و بن شــد و علاوه بر خسارت به زیرساخت ها، با 

کدورت آب و مشکل در تامین آب آشامیدنی نیز همراه بود.
 

گل آلود شدن چشمه کوهرنگ
احمدرضا محمدی، مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب چهارمحال و 
بختیاری پیش از ایــن با بیان اینکه ۲04کانون جمعیتی در شــهرها و 
روستاهای استان درگیر سیلاب  های اخیر شده  اند، گفته بود که بارندگی 
شدید و وقوع سیلاب در کوهرنگ موجب گل آلود شدن چشمه کوهرنگ 
که منبع تأمین آب آشامیدنی شــهرکرد و شهرهای اطراف است، شده. 
گل آلود  شدن آب، این چشــمه را از مدار مصرف خارج کرد. به طوری که 
تأمین آب آشامیدنی شهرکرد به مرز بحران رسید. تنها خسارت سیل البته 
گل آلودی چشمه کوهرنگ نبود و بارش های تابستانی به حدود 40قنات و 

چشمه استان هم آسیب وارد کرد.

منابع آب زیرزمینی به کمک آمدند 
مدیر روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب چهارمحــال و بختیاری با 
بیان اینکه چشمه کوهرنگ به عنوان منبع اصلی تامین آب آشامیدنی 
شــهرکرد پس از ســیلاب های شــدید دچار افزایش کدورت شد، به 
همشهری می گوید: مشکل بقیه شــهرهایی که آب آشامیدنی شان از 
این چشمه تامین می شد، حل شده و فقط بخشی از شهرکرد همچنان 
دچار مشکل است. فرشاد متقی با بیان اینکه کدورت چشمه کوهرنگ 
کاهش قابل توجهی یافته اســت، می افزاید: ۱۱ منبع آب زیرزمینی با 
هماهنگی کشاورزان و اداره های مرتبط با برقراری اتصالات مورد نیاز 
وارد مدار تامین آب آشامیدنی شده است تا آب شهرستان شهرکرد را 
تامین کنند. به گفته وی، ۱۱اکیپ از سراسر کشور به ویژه تهران به صورت 
شبانه روزی در حال فعالیت هستند تا هرچه زودتر و حتی تا ساعت های 
آینده کدورت آب چشمه کوهرنگ را کاهش دهند و بتوانند آب پایدار 

آشامیدنی را در اختیار مردم بگذارند.

آبرسانی سیار در ۴8نقطه
مشــکل آب آشامیدنی ســایر شــهرهای چهارمحال و بختیاری حل 
شــده  و در این میان تا رفع کامل مشکل شــهرکرد علاوه بر وارد مدار 
منابــع آب زیرزمینــی، ظرفیت تصفیه خانه ســامان دوبرابر شــده، 
آبرسانی ســیار در 4۸نقطه در حال انجام و آب بســته بندی و معدنی 

هم در حال توزیع اســت. مدیر روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب 
چهارمحال و بختیــاری با بیان اینکه کدورت چشــمه کوهرنگ مدام 
کاهش یا افزایش پیدا می کند، از تلاش کارشناسان برای رفع سریع تر 
کدورت آب خبر می دهد. البته متقی تأکید می کند آب شــهرکرد در 
 مدار اســت، اما در اغلب نقاط افت فشــار دارد که این مشکل به زودی  

رفع خواهد شد.

دلیل کدورت چه بود؟
با توجه به اینکه شهرکرد در بالادست رودخانه زاینده رود قرار دارد، با 
بارش باران آب این منطقه گل آلود می شود که برای رفع این مشکل باید 

تصفیه خانه در منطقه ایجاد شود.
احمدرضا محمدی، مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب چهارمحال و 
بختیاری پیش از این تأکید کرده بود تصفیه خانه آب در شهر سودجان 
و بهره برداری از طرح آبرسانی بن به بروجن از نیازهای ضروری استان 

برای حل چنین چالش هایی محسوب می شود.

    
چشــمه کوهرنگ ۵0درصد آب آشــامیدنی 400هزار نفر از جمعیت 
چهارمحال وبختیاری را تامین می کند و از مدار خارج شدن آن چالش 

جدی برای تامین آب شهرها و روستاهای استان ایجاد می کند.

راحله عبدالحسینی گزارش
روزنامه نگار

رابطه افزایش سرانه ورزشی با میزان شادکامی
افزایش سرانه ورزشی بی شک تأثیر مستقیمی در ارتقای احساس رضایت به ویژه در جوانان 
کردستان به عنوان استانی محروم و کم  برخوردار دارد. در این زمینه مسئولان استان، جلب 
توجه بخش خصوصی در کنار افزایش اعتبارات دولتی، حمایت از ورزش قهرمانی و همچنین 
راه اندازی پروژه های کوچک مقیاس نظیر احداث چمن مصنوعی در هر روســتا را به عنوان 
راهکاری در توسعه سرانه ورزشــی برای جمعیت بیش از یک و نیم میلیون نفری استان در 

دستور کار دارند.
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چهارمحال و بختیاری

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار 
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در روزهای پایانی هفته گذشته خبری درخصوص 
تغییر در مقررات خرید و فــروش موبایل در برخی 
از سایت های خبری منتشر شــد که نشان می داد 
براســاس تصمیماتی که در آخرین جلسه کمیته 
رجیستری موبایل اتخاذ شــده، پس از این فروش 
گوشی  تلفن همراه به مصرف کنندگان فقط براساس 
کد ملی خریدار صورت می گیرد. این در حالی است 
که فرایند تخصیــص ارز واردات موبایــل به گفته 
واردکنندگان از خردادماه متوقف بوده و انتشار این 
خبر در شرایطی که طی سال های اخیر رجیستری 
گوشی های تلفن همراه در سامانه همتا تنها با وارد 
کردن کد ملی خریداران انجام شــده، این شبهه را 
برای مصرف کنندگان ایجاد کرد که بعد از این خرید 
موبایل ممکن است با محدودیت های جدیدی مواجه 
 شود، اما پیگیری موضوع از سوی همشهری نشان داد 
نه تنها فرایند خرید موبایل دچار محدودیت نشــده 
بلکه تغییرات جدید با هدف تسهیل این فرایند برای 

خریدار و فروشنده اجرایی خواهد شد.

خریدارانفاکتورالکترونیکمیگیرند
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه در گفت وگو 
با همشــهری درباره تصمیمات جلسه اخیر کمیته 
رجیستری با اعلام اینکه متن صورتجلسه هنوز ابلاغ 
نشده گفت: بحث های زیادی در این جلسه صورت 
گرفته و تا زمانی که متن صورتجلسه به ما ارائه نشود 
هرچه عنوان شود، گمانه زنی خواهد بود. به گفته امیر 
اسحاقی، متن صورتجلســه نهایتا تا فردا )دوشنبه( 

به واردکنندگان ارائه می شــود و پس از آن می توان 
درخصوص جزئیات این موضوع اطلاعات کامل تری را 
مطرح کرد. وی تنها تغییر مورد نظر در فرایند فروش 
موبایل را که در جلسه کمیته رجیستری مورد بحث 
قرار گرفته، صدور فاکتور الکترونیک علاوه بر فاکتور 
فیزیکی دانست و هدف از آن را شفافیت فرایند فروش 

و اطمینان خاطر مصرف کنندگان عنوان کرد.

هیچمحدودیتیدرخریدایجادنمیشود
سخنگوی انجمن واردکنندگان تلفن همراه نیز در 
گفت وگو با همشــهری ضمن رد هرگونه اختلال یا 
محدودیت در خریــد موبایل برای مصرف کنندگان 
با اجرایی شدن تصمیمات جدید، گفت: اتفاقی که با 
اجرای این طرح رخ می دهد اصلاح فرایند طرح افق 
است تا کل زنجیره تامین تا عرضه موبایل شفافیت 
بیشتری پیدا کند. محمدرضا عالیان با بیان اینکه در 
انتقال این خبر دقت کافی به کار نرفته، افزود: بحث 
این نیست که فروش با کد ملی انجام شود، موضوع 
این اســت که فروش در نقطه نهایی در سامانه افق 
با ثبت کــد ملی صورت بگیــرد. وی در توضیح این 
فرایند گفت: آنچه تاکنون اجرا می شده به این شکل 
بوده که در بخش مغازه و فروشنده نهایی، اطلاعات 
کالا و خرید و فروش در طرح افق به طور کامل ثبت 
نمی شد و تنها در لایه واردکنندگان ثبت اطلاعات 
به طور کامل صورت می گرفــت. عالیان اضافه کرد: 
تا به حال وقتی کالا به دســت فروشنده می رسید، 
فروشنده یا کالا را در سامانه افق به فروش می رساند 
و یا خارج از سامانه. درصورتی که کالا درون سامانه 
به فروش می رســید ادامه کار به این شــکل بود که 
بعد از فعالسازی گوشی، کدی برای خریدار پیامک 
می شد که باید این کد برای فروشنده ارسال می شد 

تا فروشنده بتواند اطلاعات کالای فروخته شده را در 
سامانه افق ثبت کند، اما الان برای اینکه این فرایند 
ساده شــود و فروشنده منتظر ارســال کد از سمت 
خریدار نباشد، مقرر شده که IMEI )شناسه گوشی( 
و کد ملی خریدار یک بار در ســامانه ثبت شود و این 
اطلاعات برای ادامه فرایند خرید و فروش و انبارداری 
و ارسال کالا کفایت می کند. به گفته سخنگوی انجمن 
واردکنندگان موبایل، با ثبت این اطلاعات در سامانه 
افق دیگر نیازی به ارسال کد از سوی خریدار نیست 
و فروش کالا در ســامانه افق ثبت نهایی می شود تا 
ضمن شفاف شــدن فرایند خرید و فروش روند کار 
برای خریدار و فروشنده تسهیل شود. عالیان تصریح 
کرد: با اجرای این طرح هیچ محدودیتی برای خرید 
گوشی برای مصرف کنندگان ایجاد نمی شود و تنها 
فروش افقی برای فروشنده نهایی آسان شده است، 
چراکه در بسیاری از موارد فروشنده بعد از فروش کالا 
دسترسی به مصرف کننده نهایی نداشته و دریافت کد 
و ثبت در سامانه برای فروشنده امکان پذیر نبوده و به 
این ترتیب ثبت اطلاعات در سامانه افق عملا ناقص 
می ماند. به گفته این فعال صنفی، تغییرات اخیر برای 
تکمیل طرح افق تصمیماتی است که در جلسه اخیر 
کمیته رجیستری مصوب شده اما اجرایی شدن آن 
مستلزم ابلاغ صورتجلسه از ســوی دولت است که 

مدتی زمان خواهد برد.

تخصیصارزوارداتآغازشد
بعد از محدودیت هایی که از اردیبهشت امسال برای 
ثبت ســفارش واردات گوشی های بالای 600دلار 
با تمرکز بر گوشــی های آیفون ایجاد شد، به گفته 
واردکنندگان، فرایند تخصیــص ارز برای واردات 
کلیه گوشی های تلفن همراه از خردادماه متوقف 

بود و تنها گوشــی هایی به بازار وارد می شدند که 
تخصیــص ارز آنها پیش از این تاریخ انجام شــده 
بود، اما این مشــکل بــه تازگی برطرف شــده و 
به گفته ســخنگوی انجمن واردکنندگان برخی از 
شرکت های واردکننده اخیرا ارز مورد نیاز را دریافت 
کرده اند. عالیان در این زمینه گفت: از 27اردیبهشت 
هیچ ثبت سفارشی منجر به تخصیص ارز نشده و این 
شرایط تا هفته گذشته ادامه داشت، اما هفته گذشته 
در جلسه کمیته رجیستری که با حضور نماینده 
بانک مرکزی برگزار شد، تصمیم گرفته شد که با 
مدیریت و بررسی ثبت سفارش ها، روند تخصیص 
ارز به روال عادی برگــردد. به گفته وی، طی هفته 
گذشته ثبت سفارش  ها یک سری از شرکت ها که 
عمدتا شرکت های سال اولی هستند بررسی شده 
و تخصیص های این شرکت ها در حال به روزرسانی 
اســت. عالیان با بیان اینکه فراینــد تخصیص ارز 
به کندی پیش می رود، ابــراز امیدواری کرد برای 
جلوگیری از تامین بازار در ماه های آینده تخصیص 
ارز برای تمامی شــرکت های واردکننده تســریع 
شود. وی درخصوص ممنوعیت واردات آیفون نیز 
اعلام کرد: هیچ کجا و هیچ زمانی از ســوی دولت 
رسما اعلام نشــده که واردات آیفون ممنوع است 
اما تغییر کد کالایی آیفون از 23به 27و همچنین 
مشکلاتی که در سامانه برای ثبت سفارش ایجاد 
شد این ابهام را ایجاد کرد که واردات گوشی های 
بالای 600دلار با تمرکز بر این برند انجام نمی شود، 
این در حالی است که رئیس سازمان توسعه تجارت 
این ممنوعیت را رد و اعلام کرده که واردات آیفون 
محدودیت ندارد، اما اتفاقی که در عمل می افتد این 
است که ثبت سفارش و تخصیص ارز برای آیفون 

انجام نمی شود.

خرید گوشی همراه فقط با کد ملی
سخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل در گفت وگو با همشهری جزئیات و تغییرات تازه در فرایند خرید و رجیستری 

گوشی های تلفن همراه را اعلام کرد

رشد پرقدرت بورس در آغاز هفته
ارزش بازار سهام دیروز 77هزار میلیارد تومان رشد کرد

بهزادرنجبرگزارش
روزنامه نگار

در مبادلات روزگذشته شــاخص کل بورس تهران با یک رشد پرقدرت 
18هزارو 635واحد معادل 1.3درصد رشــدکرد. این یکی از بیشترین 
صعود های بورس از ابتدای سال جاری تاکنون است و موجب شد ارزش 

کل بازار سهام بیش از 77هزار میلیارد تومان رشد کند.
به گزارش همشهری، بعد از یک دور رشد مثبت در هفته گذشته، بازار 
سهام هفته جاری را هم با رشد آغاز کرد. در هفته گذشته شاخص کل 
بورس تهران بعد از هفته ها نزول نزدیک به یک درصد رشد کرد و ارزش 
کل معاملات نیز 9درصد افزایش یافت. این افزایش در هفته گذشــته 
امیدواری ها را برای تداوم رشد در روز های آینده بیشتر کرد. در چنین 
شــرایطی دیروز هم روند رو به رشد بازار ســهام ادامه یافت و شاخص 
کل بورس در رویدادی کم ســابقه در سال جاری، با یک رشد پر قدرت 
18هزارو 635واحد معادل 1.3درصد افزایش یافت. با این میزان رشد 
ارزش سهام شرکت های حاضر در بورس و فرابورس با 77هزار میلیارد 
تومان افزایش مواجه شد. این موضوع همچنین موجب شد قیمت سهام 
75درصد از شــرکت های بورس با رشد مواجه شــوند. نکته مهم تر در 
مبادلات روز گذشته افزایش 45درصدی ارزش معاملات خرد نسبت به 
آخرین روز معاملاتی هفته قبل بود. دیروز ارزش معاملات خرد به بیش 
از 3هزار میلیارد تومان رســید درحالی که از خرداد ماه امسال تاکنون 
ارزش معاملات خرد عمدتا در محدوده 2هزارو 500میلیارد تومان بود 
و حتی در برخی روز ها ارزش معاملات خرد به زیر 2هزار میلیارد تومان 
هم نزول کرد. ارزش معاملات خرد یکی از نماگر های مهم بازار ســهام 
است که نشان می دهد آیا نقدینگی وارد بازار سهام شده است یا خیر، با 
این حال به نظر می رسد بازارسهام هنوز فاصله زیادی با ورود نقدینگی 
پرقدرت دارد چرا که در روزهای اوج بازار درسال 1399تحت تأثیر ورود 
ده ها هزار میلیارد تومان نقدینگی از سوی ســرمایه گذاران به بورس، 
ارزش معاملات خرد روزانه از ســطح 20هزار میلیارد تومان هم فراتر 

رفته بود اما از زمان آغاز روند نزولی بورس در 20مرداد 1399این نماگر 
روزبه روز با کاهش بیشتری مواجه شد. به زعم تحلیلگران تا نقدینگی 
وارد بازار نشود ارزش معاملات خرد و به دنبال آن شاخص های بورس با 

رشد مواجه نمی شوند.

دلایلرشد
هنوز مشخص نیست ریشه های اصلی رشد بازار سهام در مبادلات دیروز 
چه بوده اســت. به طور معمول عواملی ازجمله تورم، رشد قیمت ارز و یا 
رشد قیمت جهانی کالاهای پایه ازجمله محرک های رشد شاخص بورس 
هستند اما دست کم در یک ماه گذشــته این نماگر های اقتصادی تغییر 
چندانی نداشته اند و نمی توان رشد بازار سهام را به این عوامل نسبت داد. 
یکی دیگر از عواملي که در شــرایط فعلی معاملات بازار سهام را تعیین 
می کند تصمیم گیری در مورد توافق هســته ای است. برخی تحلیلگران 
بر این باورند که ممکن است احتمال انجام توافق هسته ای افزایش یافته 
باشد و رشد بازار سهام واکنشی به این موضوع بوده و در واقع بازار سهام به 
پیشواز این رویداد رفته است. به ویژه آنکه در مبادلات دیروز قیمت سهام 
شرکت هایی که به طور مستقیم از برجام تأثیر می گیرند مانند شرکت های 
خودرو سازی  و بانکداری با رشد مواجه شدند و حتی برای بسیاری از این 

شرکت ها صف های خرید تشکیل شد.
حسن کاظم زاده کارشناس بازار سرمایه در این باره در کانال شخصی اش 
نوشت: جو غالب بازار فعلا تحت تأثیر برجام است و اخبار آن باعث صعود 
و نزول قیمت ها می شــود و در معاملات کوتاه مدت باید به این موضوع 
دقت کرد.درصورتی که در کوتاه مدت توافق حاصل نشود و مجددا شاهد 
فرسایش در روند مذاکرات باشــیم در آن صورت تحلیل ادامه وضعیت 
اقتصادی و بورس واقعا ســخت خواهد بود. ممکن است شرایط به شدت 
پیچیده و سخت شود به طوری که شاهد یک رکود تورمی سنگین باشیم.
او با بیان اینکه ارزش معاملات خرد دیروز به 3200میلیارد تومان رسید 
ادامه داد: این موضوع می تواند نشــانه هایی از اتمام رونــد نزولی و آغاز 
حرکت های مثبت در بازار باشد. البته هنوز زود است در مورد ابعاد حرکت 

صعودی صحبت کرد.

او همچنین با تأکید بر اینکه بازار ســهام دیروز به فروشندگان روزهای 
گذشته، شوک واردکرد ادامه داد: عادت حضور همیشگی فروشندگان در 
بازار در2 سال اخیر باعث شده که خیلی ها فکر کنند امکان خرید سهام 

همیشه فراهم است اما واقعیت اینطور نیست.

آیندهبازارسهام
در شرایط فعلی تحلیلگران با توجه به افزایش ابهام ها و ریسک های موجود 
در بازار ســهام با احتیاط نسبت به آینده بازار ســهام صحبت می کنند 
و رشــد بورس را منوط به رفع ابهام های موجود در بازار ســهام ازجمله 
تصمیم گیری های سیاسی، قیمت ارز، رشد قیمت های جهانی و حتی نرخ 
بهره می دانند با این حال اغلب تحلیلگــر ان بر این باورند با توجه به آنکه 
قیمت سهام بسیاری از شرکت ها در 2سال گذشته با کاهش زیادی مواجه 
شده اکنون فضای مناسبی برای سرمایه گذاری است چرا که قیمت سهام 

شرکت ها به اندازه کافی جذاب شده است.
حســین خزلی، کارشــناس بازار ســرمایه در این باره گفت: اگر کسی 
می تواندچندسال صبر کند قطعا می تواند سود کند. من 24سال است که 
در بورس هستم. روز های به مراتب بدتر از این را دیدم. همین سهامی که 
اکنون در صف فروش هستند 3 یا 6ماه بعد همه در صف خرید هستند. 
کسی که صبر و حوصله دارد و می تواند برای 20سال آینده درخت بکارد. 
این همان حوصله سرمایه گذاری اســت. یعنی آرام آرام زمانی که همه 

ترسیدند و صف فروش شلوغ   است با تحلیل سهام را می خرد.
او ادامه داد: سرمایه گذاران هوشمند زمانی که همه ناامیدند و صف های 
فروش زیادی وجود دارد، با مطالعه و علم سهام می خرند و در بازه زمانی 

2تا 3سال بازده های فوق العاده زیادی به دست می آورند.
او افزود: سهامدارانی در بورس حضور دارند که در اوج ناامیدی  در سال 95، 
96 در بورس سرمایه گذاری کردند و در سال 98 و 99 بازده بالایی به دست 
آوردند که به 300تــا 400درصد هم می رسید.اشــکان چهره نگار یک 
کارشناس دیگر بازار سرمایه نیز در این باره گفت: ریسک های بازار سرمایه 
کم نیست، اما با افق بلندمدت و با دید حداقل یک ساله، سرمایه گذاری در 

بازار سرمایه نسبت به بازارهای موازی بهترین گزینه است.

هادی ابوی
نماینده کارگران در شورای عالی کار 

مصوبــه  ابــاغ  منتظــر  کارگــران 
۶۵۰هزارتومانــی حــق مســکن خــود 
از دولــت هســتند.این مصوبــه طبــق 
مصوبه شورای عالی کار باید از فروردین 
مــاه اجــرا شــود. دولــت بــه زودی بایــد 
مصوبــه جدیــد را ابــاغ کنــد. پــس از 
ابــاغ کارفرمایــان بایــد عقب ماندگی 

مزدی را به کارگران بپردازند.

عبدالمجید اجتهادی 
مدیرعامل سازمان اموال تملیکی

طــی بازدیــد اخیر رئیــس قــوه قضاییه 
از بندر بوشهر، دســتور تعیین  تکلیف 
فوری خودروهای دپو شده صادر شده 
اســت و احتمالا به زودی وضعیت آنها 
مشــخص خواهد شــد؛ ایــن خودروها 
بنا به شــرایطی که دارند ممکن است 
به ضبط دولت درآیند و یا ترخیص و به 

صاحبان کالا تحویل داده شوند.

فرخندهوفاییگزارش
خبرنگار

چهره ها

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

۶3۵
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خرید  حقیقی

ارقامبهمیلیاردتومان
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روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقامبههزارواحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 18هزار و 
۶3۵واحد، معادل 1.29درصد رشد کرد و به یک میلیون و 
4۶7هزار و 1۰۰واحد رسید. شاخص کل هم  با ۶282واحد 

رشد به 39۵هزار و 884واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
44۰شرکت رشد و 138شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 1۵شرکت هم تغییر نکرد.

ارقامبهدرصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معامات بازار سهام

در مبادلات دیروز بازار سهام، سهامداران حقیقی 2هزار و 
41۰میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش 
سهامداران حقیقی به 2هزار و 237میلیارد تومان رسید. 

سهامداران حقیقی دیروز 173میلیارد تومان نقدینگی تازه 
وارد بازار سهام کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 77هــزار میلیــارد تومــان رشــد کــرد و به 
۶۶۰۶هزار میلیارد تومان رسید. ارزش دلاری کل بازار سهام 
ایران با توجه به اینکــه هر دلار آمریکا دیروز در بــازار آزاد در 
محــدوده 3۰هــزار و 77۰تومــان دادوســتد شــد، هم اکنــون 

معادل 214میلیارد و ۶9۰میلیون دلار است.
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ارقامبههزارمیلیاردتومان

ارزش معامات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 18هــزار و 3۶9میلیارد تومــان اوراق 
بهادار در بازار ســرمایه دادوســتد شــد که از ایــن میزان 
2هــزار و 89۰میلیــارد تومان بــه معامات خرد ســهام و 
بقیه به اوراق بدهی و معامات عمده اختصاص یافت. 
ایــن ارقام نشــان می دهد کــه ارزش کل معامــات خرد 
در دادوســتد های دیــروز 89۵میلیــارد تومــان معــادل 

4۵درصد رشد کرده است. 

ارقامبهدرصد  کل معاملات  معاملات خرد

صعود
نزول

بدون تغییر

قیمتجدیدمحصولاتفرنگیدر
میادین

اختلاف بیش از 30درصدی قیمت میوه و محصولات فرنگی 
در میادین با مغازه های سطح شهر، حجم زیادی از تقاضای 
خرید شهروندان را به سمت میادین میوه و تره بار سوق داده 
است. به گزارش همشهری، رصد قیمت انواع میوه و سبزی 
برگی و محصولات فرنگی در سطح شهر حاکی از فاصله بیش 
از 30درصدی قیمت هاست که در برخی محصولات به بالای 

50درصد می رسد.
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تغییراتاندکدرقیمت
دستمالکاغذی

با وجود افزایش قیمت بیشتر محصولات سلولزی 
در ماه های اخیر، دســتمال کاغذی در بیشــتر 
برندها تغییرات قیمت کمی داشته است. مقایسه 
قیمت 3 ماه گذشته انواع دستمال کاغذی نشان 
می دهد با اینکه عرضه محصولات برخی از برندها 
در بازار کاهش یافته نرخ این محصولات با نوسان 
اندکی مواجه و قیمت ها تقریبا ثابت بوده است. 
میانگین قیمت جعبه های 100تایی دســتمال 
کاغذی هم اکنون 20هزار تومان اســت و انواع 

اقتصادی و نایلونی قیمت پایین تری دارند.
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میوه40درصدارزانشد
مصطفی دارایی نژاد، رئیس اتحادیه بارفروشــان گفت: 
با توجه به گرمای هــوا و ایام  محرم، تقاضــا برای خرید 
میوه 50 تا 60درصد نسبت به قبل کاهش یافته و قیمت 
میوه نیز 40درصد ارزان شده اســت. او قیمت هر کیلو 
شــلیل را 10هزار تا 30هزار تومان، هلــو انجیری 15 تا 
25هزارتومان، انجیر قرمز 10 تا 20هزار تومان، انجیر زرد 
10 تا 20هزار تومان، ســیب گلاب 15 تا 35هزار تومان، 
توت فرنگی گلخانه اي 4 تا 8هزار تومان، هندوانه 2هزار 

تومان و خربزه و طالبی نیز 5هزار تومان اعلام کرد.

بورسکالا،راهنجاتصنعتخودرو
محمدرضا نجفی منش، دبیر انجمن ســازندگان قطعات 
خودرو گفت: با عرضــه خودرو در بورس کالا و کشــف 
واقعی قیمت هــا در تقابل عرضــه و تقاضا، صف طولانی 
خریداران قلابی خودرو که ماه هاســت بــرای دریافت 
رانت از این صف خارج نمی شــوند، جمع خواهد شد. او 
افزود: بســیاری از خریداران فعلی خودرو در سیســتم 
قرعه کشی مصرف کننده نیســتند بلکه به دنبال استفاده 
از اختلاف قیمت بازار و در کارخانه هســتند و بررسی ها 
نشان می دهد خودروهایی که بیشترین اختلاف قیمت را 
دارند بیشترین تقاضا در قرعه کشی ها نیز برای همان ها 

ثبت می شود.

بررســیقیمتکالاهایاساســیدرهفته
چهارممرداد

به گزارش مهر، بررسی وضعیت قیمت کالاهای اساسی 
در هفته چهارم مرداد حاکی از ثبات نســبی قیمت اکثر 
کالاها نسبت به هفته گذشته اســت. با این حال قیمت 
گوشت قرمز نســبت به هفته گذشــته با افزایش همراه 
بوده طوری که قیمت هر کیلوگرم ران گوسفندی حدود 
20هزار تومان و ران گوســاله نیز بیش از 25هزار تومان 

افزایش داشته است.
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استارت
تک امتیازی

 جنگ اعصاب
برای مردم

جوادی نخستین 
طلایی وزنه برداری 

قربانی دعوای باشگاه ها با صداوسیما، 
فقط هواداران فوتبال هستند

اگر از ما می پرســید در اختلاف رخ داده بین 
باشــگاه ها و تلویزیون چه کسی محق است، 
قطعا به سود باشــگاه ها رأی می دهیم. کاملا 
بدیهی اســت که فوتبال به عنوان یک تجارت 
گران قیمت هزینه هــای بالای خاص خودش 
را دارد و این مخارج باید به نحوی تأمین شود. 
مهم ترین راه درآمد باشگاه های حرفه ای هم در 
تمام نقاط جهان، حق پخش تلویزیونی است. 
بنابراین صداوســیما همانطور که برای تولید 
فیلم و ســریال یا خرید محصولات فرهنگی 
هزینه می کند، باید بابــت پخش فوتبال هم 
پول بدهد. این یک واقعیت آشــکار است که 
توضیحات شــلخته و غیرقابل دفــاع امثال 
محمدحســین میثاقی و محمدرضا احمدی 
هم تغییری در آن ایجاد نمی کند. با این همه، 
حتی اگر اســتدلال ما غلط باشد و حتی اگر 
صداوسیما به هر دلیلی نخواهد پول فوتبال را 
بدهد، باز این اجازه را ندارد که به ذهن و روان 
مخاطب چنگ بیندازد. آنچه در جریان پخش 
بازی استقلال و سپاهان رخ داد، دقیقا مصداق 
همین مســئله بود.میثاقــی به عنوان مجری 
فوتبال برتر و احمدی به عنوان گزارشگر بازی 

کلی توضیــح اضافه در 
باب حقانیت صداوسیما 

دادند که حتی با فــرض صحت این اظهارات، 
واقعا ملال آور و خسته کننده بود. 

مصطفی جوادی دیروز نخستین مدال طلای 
وزنه برداری ایران را در بازی های کشــورهای 
اسلامی به دســت آورد. جوادی که به همراه 
حســین ســلطانی در دســته 81کیلوگرم 
وزنه مــی زد، در یک ضرب بعــد از مهار وزنه 
163کیلوگرم نتوانســت وزنه 165کیلویی را 
بالای سر ببرد و بعد از تاشــمیروف ازبکی با 
وزنه 164کیلویی دوم شد. جوادی در دوضرب 
با وزنه 201کیلوگرمی طلا گرفت و با مجموع 
364کیلوگرم صاحب مدال طلای دوم هم شد. 
سلطانی با وزنه 158کیلوگرمی در یک ضرب 
و وزنه 192کیلوگرم در دوضرب، 2مدال برنز 

گرفت ولی در مجموع چهارم شد.

سوژه روز

خبر آخر

  یکشــنبه     23 مرداد  1401     16محرم  1444       ســال سی ام          شـــماره  8565

مأموریت سخت ریکاردو
شکست همیشه تبعات دارد؛ مخصوصا اگر در 

مسابقات بزرگ و حیثیتی رقم بخورد. این، 
داستان سرمربی جدید استقلال است

19

قرار نیست از پیروزی سپاهان برابر استقلال 
بیش از حد ذوق زده شویم اما تیم ژوزه 
مورایس، مثل خودش  قابل احترام بود

جنگ مغلوبه شددر قامت مدعی
پارسال همه علیه مسی بودند؛ امسال 

هواداران مسی علیه توپ طلا. کریم بنزما 
فاصله ای تا گرفتن این جایزه ندارد
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ملوان

استقلال
19:30

تراکتور

هوادار

پرسپولیس

ذوب آهن

نفت.م.س

فولاد

18:30

19:30

20:30

مس کرمان

صنعت نفت

پیکان

آلومینیوم

19:30

20:30

سپاهان

نساجی 
21:00

مس رفسنجان

گل گهر
20:30

چلسی

تاتنهام
20:00

لیگ برتر انگلیس

پرســپولیس فصل جدید لیگ برتر را با یک 
تساوي بدون گل در فولادشهر آغاز کرد. تیم 
یحیــي در معدود دفعاتي کــه از عمق حمله 
کرد خطرساز شــد اما در اغلب زمان بازي با 
اصرار فــراوان توپ را به کناره  هــا برد و روي 
دروازه ارســال کرد تا قاســمي و قریشي در 
خط دفاعي حریــف موفق تــر از عبدي تنها 
عمل کنند. در نهایت تیمي که اساسا مهاجم 
بلندقامتي در زمین نداشــت آن قدر به سانتر 
کردن اصرار کرد که بازي را بدون گل به پایان 
برد. پرسپولیس در اولین تعویض هاي فصلش 
مجبور بــود بازیکناني چــون محمدمهدي 
احمدي، تمیروف و محمد عمري را به زمین 
بفرستد تا کاملا مشخص شود اسکواد این تیم 
لااقل در این روزها چقدر کم عمق اســت و از 
افسانه »پرسپولیس کهکشاني« فاصله دارد. در 
آن سوي میدان تیم مهدي تارتار از دقیقه53 
با اخراج نــادر محمدي، اوت انــداز لیگ برتر 
مجبور شد 40دقیقه 10نفره دفاع کند و البته 
زمان زیادي از این دقایق را با مصدومیت هاي 
مصلحتي بازیکنانش تلف کند. 2 تیم در آخرین 
هفته هاي فصل گذشته نیز در همین زمین به 
تساوي 1-1 رسیده بودند اما ذوب آهن در آن 
بازي قدرتمندتر و زهردارتر از این مســابقه 
ظاهر شــده بود. اتفاقي که البتــه طبیعي به 
نظر مي رسد چون تیم هاي ایراني معمولا در 
هفته هاي ابتدایي لیــگ نمایش هاي خوبي 
ندارند و بدنســازي ابتــداي فصــل را بهانه 
قابل قبولي براي این اتفاق مي دانند. چنان که 
ویندوز پرسپولیس هم در این بازي به خوبي 
بالا نیامد و هواداران این تیم در انتظار بازگشت 
عالیشاه، پورعلي گنجي، وحید امیري و البته 
رسیدن یورگن لوکادیا باقي ماندند. شاید اگر 
قرمزها مهاجم خارجي شان را به موقع خریده 
بودند در همان دقیقه22 بــازي دیروز اولین 
گل فصل شان را مي زدند. درست همان جا که 
عبدي نه کامیابي نیا را دید و نه ضربه درستي 

به سمت دروازه زد.

بایرن مونیخ

ولفسبورگ
20:00

بوندس لیگا

آلمریا

رئال مادرید
00:30

لالیگا اسپانیا
دوشنبه 24 مرداد 1401

0

0

ذوب آهن

پرسپولیس

پرسپوليس با تركيب جديدش 2 بار 
به تير دروازه ذوب آهن زد اما در 
حسرت اولين گل فصل ماند تا يحيي و 
تارتار مثل فصل قبل در فولادشهر به 
تساوي برسند

همان
يحيی
همان
تارتار

ی|
سای

 پار
یام

س| پ
  عک

   



18
2 3 0 2 3 6 0   یکشنبه   23 مرداد 1401    شماره  8565  2

ح|
صال

ی 
جتب

س|م
  عك

   

لااقل چیزی نگویید

حمایت به سبک ماجدی

»تیتر یک« نشد!

یک قانون نانوشــته در فوتبال ایران 
داریم که براساس آن رئیس کمیته 
داوران فدراســیون مكلف اســت 
هر تصمیمی کــه داوران در زمین 
گرفتند توجیه یا ماستمالی کند! گویا 
فرقی هم نمی کند این عزیز چه کســی 
باشد؛ تقریبا هر فردی روی آن صندلی می نشیند همینطوری 
می شود. الان هم این مسئولیت برعهده خداداد افشاریان گذاشته 
شده و این اوست که باید بگوید ماست سیاه است! خدادادخان 
خیلی هم سریع کارش را شروع کرده است. او در مورد مهم ترین 
صحنه بازی استقلال و سپاهان یعنی شارژ شدن آرمان رمضانی از 
سوی محمدرضا حسینی می گوید: »مهاجم استقلال در محوطه 
جریمه بزرگ نمایی کرد!« این در حالی است که اغلب کارشناسان 
داوری حكم به گم شدن پنالتی اســتقلال داده اند. خب آقا اگر 

نمی توانید داورتان را محكوم کنید، لااقل هیچ چیز نگویید.

برکات حضور خداداد افشــاریان در 
تلویزیون فقط به ماستمالی کردن 
اشــتباه داور بــازی اســتقلال و 
سپاهان در عدم اعلام پنالتی آبی ها 
محدود نشد. رئیس کمیته داوران 
در فراز دیگری از این حضور پربرکت، 
فاش کرد که میرشاد ماجدی، سرپرســت فدراسیون فوتبال 
با علی دایی تماس گرفته و از او خواســته هدایت تیم ملی را 
بپذیرد، اما دایی دعوت او را رد کرده است. البته همه می دانستند 
تماس هایی با شهریار برقرار شده و خودش هم این موضوع را 
گفت، اما از جزئیات داستان بی اطلاع بودیم که به لطف افشاریان 
این ابهام هم برطرف شد. فقط می ماند اینكه چطور میرشاد از 
این طرف به شدت از اســكوچیچ حمایت می کرد و می گفت او 
سرمربی ایران در جام جهانی است، اما از آن طرف با دایی تماس 

می گرفت. خب این هم از مهارت های مدیران ماست دیگر!

در شــرایطی کــه انتقــال برخی 
از معمولی تریــن بازیكنــان بــه 
پرسپولیس و استقلال هم باعث 
می شد اسم و عكس آنها چندین 
روز به صــورت بــزرگ روی جلد 
مطبوعات ورزشــی درج شــود و به 
سرتیتر خبرگزاری ها برسند، این اتفاق برای مهدی قائدی رخ 
نداد. خبر استقلالی شدن دوباره قائدی، تنها ساعتی پیش از 
بازی با سپاهان اعلام شد و پس از آن هم همه  چیز تحت تأثیر 
نتیجه این بازی بزرگ و شكست آبی ها قرار گرفت. در نتیجه نوع 
برخورد رسانه ها و حتی شبكه های اجتماعی با بازگشت قائدی 
طوری بود که انگار یک اتفاق خیلی معمولی و کم اهمیت رخ 
داده است. خب این از بدشانسی مهدی بود، اما او برای بازگشت 
به روزهای خوش قبل از ترک استقلال، باید در همان کیفیت 
ظاهر شود. سبک زندگی قائدی در دوبی، به کار او نخواهد آمد.

زننده اولین گل فصــل جدید لیگ برتر 
که این گل را در بــازي پیكان و ملوان به 
ثمر رســاند، بهترین بازیكن میدان هم 
شناخته شــد. دانیال جهانبخش، دفاع 
راست پیكان بود که تک گل بازي این تیم را مقابل ملوان زد. او علاوه 
بر گلزنی در دفاع هم نمایش قابل قبولی داشت و در اکثر دوئل ها پیروز 
شد تا با نمره 7.95 متریكا عنوان بهترین بازیكن زمین را کسب کند. 
جهانبخش در این بازي 3دفع  توپ، 2قطع  پاس و 5نبرد موفق داشت. 
بهترین بازیكنان ملــوان در این بازي صادق باراني و ســعید کریمي 
بودند که از متریكا نمره 6.81 گرفتند. ملوان در این بازي مالكیت توپ 
بالاتري داشت اما شوت هاي داخل چارچوبش نصف پیكان بود )2-4( 

و درنهایت یک بر صفر باخت.

لوســیانو پریرا در سن 38ســالگي هم 
دست بردار نیســت و همچنان به گلزني 
ادامه مي دهد. او فصــل جدید لیگ برتر 
را هم با گل آغاز کرد و تعداد گل هایش را 
در تاریخ این لیگ به 96 رساند. شیمبا با این 96گل چهارمین گلزن 
تاریخ و بهترین گلزن خارجي لیگ برتر ایران است. او در بین بازیكنان 
حال حاضر، بالاترین آمار گل را دارد و فقط 4گل دیگر مي خواهد که 
به باشگاه 3نفره صدتایي ها بپیوندد. پریرا امسال را در یک تیم جدید 
یعني مس رفسنجان آغاز کرده است. او در اولین بازي این تیم 6ضربه 
به سمت دروازه نساجي زد که یكی از آنها منجر به گل شد و این گل 
با ضربه سر به ثمر رسید. شــیمبا با نمره 7.43 متریكا عنوان بهترین 

بازیكن زمین را هم دریافت کرد.

بازي نفت مسجدسلیمان و مس کرمان 
برخلاف پیش بیني هــا پرگل ترین بازي 
روز اول لیگ برتر از کار در آمد. این بازي 
در مجموع 9شوت داخل چارچوب داشت 
که بیشتر از نصف آنها تبدیل به گل شد. نفت مسجدسلیمان در این 
بازي 21شوت زد که بیشترین تعداد شوت ثبت شده برای این تیم در 
یک بازی از لیگ بیستم به بعد بود. مس کرمان هم در اولین بازي اش 
پس از بازگشت به لیگ برتر 8شوت داشت که 3ضربه داخل چارچوب 
بود و 2گل براي این تیم به ثمر رسید. بهترین بازیكن این بازي پرگل 
امیرحسین کریمي هافبک نفت مسجدســلیمان بود که نمره خوب 
8.30 را در جریان پیروزي 3بر2 برابر مس گرفت. این بازیكن یک گل 

زد، 3پاس کلیدي داد و 97درصد پاس هایش هم درست بود.

نكته بازی

متریکاآماربازی

7.95

7.43
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فوتبال ایران

وز سوژه ر

ستاره افتتاحیه 
استقلالی سابق

 سپاهانی ها یک ستاره غیرمنتظره
 در میانه میدان داشتند

سپاهان در حالی بزرگ ترین بازی روز اول لیگ را برد 
که 16درصد کمتر از استقلال توپ داشت اما با همان 
42درصد مالكیت توپ توانست 4برابر حریفش شوت 
در چارچوب داشته باشــد و بیش از 2برابر امید گل 
خلق کند. آمارهایی که سایت متریكا از بازی استقلال 
و ســپاهان اســتخراج کرده، گویای واقعیت های 
زیادی درباره تقابل 2مرد پرتغالی لیگ برتر اســت؛ 
پرتغالی هایی که طبیعتا هنوز تیم هایشــان به طور 
کامل شكل نگرفته اما آنچه در نیمه دوم بازی شان 
رخ داد، احتمالا می تواند نشان دهنده هوشمندی و 

برتری مورایس نسبت به ساپینتو باشد.

  آمارهای مشابه، نتایج متفاوت
 آمــار مالكیت توپ در بازی اســتقلال و ســپاهان

58-42درصد به سود آبی پوشان بوده که طبعا بخش 
زیادی از این برتری به خاطر عقب بودن تیم میزبان در 
40دقیقه از زمان بازی است. اما استقلال در نیمه اول 
هم بیش از حریفش صاحب توپ بود و با وجود این 
تنها صحنه مهم و خطرناک آن نیمه را سپاهانی ها 
خلق کردند. سپاهان در این بازی مجموعا 7شوت زد 
و استقلالی ها 2شوت بیشتر زدند. اما تعداد شوت های 
داخل چارچوب 4-1 به ســود سپاهانی ها ست که 
گویای حقیقت جالبی درباره موقعیت های شوتزنی 
است. سپاهانی ها موقعیت های بهتری برای شوتزنی 
خلق کرده اند و 4ضربه داخل چارچوب آنها نیز گویای 
دقت بالاترشــان در اســتفاده از این موقعیت های 
باکیفیت تر است؛ چنان که امید گل سپاهان در پایان 
مسابقه 0.85 و امید گل اســتقلال فقط 0.36بوده 
است. البته سپاهان فصل گذشــته هم چه در بازی 
رفت )1.28 به 0.89( و چه در بازی برگشت )1.22 
به 0.46( امید گل بالاتری نسبت به استقلال داشت 
ولی با یک باخت و یک مساوی در مجموع فقط یک 

امتیاز از حریف گرفت.

  چهره ویژه: مسعود ریگی
فصل گذشته در بازی رفت 2تیم جعفر سلمانی که 
تک گل بازی را زد، بهترین بازیكن میدان شــد و در 
بازی برگشت هم محمد دانشــگر که آن زمان برای 
اســتقلال بازی می کرد و گل تســاوی بخش بازی 
برگشت را هم زد. اما در بازی جمعه بهترین بازیكن 
زمین یک سپاهانی بود که درخشش فوق تصورش 
در این بــازی و پاس فوق العــاده اش روی گل دوم، 
بخش زیادی از اختلاف ســطح 2تیــم را رقم زد. از 
قضا این بازیكن هم یک اســتقلالی ســابق بود که 
حالا 2فصل است در سپاهان بازی می کند. مسعود 
ریگی در مهم ترین بازی هفته اول لیگ برتر یكی از 
درخشان ترین بازی هایش را ارائه کرد و در نهایت از 
متریكا نمره 7.95 را دریافت کرد. او فصل گذشته در 
بازی رفت با نمره زیر 7 از چهره های ضعیف میدان 
بود و در بازی برگشــت هم کلا از ترکیب ســپاهان 
خارج شد و جایی بین 11نفر اصلی نداشت. هافبک 
دفاعی سپاهان اما در بازی جمعه 2پاس کلیدی داد 
که یكی از آنها توسط رامین رضاییان تبدیل به گل 
دوم شد. او 2قطع پاس، 4دفع توپ و 10نبرد موفق 
هم داشــت و دقت پاس هایش هم 90.9درصد بود. 
ریگی فصل گذشته یكی از خریدهای مهم سپاهان به 
شمار می رفت و اصفهانی ها امید زیادی به درخشش 
او داشتند اما به مرور در تاکتیک های محرم نویدکیا 
گم شد و نتوانست درخشش در خور توجهی داشته 
باشد. نمایش کم نقص او در نخســتین بازی فصل 
جدید، شاید به این معنا باشد که ریگی تحت نظر ژوزه 
مورایس قرار است فصل متفاوتی را پشت سر بگذارد و 

از بهترین های لیگ باشد.

 جنگ اعصاب
 برای مردم

آزار مخاطبان اما به همین مقدار 
محدود نشد و به نظر می رسید 
فیلمبردارها هم قاب دوربین را طوری تنظیم کرده 
بودند که آگهی های تبلیغاتی کنار زمین کمتر دیده 
شود. این در حقیقت نوعی انتقام جویی تلویزیون از 
باشگاه ها به خاطر مطالبه حق پخش بود؛ مخصوصا 
که روی تابلوها شعارهایی در مذمت پخش غیرقانونی 
خلاصه بازی ها و... هم به چشــم می خورد و ســیما 

نمی خواست اینها را به مردم نشان بدهد.
همه جای دنیا همه کار می کنند که تماشــای یک 
رقابت فوتبال، با بالاتریــن کیفیت ممكن همچون 
شهدی شیرین در کام مخاطب بنشیند، اما داستان 
ایران متفاوت اســت. ما اینجا به خــودی خود هم از 
کمبود امكانات رنج می بریم. دوربین های مان کافی 
و باکیفیت نیستند، گزارشــگر تلویزیونی استاندارد 
کم داریم و تصویر به بدترین شكل ممكن در اختیار 
مخاطب قــرار می گیرد. حالا فــرض کنید به خاطر 
دعوای باشــگاه ها و تلویزیون، قرار باشد یک طرف 
زمین را هم کلا نشان ندهند. انصافا که چه وضعیت 

رقت باری است...

ادامه از 
صفحه 17

سرباز یا سربار؟
داستان سیاوش یزدانی که با خودش بد می کند

قرار نیســت از پیروزی ســپاهان برابر 
اســتقلال بیش از حد ذوق زده شویم و 
به ژوزه مورایس، سرمربی این تیم اعتبار 
اضافه و هیجانی بدهیم، اما واضح اســت 
که تیــم اصفهانــی در گام اول و در یک 
بازی بزرگ موفق شد از هواداران فوتبال 
دلبری کند. سپاهان در ورزشگاه آزادی، 
تیمی مخوف و سراپا حمله نبود که البته 
در بازی اول نمی شد هم چنین انتظاری 
از طلایی پوشان داشت اما آنها باهوش و 
فرصت طلب عمــل کردند و عجیب نبود 
که بعد از بازی از کلیــدواژه »مورینیو« 
در تحلیل ها زیاد استفاده شد. خیلی ها با 
توجه به سابقه طولانی همكاری مورایس 
با مورینیــو، مدعی شــدند تیزچنگی و 
استفاده ســپاهان از فضا و ضدحملات، 
شباهت زیادی به الگوی معروف مورینیو 
داشته اســت. البته که برای قضاوت در 
این زمینه ها خیلی زود است اما فعلا که 
ســپاهان تیمی قابل احترام نشان داده 
است؛ درست مثل سرمربی زردپوشان که 
حضور او در نشست های خبری قبل و بعد 
از بازی با استقلال با اقبال افكار عمومی 
مواجه شد. مورایس شخصیت آرامی دارد 
و مخصوصا زمانی که قبل از بازی، از تغییر 
فلســفه زندگی اش بعد از یــک بیماری 
سخت سخن گفت، خیلی ها را تحت تأثیر 
قرار داد. او سابقه فنی خوبی هم به عنوان 
مربی و سرمربی دارد و با توجه به بضاعت 
انسانی سپاهان، بســیار سخت است که 
این تیــم را مدعی جدی کســب عنوان 

قهرمانی ندانیم.

در قامت مدعی
 تیم ژوزه مورایس، مثل خودش

 قابل احترام بود

بهروز رســایلی|  این احتمالا یكی از جنجالی ترین 
داستان های خدمت سربازی در فوتبال ایران است؛ قصه 
بازیكنی که از لحظه مشمول شدن تا همین حالا سعی 
کرده به شكلی از زیر بار این قانون همگانی فرار کند، اما 
تنها نتیجه کوشش های او، آسیب رساندن به خودش 
بوده است. یزدانی اواســط فصل گذشته مشمول شد 
و با وجود تلاش های باشگاه استقلال راهی برای ادامه 
حضور در این تیم پیدا نكرد. او به ملوان که آن زمان در 
لیگ یک بود پیوست، اما به بهانه عدم تمرکز و ناآمادگی 
روحی در هیچ یک از مســابقات تیم شرکت داده نشد. 
ملوان بدون یزدانی و البته محمدحســین مرادمند به 
لیگ برتر صعود کرد. پس از آن مشكل مرادمند حل شد 
و به استقلال برگشت، داســتان سیاوش اما ادامه پیدا 
کرد. او باید همچنان دوران خدمت ســربازی را پشت 
سر بگذارد؛ در نتیجه شنبه ها با حضور در پادگان انزلی 
برای خودش »حاضری« می زند و خلاص. اواسط هفته 
گذشته خبر حضور یزدانی در تمرینات ملوان منتشر 
شد. در آن زمان تصور می شد مشكل او حل شده و حتی 
بعضا از تقابل این بازیكن با استقلال در هفته دوم سخن 
گفته می شد، اما همه اینها خیالات باطل بود. گویا نحوه 

رفتار یزدانی در تمرینات طــوری بوده که مازیار زارع 
متقاعد شده نامه عدم نیاز به این بازیكن را بزند. به این 
ترتیب آینده یزدانی در ابهام قرار گرفته و بعضا حتی از 
الزام او به حضور در پادگان نظامی برای گذراندن باقی 

دوران خدمتش سخن گفته می شود.

سؤالات بی پاسخ
پرسش های بســیار زیادی در مورد ســیاوش یزدانی 
وجود دارد؛ ســؤالاتی که طرح و مرور هــر یک از آنها 
فقط به ضرر خود این بازیكن تمام می شود. آیا یزدانی 
تنها سرباز فوتبال ایران است؟ آیا بقیه فوتبالیست های 
ایرانی برای گذراندن خدمت ســربازی راهی تیم  های 
نظامی نشــدند؟ به هر حال این »قانون« است و باید 
رعایت شود. به علاوه همه می دانیم که امكان خدمت 
در تیم های نظامی یكی از بزرگ ترین امتیازاتی است 
که به فوتبالیست ها داده شده، وگرنه بسیاری از پسران 
ایرانی در شــرایطی نظام وظیفه را پاس می کنند که 
اصلا قابل مقایسه با شــرایط و امكانات رفاهی آقایان 
فوتبالیست نیست. پس این همه ناز و ادا بابت چیست؟ 
استوری »روزهای بی رویا« چه معنایی می تواند داشته 

باشد؟ اصلا فرض کنیم از هر جهت حق با یزدانی است؛ 
رفتارهای او چه کمكی می تواند به حل مشكلش کند؟ 
آیا بهتر نبود به جای رویه فعلی، از ابتدا او تن به قبول 
قانون می داد و با حضور مؤثر و بی حاشــیه در ملوان، 
حتی بخت خودش برای حضور در تیم ملی را هم پابرجا 

نگه می داشت؟

غیرقابل دفاع
رفتارهای سیاوش یزدانی نه تنها در ملوان، بلكه حتی 
در اســتقلال هم قابل قبول نبوده است. او سر ماجرای 
خدمتش با فرهاد مجیدی و مصطفی آجورلو اصطكاک 
پیدا کرد، اما اوج شگفتی زمانی بود که این بازیكن در 
مصاحبه ای عجیب از کــم کاری اش در دوران محمود 
فكری به بهانه مشــكل با مربی و نیز تأخیر در دریافت 
دستمزدش پرده برداشت. مجموعه این شرایط باعث 
شده حتی تیفوســی ترین هواداران استقلال هم دیگر 
پشت سیاوش نایستند و برای دفاع از او هزینه ندهند. 
این داستان تلخ بازیكنی است که زمانی فرهاد مجیدی 
در موردش می گفت یک انگشت او به کل مدافعان تیم 

ملی می ارزد!

بهروز رسایلی| شکست همیشه تبعات دارد؛ مخصوصا اگر در مسابقات 
بزرگ و حیثیتی رقم بخورد. این، داستان ریکاردو ساپینتو سرمربی 
جدید استقلال است که لیگ بیست ودوم را به بدترین شکل ممکن، با 
شکست 2 بر صفر برابر یکی از رقبای حیثیتی یعنی سپاهان آغاز کرد. در 
روزی که مربی پرتغالی کنار زمین تحرکات زیادی داشت، تیمش داخل 
میدان بسیار آرام و بی خطر به نظر می رسید. این هرگز آن چیزی نیست 
که هواداران می خواهند. اگرچه همه اجماع دارند که به هیچ وجه با یکی، 
دو بازی نمی توان در مورد عملکرد یک کادرفنی نظر داد، اما امروز کاملا 
روشن شده که کار سرمربی استقلال برای تکرار قهرمانی فصل قبل به 

هیچ وجه آسان نیست.

   لیگ امسال با پارسال قابل مقایسه نیست
اولین مشكل ساپینتو این است که لیگ امسال را به هیچ وجه نمی توان با فصل 
گذشته مقایسه کرد. با احترام به کار بزرگی که فرهاد مجیدی پارسال انجام 
داد و جام طلایی را برای آبی ها به ارمغان آورد، فصل گذشته لیگ قدرتمندی 
نداشتیم. سپاهان البته مثل امروز پرمهره بود، اما کادری مثل مربیان فعلی 
را کنار خودش نمی دید. پرســپولیس در آتش حاشــیه های خودساخته 
می سوخت، فولاد اعتمادبه نفس کنونی را نداشــت و تراکتور هم یک سال 
اسفبار را پشت سر می گذاشت. امروز اما شرایط کاملا عوض شده است. تیم ها 
به شكلی بی سابقه خودشان را تقویت کرده اند و انواع و اقسام مربی و بازیكن 
خارجی به لیگ افزوده شده است. در نتیجه همینطوری هم کار ساپینتو از 
مجیدی سخت تر بود و طبیعتا باید فاکتورهایی مثل ناآشنایی او با شرایط 

فوتبال ایران را هم به این داستان اضافه کرد.

   آیا استقلال متوازن است؟
تكرار می کنیم که شرایط فنی لیگ برتر تا چند هفته آینده واقعا قابل تحلیل 
نخواهد بود و باید زمان بدهیم تا مربیان جدید، خودشان را در تیم های شان 

نشان بدهند. مسئله عدم توازن نیروی انسانی در استقلال اما، ربط زیادی به 
این داستان ندارد. آبی ها به شكل بسیار عجیبی لیست شان را با انواع و اقسام 
مهاجمان پر کرده اند. این تیم به اندازه 4 تیم فوروارد یا عناصر هجومی دارد. 
کوین یامگا، آرمان رمضانی و ارســلان مطهری از پارسال مانده اند و امسال 
هم نفراتی مثل کاوه رضایی، سجاد شهباززاده، پیمان بابایی، محمد محبی 
و مهدی قائدی به این جمع افزوده شــده اند. تازه احتمال دارد چند نام را از 
قلم انداخته باشیم! باید زمان داد تا روشن شود کادرفنی بابت جمع کردن 
این همه مهاجم کنار هم اســتراتژی خاصی را دنبال می کرده یا تعدادی از 
خریدها صرفا جنبه »هیجانی« داشته اســت. مثلا واقعا نمی شود با جذب 
محبی و قائــدی در فاصله فقط چند روز کنار آمد. بدیهی اســت که بیرون 
ماندن طولانی مدت گروهی از این مهاجمان می تواند برای تیم تولید حاشیه 
کند. این در حالی است که آشكارا می شد بخشی از این بودجه را صرف خرید 
هافبک های طراح و تقویت خط میانی کرد؛ جایی که اســتقلال در گام اول 

نشان داد آنجا ضعف دارد.

   فواید این باخت
همیشه هم اینطور نیســت که تمام ابعاد یک شكست »منفی« باشد. اگر از 
ما می پرسید عقیده داریم باخت استقلال به سپاهان فوایدی هم داشت که 
ازجمله آنها می توان به ترکیدن حباب توهم نزد آبی ها اشاره کرد. حالا آنها 
به طور کامل از جلد آن قهرمان بدون باخت خارج شده اند و می دانند که برای 
بالا ماندن، باید سخت تر تلاش کنند. تلنگر هفته اول هم خیلی بهتر از زمانی 
است که دیگر جایی برای جبران باقی نماند. به علاوه حفظ رکورد بی شكستی، 
خودش یک بار روانی مضاعف روی دوش تیم بود که بالاخره زمانی باید از بین 
می رفت. حالا بازیكنان استقلال آزادتر کار خواهند کرد. کلا هم »باخت« به 
معنی قهرمان نشدن نیست. گابریل کالدرون در شروع کارش با پرسپولیس 
3 شكست را تحمل کرد، اما در ادامه بخشی از بهترین نتایج تاریخ باشگاه را 

گرفت. ببینیم داستان استقلال و ساپینتو به کجا می کشد.

Ricardo
مأموریت سخت 
ریکاردو

بازی با سپاهان نشان داد کار سرمربی پرتغالی استقلال خیلی سخت است
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دیروز بالاخره مشــکل ثبت قرارداد قراردادهــای جدید در 
بارسلونا برطرف شد و لواندوفســکی، دمبله، سرخی روبرتو، 
رافینیا، کریستنسن و فرانک کسیه توانســتند با فعال شدن 
اهرم چهارم اقتصادی توسط باشگاه به فهرست این تیم برای 
مسابقات لالیگا راه یابند و بارسا را برای بازی هفته اول مقابل 
رایو وایکانو همراهی کنند. تنها نام ژول کنده هنوز ثبت نشده 
که آن هم به دلیل دیر ملحق شدن او به تیم و همچنین آماده 
نبودنش بود. بارســلونا ۲۴.۵ درصد از حقوق بارســا استودیو 
را به ارزش ۱۰۳ میلیون دلار فروخت تا بتواند قبل از شــروع 
فصل جدید لالیگا قراردادهای جدید را به ثبت برساند. احتمالا 
برناردو سیلوا و مارکوس آلونسو و یک مدافع راست جدید هم 
به تیم اضافه خواهند شــد که برای آنها باید اهرم های جدید 

فعال شود. 

  لالیگا
لالیگا با شکســت ۲بریک ســه ویا در اولین بازی فصل مقابل 
اوساســونا آغاز شد. امشب یا به عبارتی ســاعت ۰۰:۳۰ بامداد 
دوشــنبه رئال مادرید هم اولین بــازی اش را انجام خواهد داد 
و به مصاف آلمریا خواهــد رفت. رودریگو مصدوم اســت و از 
ترکیب خط خورده ولی بقیه بازیکنان در دســترس هستند. 
آنچلوتی قول داده برای بازی های آسان تر مثل این از سیستم 
چرخشی استفاده کند و به بازیکنانی مثل سبایوس، کاماوینگا، 
شوامنی و چند تن دیگر بازی بدهد. بازیکنان ذخیره رئال در تور 
پیش فصل ثابت کردند حرف زیادی برای گفتن دارند. آنها یادآور 
بازیکنان ترکیب دوم تیم در سال دوم دوران مورینیو بودند که 
در بازی های آسان تر کار را درمی آوردند و هجومی تر از ترکیب 

اولیه بازی می کردند.

  سری آ
فصل تازه ســری آ هم این هفته آغاز شــد. دیروز بازی مهمی 
نبود اما مسابقات امروز جالب تر به نظر می رسد. کلا در هفته 
اول مسابقه مهمی گنجانده نشده. دیروز که میلان- اودینزه، 
اینتر- لچه و ســمپدوریا- آتالانتا در تقویم گنجانده شده بود. 
امروز لاتزیو با بولونیا بــازی دارد، آاس رم که یکی از مدعیان 
این فصل است در زمین سالرنتینا به میدان می رود و فردا هم 
ناپولی میهمان هلاس ورونا و یوونتوس میزبان ساسولو هستند.

  لیگ برتر
چلسی و تاتنهام امشب مهم ترین مســابقه هفته اروپا را برگزار 
می کنند که یکی از داربی های لندن است. چلسی هر ۴ رویارویی 
قبلی را از حریف برده و جالب این که حتی یک گل هم از تاتنهام 

دریافت نکرده. آخرین باری که آبی ها نتوانستند بر تاتنهام پیروز 
شوند به پارسال همین موقع ها برمی گردد که در بازی دوستانه 
پیش فصل  ۲-۲ شدند. اما تیم توماس توخل حال خوبی ندارد. 
بازیکنانی مثل لوکاکو، کریستنسن، رودیگر و یکی دو تای دیگر 
را از دست داده و تنها خرید مهمی که داشته کولیبالی بوده و یک 
مدافع چپ ذخیره به نام کوکوریا. بارسلونا همه لیست خرید او را 
جذب کرده. چلسی در هفته اول به زحمت و با تک گل جورجینیو 
از روی نقطه پنالتی بر اورتون پیروز شــد. در تور پیش فصل یک 
شکست بد ۴برصفر از آرســنال خوردند تا نشان دهند این فصل 
دست کم از تاتنهام کم تر مدعی به حساب می آیند. کونته تیمش 
را برای این فصل تقویت کرده. ریچارلیسون به خط حمله اضافه 
شده و بازیکنانی مثل لنگله برای تقویت خط دفاعی. تاتنهام فصل 

را با برد ۴بر یک مقابل ساوتهمپتون آغاز کرد.

جنگ مغلوبه شد
پارسال همه علیه مسی بودند؛ امسال هواداران مسی علیه توپ طلا

 لالیگا و سری آ 
هم شروع کردند

اعلام لیست 30نامزد توپ طلای سال2022 از سوی مجله فرانس فوتبال بار دیگر انتقادات گسترده ای را متوجه فرمول 
این نشریه برای انتخاب برترین بازیکن سال اروپا کرد. فصل پیش درحالی که همگان معتقد بودند لواندوفسکی، بنزما 
و حتی محمد صلاح، فان دایک و جورجینیو برای توپ طلا شایســته ترند، این جایزه برای هفتمین بار به مسی رسید. 
اصلا یکی از دلایل طغیان لواندوفسکی علیه بایرن مونیخ این بود که این ستاره از بوندس لیگا به لالیگا مهاجرت کند تا 
شایستگی هایش را به هواداران مسی و رونالدو به اثبات برساند. حالا صدای هواداران مسی درآمده چون او امسال در 
فهرست 30نفر برتر قرار ندارد. مسی فن ها معتقدند تا زمانی که این بازیکن زنده است باید توپ طلا به او اختصاص یابد. 
آنها حتی روی گلی که این ستاره آرژانتینی به تیم گمنام کلرمون زد هم کلی مانور دادند و تابستان گذشته وقتی نخستین 
جام ملی اش را با درخشش امیلیانو مارتینس در ضربات پنالتی و درخشش دی ماریا در فینال کوپا آمریکا مقابل برزیل 
کسب کرد، برایش افسانه ها سرودند. با این حال واقعیت این است که برای انتخاب بهترین بازیکن سال که 3 بار درباره 
جایزه مسی و 2 بار در رابطه با توپ طلای رونالدو اختلافات زیادی را برانگیخت باید به فکر مرجعی دیگر و فرمولی دیگر 
بود. مادامی که سلیقه خبرنگاران، بازیکنان و مربیان ملاک باشد و روابطی که آنها با بازیکنان دارند، وضعیت همین است.

   مراســم توپ طلای ۲۰۲۲ قرار اســت در تاریــخ ۱7اکتبر 
)۲۵مهرماه( برگزار شود یعنی ۲ ماه دیگر. پیش از این توپ طلا 
پس از پایان هر ســال انتخاب می شد اما پس از انتقادهایی که از 
شیوه رای گیری و انتخاب بازیکنان برنده این جایزه خصوصا در 
سال گذشته مطرح شد، این نشریه فرانسوی تصمیم گرفت که 
روند انتخاب برنده این جایزه و زمان برگزاری مراسم را تغییر دهد. 
از امسال قرار است برنده توپ طلا پس از پایان هر فصل فوتبالی 
و با توجه به عملکردی که بازیکنان در لیگ داخلی هر کشــور و 

همچنین لیگ قهرمانان داشته اند، انتخاب شود.
   پیش بینی ها حاکی از این است که جایزه امسال برای اولین بار 
به کریم بنزما می رســد. کریم ۴ جام با رئال مادرید گرفت و یک 
 لیگ ملت های اروپا با تیم ملی فرانسه به خانه برد. محمد صلاح 
نیز گزینه دیگری است که از شانس بالایی برای دریافت توپ طلا 
برخوردار است اما پیروزی رئال مادرید برابر لیورپول در فینال لیگ 
قهرمانان و همینطور ناکامی صلاح با مصر در فینال جام ملت ها 
و همچنین در پلی آف جام جهانی باعث شد که شانس او از رقیب 

فرانسوی اش کمتر شود.
   آمار کریم بنزما در فصل ۲۲-۲۰۲۱ با تیم باشــگاهی و ملی؛ 
۵6 مسابقه، ۵۰ گل، ۱6 پاس گل و قهرمانی در لالیگا، سوپرکاپ 
اســپانیا، لیگ ملت های اروپا، لیگ قهرمانان، سوپرکاپ اروپا و 
عنوان هــای بهترین بازیکن فصل چمپیونزلیــگ و برنده کفش 

طلاي لیگ قهرمانان.
   کریم درصورت بردن این جایزه به هشتمین بازیکن رئال تبدیل 
می شود که توپ طلا می برند؛ آلفردو دی اســتفانو، ریمون کوپا، 
لوییس فیگو، رونالدو نازاریو، فابیو کاناوارو، کریستیانو رونالدو و لوکا 
مودریچ. زیدان پیش از پیوستن به رئال در یوونتوس توپ طلا برد.

   رونالدو برای هجدهمین بار در فهرست توپ طلا قرار گرفت. او 
نخستین بار در سال۲۰۰۴ نامزد دریافت این جایزه شد.

   این برای اولین بار از ســال۲۰۰۵ اســت که نام مسی در بین 
نامزدهای توپ طلا دیده نمی شود.

   کل ۳۰ نامزد کســب توپ طلا در مجموع فقط 6بار موفق به 
کسب توپ طلا شده اند یعنی یکی کمتر از مسی. از این 6توپ طلا 

۵تا به کریستیانو رونالدو و یکی به مودریچ رسیده است.

   بیشــترین حضور بین ۳۰ نامزد توپ طلا؛ رونالدو ۱8 بار، مسی 
۱۵ بار، مالدینی ۱۳ بار، کرویوف و بکن باوئر ۱۲ بار و کریم بنزما ۱۱ بار.

   رونالدو در نخستین فصل حضورش در یوونتوس به رنک سوم 
توپ طلا رســید و در نخســتین فصل حضورش در یونایتد جزو 
۳۰ نامزد نهایی قرار گرفت. حالا مسی در نخستین فصل حضورش 
در پي اس جي حتی در جمع ۳۰ نامزد نهایی هم قرار نگرفته است.

   اکیــپ در ادامه دلیل حضور رونالدو در فهرســت نامزدهای 
اولیه توپ طلا، با اشاره به 6  گل ستاره پرتغالی در مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان اروپا برای رســاندن این تیم به مرحله یک هشتم 
نهایی و به پایان رســاندن فصل با مجمــوع ۳۲ گل در ۴9 بازی 

در تمامی رقابت ها نوشــته اســت: »فرانس فوتبال به سبب 
تأثیری کــه رونالــدو در تنها موفقیت فصل گذشــته 
شــیاطین ســرخ یعنی صعود به مرحله حذفی لیگ 
قهرمانان داشــته را معیار مناســبی برای قرار دادن 
او در فهرســت اولیه نامزدهای توپ طلا دانسته اما 
قهرمانی پاری سن ژرمن در لیگ فرانسه را بی ارتباط 

با عملکرد مسی قلمداد کرده است.«

   منچسترســیتی در کنــار رئال مادرید و 
لیورپول 6 نامزد بین مدعیــان توپ طلا دارد؛ 
کوین دی بروینه، ارلینگ هالند، ژائو کانسلو، 
برناردو سیلوا، ریاض محرز و فیل فودن. ضمن 
اینکه ادرسون هم برای جایزه یاشین، بهترین 

دروازه بان فصل، نامزد شده است.
   ترنت الکســاندر آرنولــد، فابینیو، لوییس 
دیاز، داروین نونیس، محمد صلاح و فان دایک 

6 لیورپولی این فهرست هستند.
   از رئال مادریــد هــم کریــم بنزمــا 
)یازدهمین بار(، لــوکا مودریچ )پنجمین بار(، 
تیبو کورتوا )سومین بار(، کاسمیرو )اولین بار(، 
وینیســیوس جونیــور )اولین بــار(، رودیگر 
)اولین بار( نامزد توپ طلا شدند. از کل لالیگا 
7بازیکن نامزد شــدند که یکــی از آنها یعنی 

لواندوفسکی تازه به فوتبال اسپانیا آمده.
   یکی از نامزدهــای غیرمنتظره توپ طلا، 
کریستوفر انکونکو، ستاره لایپزیش است. این 
ستاره فرانســوی نمایش های خوبی در فصل 
اخیر داشت و باشــگاه های زیادی به دنبال او 
هستند. باشــگاه لایپزیش در پســتی که در 
توییتر منتشر کرده، نوشته که به این بازیکن 
افتخار می کند اما مهم تــر از آن، این نامزدی 
می توانــد به آنها کمــک کند تــا او را با مبلغ 

بالاتری بفروشند.
   فهرست کامل نامزدهای کسب توپ طلا 
به تفکیک هر لیگ؛ لالیگا 7نامزد شامل رئال 
مادرید: کورتوا، وینیســیوس، کاسمیرو، 
بنزما، مودریــچ و رودیگر و بارســلونا: 
روبرت لواندوفسکی، لوشامپیونه یک 
نامزد شامل پاری سن ژرمن: کیلیان 
امباپه، بوندس لیگا ۴نامزد شــامل 
لایپزیش: کریســتوفر انکونکو، 
بایرن مونیخ: یاشــوا کیمیش 
و ســادیو مانــه، دورتمونــد: 
سباســتین هالر، لیــگ برتر 
انگلیس ۱۵نامزد شامل لیورپول: 
محمد صــلاح، ترنت الکســاندر 
آرنولــد، لوییــس دیــاز، فابینیو، 
داروین نوینز و فیرجیــل فان دایک، 
منچسترسیتی: برناردو سیلوا، ریاض محرز، 
فیل فودن، کویــن دی بروینه، ژائو کانســلو و 
ارلینگ هالند، تاتنهام: ســون هیونگ مین و 
هری کین، منچستریونایتد: کریستیانو رونالدو، 
سری آ ایتالیا ۳نامزد شامل میلان: رافائل لیائو 

و مایک ماینیان، یوونتوس: دوشان ولاهوویچ.

 برای جایزه بهترین دروازه بان، بازیکنانی مثل کورتوا، آلیسون، 
نویر، مانیان، ادواردو مندی، یان اوبلاک، کوین تراپ، هوگو لوریس، 

ادرسون و یاسین بونو، دروازه بان مراکشی سه ویا نامزد شده اند.

 ســون هیونگ مین هم به عنوان تنها بازیکن آسیایی در این 
فهرست حضور دارد. او و هری کین دو نامزد لیست 30نفره از 

تاتنهام هستند.

در غیاب مسی و نیمار، 4 بازیکن از پاری سن ژرمن به فهرست توپ 
طلا راه یافته اند؛ امباپه برای بهترین بازیکن مرد، نونو مندس برای 
بهترین بازیکن جوان و کادیدیاتو دیانی و ماری آنتوانت کاتوتو 

برای بهترین بازیکن زن.

امباپه که قرار بود این فصل به رئال مادرید ملحق شود، درباره 
نامزدها گفته: »رئال مادرید ماشینی برای بردن توپ طلاست، 
این را باید پذیرفت، اما مهم عملکرد شما در زمین است. تیم شما 
توپ طلا را به شما نمی دهد، شما آن را خواهید گرفت. من هنوز 
مطمئن هستم که روزی در پاریس می توانم برنده جایزه شوم. 
بنزما محبوب ترین بازیکن برای بردن توپ طلاست، او بهترین 
فصل زندگی خود را سپری کرد، قهرمان لیگ قهرمانان اروپا شد 
و تعیین کننده بود. 3 نامزد نهایی هم بنزما، خودم و مانه هستیم.«

نامزدهای برترین ســرمربی فصــل 22-2021 یوفا هم به این 
شرح هســتند؛ کارلو آنچلوتی )رئال مادرید(، پپ گواردیولا 

)منچسترسیتی(، یورگن کلوپ )لیورپول(.

3 رکورد آنچلوتی در 3 ماه اخیر؛ نخستین سرمربی تاریخ فوتبال 
با قهرمانی در هر 5لیگ معتبر اروپایی، نخستین سرمربی تاریخ 
که 4بار قهرمان لیگ قهرمانان و جام باشگاه های اروپا می شود  و 
نخستین سرمربی تاریخ که 4بار قهرمان سوپرجام اروپا می شود.

نامزدهای نهایی جایزه کوپا )بهترین بازیکن جوان( 2022 هم به 
این شرح معرفی شدند: کریم آدیمی )دورتموند(، جود بلینگام 
)دورتموند(، ادواردو کاماوینگا )رئال مادرید(، گاوی )بارسلونا(، 
رایان گراونبرخ )بایرن مونیخ(، نونو مندس )پاری ســن ژرمن(، 
جمال موســیالا )بایرن مونیخ(، یوشکو گواردیول )لایپزیش(، 

بوکایو ساکا )آرسنال(، فلورین ویرتز )لورکوزن(.

لیونل مسی در رده بندی توپ طلا؛
   200۶: بیستم
   200۷: سوم 
   200۸: دوم

   2009: برنده
   2010: برنده
   2011: برنده
   2012: برنده
   2013: دوم
   201۴: دوم

   201۵: برنده
   201۶: دوم
   201۷: دوم

   201۸: پنجم
   2019: برنده

   2020: عدم برگزاری 
   2021: برنده

   2022: جزو ۳۰نفر 
نیست

اکیپ
 درباره تفاوتی که فرانس فوتبال 
درباره مسی و رونالدو قائل شده، مطلبی با 

عنوان »چرا مسی غایب است درحالی که رونالدو 
در فهرست نامزدهای توپ طلای2022 قرار دارد« منتشر 
کرده و می نویسد: »توهین به مقدسات؟ در هر صورت این هم 

یک اتفاق است. تغییر معیارهای انتخاب نامزدها و برنده توپ طلا 
سبب شده که مسی از این فهرســت جا بماند. علاوه بر این مسی 
در نخســتین فصل حضورش در پاریس مأیوس کننده بود. او در 
لیگ یک فرانسه 6 گل زد که با توجه به آمارش در بارسلونا بسیار 
ضعیف تر از حد انتظار بود. دلیل کلیدی عدم قرارگیری او در 
این فهرست اما حذف پاری سن ژرمن توسط رئال مادرید در 
مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان بود. این اتفاق به 

امیدهای بسیاری از پاریسی ها و خود لئو برای 
قهرمانی در اروپــا پایان داد.«
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افقی:
1- بی ایمان- تمــام کننده- 

معاصر
2- نخستین نخست وزیر هند 

پس از استقلال- کتف
3- خــواب خیال انگیز- جلگه 
پهناور در نواحی نیمه خشک- 
انـــتظار روی دادن امـــری 

خوشایند
4- مخفــف اینــک- غــلاف 

شمشیر-  حیوان
5- سوره چهل وهشتم قرآن- 
نویسنده فرانسوی رمان انسان 

وحشی- ژانری در سینما
6- هرگوشــه زمین فوتبال- 

توان- چین و چروک پوست
7- توتیا- از آثار شهید مطهری- 

مادر عرب
8- کلفــت و ضخیــم- هنر 

فرنگی- ته نشست
9- عضو رونــده- بزرگ ترین 
بندر اروپا- بــرق را از کوئل به 

دلکو می رساند
10- رشــته کوهی در مرکــز 
اروپا- تازه به راه افتاده- گازی 

قابل اشتعال
11- برچسب قیمت- شجاع- 

بی هوشی
12-  ساز ابداعی کریستوفری- 

دلدادگان- نت پنجم
13- کشمش درشت و سیاه- 

زاپاس-  نمونک

14- حرف آزار دهنده- طراح 
سیمرغ جشنواره فیلم فجر

15- نام چندتن از پادشــاهان 
فرانسه بود- مکث- شادمانی

  
عمودی:

1- چنیــن باری بــه منزل 
نمی رســد- قیمتــی- زمان 

زایمانش نزدیک است
زمســتانی-  نیم تنــه   -2
پایان نامه- آن را که... نیست 

ز عالم کم باد
3- تنها منطقه ارتباطی کشور 
عراق با دریا - فلسفه اسلامی- 

دنبال کننده 
4- گرو گذاشته شده- پیشوا- 

نیستان
5- مشاور- هدیه چهره گشایی 

عروس- پیشوند سلب
6- گلابی- جنــگ و پیکار- 
نشانه اختصاری تولید و انتقال 

نیرو
7- بر یکدیگر اثر گذاشتن- نام 

اروپایی ساز چنگ- دوستی
8- ترش و شــیرین- ملاقه 

بزرگ- اسب قهوه ای
9- نتیجه گرفته شده- پیمان 
تجارت آزاد آمریکای شمالی- 

معین کردن
10- شــایع ترین بیمــاری 
کبــدی- موزیــک نظامی- 

مگابایت

11- گروه هم سرایان- غذای ظهر- 
سهل انگاری کردن

12- مبتکر- بدنام- جانوری شبیه 
راسو که در زمستان رنگش سفید 

می شود
13- قابل مشاهده- کلیسای قدیمی 

اصفهان- چین و چروک پارچه
14- از جنس الیاف پنبه- ویرانی- 

استقرار یافته
15- آلبومــی بــا آواز محمدرضا 
15شجریان- فالگیر- نشانه مصدر جعلی

نكفابمباهيباما
امرگرصاعمتشحو
هياركيرماسنما
يقنجنراارادم
بكترمزاتممتر

كلزولبدمعلتق
نارايوكياهمين
شزيررگمتسروخا
تخاليناوربلاد
ولهپودركاذنم

تشنتفوكاههشپ
هباراباوباسر
لخمپيترسهاگيب
يتشارايمرهران
ليبسجابينوردنا
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

183574296
694321785
527968134
478256913
231497658
965813427
349682571
756139842
812745369

متوسط

   6  9    
 5 9    6 8  
4 2      5 7
9   1  3   2
   8  6    
7   4  5   3
8 1      2 9
 4 2    1 7  
   7  2    915362487

827491356
463857291
679214835
541683729
382579164
298146573
136725948
754938612

ساده

متوسط

178659234
359247681
426381957
985173462
234896715
761425893
817564329
542938176
693712548

سخت

 8    4 2   
  4   1   5
5    6     
   2   9 1  
    9     
 6 5   3    
    8    1
7   1   8   
  2 7    6  

ساده

  5 3  2 4   
8  7      6
  3  5 7  9 1
   2 1   3 5
 4  6  3  2  
3 8   7 9    
2 9  1 4  5   
1      9  8
  4 9  8 6   

محسن محمودصفری| علیرضا کریمی کاپیتان تیم کشتی آزاد 
اعزامی به بازی های کشورهای اسلامی و پرچمدار کاروان ایران 
در این بازی ها بود. او با شکست قاطعانه حریفانش در ترکیه روی 
سکوی نخست این رقابت ها ایستاد. کریمی که پس از حدود یک 
سال دوری از کشتی کارش را از انتخابی جام تختی شروع کرده 
بود تا مرحله نهایی انتخابی تیم ملی هم پیش رفت. دارنده 3مدال 
جهانی و یک طلای بازی های آسیایی در قونیه کار سختی نداشت 
و تمام رقبای خود را با امتیاز عالی شکست داد و در نهایت با پرچم 
»یا ابوالفضل العباس« روی سکوی قهرمانی رفت. این اقدام کریمی 
مورد توجه قرار گرفت و علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی 
در پست اینستاگرامی از این اقدام کریمی به عنوان »قهرمانی 
لذتبخش« یاد کــرد. در ادامه گفت وگوی همشــهری را با این 

کشتی گیر می خوانید.

   سطح مســابقات چطور بود؟ به نظر کار سختی برای 
کسب مدال طلا نداشتی؟

نمی خواهم بزرگ نمایی کنم و بگویم خیلی مسابقات سطح بالایی 
بود ولی واقعیت این است که مسابقات در سطح کشورهای اسلامی 

خوب بود. حدود 30روز دیگر مســابقات جهانی در پیش اســت و 
برخی از کشــتی گیرانی که اینجا آمده بودند تا خودشــان را برای 
مسابقات جهانی محک بزنند. به همین علت سطح مسابقات خوب و 
قابل قبول بود. کشورهای ازبکستان، قرقیزستان، قزاقستان و ترکیه 
که در کشتی دنیا مطرح هستند در این مسابقات حضور داشتند که 
خدا را شکر پایان خوبی هم برای من داشت. ا ن شاءالله که مردم هم 

راضی باشند.

  در هر 3کشــتی که گرفتی حریفانت را با اختلاف 
10امتیاز شکست دادی. به نظر شرایط ایده آلی داری.

حریف در هر لحظه می تواند خطرناک باشد. اگر یک لحظه غفلت کنی 
می تواند جبران ناپذیر باشد ولی در این مسابقات با حواس جمع کشتی 
گرفتم که نتیجه بخش هم بود. در این مدت تمرینات خوبی را پشت 
سر گذاشتم و حالا با این طلا امیدوارم جواب زحمات خانواده، مربیانم 

و کادر فنی را داده باشم.

  مدتی به دلیل مصدومیت از کشــتی دور بودی. حالا 
شرایط چطور است؟

بعد از جهانی قزاقستان در جریان رقابت های لیگ دچار مصدومیت 
شــدم و پس از مدتی زانویم را عمل کردم. پس از طی کردن دوران 
نقاهت دوباره تمریناتم را شــروع کردم ولی زانویم درد می کرد و آب 
هم آورد و متورم شد. بعد از آن مدتی کلا تمرین را رها کردم و دیگر 
ورزش نمی کردم ولی مجددا تمریناتم را شــروع کردم و شروع کارم 
هم انتخابی جام تختی بود. این مصدومیت کماکان با من است و با آن 

مدارا می کنم تا ببینیم در آینده چه اتفاقی رخ می دهد.

  با پرچم یا ابوالفضل و شال مشکی روی سکو رفتی. 
درباره این اقدامت برایمان بگو.

خیلی دوست داشتم تاسوعا و عاشــورا کربلا باشم و قبل از اعزام هم 
پاسپورتم مشکلی داشــت که دعا می کردم کارم درست نشود و بروم 
کربلا. اما دقیقه90درســت شــد و قسمت نشــد که در کربلا باشم. 
حضورم روی ســکو با پرچم یــا ابوالفضل یک کار کامــلا دلی بود و 
به خاطر ایام عــزاداری محرم از قبل از مســابقات تصمیم به این کار 
گرفته بودم. خواســتم به این نحو ارادتم را به آقا امام حســین)ع( و 
حضرت ابوالفضل)ع( نشان دهم. خدا را شکر لیاقت داشتم که با این 

پرچم دیده شوم.

 دوست داشتم
به جای مسابقات بروم کربلا

علیرضا کریمی که قبل از اعزام به بازی های کشورهای اسلامی مشکل گذرنامه 
داشته، می گوید: دوست داشتم کارم درست نشود!

ضعفهمهجانبهدوومیدانی؛صیامیاستعفامیدهد؟
دوومیدانــی ضعیف ترین تیم  ایرانی حاضر در بازی  های کشــورهای 
اسلامی بود. این تیم در قونیه فقط 2مدال به دست آورد. فرزانه فصیحی 
در دوی 100متر مدال نقره گرفت و علی فتحی گنجی هم در پرتاب 
نیزه صاحب برنز شد. در جدول توزیع مدال های دوومیدانی، ایران در 
رده نوزدهم قرار گرفت. در دومین دوره این مسابقات دوومیدانی کاران 
ایران یک طلا، یک نقره و 4برنز گرفته بودند. در سومین دوره نتیجه 
درخشان تر بود و ایران 6طلا، 3نقره و یک برنز داشت. دوره قبل از باکو 

هم 2نقره و 2برنز نصیب نمایندگان دوومیدانی ایران شد.

فدراسیون دوومیدانی ایران نه تنها در نتیجه که در مدیریت تیم هم 
ضعیف عمل کرد. احسان حدادی به همراه مربی بدنسازش حسین 
توکلی خارج از دهکده و در هتل ســاکن بودند. علی رضایی، دبیر 
فدراسیون به ایسنا گفته چون فدراسیون احتمال می داد حدادی 
ناقل ویروس کروناست، او را از ســایر ورزشکاران جدا کرد. جالب 
است که گفته می شود خود رضایی در شرایطی به قونیه رفته بود 
که تســت کرونایش مثبت بود و برای اینکه در دهکده از او تست 
دوباره نگیرند و مجبور به قرنطینه نشود، بیرون دهکده ساکن شده 

بود. فدراسیون هاشــم صیامی مدت هاست که با نقد همراه است. 
حالا بعد  از اتفاقات قونیه، بعضی از کارشناســان و قهرمان سابق 
دوومیدانی از  او خو استه اند خودش اســتعفا دهد. چندی پیش 
شایعه شد که وزیر ورزش، حمید سجادی که خودش از قهرمانان 
سابق این رشته است، به مدیریت فدراســیون ایراد گرفته.گفته 
می شد که او با صیامی به مشکل خورده است. با  شناختی که اهالی 
دوومیدانی از صیامی دارند، بعید  است که او به خواست خودش از 

مدیریت فدراسیون کنار برود. 

دوچرخههمطلاییشد
محمد گنج  خانلو صبح دیروز جمع مدال های دوچرخه سواری ایران در بازی های کشورهای اسلامی را به عدد3 رساند، 
با این تفاوت که ارزش مدال او از 2مدال قبلی بالاتر بود. گنج خانلو که در مســابقات قهرمانی استقامت جاده شرکت 
کرده بود، بعد از 130کیلومتر رکاب  زنی به مدال طلا رسید. در این ماده نمایندگان الجزایر و امارات دوم و سوم شدند. 
گنج خانلو بعد از مسابقه گفت که با کمک هم تیمی هایش به این مدال رسیده است: »با حمایت هم تیمی هایم توانستم 
به قهرمانی برســم. این مدال نتیجه کارگروهی بود.« بهنام آرین، آیدین علیاری، علی اصغر موسی زاده و امیرحسین 
جمشیدیان هم تیمی های او بودند. گنج خانلو از ســختی های کارش هم گفت: »نفرات بزرگی در این مسابقه حضور 
داشتند. دوچرخه سوار الجزایری که دوم شد، قهرمان بزرگی است و با یک جست وجوی ساده می توانیم بفهمیم که او چه 
عنوان هایی به دست آورده است.« پیش از این بهنام آرین در پیست، 2مدال نقره برای کاروان ایران گرفته بود. دیروز عصر 
هم فروزان عبداللهی، سمیه یزدانی و ماندانا دهقان نیز در استقامت جاده زنان رکاب زدندکه دهقان به مدال برنز رسید.

تکواندو13تاییکرد
تیم ملی تکواندوی ایران با 13مدال بازی های کشورهای اسلامی را به پایان برد. 5مدال طلا، 4نقره و 4برنز 
سهم تکواندوکاران ایران از بازی های قونیه بود. امیرمحمد بخشی و علیرضا نادعلیان در آخرین روز مسابقات 
2طلا برای کاروان گرفتند. روزهای قبل هم ناهید کیانی، حسین لطفی و علی احمدی به قهرمانی رسیده 
بودند. نرگس میرنوراللهی و اکرم خدابنده هم روز پایانی 2نقره به جمع مدال های ایران اضافه کردند. خدابنده 
چندی پیش در مسابقات قهرمانی آسیا مدال طلا گرفته بود و انتظار می رفت در این بازی ها هم روی سکوی 
قهرمانی برود اما او در فینال به تکواندوکاری از ازبکســتان باخت. غزل سلطانی و زینب اسماعیلی روزهای 
قبل صاحب نقره شده بودند. مهدی حاج موسایی، مهران برخورداری، محمد صادقی و نسترن ولی زاده هم 

نفراتی بودند که مدال برنز گرفتند.

شروعبارکوردشکنی
شناگران ایرانی بازی های کشورهای اسلامی را با رکوردشکنی آغاز کردند. در نخستین روز مسابقات شنا ابوالفضل 
سام در ماده 200متر کرال پشت به رکورد ملی جدید رسید و یک ثانیه رکورد ملی ایران در این ماده را ارتقا داد. او در 
گروه خودش دوم شد و به فینال راه پیدا کرد. در ماده4 در 100متر آزاد تیمی هم شناگران ایران رکورد ملی جدیدی 
ثبت کردند. علیرضا یاوری، سامیار عبدلی، سینا غلامپور و متین سهران عضو این تیم هستند که به فینال رسیدند.
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شــب های تابســتان بیــش از 100اجــرا در 
تماشــاخانه های دولتی و خصوصــی روی صحنه 
می روند. در میان این اجراها، زنان کارگردان حرف 

اول را می زنند و به نظر فصل پرکاری برای آنهاست.

اهورا میزبان 2کارگردان
نمایش »خوابمردگی« به کارگردانی مهنوش شاهباز 
در تماشــاخانه اهورا اجرایش شــروع می شود و تا 
8شهریور ادامه دارد. در همین تماشاخانه »اعترافاتی 
درباره زنان« به کارگردانی بهناز متولی روی صحنه 
اســت. این نمایش از نوشته های محمد یاراحمدی 

است که هر روز ساعت 21اجرا می شود.

بازی بزرگ بعد از تب  رویا  کاکاخانی
از دیگر نمایش هایی که در تئاترشهر اجرا می شود، 
»تب«  رویا کاکاخانی اســت؛ نمایشی که برخلاف 
دیگر اجراهای تابســتان فضای قابل توجهی برای 
تبلیغات شهری دارد. این نمایش در سالن قشقایی 
اجرایش را از تیرماه شــروع کرده و تا هفته چهارم 
مرداد ادامه دارد. نــادر فلاح تنها بازیگر این نمایش 
اســت. با پایان نمایش کاکاخانی، قرار است »بازی 
بزرگ« زهره بهروزی نیا در سالن قشقایی اجرایش را 

شروع کند و این نمایش تا پایان تابستان روی صحنه 
است؛ نمایشی که تمام بازیگران آن زن هستند.

در سالن 3پردیس شهرزاد هم نمایش »ترمه و طلا« 
به کارگردانی نورا نجمی اجرا می شود. این نمایش 

اجرایش را از 20مرداد شروع کرده است.
وجیه کریمی هم در ســالن گوشــه فرهنگسرای 
نیاوران نمایش »ســربازخونه« را از دوم مرداد روی 
صحنه برده؛ این اثر نمایشــی تا 4شــهریور در این 
فرهنگسرا اجرا می شود؛ نمایشی که ورود کودکان 

زیر 9سال به آن ممنوع است.

شام خداحافظی شیما خاسب
تماشاخانه ملک هم نمایش »شام خداحافظی« را 
روی صحنه دارد. شیما خاسب، کارگردان نمایشی 
است که شهلا حائری آن را ترجمه کرده و این نمایش 
تا پایان شهریور اجرا می شود. امیر غفارمنش، جوانه 

دلشاد و امیر کربلایی زاده بازیگران نمایش هستند.

جلیقه زردها در خانه دا
در خانه نمایش دا هم »کابوس های تهران« مرضیه 
مهاجر روی صحنه است؛ نمایشی که کارگردانش 
برای تماشای آن رده ســنی زیر 13سال را ممنوع 
کرده اســت. در سالن شــماره یک این تماشاخانه 
»جلیقه زردهــا« به کارگردانی نگین نشــاط روی 

صحنه است.
»تلویزیونگاری افسر نازی و لهستان« عنوان نمایشی 

است که در سالن2 عمارت ســیمرغ به کارگردانی 
ریحانه چزانی اجرا می شــود. این نمایش هر شب 
ســاعت 19:30روی صحنه مــی رود و اجرایش تا 
هفته اول شــهریور ادامه دارد. فاطمــه زمانی هم 
»نوکر شــیطان« را در تالار محــراب روی صحنه 
دارد؛ نمایشــی که رده ســنی زیر 18ســال برای 
تماشای آن تعیین شده است. نمایشنامه »سگ ها 
و اســتخوان های مادرم« پیش از این منتشر شده و 
قرار اســت به کارگردانی مژده خالقی روی صحنه 
برود. این نمایش با دراماتورژی رضا سرور شهریور و 
مهرماه امسال در تالار چهارسوی تئاترشهر اجرای 

خود را آغاز می کند.

مخاطبانی که هنوز عشق تماشای تئاتر دارند
هر چند نمایش های متنوع و متعددی در سالن های 
پایتخت اجرا می شــود، اما با آماری که سالن های 
دولتی اعلام می کنند میانگین تماشاگران و میزان 
فــروش بلیت ها آنقدرهــا هم قابل قبول نیســت؛ 
میانگینی که شاید گرانی بلیت نخستین دلیلی باشد 
که حتی علاقه مندان به تئاتر دیگر نمی توانند مانند 
گذشته در یک ماه به تماشای 2یا 3نمایش بنشینند. 
با این حال برخی از کارگردانان که کارشان شناخته 
شده و کارنامه موفقی در اجراهایشان دیده می شود، 
همچنان مخاطب خود را دارنــد؛ مخاطبانی که با 
قیمت بلیت 100تا 150هزار تومانی هم به سالن های 
نمایش می آیند تا کار مورد علاقه خود را تماشا کنند.

صادق برقعی نمایش »سفید« را تا پایان هفته اول 
شهریور در سالن سمندریان ایرانشهر روی صحنه 
دارد. از اول شــهریور هم به مدت یک ماه، نمایش 
»بیوگرافی: یک بازی« بورژین عبدالرزاقی در دیوار 
چهارم اجرایش شروع می شود. خانه هنرمندان هم 
تا 18شهریور میزبان »مرغ دریایی« علیرضا حمیدین 
است؛ نمایشی که به قلم کارگردان و برداشتی از اثر 

چخوف روی صحنه می رود.
مهدی اصغریان، »تــراژدی مکبث« را در ســالن 
شهرزاد اجرا می کند؛ این نمایش تا 15شهریور روی 
صحنه است. »پایین گذر سقاخانه« اکبر رادی هم 
این بار با کارگردانی رضا بهرامی روی صحنه است؛ 

نمایشی که اجرایش تا 20شهریور ادامه دارد.

موتورخونه و بلوبری در نوفل لوشاتو
»تا اون« جدیدترین نمایش تئاتر شــهر است که از 
28مرداد به همت گروه »آدمک« به نویســندگی و 
کارگردانی هادی حوری در تالار ســایه اجرایش را 
شروع می کند. در عمارت نوفل لوشاتو هم 2نمایش 
»موتورخونــه« به کارگردانی امیرحســین بصیر و 
»بلوبری« مهدی ملکی اجرا می شوند؛ نمایش هایی 

که اجرایشان تا شهریور هم ادامه دارد.
»شکم« به نویسندگی علیرضا معروفی و کارگردانی 
رضــا پورکریمان تا 11 شــهریور ســاعت 19 در 
 مجموعه تئاتر محراب، سالن استاد جمیله شیخی

 اجرا می شود.

تماشاخانه ها میزبان نمایش هایی با تنوع داستان و کارگردانی جدید هستند 

معرفی سرپرست گروه نمایش دهنده فیلم های هنری، بعد از گذشت یک سال

تکلیف مدیریت هنر و تجربه روشن شد
گروه هنــر و تجربه ســرانجام 
مدیــرش را شــناخت. گــروه 
نمایش دهنــده فیلم های هنری 
و تجربی، بعد از اینکه زیر مجموعه مرکز گســترش سینمای مستند و 
تجربی شد، وارد رکودی شد که تا اندازه ای هم طبیعی به نظر می رسید. 
تغییر چارت که احتمالا با تغییر رویکردها و سیاســتگذاری ها همراه 
خواهد شد، به دوران گذاری انجامید که البته صدای سینماگران را هم در 
آورد. به عنوان مثال، ایرج تقی پور تهیه کننده سینما و عضو سابق شورای 
سیاســتگذاری گروه هنر و تجربه در روزهای بلاتکلیفی هنر و تجربه، 
این گروه سینمایی را رها شده خوانده و گفته بود:»متأسفانه هم اکنون 
سینمای »هنر و تجربه« تعطیل است و نمی توان برنامه ریزی برای این 
گروه سینمایی انجام داد. نباید فراموش کرد که هم اکنون کمترین هزینه 
برای تولید یک فیلم تجربی و کم هزینه بالای یک میلیارد تومان است، به 
همین دلیل هر تهیه کننده و سرمایه گذاری دوست دارد تا فیلم خود را 
همانطور که سیاست گروه »هنر و تجربه« بود اکران کند نه اینکه فیلم 
را به هر قیمتی آن هم با ســانس های نامنظم و در سینماهای پراکنده 
نمایش دهد. پیش از این در گروه »هنر و تجربه« ســینماهایی مانند 
فرهنگ و آزادی و سالن های بزرگ شهرســتانی داشتیم، اما در مدتی 
که مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی مسئولیت سینمای »هنر 
و تجربه« را برعهده گرفته نمی بینیم که کاری برای این گروه سینمایی 

صورت گرفته باشد.«

قصه از کجا شروع شد؟
از دهه۷0 با کاهــش تصدیگری دولت در حوزه اکــران، نمایش عمومی 
فیلم های متفاوت و هنری دچار مشکل شد. اگر در دهه۶0 می شد فیلمی 
چون »نارونی« را در بهترین ســینمای پایتخت اکران کرد، از دهه۷0 به 
مرور زمان داســتان اکران عوض شد. به خصوص وقتی ســینماداران و 
پخش کنندگان در شورای صنفی قدرت گرفتند، اکران عمومی فیلم های 
متفاوت و هنری دشوارتر از همیشه شد.  در طول بیش از یک دهه چندین 
طرح برای ســامان دادن به اکران فیلم های متفاوت طراحی و تدوین شد 
که همگی شکست خوردند تا به دهه90 رسیدیم؛ به روزهایی که رایزن 
فرهنگی ایران در فرانســه، رئیس سازمان سینمایی شــد و از آنچه در 

دوران رایزنی مشــاهده کرده بود به عنوان نقطه شروع گروه هنر و تجربه 
استفاده کرد. ســال92 حجت الله ایوبی، رئیس وقت سینمایی به شورای 
سیاستگذاری  که تعیین کرده بود ماموریت داد پاسخی اصولی و منطقی 
برای مطالبات سینماگران نوگرا و جوان ارائه دهند. پس از ۶ ماه مطالعه، 
تحقیق و مذاکره از 13مهر1393 گروه سینمایی هنر و تجربه با 4 سالن 
سینما در تهران )آزادی، کورش، خانه هنرمندان و موزه سینما( و یک سالن 
در پردیس سینمایی هویزه مشهد، برنامه نمایش منظم فیلم ها را آغاز کرد. 
سینمای هنر و تجربه حرکتی مفید در جهت به وجود آوردن شرایطی برای 
اکران فیلم های هنری و تجربی بود. فیلم هایی که مخاطب کمتری نسبت 
به فیلم های سینمای جریان اصلی دارند. همچنین هنر و تجربه امکان به 

نمایش درآمدن فیلم های مستند و کوتاه در سینما را به وجود آورد.

لیگ 2 سینما
دوران خوش هنر و تجربه در ســال های اولیه راه افتادن خلاصه شد؛ 
روزگاری که برند هنــر و تجربه با فیلم هایی چــون »ماهی و گربه« و 
»پرویز« میان سینماروها جا افتاد. هرچند از نیمه دوم دهه90 و انجام 

تغییرات در سازمان سینمایی، به مرور هنر و تجربه به حاشیه رانده شد. 
واقعیت این است که مدیران بعد از ایوبی، علاقه چندانی به فعالیت های 
این گروه نداشتند یا دست کم عملکردشان این احساس را منتقل می کرد 
که خیلی با هنر و تجربه میانه ای ندارند. نتیجه اینکه گروه هنر و تجربه به 
مرور از اهداف اولیه اش دور و تبدیل به پاتوقی برای فیلم های نفروش شد. 
یک گروه سینمایی ضعیف که هر سیاه مشق ناشیانه ای در آن به عنوان 
فیلم هنری به نمایش درمی آمد. به مرور زمــان و با تغییر مدیریت ها، 
امکانات هنر و تجربه هم تحلیل رفت. تبلیغات و اطلاع رسانی اش کم شد. 
از سالن هایی که در اختیار این گروه بودند کاسته شد و در نهایت کار به 
جایی رسید که برخی از منتقدان و روزنامه نگاران برای توصیف هنر و 
تجربه، سراغ اصطلاحات فوتبالی می رفتند و از این گروه به عنوان لیگ دو 
سینما یاد می کردند. می شود گفت در اواخر دولت دوازدهم هنر و تجربه 

به شیر بی یال و دم و اشکم تبدیل شده بود.

دوران تازه 
 با تغییر دولت و انتخاب محمد خزاعی به عنوان رئیس سازمان سینمایی، 
داستان هنر و تجربه هم متحول شد. رفتن به زیرمجموعه مرکز گسترش 
سینمای مستند و تجربی، که منتقدانی هم داشــت، در نهایت بعد از 
گذشــت چندین ماه و برگزاری جلســات متعدد میان مدیران مرکز 
گسترش و سینماگران و کارشناسان، به نقشه راهی تازه رسید. و دیروز 
هم مدیر این گروه سینمایی تعیین شد. دیروز محمد حمیدی مقدم، 
مدیرعامل مرکز گسترش سینمای مســتند، تجربی و پویانمایی طی 
حکمی محمد طیب را به عنوان سرپرست گروه سینمایی هنر و تجربه 
معرفی و منصوب کــرد. در حکم مدیرعامل مرکز گســترش خطاب 
به محمد طیب بر توســعه کیفی فعالیت ها و برنامه ریزی اکران گروه 
ســینمایی هنر و تجربه برای عرضه فیلم های ارزشمند و غیرتجاری، 
گشایش افق های جدید در دیدگاه ســینمایی به منظور تقویت مسیر 
توســعه زبان ســینما و ارتقای دانش و کیفیت هنری سینمای ایران، 
طراحی و حمایت از برنامه های تبلیغات و اطلاع رسانی آثار در دوره اکران 
با استفاده از همه ظرفیت های رسانه ای، برگزاری رویدادها، کارگاه ها و 
جلسات نقد و بررسی فیلم با رویکرد انتقال تجربه و دانش افزایی برای 

مخاطبان و طراحی و آغاز فعالیت باشگاه مخاطبان تأکید شده است.

 همکاری یونیسف و فارابی 
برای سینمای کودک 

نشست دیدار نمایندگان یونیسف با سیدمهدی جوادی در بنیاد 
سینمایی فارابی برگزار شد. در دیدار نماینده یونیسف در ایران 
با مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی، یونیسف و فارابی به منظور 
ارتقای دانش ســینماگران در حوزه کودک و همچنین ارتقای 
مضامین سینمای کودک بر توسعه همکاری خود توافق کردند.

ســیدمهدی جوادی، مدیرعامل فارابی با بیان اینکه در حوزه 
حقوق کودک، ایران جزو کشورهای پیشــرو به شمار می آید، 
 گفت: یکی از مأموریت های فارابی پیرامون ســند چشم  انداز

 5  ساله، موضوع احیای سینمای کودک و نوجوان است که ذیل 
آن، تولیدات مطلوب در حوزه سینمای کودک و نوجوان و ایجاد 
باشگاه ملی سینمای کودک و نوجوان را نیز در دستور کار خود 
قرار داده ایم. دبیر سی  و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم های 
کودکان و نوجوانان افزود: امســال که در حال بررسی شرایط و 
مقتضیات برگزاری جشــنواره بین المللی فیلم های کودکان و 
نوجوانان بودیم، مصمم تر شدیم که به هیچ عنوان، کیفیت آثار 
تولیدی حوزه کودک را فدای زمانبندی جشــنواره ای نکنیم. 
هم برگزاری جشنواره مهم اســت و هم کیفیت آثار حاضر در 
جشــنواره، البته با فراگیری ویروس کرونا، تولیدات در عرصه 
کودک و نوجوان هم نحیف تر شد. اینکه یونیسف نقش پسینی 
ایفا کند و صرفا به عنوان تقدیرکننــده و اهداکننده جوایز در 
جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان حضور داشته 
باشد، امری حداقلی اســت، از این رو ما مشتاقیم تا یونیسف از 
ابتدای مسیر و حین شکل گیری آثار سینمایی با تولیدکنندگان 
آثار همراه شود. مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابی با اشاره به 
کنوانسیون حقوق کودک، به پیشرو بودن حقوق ایران در عرصه 
حمایت از کودکان تأکید کرد و ادامه داد: می بایست این دست 
از مزیت های جمهوری اسلامی ایران در آثار سینمایی کودک 
و نوجوان نیز نمود پیدا کند. او در پایــان صحبت های خود، با 
اســتقبال از برگزاری رویدادها و کارگاه های مشــترک، ایجاد 

کارگروه مشترک با یونیسف را پیشنهاد داد.
در این دیدار رابین ناندی، نماینده یونیسف در ایران، گذشته 
از تأکید بر همراهی پیرامون جشنواره بین المللی فیلم های 
کودکان و نوجوانان، بر همکاری دو جانبه با بنیاد سینمایی 
فارابی در طول سال نیز تأکید کرد و گفت: یک طرح 5ساله 
داریم که پس از تکمیل، کارگاه های مشترک و سالانه را هم 
در بر می گیرد. او همچنین در ادامه سخنان خود به تحسین 
فیلم سینمایی »بدون قرار قبلی« و بازی بازیگر کودک آن 

پرداخت.
در بخشی از این دیدار، وحید هدایتی، مدیر حمایت از کودکان 
سازمان یونیسف بر لزوم آموزش همگانی سینماگران نظیر آنچه 
برای قضات، وکلا، مددکاران اجتماعی و... هســت، تأکید کرد. 
همچنین، مهتاب کرامت، سفیر حسن نیت یونیسف که در این 
نشست حضور داشت، ضمن اســتقبال از ایده های مطرح شده 
در این جلســه، گفت: باتوجه به رویکرد مثبت و مشــترکات 
حاصل شــده از این دیدار، امید می رود تا همــکاری فارابی و 
یونیسف به شکل گســترده تری ادامه پیدا کند. رائد فریدزاده، 
معاون امور بین الملل و توسعه بازارهای خارجی فارابی نیز گفت: 
با توجه به جایگاه و کارکرد نهاد یونیسف، این دست همکاری ها 
نباید معطوف به صرف جشنواره شود، از این رو باید با همفکری 
و تشکیل کارگروه مشــخص از ظرفیت های هر دو نهاد بیش از 

پیش استفاده کرد.

»ابلق« و »شب طلایی« از 
چهارشنبه به سینماها می آیند

فیلم های »ابلق« و »شــب طلایی« از چهارشنبه 2۶مردادماه 
 روی پرده می روند تا تعداد فیلم های در حال اکران ســینماها 

به 15فیلم برسد.
»ابلق« داســتان زن جوانی اســت که در حاشــیه شــهر 
زندگی می کند و درگیر اتفاقی می شــود. در این فیلم، الناز 
شاکردوست، بهرام رادان، هوتن شکیبا، گیتی معینی، شادی 
کرم رودی، مهران احمدی و گلاره عباســی به ایفای نقش 
پرداخته اند. ابلق، ســومین بازی مشترک الناز شاکردوست 
و هوتن شــکیبا پس از فیلم های »شبی که ماه کامل شد« و 
»تی تی« است. محمدحسین قاسمی، تهیه کننده ابلق است 
که فیلم »ســگ بند« به تهیه کنندگی او موفق شد در اکران 
نوروزی امســال، با 41میلیارد تومان فــروش، دومین فیلم 

پرفروش سال لقب بگیرد.
»شب طلایی« نخستین ساخته بلند سینمایی یوسف حاتمی کیا 
است. فیلمی که ابراهیم حاتمی کیا را در مقام تهیه کننده به خود 
می بیند اما اثر، تفاوت های بســیاری با شاخص های سینمایی 
این کارگردان سرشناس دارد. این فیلم داستان یک همنشینی 
شبانه خانوادگی است که طی آن اتفاق های عجیبی رخ می دهد. 
در این فیلم، حسن معجونی، یکتا ناصر، مریم سعادت، مسعود 
کرامتی، بهناز جعفری، سوگل خلیق و ســینا رازانی به ایفای 
نقش پرداخته اند. این فیلم در جشنواره فجر سال گذشته اکران 
بی سر و صدایی داشت و حالا باید دید تماشاگران سینما چطور 

آن را تحویل می گیرند.

سینما

فهیمه پناه آذرتئاتر
روزنامه نگار

شهاب مهدوی اکران
روزنامه نگار

زنان در مرکز صحنه

تجلیل ونیز از هیل 
جشــنواره فیلــم ونیز 
از والتــر هیــل تجلیل 
می کنــد. به گــزارش 
ریپورتــر،  هالیــوود 
والتر هیــل، کارگردان 
سرشــناس فیلم هایی 
چــون »48 ســاعت«، 

»سلحشوران« و »داغ سرخ« برای ساخت آثارش در 
جشنواره بین المللی فیلم ونیز 2022 تجلیل می شود 
و جایزه کارتیه گلوری برای یک فیلمساز را دریافت 
می کند. فیلم جدید هیل وســترنی با عنوان »مردن 
برای یک دلار« با بازی کریستوف والتس، ویلم دفو، 
ریچل برازنان و بنجامین برت نیز در بخش خارج از 
رقابتی امسال جشنواره نمایش داده می شود. والتس 
برنده 2جایزه اسکار در این فیلم در نقش مکس برولند 
یک جایزه بگیر بازی کرده که در اعماق مکزیک با جو 
کریبنز با بازی دفو روبه رو می شود. کریبنز قماربازی 
حرفه  ای، قانون شکن و دشمنی قسم خورده است که 
والتس سال ها پیش او را به زندان فرستاده بود. جایزه 
افتخاری ونیز به فیلمسازی اهدا می شود که سهمی 
بدیع در صنعت فیلم معاصر داشته باشد. هیل 80 ساله 
که به عنوان احیا کننده فیلم های وسترن اکشن شهرت 
دارد، علاوه بر فیلم هایی کــه خودش خلق کرده، در 
کنار ریدلی اسکات، تهیه کننده فیلم علمی- تخیلی 
و ترسناک »بیگانه« بود و در 3  دنباله بعدی نیز با وی 
همکاری کرد. وی به عنوان یکی از فیلمسازانی شناخته 
می شود که در دهه 1980 نخســتین گام ها را برای 

ساخت فیلم های اکشن برداشت.

مندس در جشنواره لندن 
آخرین ســاخته ســم مندس در 
جشــنواره فیلم لندن به نمایش 

درمي آید. 
به گزارش  ورایتــی، »امپراتوری 
نور« ساخته ســم مندس با بازی 
اولیویا کولمن، مایکل وارد و کالین 
فرث بــرای اولین بــار در اروپا در 

شصت و ششمین جشنواره فیلم لندن دیده می شود. در این 
فیلم که سم مندس نویسنده، کارگردان و تهیه کننده اش است، 

توبی جونز و تام بروک نیز جلوی دوربین رفته اند.
داســتان این فیلم در اوایل دهه 1980 در یک شهر ساحلی 
انگلیس می گذرد و درباره رابطه انسان ها و جادوی سینماست. 
این نخستین باری است که مندس خود به تنهایی فیلمنامه 
یکی از فیلم هایش را نوشــته اســت و البته بــار دیگر برای 
فیلمبرداری فیلمش با راجز دیکینز برنده اسکار و فیلمبردار 

فیلم های »191۷« و »اسکای فال« همکاری کرده است.
این فیلم از 9 دسامبر در آمریکا و 13 ژانویه در بریتانیا اکرانش را 
شروع می کند. پیش از آن این فیلم در ماه سپتامبر در جشنواره 
بین المللی فیلم تورنتو در بخش نمایش ویژه دیده خواهد شد.

»امپراتوری نور« اولین نمایش خود در اروپا را 12 اکتبر در 
جشنواره فیلم لندن تجربه می کند. سم مندس از این فیلم 
به عنوان فیلمی شخصی یاد کرد و گفت منتظر است تا هر 
چه زودتر آن را در شــهر خودش ببیند. پیشتر اعلام شده 
بود که »ماتیلدا موزیکال« فیلم افتتاحیه جشــنواره لندن 
2022 خواهد بود و »پیاز شیشه ای« از فیلم های »چاقوها 
بیرون« به عنوان فیلم اختتامیه این دوره انتخاب شده است. 
جشنواره فیلم لندن 2022 از 5 تا 1۶ اکتبر )13 تا 24 مهر( 

برگزار می شود.

کتاب

جشنواره

چهره

 2نامزد ایرانی 
برای جایزه کریستین اندرسن 

شــورای کتاب کودک، علیرضــا گلدوزیــان را در بخش 
تصویرگری و جمشــید خانیان را برای دومین بار در بخش 
نویســندگی به عنوان نامزدهــای ایرانی جایــزه جهانی 
هانس کریستین اندرســن2024 به دفتر بین المللی کتاب  
معرفی کرد. به گزارش همشــهری، شــورای کتاب کودک 
در اطلاعیه ای با اعلام ایــن خبر به معرفی ایــن دو نامزد 
پرداخت: علیرضا گلدوزیان بیش از 2دهه به صورت مستمر 
به تصویرگــری کتاب پرداختــه و آثار او به فهرســت ها و 
نمایشگاه های ملی و بین المللی بســیاری راه یافته و موفق 
به کســب جوایز متعددی شده اســت.  علیرضا گلدوزیان 
همچنین یکــی از نامزدهای ایرانی جایزه یادبود آســترید 

لیندگرن )آلما( در سال2014 است.
جمشید خانیان، نویسنده پرکار دهه های گذشته است که 
آثار او موفق به کســب جوایز و افتخارات ملی و بین المللی 
بسیاری شده اند، جایزه هانس کریستین اندرسن که به نوبل 
کوچک معروف است، هر 2سال یک بار به مجموعه آثار یک 
نویسنده و یک تصویرگر، برای یک عمر فعالیت حرفه ای در 
حوزه ادبیات کودک، از سوی دفتر بین المللی »کتاب برای 

نسل« اهدا می شود.
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 پیش رفتن در دو مسیر متفاوت
نگاهی به فیلم »هناس« ساخته حسین دارابی 

 اینکه فیلمی با محوریت یکی از قهرمانان جامعه که 
جانش را در جوانی و در راه هدفش داده ساخته شود تا 
مخاطبان از زوایای پنهان و پیدای زندگی اجتماعی، 
خانوادگی و شغلی اش اطلاعات بیشتری کسب کنند 
به خودی خود حاوی ارزش های بسیار است و زمانی 
این احترام اولیه چند برابر می شود که پی می بریم این 
قهرمان شهید، داریوش رضایی نژاد است که 10 سال 
اخیر همواره با کم مهری و سکوت رسانه ای مواجه شده 
و محروم از چهره ســازی  های مرسوم، مانور چندانی 
روی شخصیت، دستاوردها و چگونگی ترورش صورت 
نگرفته است و بخش زیادی از مخاطبان برای نخستین 
بار اسمش را شنیده و دنبال اطلاعاتی در کم و کیف 

زندگی اش باشند.
فیلمساز با پخش صدای استادشــجریان در خلوت 
شبانه خانواده، به این تفاوت نگرش با سایر همکارانش 
تأکید بیشتری می کند ولی سرگشتگی کارگردان در 
انتخاب نوع مواجهه با داستان تبدیل به پاشنه آشیل 
فیلم می شود و مخاطب نمی داند که آیا قرار است با 
یک تریلر جاسوسی- امنیتی طرف باشد یا یک فیلم 

روانشناختی در مورد ترس ها و تنهایی های یک زن.
درحالی که اگر هر کدام از ایــن دو دیدگاه را انتخاب 
کرده بود و به صورت مســتقل تمام تلاش خود را در 
پیشبرد و تشــدید آن وجه به کار می بست در انتها با 

فیلم بهتری مواجه می شدیم! 
اینکه یک زن نگران از هم پاشیدن کانون خانواده آن 
هم به خاطر حذف فیزیکی همسر دانشمندش باشد 
که حتی افراد متنفع از آن دانــش هم روی چندان 
گشاده ای برایش نشان نمی دهند می توانست دلیل 
قانع کننده اضطراب ها، کابوس های شبانه، ترس ها 
و تردیدهای روزانه اش باشــد و به طــور طبیعی از 
همسرش بخواهد که خود را در همان چارچوب »مرد 
خوب بودن« حفظ کند و آینده کودک خردســالش 
بیشتر از آینده دیگران برایش دارای اهمیت باشد و 
سودای »انسان خوب بودن« را از سر بیرون کند اما 
به دلیل آنکه تمام این دودلی ها و تلاش های زن در منع 
همسر از ادامه کار پرخطر در سطح برگزار می شود، 
سریال های کم اثر تلویزیون را تداعی کرده و مانع از 
آن می شود که مخاطب درگیر آرمان ها و اهداف بزرگ 
داریوش و تقابلش با امنیت جانی اش شده و در لحظه 

لحظه فیلم نفسش بند بیاید. از طرف دیگر کارگردان 
در انتخاب 2 بازیگر اصلی سعی کرده، به نزدیک ترین 
و قابل دسترس ترین گزینه ها اکتفا کند غافل از اینکه 
این دو بازیگر به دلیل اختلاف سنی با همدیگر -و حتی 
نقش ها- نه از لحاظ فیزیکــی تطابقی به عنوان زن و 
شوهر دارند و نه شیمی ارتباطشان آنچنان پذیرفتنی 

و قابل باور است که بتوان چشم بر سایر نقصان بست.
مریلا زارعی در چند ســال گذشــته در قالب زنان 
میانسال  کلیشه شــده و دلیل کافی برای پس زدن 
مخاطب می تواند داشــته باشــد حالا اگر این نقش 
20سال از ســن واقعی زارعی هم کمتر باشد دیگر با 
هیچ گریمی نمی توان این مقبولیت را به ذهن مخاطب 
القا کرد. بازیگری که 7 سال قبل در بادیگارد در نقش 
همسر محافظی در حال بازنشستگی را ایفا کرده بود 
و شباهت شدیدی به این نقش داشت حالا به سختی 
بتوان او را با همان گریم در نقش خانمی 2۵-۳0 ساله 
باور کرد. از آن ســو بهروز شعیبی هم که با آن چهره 
معصوم در نقش انقلابی کلیشه شــده، آورده جدید 
چندانی برای نقش داریوش ندارد و شاید اگر کارگردان 
دایره انتخاب هایش را کمی گســترده می کرد یا پیه 
ریسک را به تن می مالید و از بازیگرانی بی نام و نشان تر 
سود می جست و ساختار بدیع تری برمی گزید تا روایت 
کمی هم جنبه مستندگونه به خود بگیرد نتیجه کار 
بسیار پذیرفتنی تر می شد. تجربه ای که محمد حسین 
مهدویان در فیلم چهره نگارانه »ایستاده در غبار« از سر 

گذراند و به ماندگار شدن فیلم و بازیگر انجامید. هناس 
که قرار اســت یک بیوگرافی از ماه های آخر زندگی 
داریوش رضایی نژاد باشد با تمرکز بیش از حد روی 
پنهان کاری های کودکانه شهره )همسرش( در مورد 
دست کم گرفتن مخاطرات و تهدیدات گروه های ترور 
و اطلاع ندادنش به ارگان های ذیربط و کارآگاه بازی 
و سعی در مقابله تک نفره، هم در واقعیت پروژه ترور 
داریوش را تسریع می کند و هم در فیلم باعث ناشناخته 
ماندن و مظلومیت مضاعف قهرمانی می شود که قرار 
بود تندیسی زیبا، شــکیل و هنرمندانه در تجلیل از 
دانش، ابداعات و شــخصیت ملی اش باشــد و شیوه 
زندگی اش به عنوان کســی که زندگی شخصی خود 
را فدای رفاه نسل های آینده می کند الگوی آیندگان 
معرفی شــود. واقعیتش این است که مخاطب حتی 
پس از تماشای فیلم هم چندان از کارهای داریوش 
سر درنمی آورد و حتی ســازمان انرژی اتمی تصویر 
شده هم در فیلم شبیه محله برو بیاست که خانواده 
کارمندان آزادانه می آیند و سری به همسر می زنند و 
کودکانشان در اتاق ها ولو هستند درحالی که اداراتی 
به مراتب با درجه امنیتی پایین تر هرگونه ورود و خروج 
افراد، غیراز پرسنل اداری -آن هم همواره با مجوز- را 

اکیداً ممنوع کرده اند.
داریوش تصویر شــده در فیلم جوانی باهوش، آرام و 
خانواده دوست است که مخاطب از جایگاه واقعی اش 
در سازمان و میزان تأثیرگذاریش در پروژه های بزرگ 

اطلاع چندانی ندارد و حتی همان کنار گذاشتن های 
آسان توسط مقامات بالادست هم کد هایی در مورد 
شخصیت اداری نه چندان مهم اش می دهد درحالی که 
واقعیت حتما اینگونه نبوده که باعث شده نقشه ترور و 
انجام آن توسط سرویس های جاسوسی بیگانه صورت 

گرفته باشد. 
افزون بــر آن حتی دســته بندی سیاســی جامعه، 
داخل ســازمان و تقابل های خارجی را هم نمی تواند 
با شفافیت بیان کند و ایســتادن در میانه را راه حلی 
برای در نغلتیدن به بازی های جناحی می پندارد و به 
یک زبان الکن در روایت می رسد که کمتر مخاطبی 

را اقناع می کند. 
فیلم تمام تلاش خویش را در وفــاداری به خاطرات 
همســر داریوش مبذول کرده و انگار حتی سازمان 
پیچیده   را هم از زاویه دید خاطرات خانم شهره پیرانی 
می بینیم و همین امر باعث شده تا فیلمنامه نویس در 
شکل دادن درام صرفاً به وقایع تاریخی نقل شده رجوع 
کند و از دخالت دادن اتفاقات غیرواقعی به متن پرهیز 
کند و عینیت راوی را به ذهنیت خود ترجیح می دهد 
و همین امر فیلم را بیشتر به سانتی مانتالیسم سطحی 
نزدیک کرده است تا درامی محکم و استوار برای روایت 
رخدادی به شدت هولناک که مخاطب از سرانجام آن 
باخبر است و فیلمساز برای تا پایان نشاندن مخاطب 
روی صندلی، باید که انرژی دوچندانی به کار بگیرد که 

البته نمی گیرد.

 یادداشت 
حمید رستمیفیلم

 درگذشت یک بازیگر
 ۷ روز پس از سانحه رانندگی

 »آن هیــش« بازیگــر ۵۳ ســاله 
آمریکایی یک هفتــه پس از تصادف 
رانندگــی بر اثــر جراحــات وارده 
درگذشــت. این بازیگر که در تاریخ 
۵ آگوست دچار سانحه رانندگی شده 
بود پس از گذشت یک هفته در کما 

دچار مرگ مغزی شده که براساس قوانین کالیفرنیا برابر با مرگ 
است. اتومبیل او هنگام سانحه رانندگی در نزدیکی خانه اش در 
شهر لس آنجلس دچار آتش سوزی شدید شده بود. »آن هیش« 
بازیگر مستعدی بود در اوایل دهه 1۹۹0 با بازی در نمایش »در 
دنیایی دیگر« و با نقش های ســینمایی، ازجمله نقش لورا در 
نخستین فیلم بلند »نیکول هولوفسنر« با عنوان »پیاده روی 
و صحبت کردن« به شهرت رســید. نخستین نقش مهم او در 
نقش مقابل »جانی دپ« در درام گانگستری گ»دنی براسکو« 
)1۹۹7( بود و در همان سال در فیلم های مهمی دیگری چون 
طنز سیاسی »سگ را بجنبان«، فیلم »آتشفشان« و »می دانم 
تابستان گذشــته چه کار کردی« ظاهر شد. »هیش« در سال 
1۹۹۸، در نقش »ماریون کرین« در فیلم ســاخته »گاس ون 
سنت« که بازسازی صحنه به صحنه فیلم »روانی« هیچکاک 
بود ایفای نقش کرد و ســپس در فیلم روان شناختی »تولد« 
ســاخته »جاناتان گلیزر« در نقش خواهر »نیکول کیدمن« 
مقابل دوربین رفت. از دیگر فیلم های معروف او می توان به »در 
برابر دیوار«، »دختران زندانی«، »سدار راپیدز«، »ماجراهای 
هاکلبری فین«، »نوامبر سیاه«، »اگر این دیوارها می توانستند 
صحبت کنند«، »ملت پروزاک«، »آرتور نیومن«، »بازگشت به 
بهشت«، »جنگ گربه ها« و »شش روز، هفت شب« اشاره کرد.

مراسم گرامیداشت روز خبرنگار
مراســم گرامیداشــت روز خبرنگار با عنــوان »روایت اول« 
امروز 2۳ مــرداد، با حضور وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی و 
 اهالی فرهنگ و رســانه در تالار وحدت تهران برگزار می شود.
سخنرانی شماری از چهره ها و شخصیت های برجسته فرهنگی 
و رســانه ای و برگزاری نمایشــگاه عکس عاشــورایی ازجمله 
برنامه های جانبی این مراســم خواهد بود. همچنین قرار است 
از خانواده خبرنگاران درگذشته بر اثر ویروس کرونا و خبرنگار 
زن شهید »شیرین ابوعاقله«  گزارشگر تلویزیون الجزیره که با 
شلیک مستقیم نظامیان اسرائیلی هنگام گزارش کشته شده،نیز 
تجلیل به عمل آید. معاونت امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی از عموم خبرنگاران، مدیران و فعالان 
رسانه ای دعوت کرده است. این برنامه امروز یکشنبه 2۳ مرداد از 

ساعت 11 در تالار وحدت برگزار می شود.

خبررویداد

»پیشرفت و عقلانیت در علم« 
بررسی می شود

نشست نقد و بررســی کتاب »پیشــرفت و عقلانیت در علم« 
برگزار می شــود. نشست هفتگی شــهر کتاب در روز سه شنبه 
2۵مرداد از ساعت 1۵ به این کتاب اختصاص دارد که با حضور 
غلامحسین مقدم حیدری، شهرام شهریاری، محمدرضا اسمخانی، 
محمدمهدی هاتف و حامد بیکران بهشت برگزار می شود. تاریخ 
علم عموما به مثابه تاریخ توسعه بهترین و موفق ترین نظریه های 
علمی تصویر می شود. اما آیا بهتر و موفق تر بودن یک نظریه علمی با 
عقلانی بودن آن نیز تلازم دارد؟ و اساسا در رقابت میان نظریه های 
علمی و ارزیابی آنها، عقلانی بودن آنها چه جایگاهی دارد؟ همین 
پرسش های ساده چالش های بسیاری را برای فلسفه علم معاصر 
رقم زد، ازجمله اینکه آیا علم اساسا فعالیتی عقلانی است یا خیر و 
اگر آری، عقلانیت علمی را، به ویژه با نظر به قضاوت تاریخ چگونه 
می توان صورت بندی کرد؟ اما غوغایی که این مسئله به راه انداخت 
دامن مسائل دیگر را نیز گرفت که از جمله آنها مسئله پیشرفت علم 
بود. علاقه مندان می توانند این نشست را از اینستاگرام  و تلگرام 

مرکز فرهنگی شهرکتاب پیگیری کنند.

تأثیر عناصر شیعی بر آثار هنرمندان 
جریان سقاخانه بررسی می شود

دومین جلسه از سلسله نشست های تخصصی زیبایی شناسی 
حماسه واقعه کربلا به روایت گنجینه موزه هنرهای معاصر 
تهران، امروز یکشنبه 2۳ مرداد ماه در موزه هنرهای معاصر 
تهران برگزار می شود. سومین نشست زیبایی شناسی حماسه 
کربلا در دومین هفته از این نشســت ها بــا حضور کیانوش 
معتقدی پژوهشگر، نویسنده و مترجم با عنوان »تأثیر عناصر 
و نقش مایه های شیعی بر آثار هنرمندان جریان سقاخانه« 
 از ســاعت 1۵ در کتابخانه مــوزه هنرهــای معاصر تهران

برگزار می شود.
در این نشســت، موضوع تأثیرپذیری هنرمنــدان جریان 
سقاخانه از عناصر و نقش مایه های شیعی و شمایل نگاری های 
مذهبی موجود در هنر پیشــین ایران بررسی و نمونه های 
منحصر به فردی از آثــار هنری ادوار تاریخــی )از صفویه تا 
پایان قاجار( با نخســتین آثار هنرمندان سقاخانه مقایسه 
تطبیقی و تحلیل می شود. در این سلسله نشست ها تا اربعین 
حسینی با حضور هنرمندان و صاحب نظران هنری، برخی 
آثار عاشورایی و مذهبی گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران 

بررسی می شود.

تجسمی
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